
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 6ο Γυµνάσιο  Λαµίας, το 1ο Γυµνάσιο Μολάων Λα-
κωνίας, το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης και από το 5ο
Δηµοτικό Σχολείο Πρέβεζας, σελ. 4797, 4801, 4806, 4808 

2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Μ.Αποστολάκη , σελ.
4801 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4793, 4794, 4795, 4796,
4797, 4798, 4799, 4800, 4801, 4802, 4803, 4804, 4805, 4806,
4807, 4808, 4809, 4810, 4812, 4813, 4814, 4815, 4816, 4817,
4818, 4819, 4820, 4822, 4824, 4825, 4827, 4828, 4830, 4831,
4832, 4834, 4835, 4837 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Τραγική η κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει

το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας», σελ. 4793 
ii. µε θέµα: «Σοβαρές ελλείψεις ιατρικού και νοσηλευτικού

προσωπικού στο Παιδοκαρδιοχειρουργικό Κέντρο του Νοσο-
κοµείου Παίδων «Αγία Σοφία» απειλούν τη λειτουργία του»,
σελ. 4795 

iii. µε θέµα: «Για τις δραµατικές ελλείψεις σε ιατρικό προ-
σωπικό στο Αναισθησιολογικό Τµήµα του Νοσοκοµείου Παµ-
µακάριστος και στο Απεικονιστικό Τµήµα του Νοσοκοµείου
Νίκαιας», σελ. 4796 

iv. µε θέµα: «Ακατάλληλο το νερό του Βόλου ακόµα και πριν
τις πληµµύρες», σελ. 4801 

v. µε θέµα : «Για τη διασφάλιση της λειτουργίας της κινητής
Μονάδας Ψυχικής Υγείας της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ)
Ηρακλείου», σελ. 4835 

β) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου: 
i. µε θέµα: «Μετάκληση εποχιακών εργατών γης», σελ. 4798 
ii. µε θέµα: «Διευκρινίσεις για δηλώσεις του Υπουργού  Με-

τανάστευσης και Ασύλου στο πρακτορείο "ANADOLU"», σελ.
4799 

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Η ρύπανση στη Δυτική Αττική ως πολλαπλασια-

στής της απαξίας της ζωής και της περιουσίας των κατοίκων
στα Νεόκτιστα Ασπροπύργου», σελ. 4803 

ii. µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη σε όλα τα νοικοκυριά
ορεινών/µειονεκτικών περιοχών», σελ. 4805 

iii. µε θέµα: «Να σταµατήσει οριστικά η εγκατάσταση των
αιολικών πάρκων στον  Έβρο και τη Ροδόπη εντός των κρίσι-
µων βιότοπων στη Θράκη», σελ. 4806 

iv. µε θέµα: «Να διασφαλιστεί η προοπτική βιώσιµης ανά-
πτυξης στον Κόλπο της Δοµβραίνας», σελ. 4808 

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού:

i. µε θέµα: «Διαδικτυακός εθισµός των νέων Γυµνασίου-Λυ-
κείου», σελ. 4810 

ii. µε θέµα: «Μαθήµατα-κονσέρβα αντί Ενισχυτικής Διδα-
σκαλίας», σελ. 4812 

iii. µε θέµα: «Σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία».,
σελ. 4814 

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Η παραβατική συµπεριφορά ανηλίκων αποτελεί

µάστιγα των σύγχρονων κοινωνιών, ενώ η κατάσταση στη

χώρας µας ολοένα και χειροτερεύει», σελ. 4815 
ii. µε θέµα: «Ανάγκη αποκλειστικής έκδοσης των φωτογρα-

φιών προς εφαρµογή στις νέες ταυτότητες από τους επαγ-
γελµατίες φωτογράφους», σελ. 4818 

iii. µε θέµα: « Ένοπλη επίθεση στον Ιερό Ναό Αγίου Παντε-
λεήµονα», σελ. 4820 

iv. µε θέµα: «Σε ποιες ενέργειες έχει προχωρήσει η Κυβέρ-
νηση σχετικά µε τη διαλεύκανση της υπόθεσης Μανιου-
δάκη;», σελ. 4822 

στ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Υπερεργασία των Πυροσβεστικών
Υπαλλήλων και πάνω από 4.000 κενά µόνιµου προσωπικού,
τη στιγµή που 31/10/2023 απολύονται 2.500 έµπειροι Συµβα-
σιούχοι», σελ. 4824 

ζ) Προς τον  Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i.µε θέµα: «Ενισχύσεις και αποζηµιώσεις των παραγωγών

κάστανου, αµπελιών και σίτου», σελ. 4827 
ii. µε θέµα:  «Πληρωµές που προκύπτουν µετά τους έκτα-

κτους ελέγχους που πραγµατοποιεί ο Οργανισµός Πληρω-
µών και Ελέγχου» Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού
και Εγγυήσεων (ΟΠΕ-ΚΕΠΕ)», σελ. 4829 

η) Προς την Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Ανησυχία πολιτών και αγροτών που πλήττονται

από τις πληµµύρες της Τάφρου 66 στα όρια των Νοµών Πέλ-
λας και Ηµαθίας», σελ. 4830 

ii. µε θέµα: «Επίµονη αδιαφορία της Πολιτείας ως προς την
µετακίνηση µαθητών στα ειδικά σχολεία της Ανατολικής Ατ-
τικής», σελ. 4832 

iii. µε θέµα: «Αποκλεισµός χιλιάδων παιδιών από τα Κέντρα
Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ)», σελ. 4834 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 4793 - 4809
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4809 - 4828
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4828 - 4837

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4793, 4794, 4795, 4796, 

4797, 4798, 4799, 4800, 
4801, 4802, 4803, 4804, 
4805, 4806, 4807, 4808, 
4809

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4809, 4810, 4812, 4813, 
4814, 4815, 4816, 4817, 
4818, 4819, 4820, 4822, 
4824, 4825, 4827

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4828, 4829, 4830, 4831, 
4832, 4834, 4835, 4837

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε., σελ. 4801
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 4801, 4802
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ., σελ. 4836,4837
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4815, 4817
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 4830, 4831
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4806, 4807
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 4799, 4800
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ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4822, 4823, 4824
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ., σελ. 4794, 4795, 4796, 4797
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 4814, 4815
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4798, 4800
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4803
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 4798
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 4831, 4832, 4834, 4835
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4796, 4797
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 4810, 4812, 4813, 4814, 

4815
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4808, 4809, 4810
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4829, 4830
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4810, 4811, 4812, 4813
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4834, 4835
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 4805, 4806
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι., σελ. 4816, 4818, 4819, 4820, 

4821, 4822, 4823, 4824
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4795
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 4827, 4828
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 4793, 4794
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 4806, 4807, 4808, 4809, 

4810
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ., σελ. 4827, 4828, 4829, 4830
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4835, 4836
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν., σελ. 4803, 4804
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 4825, 4826, 4827
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 4820, 4821
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4818, 4819
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 4824, 4825, 4826
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4832, 4833



Αθήνα, σήµερα στις 6 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΛΓΑΣ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα αναγνώσω ότι στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου
σήµερα, Δευτέρα 6 Νοεµβρίου 2023, οι επίκαιρες ερωτήσεις που
θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι µε αριθµό 286/26-10-2023 και 303/30-10-2023 επίκαιρες
ερωτήσεις, καθώς και η µε αριθµό 333/1-8-2023 ερώτηση θα απα-
ντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεό-
δωρο Σκυλακάκη. 

Οι µε αριθµό 279/23-10-2023, 284/24-10-2023, 287/26-10-2023
και 293/26-10-2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ιωάννη Οικονόµου. 

Οι µε αριθµό 278/23-10-2023 και 297/27-10-2023 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Μετανάστευσης και
Ασύλου κ. Δηµήτριο Καιρίδη. 

Οι µε αριθµό 288/26-10-2023, 289/26-10-2023 και 296/26-10-
2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών κ. Θεόδωρο Λιβάνιο. 

Η µε αριθµό 294/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη.

Οι µε αριθµό 292/26-10-2023, 299/27-10-2023 και 309/30-10-
2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Δόµνα Μιχαηλίδου. 

Η µε αριθµό 302/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Δηµήτριο Βαρτζόπουλο.

Οι µε αριθµό 283/24-10-2023, 311/30-10-2023 και 312/30-10-
2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Υγείας κ. Μάριο Θεµιστοκλέους. 

Επίσης, η µε αριθµό 304/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απα-
ντηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας Νικό-
λαο Ταγαρά. 

Η επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 290/26-10-2023 θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διο-
νύσιο Σταµενίτη. 

Η επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 295/26-10-2023 θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Σταύρο Κελέτση.

Η µε αριθµό 314/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί

από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας κ. Ευάγγελο Τουρνά.

Προχωρούµε, λοιπόν, τώρα στη συζήτηση της δεύτερης µε
αριθµό 283/24-10-2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Φθιώτιδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Τραγική η κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει
το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Μάριος Θεµιστοκλέ-
ους. 

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς δεν είναι η πρώτη φορά που για του-

λάχιστον τρία χρόνια βρίσκοµαι στη δυσάρεστη αυτή θέση, να
µεταφέρω δηλαδή τις έντονες ανησυχίες, την αγωνία των πολι-
τών της Φθιώτιδας, αλλά και των όµορων νοµών εξαιτίας της τρα-
γικής κατάστασης στην οποία έχει περιέλθει το Γενικό Νοσοκο-
µείο Λαµίας κυρίως εξαιτίας της διαρκούς, της συνεχούς αποχώ-
ρησης γιατρών από αυτό. Δυστυχώς, εκτός από µισόλογα από
τους προκατόχους σας δεν έχει γίνει καµµία ουσιαστική παρέµ-
βαση προκειµένου να µπει ένα στοπ στην κατρακύλα την οποία
βιώνουµε στη Φθιώτιδα. 

Θα σας αναφέρω χαρακτηριστικά δύο εκφράσεις πώς ξεκινάει
και πώς τελειώνει το δελτίο, η επιστολή που έστειλε η Ένωση των
Νοσοκοµειακών Γιατρών Λαµίας, η οποία έχει απευθυνθεί και εί-
µαι βέβαιος ότι την έχετε λάβει και εσείς.

Ξεκινάει λέγοντας: «Το Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας βρίσκεται
στη χειρότερη στιγµή της ύπαρξής του, δυστυχώς µέχρι την επό-
µενη. Έχει µείνει µόνο και αβοήθητο, όπως και ολόκληρο το Ε-
ΣΥ». Και κλείνει λέγοντας: «Το “πάµε και θα δούµε” δεν είναι πο-
λιτική, είναι εγκληµατική αµέλεια, ούτε καν αµέλεια µετά από τό-
σες προειδοποιήσεις».

Η κατάσταση, δυστυχώς, οξύνεται καθηµερινά, δεν βλέπουµε
καµµία βελτίωση . Θα σας πω δύο συγκεκριµένα ενδεικτικά παρα-
δείγµατα: Το τµήµα επειγόντων περιστατικών το 2019 είχε εννιά
γιατρούς, σήµερα έχει µόλις τέσσερις γιατρούς. Η παιδιατρική,
άρρηκτα συνδεδεµένη µε τη µαιευτική, είχε έξι γιατρούς το 2019,
σήµερα έχει µείνει µόνο ένας γιατρός.

Τα ερωτήµατα που θέτουν κατά κύριο λόγο οι πολίτες, αλλά
και οι εργαζόµενοι στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας, κύριε Υπουρ-
γέ, είναι γιατί αποχωρούν διαρκώς οι γιατροί από το νοσοκοµείο,
ποιοι είναι οι λόγοι και σε ποιες πρωτοβουλίες θα προχωρήσετε
το επόµενο χρονικό διάστηµα, προκειµένου να στελεχωθούν οι
τόσο κρίσιµες κλινικές. Ενδεικτικά σας ανέφερα κάποιες. Θα ανα-
φέρω και άλλες στη δευτερολογία µου.

Από την πλευρά του Υπουργείου σας, λοιπόν, ποιες πρωτοβου-
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λίες θα λάβετε προκειµένου να αντιστραφεί αυτή η εξαιρετικά
αρνητική –είµαι πολύ επιεικής στους χαρακτηρισµούς µου- ει-
κόνα του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Θεµιστοκλέους, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε και ευχαριστώ και για την ερώτηση. 
Αναφέρατε το έγγραφο της ΕΝΙΑΛ που αναφέρει ότι είναι η

χειρότερη µοίρα του νοσοκοµείου αυτή τη στιγµή. Να δώσω κά-
ποια στοιχεία γιατί είναι καλό να µιλάµε µε αριθµούς, παρ’ ότι κά-
ποια προβλήµατα αποτυπώνονται και µε τους αριθµούς και θα
συµφωνήσω µαζί σας. Αρχίζω από τον προϋπολογισµό του νο-
σοκοµείου, το 2018 µε 14 εκατοµµύρια και το 2023 µε 27 εκατοµ-
µύρια. Φαντάζοµαι κανείς δεν θα θέλει να πει για ένα νοσοκοµείο
το οποίο υποβαθµίζεται είτε κλείνει, το οποίο έχει αυξήσει τον
προϋπολογισµό του στο διπλάσιο από εκεί όπου βρισκόταν. 

Επίσης, το ίδιο νοσοκοµείο, για το οποίο λέτε ότι βρίσκεται
στην τραγικότερη κατάσταση της ιστορίας του, έχει ενταχθεί σε
πολύ µεγάλες χρηµατοδοτήσεις που αφορά το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, ακόµη και σε σύγκριση αν θέλετε µε άλλα νοσοκοµεία µε-
γαλύτερα σε µέγεθος, όπως έχουµε την επέκταση της Ογκολο-
γικής Κλινικής µε 17 εκατοµµύρια και το ΤΕΠ µε 5.268.000 ευρώ.

Όσον αφορά το προσωπικό, να δώσουµε κάποια στοιχεία. Γιατί
προβλήµατα υπάρχουν, υπάρχουν κυρίως στο ιατρικό προσω-
πικό, αλλά το να χαρακτηρίζει κανείς και να υιοθετείτε τον χαρα-
κτηρισµό ότι βρίσκεται στη χειρότερη στιγµή της ύπαρξής του,
φαντάζοµαι ότι τα σαράντα επιπλέον άτοµα νοσηλευτικό προσω-
πικό, αν το συγκρίνουµε µε το 2019, δεν αποδεικνύουν αυτό, ούτε
και τα δώδεκα άτοµα λοιπό προσωπικό. 

Υπάρχει πρόβληµα στους γιατρούς, γιατί είχαµε κάποιες απο-
χωρήσεις. Και για να δείξουµε και τη δική µας διάθεση, έχουµε
εξήντα δύο άτοµα που προκηρύχθηκαν την περίοδο 2019 – 2023.
Όλοι οι αριθµοί αποτυπώνουν την κατάσταση, πέρα από συγκε-
κριµένα τµήµατα που είχαµε κάποιες αποχωρήσεις γιατρών που
δηµιουργούν πρόβληµα στη λειτουργία του νοσοκοµείου και θα
έρθω και στο σκέλος της ερώτησης σε ποιες ενέργειες θα πρέπει
να προβούµε. Έχουν προκηρυχθεί κάποιες θέσεις αυτή τη στιγµή
και έχουµε ανοιχτές προκηρύξεις και µπορώ να σας δώσω και
τους αριθµούς. 

Αυτή τη στιγµή βρίσκονται προκηρύξεις σε εξέλιξη για επτά
άτοµα ιατρικό προσωπικό, τριάντα εννέα άτοµα νοσηλευτικό
προσωπικό και λοιπό προσωπικό εννέα. Θα προκηρυχθούν και
άλλες θέσεις είτε σε υψηλότερες βαθµίδες γιατρών, για να γί-
νουν πιο ελκυστικές στους γιατρούς, και θα παρουσιαστεί και µια
δέσµη µέτρων όχι µόνο για το Νοσοκοµείο Λαµίας αλλά και για
τα υπόλοιπα νοσοκοµεία, εκεί που βλέπουµε πολλές άγονες θέ-
σεις, έτσι ώστε να το αντιµετωπίσουµε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σαρακιώτη,
έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αρχικά να πω πως
το ότι το νοσοκοµείο βρίσκεται στην τραγικότερη κατάσταση δεν
το είπα εγώ, το είπαν οι γιατροί. Και εκτός αυτού, θα µπορούσατε
να ανατρέξετε και σε δηλώσεις Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
πριν από έναν χρόνο, Γεώργιος Κοτρωνιάς ονοµάζεται, συνάδελ-
φος από τη Νέα Δηµοκρατία είναι, δεν είναι από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο ο-
ποίος ανέφερε ότι είναι ένα νοσοκοµείο υπό κατάρρευση. 

Άρα εγώ στις τοποθετήσεις µου ήµουν πολύ επιεικής. Οι για-
τροί και οι συνάδελφοι του κυβερνώντος κόµµατος είναι οξύτεροι
και θα πρέπει να το δείτε αυτό. 

Είναι 6 Νοεµβρίου σήµερα, κύριε Υπουργέ. Θα µπορούσατε να
καταθέσετε στα Πρακτικά το πρόγραµµα των εφηµεριών του
αναισθησιολογικού. Γιατί αυτό που γνωρίζω εγώ είναι ότι κατε-
τέθη µε έξι κενά το αναισθησιολογικό και η διευθύντρια του τµή-
µατος αναφέρει ότι το πρόγραµµα θεωρείται επισφαλές. Είχαµε
πέντε αναισθησιολόγους το 2019 -γιατί µας είπατε ότι αυξήθηκαν
οι θέσεις κ.λπ.- τώρα έχουµε δύο. Η µία απουσιάζει µε νόµιµη
άδεια. Έχουµε έναν αναισθησιολόγο στο Γενικό Νοσοκοµείο Λα-
µίας. Θα ήταν καλό να καταθέσετε στα Πρακτικά, για να το δουν
δηµόσια και οι πολίτες της Φθιώτιδας, το πρόγραµµα του αναι-
σθησιολογικού. 

Και εκτός αυτού, πείτε µας πώς είναι δυνατόν να µιλάτε για λει-
τουργία λίστας χειρουργείων τακτικών περιστατικών µε αυτή την
υποστελέχωση στο αναισθησιολογικό. 

Για την παιδιατρική ότι πέσαµε από τους έξι γιατρούς στον
έναν το ανέφερα. 

Να επανέλθω στα ΤΕΠ. Από εννιά έχουµε τέσσερις. Και ήθελα
να ρωτήσω εσάς ή κάποιον άλλο συνάδελφό σας από την Κυβέρ-
νηση: Εσείς θα πηγαίνατε σε ένα ΤΕΠ µε ένα οικείο σας πρόσωπο
σε σοβαρή κατάσταση να το δει ειδικευόµενος γιατρός ή αγρο-
τικός; Σε εµάς στη Φθιώτιδα γιατί θα πρέπει στο τµήµα επειγό-
ντων περιστατικών να εξυπηρετούνται οι πολίτες από αγροτικούς
γιατρούς θέτοντας σε κίνδυνο και τους γιατρούς, οι οποίοι είναι
άπειροι και δεν έχουν τις γνώσεις, αλλά πολύ περισσότερο τους
ασθενείς οι οποίοι προσέρχονται στο νοσοκοµείο; Και µη µου
πείτε πάλι για προϋπολογισµό. Εγώ µιλάω πολύ συγκεκριµένα,
για στοχευµένα τµήµατα. 

Στο παθολογοανατοµικό τµήµα για τις ιστολογικές εξετάσεις
βγαίνουν τα αποτελέσµατα µε καθυστέρηση ακόµη και έξι µηνών.
Να έρθουµε στην ογκολογική; Υπηρετεί στην τόσο κρίσιµη κλι-
νική ένας γιατρός. Είπατε για προϋπολογισµούς. Προχωράτε και
καλά κάνετε –και ορθώς- στη διαδικασία ανακαίνισης, επέκτασης
της ογκολογικής, δηµιουργία ακτινοθεραπευτικού τµήµατος. 

Με ποιους, κύριε Υπουργέ; Με τη µία γιατρό που υπάρχει για
την ογκολογική θα λειτουργήσει και η επέκταση; Πείτε µας συ-
γκεκριµένα πότε και πόσους µόνιµους γιατρούς θα προσλάβετε
για αυτή την κλινική. 

Εν συνεχεία, «Νιάρχος». Κόψατε κορδέλες, ήρθαν οι κάµερες,
όλα καλά. Πότε θα λειτουργήσει; Έχουν περάσει σχεδόν δύο
χρόνια από την ολοκλήρωση των ΜΕΘ από τη δωρεά του ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος». Δηλαδή βλέπουµε ότι κόβετε κορδέ-
λες, βγάζετε δελτία Τύπου, βγάζετε φωτογραφίες. Υπάρχει µια
µικρή λεπτοµέρεια: Δεν έχετε γιατρούς, δεν έχει γιατρούς το Γε-
νικό Νοσοκοµείο Λαµίας. Και έρχεστε και µας λέτε για προϋπο-
λογισµούς και εκατοµµύρια. Χωρίς γιατρούς πώς θα λειτουργή-
σουν αυτές οι µονάδες µε το παράδειγµα του «Νιάρχος» να είναι
το πλέον απτό, το οποίο δεν έχει λειτουργήσει όλα αυτά τα χρό-
νια;

Και ένα τελευταίο. Ερχόµενος από τη Φθιώτιδα στην Αθήνα για
τη συγκεκριµένη επίκαιρη µε κάλεσαν από την περιοχή των Λιβα-
νατών, όπου ήταν κλειστό το αγροτικό ιατρείο. Αποτέλεσµα της
κατάστασης είναι ότι συµπιέζεται το Νοσοκοµείο Λαµίας, πιέζετε
τα κέντρα υγείας. Αν πάθει έµφραγµα στην περιοχή των Λιβανα-
τών κάποιος και είναι κλειστό το αγροτικό ιατρείο, ποιος θα ευ-
θύνεται, κύριε Υπουργέ;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υγείας κ. Θεµιστοκλέους για τρία λεπτά, για να ολοκλη-
ρώσει την απάντησή του. 

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-
ριστώ.

Θα προτιµούσα άλλη φορά να τα είχα στην ερώτηση, έτσι ώστε
να είχα και τα στοιχεία να σας τα δίνω, γιατί πάντα απαντάω και
δίνω στοιχεία. Απλώς επειδή στη δευτερολογία σας θέσατε πάρα
πολλά ερωτήµατα, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε κάποια από
αυτά και µε βάση τους αριθµούς. 

Είπατε για τη ΜΕΘ, ότι κόψαµε κορδέλα. Αυτή τη στιγµή -για
να τα δίνουµε λίγο έτσι όπως είναι- στη ΜΕΘ υπηρετούν πενήντα
οκτώ άτοµα νοσηλευτικό προσωπικό, υπηρετούν δύο παθολόγοι,
τρεις αναισθησιολόγοι, ένας χειρουργός, δύο πνευµονολόγοι.
Αυτοί είναι στη ΜΕΘ γιατί µας είπατε ότι είναι κλειστή η ΜΕΘ.
Σας λέω πόσοι υπηρετούν. Είκοσι τρεις επικουρικοί νοσηλευτές.
Έχουµε σαράντα επτά οργανικές θέσεις και οι τριάντα πέντε
είναι καλυµµένες. 

Γιατί αν σας ακούσει κάποιος, θα καταλάβει ότι κόψαµε µια
κορδέλα στη ΜΕΘ και δεν τη λειτουργήσαµε. Δεν δείχνουν αυτό
τα στοιχεία που λέτε και εγώ είµαι ο τελευταίος που θα πω ότι
δεν έχουµε πρόβληµα, αλλά µην αµαυρώνουµε µια εικόνα που
στο τέλος της ηµέρας -αν θέλετε- είναι και η προσπάθεια των για-
τρών η οποία γίνεται εκεί. 

Στο αναισθησιολογικό τµήµα, ναι, υπάρχει θέµα. Έχουµε πάρει
έναν αναισθησιολόγο µε δελτίο παροχής υπηρεσιών. Αναισθη-
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σιολόγος είναι, εργάζεται, δουλεύει και αυτός πρέπει να προσµε-
τράται. Όπως έχουν µετακινηθεί αναισθησιολόγοι για κάλυψη
εφηµεριών, έχουν µετακινηθεί και τον Οκτώβριο πάλι για κάλυψη
εφηµεριών σε µεγαλύτερο αριθµό. Το αναισθησιολογικό τµήµα
δεν θα κλείσει. Όσο δύσκολο και να είναι στις µετακινήσεις δεν
θα κλείσει.

Θα σας πω και άλλα παραδείγµατα: Μονάδα τεχνητού νεφρού
που µου κάνετε την ερώτηση και είστε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος
κυβέρνησε. Η µονάδα τεχνητού νεφρού µέχρι το 2020 δεν είχε
λειτουργήσει. Δεν είχε λειτουργήσει και ήρθαµε και την λειτουρ-
γήσαµε. Να πούµε ότι η µονάδα είναι πάρα πολλά χρόνια που δεν
την είχε λειτουργήσει κανείς. 

Όλα τα τµήµατα τα οποία αναφέρετε και υπάρχουν, αν είναι
κρίσιµο το τµήµα, θα υπάρξει µετακίνηση από άλλο νοσοκοµείο
ή θα πάρει µε δελτίο παροχής υπηρεσιών. Ήδη στο νοσοκοµείο
έχουµε ακτινοδιαγνώστη για τον αξονικό, έναν καρδιολόγο µε
επεµβατική καρδιολογία, δύο ουρολόγους, έναν παιδίατρο, έναν
ιδιώτη αναισθησιολόγο. Όλα αυτά είναι προσπάθειες που κατα-
βάλλει το νοσοκοµείο και για να παραµείνει όρθιο και για να προ-
σφέρει τις υπηρεσίες του. 

Σας λέω ότι υπάρχουν προβλήµατα. Αναφέρατε προηγουµέ-
νως την παιδιατρική κλινική. Ναι, θα βρεθούν οι λύσεις, έστω και
παροδικές, µέχρι να έχουµε µια µόνιµη λύση στο συγκεκριµένο
πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση της ερώτησης. 

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη έκτη µε αριθµό 311/30-10-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Παπαδόπου-
λου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα «Σοβαρές ελλείψεις ια-
τρικού και νοσηλευτικού προσωπικού στο Παιδοκαρδιοχειρουρ-
γικό Κέντρο του Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία Σοφία» απειλούν τη
λειτουργία του».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Μάριος
Θεµιστοκλέους. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο να θέσετε το ερώτηµά
σας για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υφυ-
πουργέ, είναι χαρά για εµένα που είστε εσείς εδώ, γιατί είστε χει-
ρουργός, νευροχειρουργός και θα µιλήσουµε την ίδια γλώσσα.

Έχουµε το Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία», το µεγαλύτερο
Παιδιατρικό Νοσοκοµείο της χώρας και λόγω των γνωστών ελ-
λείψεων σε προσωπικό, νοσηλευτικό και ιατρικό, πέρα από όλα
τα τµήµατα, έχουµε και το παιδοκαρδιοχειρουργικό, το µοναδικό
παιδοκαρδιοχειρουργικό τµήµα της χώρας, το οποίο υποστηρί-
ζεται από παιδιατρικό νοσοκοµείο –και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό-
να λειτουργεί µε δύο µόνο καρδιοχειρουργούς. Και εσείς ως χει-
ρουργός ξέρετε ότι µια εγχείρηση καρδιάς θέλει τουλάχιστον -
το µίνιµουµ- δύο χειρουργούς, δηλαδή αν είναι αυτοί οι δύο
άνθρωποι µέσα σε ένα χειρουργείο και γίνει µία αρρυθµία, µία
αιµορραγία µέσα στο τµήµα, να µην πω τις δυσάρεστες συνέ-
πειες.

Επίσης, αυτοί οι δύο άνθρωποι που έµειναν εκεί, οι ήρωες,
έχουν µόνο τέσσερις φορές τον µήνα χειρουργική αίθουσα δια-
θέσιµη. Τι θα γίνει µε τα περιστατικά; Έχουν συσσωρευτεί δεκά-
δες περιστατικά, κύριε Υπουργέ µου, τα οποία δεν µπορούν να
πάνε λόγω ασφάλειας, λόγω οικονοµικών δυνατοτήτων στον ιδιω-
τικό τοµέα. Και ξέρετε ότι τα παιδοκαρδιοχειρουργικά περιστα-
τικά είναι πολύ επείγοντα, ειδικά οι κυανωτικές καρδιοπάθειες
απαιτούν άµεσο χειρουργείο, γιατί αυτά τα παιδιά µελανιάζουν,
πεθαίνουν, αν δεν αντιµετωπιστούν γρήγορα, όπως είναι οι µε-
γάλες µεσοκοιλιακές επικοινωνίες, η µετάθεση των µεγάλων αγ-
γείων. Τι θα γίνει µε αυτά; Είναι πολύ ευαίσθητο θέµα. Θα µου
πείτε, όλο το ΕΣΥ έχει πρόβληµα, αλλά εδώ παίζει πολύ σπουδαίο
ρόλο και ο παράγοντας χρόνου.

Έρχοµαι σε δύο ερωτήσεις πολύ απλές: Θα πάρουµε άλλους
δύο γιατρούς για να µπορεί να λειτουργήσει το σύστηµα, αυτή η
κλινική; Και επίσης, ένα άλλο ερώτηµα είναι -στα νέα ελληνικά θα
το πω- το «follow the money», να µας πείτε στην τελευταία δεκαε-
τία –αν µπορείτε- πού δόθηκαν τα νοσήλια του ΕΟΠΥΥ για αυτά
τα παιδοκαρδιοχειρουργικά περιστατικά. Σε ποια εκτός από το

ΕΣΥ κέντρα, ιδιωτικά ή άλλα; Για να δούµε πού πήγαν αυτά τα
λεφτά από αυτές τις νοσηλείες και αυτά τα χειρουργεία, ώστε να
ξέρουµε προς τα πού κατευθύνεται το σύστηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για να

απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Θεµιστοκλέους.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ πολύ για την ερώτηση και ευχαριστώ που επισηµάνατε ότι
είµαι γιατρός νευροχειρουργός και µάλιστα στο «Αγία Σοφία»,
οπότε µπορώ να ξέρω πάρα πολύ καλά την κατάσταση που επι-
κρατεί εκεί, όπως και χωρίς καθόλου προσπάθεια µπορώ να σας
υποδείξω πώς να κάνετε τις ερωτήσεις.

Όσον αφορά το τελευταίο ερώτηµά σας, για να µην φανεί ότι
έχει µείνει αναπάντητο, παρακαλώ πρέπει να επανέλθετε µε νέα
ερώτηση, έτσι ώστε να σας φέρω όλα τα στοιχεία γιατί δεν είµαι
πρόχειρος αυτή τη στιγµή, αφού µε ρωτάτε οικονοµικά στοιχεία
του ΕΟΠΥΥ και αν καλύφθηκαν παιδοκαρδιοχειρουργικές επεµ-
βάσεις του εξωτερικού, γιατί φαντάζοµαι αυτό µε ρωτάτε, για να
έχω να σας τα δώσω.

Όσον αφορά το «Αγία Σοφία», στη λίστα αναµονής είναι είκοσι
τρία περιστατικά και τα περιστατικά αυτά αναµένεται να χειρουρ-
γηθούν τους επόµενους µήνες. Κανένα από αυτά τα περιστατικά
-όσο και αν διαρκέσει το χειρουργείο, η αναµονή για το χειρουρ-
γείο- δεν αντιµετωπίζει πρόβληµα για την υγεία του. Υπάρχουν,
µάλιστα, γιατί σας είπα, όπως το επισηµάνατε και µπορώ να γνω-
ρίζω και λεπτοµέρειες, κάποια περιστατικά που θα γίνουν σε συ-
νεργασία µε κάποιον γνωστό Φιλανδό καρδιοχειρουργό, ο οποίος
έχει συνεργασία πλέον µε το Παίδων «Αγία Σοφία». Επίσης, οι
γιατροί που αναφέρετε ότι είναι δύο, δεν είναι δύο. Υπάρχουν συ-
γκεκριµένα περιστατικά στα οποία είναι περισσότεροι από δύο,
απλώς ασκούν και είναι στο χειρουργείο οι δύο από τους υπόλοι-
πους παιδοκαρδιοχειρουργούς. Υπάρχει το καρδιολογικό τµήµα
στελεχωµένο, το παιδοκαρδιοχειρουργικό και το παιδοκαρδιολο-
γικό, που καλύπτουν και τα δύο τµήµατα.

Έχουµε αυτή τη στιγµή -να σας δώσω λίγο τους αριθµούς- και
τρεις καρδιολόγους οι οποίοι είναι όλοι εξειδικευµένοι σε αυτό
και δεν υπάρχει κανένα παιδάκι –µα, κανένα παιδάκι!- που να έχει
πρόβληµα καρδιάς και να µην έχει χειρουργηθεί στον χρόνο που
απαιτείται και αυτό πρέπει να το τονίσω, ότι ακόµα και σε ένα από
αυτά τα παιδιά τα οποία βρίσκονται στη λίστα θεωρηθεί ότι η κα-
τάστασή του έχει γίνει έτσι ώστε πρέπει να έρθει το χειρουργείο
πιο νωρίς, θα έρθει το χειρουργείο πιο νωρίς, όπως το γνωρίζετε
και εσείς, γιατί άλλωστε είστε και συνάδελφος και αν δεν κάνω
λάθος, είστε και της ίδιας ειδικότητας µε τους θωρακοχειρουρ-
γούς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Παπα-

δόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δεν

είναι δύο, είναι τρεις, έχουµε και έναν Φιλανδό σε συνεργασία.
Μα, γίνεται να κρατηθεί τµήµα µε τέτοια πράγµατα, µε Φιλανδούς
σε συνεργασία και µε Γάλλους σε µη συνεργασία; Το ξέρω ότι
είναι µερικές δεκάδες τα περιστατικά, αλλά σας είπα ότι αυτά τα
περιστατικά δεν µπορούν να περιµένουν, κάπου πηγαίνουν. Έχω
γνώση, γι’ αυτό σας είπα και έφερα εδώ αυτή την ερώτηση. Ξέρω
ότι το ΕΣΥ είναι σε µεγάλη κατάρρευση. Προχθές στην πατρίδα
µου τη Θεσσαλονίκη έπεσε µία οροφή και λίγο έλειψε να σκοτώ-
σει έναν συνάδελφο. Δηλαδή, έχουµε σοβαρότατο πρόβληµα και
πρέπει να το δούµε κατάµατα. Δεν ήρθα ούτε για αντιπολίτευση
εδώ πέρα, προς Θεού! Πρέπει να βάλουµε πλάτη όλοι να δούµε
το πρόβληµα µε καθαρά µάτια και ούτε από κοµµατικές ταµπέλες
και τέτοια, για να κάνουµε κάτι σοβαρό, να υπηρετήσουµε πρα-
γµατικά τον Έλληνα πολίτη.

Σε ό,τι αφορά αυτό το νοσοκοµείο, το 2015 είχε έξι θέσεις για
παιδοκαρδιοχειρουργούς και τώρα έχει δύο, άντε πέστε τρεις
εσείς, αλλά εγώ ξέρω ότι µόνο δύο χειρουργούν. Είχε είκοσι επτά
αναισθησιολόγους και τώρα µόνο δύο παιδοαναισθησιολόγους.
Οι παιδίατροι από έντεκα που ήταν είναι επτά. Αυτό το λέτε άν-
θιση της ιατρικής; Όσον αφορά τους παιδοκαρδιοχειρουργούς,
σας το είπαµε.

Και ένα άλλο που ήθελα να πω είναι το εξής: Αυτό το νοσοκο-
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µείο έχει µια ιδιαιτερότητα που του δίνει ένα σηµαντικό ατού για
τα παιδοκαρδιοχειρουργικά περιστατικά που δεν το έχει κανένα
άλλο ίδρυµα στη χώρα: Υποστηρίζεται από παιδιατρικές κλινικές.
Και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό. Οι συνάδελφοι εδώ µπορεί να µην
είναι γιατροί, αλλά ένα σας λέω µόνο, για να το καταλάβουν όλοι:
Τα παιδιά δεν είναι µικροί ενήλικες ασθενείς. Τα παιδιά έχουν συ-
γκεκριµένη ιατρική προσέγγιση. Θέλουν άλλον αναισθησιολόγο,
άλλη κατανοµή στα φάρµακα, στα υγρά, σε οτιδήποτε και αυτό
το νοσοκοµείο έχει αυτό το πλεονέκτηµα. Χειρουργήθηκαν και
αλλού παιδοκαρδιοχειρουργικά περιστατικά, αλλά όταν παρου-
σιάστηκε επιπλοκή, σε αυτό το νοσοκοµείο τα πήγαν.

Έχω υπ’ όψιν µου περιστατικό που έκανε εγκολεασµό στο λεπ-
τό έντερο και ξέρετε πόσο επείγων είναι ο εγκολεασµός, απο-
φράσσει το λεπτό έντερο και έφυγε από άλλο νοσηλευτικό ίδρυ-
µα και ήρθε σε αυτό το ίδρυµα, επειδή έχει και παιδοχειρουργικό
τµήµα και ειδική µονάδα νεογνών, έχει όλα τα εργαστήρια που
µπορούν να στηρίξουν µια παιδοκαρδιοχειρουργική επέµβαση.

Οπότε δεν είναι ούτε για φθηνή αντιπολιτευτική αντιπαράθεση
εδώ και τέτοια, είναι επί της ουσίας το πράγµα. Πρέπει να ενι-
σχυθεί αυτό το τµήµα, είναι πολύ εύκολο να ενισχυθεί αυτό το
τµήµα, άσχετα µε τη µεγάλη κατάρρευση που υπάρχει παντού
σε όλο το ΕΣΥ, αλλά σε αυτό µε δυο, τρεις προσλήψεις νοµίζω
ότι θα µπορέσουµε να λύσουµε το πρόβληµα και να µπορούµε
να κοιτάζουµε κατάµατα τον Έλληνα πολίτη και να του λέµε «του-
λάχιστον έχεις Παιδοκαρδιοχειρουργικό Τµήµα».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πάλι θα

επανέλθω και θα πω ότι τα περιστατικά τα οποία βρίσκονται στη
λίστα αναµονής δεν είναι δεκάδες, είναι είκοσι τρία. Απαντάω συ-
γκεκριµένα: Είκοσι τρία παιδάκια βρίσκονται στη λίστα αναµονής
και θα χειρουργηθούν σε χρόνο που δεν επηρεάζει την υγεία
τους και σας το λέω ως γιατρός και ως Υφυπουργός.

Και το δεύτερο, θα συµφωνήσω µαζί σας για τα πάρα πολύ
καλά λόγια, τα εξαιρετικά λόγια, που έχετε πει για το «Αγία Σο-
φία». Εκεί βρίσκονται εξειδικευµένοι επιστήµονες και βρίσκονται
επιστήµονες και γιατροί οι οποίοι είναι απολύτως εξειδικευµένοι
για τα παιδιά και γι’ αυτό συγκεντρώνει περιστατικά από όλη τη
χώρα. Σε αυτό συµφωνούµε.

Απλώς µη δίνουµε, πρώτον, άλλα στοιχεία -και θα επανέλθω
σε αυτό που σας είπα προηγουµένως και δεν σας το ανέφερα-
για το καρδιολογικό τµήµα έχουµε τέσσερις καρδιολόγους, τρεις
παιδιάτρους που είναι σε συνεργασία, πέντε θωρακοχειρουρ-
γούς. Αυτοί είναι που βρίσκονται στο παιδοκαρδιοχειρουργικό
τµήµα.

Και στο παιδοκαρδιοχειρουργικό τµήµα υπήρξαν και προβλή-
µατα -φαντάζοµαι εσείς θα έπρεπε να τα ξέρετε γιατί είστε και
της ειδικότητας αυτής- υπάρχουν προβλήµατα µε τους αναισθη-
σιολόγους και έχει µειωθεί ο χειρουργικός χρόνος. Μπορούσατε
να µου το πείτε αυτό στην ερώτηση, να σας απαντήσω, γιατί αυτό
είναι το κυριότερο πρόβληµα. Και όταν λύσουµε το πρόβληµα
των αναισθησιολόγων, που θα πρέπει να είναι και εξειδικευµένοι
στα παιδιά, όπως σωστά το είπατε, θα αυξηθεί και ο χειρουργικός
χρόνος και θα φτάσουµε σε τελείως κατάργηση της λίστας, όπως
έχετε πει. Αυτό είναι ένα από τα προβλήµατα. Και όσον αφορά
το πρόβληµα των αναισθησιολόγων, θα το ξαναπώ και εδώ ότι
είναι µια ειδικότητα η οποία βρίσκεται σε έλλειψη σε όλη την Ευ-
ρώπη, δεν υπάρχει µόνο σε εµάς. Όµως, αν θέλετε, εγώ σας
βοηθώ και στην ερώτηση και σας λέω ότι αυτό είναι το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα που έχει το παιδοκαρδιοχειρουργικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και τώρα προχωράµε

στη δέκατη πέµπτη µε αριθµό 312/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Διαµάντως
Μανωλάκου, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις δραµα-
τικές ελλείψεις σε ιατρικό προσωπικό στο Αναισθησιολογικό Τµή-
µα του Νοσοκοµείου Παµµακάριστος και στο Απεικονιστικό
Τµήµα του Νοσοκοµείου Νίκαιας».

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµα. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, οι µεγάλες κινη-
τοποιήσεις των νησιωτών, αλλά και των υγειονοµικών δείχνουν
τις τραγικές ελλείψεις που υπάρχουν στα νοσοκοµεία όλης της
Ελλάδας, ακόµα και της Αττικής, κάτι που αποδεικνύεται και µε
τις σηµερινές επίκαιρες. Ο κόµπος έχει φτάσει στο χτένι! 

Το Υπουργείο προσπαθεί να λύσει τα προβλήµατα µε διαρκείς
µετακινήσεις του ιατρικού προσωπικού, βουλώνοντας δηλαδή
τρύπες, αλλά ανοίγοντας δυστυχώς µεγαλύτερες. Χαρακτηρι-
στικά, στην «Παµµακάριστο» δεν εφηµερεύει καθηµερινά αναι-
σθησιολόγος. Σαν λύση δώσατε την εκ περιτροπής κάλυψη α-
ναισθησιολόγου µετακινούµενου ανά ηµέρα από κάθε νοσοκο-
µείο αρµοδιότητας της 1ης Υγειονοµικής Περιφέρειας. 

Οι συνέπειες είναι άµεσες. Στο «Σισµανόγλειο» µετακινήθηκαν
δύο αναισθησιολόγοι, µειώθηκαν οι χειρουργικές αίθουσες κατά
δύο βάζοντας φρένο σε προγραµµατισµένες επεµβάσεις, για τις
οποίες οι ασθενείς µπορεί να περίµεναν και µήνες. Στο Κρατικό
της Νίκαιας δεν εφηµερεύει καθηµερινά ακτινολόγος. Στο τµήµα
µε τον αξονικό και µαγνητικό τοµογράφο από τις εννέα οργανικές
θέσεις είναι καλυµµένες οι τρεις. Σε αυτό το τµήµα, δηλαδή, λεί-
πει το 75% του ιατρικού δυναµικού. Και πρόκειται για ένα τριτο-
βάθµιο νοσοκοµείο, στο οποίο νοσηλεύονται εκατοντάδες ασθε-
νείς, ενώ γίνονται καθηµερινά δεκάδες χειρουργεία. Δεν υπάρχει
γιατρός να γνωµατεύσει µια αξονική τοµογραφία. Άρα, η λειτουρ-
γία του γίνεται επισφαλής και τις ηµέρες της γενικής εφηµερίας
πραγµατοποιούνται εξετάσεις σε πάνω από διακόσιους ασθενείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τι αποφασίσατε, λοιπόν; Τη µετακίνηση για δεκαπέντε µέρες
του µοναδικού ακτινολόγου από το Νοσοκοµείο της Ικαρίας. Άρα,
το νησί µένει ξεκρέµαστο. Δεν θα µπορούν να γίνονται εκεί το-
µογραφίες. Και µη νοµίζετε ότι υπάρχουν ιδιώτες. Δεν υπάρχουν
ούτε ιδιώτες. 

Η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί είναι οριακή συνολικά στα
νοσοκοµεία της χώρας. Αντιµετωπίζετε τις ελλείψεις των γιατρών
και του προσωπικού σαν περιοδεύοντα θίασο που καλύπτει κενά
και δεν προκηρύσσονται όλες οι κενές θέσεις, ούτως ώστε να κα-
λυφθούν άµεσα µε µόνιµο προσωπικό.

Τι σας ζητάµε; Να προχωρήσετε άµεσα στην προκήρυξη του
συνόλου, όχι κοµµατιαστά, αλλά του συνόλου των κενών θέσεων
και στην «Παµµακάριστο» για αναισθησιολόγο, αλλά και στο Νο-
σοκοµείο της Νίκαιας που αυτή τη στιγµή είναι σε κινητοποίηση
γι’ αυτά τα ζητήµατα και χαιρετίζουµε τον αγώνα τους. Έχουν
στάση εργασίας και είναι µαζί τους και οι κάτοικοι από τις εργα-
τογειτονιές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας κ. Θεµιστοκλέους για την απάντησή του.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-
ριστώ πολύ για την ερώτηση. Ας τα πάρουµε λίγο µε τη σειρά,
γιατί τα γεγονότα είναι και διαφορετικών ειδών.

Στην «Παµµακάριστο», λοιπόν, υπήρχαν δύο αναισθησιολόγοι
-θα σας το είχαν πει αν είχατε ρωτήσει πιο συγκεκριµένα και στο
νοσοκοµείο-, οι οποίοι µετακινήθηκαν στο «Σισµανόγλειο». Το
πρόβληµα στην «Παµµακάριστο» δεν ξεκίνησε από το ότι δεν εί-
χαµε αναισθησιολόγους, γιατί ορισµένες φορές υπάρχουν και
εσωτερικές διαδικασίες και εσωτερικά προβλήµατα. Κρίθηκε, λοι-
πόν, ότι η βέλτιστη λύση για την εξυπηρέτηση των Ελλήνων πο-
λιτών είναι οι δύο αναισθησιολόγοι να µετακινηθούν στο «Σισµα-
νόγλειο» και η «Παµµακάριστος» να βοηθηθεί για ένα βραχύ χρο-
νικό διάστηµα µε µετακινήσεις αναισθησιολόγων από άλλα τµή-
µατα, γιατί πρέπει να ξεχωρίζουµε λίγο τα θέµατα τα οποία
υπάρχουν.

Όσον αφορά τώρα το Νοσοκοµείο της Νίκαιας και τους ακτι-
νολόγους, µε τους οποίους όντως υπάρχει θέµα, γιατί είναι δύο
που είναι στον αξονικό τοµογράφο και υπάρχει πολύ µεγάλος
φόρτος εργασίας, θα προκηρυχθούν θέσεις και µάλιστα άµεσα.
Ειδικά στη Νίκαια θα υπάρξει τις επόµενες µέρες µία fast track
διαδικασία. Περιµέναµε, δηλαδή, να ψηφιστεί και η πιο γρήγορη
διαδικασία από το ελληνικό Κοινοβούλιο που ψηφίστηκε την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα. Έτσι, λοιπόν, κάποιες θέσεις θα προκηρυ-
χθούν πάρα πολύ άµεσα σε νοσοκοµεία της χώρας που έχουµε
την πιο µεγάλη πίεση. Και ένα από αυτά τα νοσοκοµεία είναι το
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ακτινολογικό στο Νοσοκοµείο της Νίκαιας που είναι και στη δική
σας κατεύθυνση, όπως λέτε, να προκηρυχθούν όλες οι θέσεις,
έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα που υπάρχει εκεί. Άρα,
ορισµένες φορές το πρόβληµα έχει διαφορετική προέλευση και
γι’ αυτό χρειάζεται και διαφορετική λύση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Μανωλάκου,

πριν σας δώσω τον λόγο, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί από το 6ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή καλωσορίζει τις µαθήτριες, τους µαθητές, αλλά και
τους εκπαιδευτικούς. Θα ήθελα απλά να σας ενηµερώσω ότι
τώρα διεξάγεται η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Αυτό σηµαίνει ότι ένας Βουλευτής απευθύνει ερώτηµα σε έναν
Υπουργό και η συζήτηση είναι αυστηρά µεταξύ των δύο. Αυτός
είναι και ο λόγος που βλέπετε άδεια την Αίθουσα του Κοινοβου-
λίου. Η συνήθης διαδικασία έχει µεγαλύτερη συµµετοχή, αλλά ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος έχει λίγες παρουσίες.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν µου απαντή-
σατε. Είναι γενική και αόριστη η απάντησή σας. Το γεγονός ότι
είχαν µετακινηθεί από τη «Παµµακάριστο» δύο αναισθησιολόγοι
δείχνει ότι πράγµατι χρησιµοποιείτε το υγειονοµικό προσωπικό
σαν µετακινούµενο θίασο. Πήγαν, λοιπόν, στο «Σισµανόγλειο» και
προγραµµάτισαν χειρουργικές επεµβάσεις. Τώρα τις τινάζετε
στον αέρα ή δεν τις τινάζετε; Σας ρωτάω! Πώς θα καλύψετε αυτό
το κενό; 

Στη Νίκαια λέτε ότι το πρόβληµα είναι διαφορετικό κ.λπ.. Κοι-
τάξτε να σας πω. Έχω εδώ το ψήφισµα της γενικής τους συνέ-
λευσης στις 30 Οκτώβρη, την προηγούµενη εβδοµάδα δηλαδή,
µε το οποίο φαίνεται ότι σας έχουν ενηµερώσει πολλαπλώς και
από πέρυσι -βεβαίως δεν ήσασταν εσείς Υφυπουργός, αλλά δεν
είχε σηµασία, γιατί η Κυβέρνηση έχει µια συνέχεια παντού, όπως
και σε κάθε Υπουργείο-, σας προειδοποιούσαν δηλαδή πολύ νω-
ρίτερα, ότι θα βγουν σε σύνταξη γιατροί, µε αποτέλεσµα να δη-
µιουργούνται κενά. Τι κάνατε; Δίνατε υποσχέσεις! Και τώρα µε
αοριστίες απαντάτε. Εµείς σας ζητάµε χρονοδιάγραµµα. Θα κα-
λύψετε άµεσα τα κενά; Πότε και µε πόσους; 

Λείπουν έξι αναισθησιολόγοι στο Κρατικό της Νίκαιας. Πότε θα
συµπληρωθούν; Πράγµατι υπάρχουν δύο µόνιµοι και ένας επι-
κουρικός, αλλά δεν φτάνουν! Για πρώτη φορά, κάτι που λένε και
στο ψήφισµά τους, ο αξονικός τοµογράφος στη Νίκαια ήταν κλει-
στός στις 28 και 29 του Οκτώβρη, µετά από εφηµερία, είχαν του
κόσµου τους νέους ασθενείς και δεν µπορούσαν να ανταποκρι-
θούν. 

Μάλιστα, όλα αυτά τα προβλήµατα, όχι απλά σας τα έχουν
ανακοινώσει, σας τα έχουν πει και τα έχουν στείλει και στους αρ-
µοδίους της 2ης ΥΠΕ, αλλά τα έχουν ανακοινώσει και στην Εισαγ-
γελία του Πειραιά, γιατί φοβούνται ότι µπορεί ακόµα και να τους
χρεώσετε. 

Και τα λέω αυτά γιατί τις προκηρύξεις τις κάνετε κοµµατιαστά
και όχι όλες µαζί. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα να υπάρχουν και ει-
δικότητες που σου λέει ότι χρειάζονται έξι, προκηρύσσετε δύο
και δεν εµφανίζονται. Ναι. Γιατί; Διότι η εργασιακή επιβάρυνση
είναι τροµερή και το ξέρετε και σήµερα µόνιµο προσωπικό πα-
ραιτείται. Εξάλλου, έχουν µια σειρά αιτήµατα που αν τα ικανο-
ποιήσετε, σίγουρα θα δώσετε λύση.

Και θέλω να πω και το εξής: Υπάρχουν σαράντα χιλιάδες ορ-
γανικές θέσεις κενές και τέσσερις χιλιάδες χειρουργικές κλίνες
κλειστές λόγω έλλειψης προσωπικού. Τι θα προκηρύξετε; Σας
ρωτάω συγκεκριµένα. Τι θα προκηρύξετε για να τα καλύψετε όλα
αυτά; Γιατί; Διότι αυτά για τα οποία κατηγορείστε είναι ότι η υπο-
στελέχωση και απαξίωση των κρατικών νοσοκοµείων είναι στο
πλαίσιο του νέου ΕΣΥ για να ενισχυθεί ακριβώς η εµπορευµατο-
ποίηση, δηλαδή η ενίσχυση των ιδιωτών. 

Εµείς λέµε καθαρά ότι συµπαραστεκόµαστε στον δίκαιο αγώνα

και των υγειονοµικών αλλά και του λαού, για δηµόσια κρατική
υγεία που να καλύπτει τις ανάγκες ενάντια στην ανθυγιεινή σας
πολιτική. Είναι σε βάρος του λαού και υπέρ των επιχειρηµατικών
οµίλων της υγείας. Θα µας βρείτε µαζί τους και θα είµαστε µπρο-
στά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας κ. Μάριος Θεµιστοκλέους για την ολοκλήρωση
της συζήτησης της ερώτησης. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Πραγµα-

τικά, µου είπατε ότι ήµουν αόριστος στην ερώτηση. Σε ποιο πρά-
γµα; Σας είπα ότι στην «Παµµακάριστο» µετακινήθηκαν δύο...

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Στα νούµερα και στο χρονοδιά-
γραµµα.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Βεβαίως,
στα νούµερα. Ακούστε τα λίγο, γιατί σ’ αυτό είµαι πάρα πολύ
καλός. Μπορεί να µην είµαι καλός στον πολιτικό λόγο, να πω για
εµπορευµατοποίηση και όλα αυτά που λέτε συνεχώς µε την ευ-
χέρεια τού να µην έχετε διοικήσει και να µην έχετε κυβερνήσει,
αλλά είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος.

Σας είπα ότι µετακινήθηκαν δύο αναισθησιολόγοι από την
«Παµµακάριστο» στο «Σισµανόγλειο», όχι για κάλυψη κενών αλλά
γιατί υπήρξε δυσλειτουργία στο τµήµα. Και ήµουν πάρα πολύ συ-
γκεκριµένος. Γι’ αυτό σας έχω πει να µην τα βάζουµε όλα στον
ίδιο κουβά. Η «Παµµακάριστος» δεν έµεινε ακάλυπτη. Έστω και
µε µετακινήσεις που είναι ένα δύσκολο µέτρο, εξασφαλίστηκε η
λειτουργία της «Παµµακάριστου». Να λέµε τα πράγµατα έτσι
όπως έχουν γίνει. 

Αναφερθήκατε στη Νίκαια. Κατ’ αρχάς, στις 27 και 28 δεν έκ-
λεισε το ακτινολογικό. Την έχω δει την ανακοίνωση. Δεν έχει κλεί-
σει το ακτινολογικό. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχω το ψήφισµα των γιατρών. Θα
σας το δώσω.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Απαντάω
στο ψήφισµα των γιατρών. Είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος. Μου
είπατε ότι δεν είµαι συγκεκριµένος. Γίνοµαι πάρα πολύ συγκεκρι-
µένος.

Στις 27 και 28 δεν έκλεισε το ακτινολογικό. Σας απαντώ και σας
λέω…

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο αξονικός τοµογράφος λέµε…
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ο αξονι-

κός τοµογράφος δεν έκλεισε στις 27 και 28. Δεν µπορώ να γίνω
πιο συγκεκριµένος απ’ αυτό. Δεν έκλεισε. Ξέρω τι γράφει το ψή-
φισµα. Δεν έκλεισε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Καλά, εντάξει. Το καταθέτω στα
Πρακτικά να το δουν και οι άλλοι.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ωραία. 
Οι θέσεις που έχει εξαγγείλει η Κυβέρνηση είναι δέκα χιλιάδες

την επόµενη τετραετία και οι έξι χιλιάδες πεντακόσιες θα είναι
εντός του 2024. Αυτές είναι θέσεις οι οποίες θα προκηρυχθούν
και αφορούν το ΕΣΥ.

Γίνοµαι πολύ πιο συγκεκριµένος για το Νοσοκοµείο της Νί-
καιας, γιατί σας έχω πει ότι θα υπάρξει µια οµάδα θέσεων που
θα προκηρυχθούν τις επόµενες µέρες και σε αυτές βρίσκεται το
Νοσοκοµείο της Νίκαιας για τις συγκεκριµένες ειδικότητες που
παρουσιάζεται το πρόβληµα, µαζί µε άλλα περίπου δέκα νοσο-
κοµεία της χώρας που θα βγουν οι θέσεις αυτές.

Άρα δεν µπορώ να γίνω πιο συγκεκριµένος από αυτό..
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πόσο…
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Αφήστε

λίγο! Σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή. Αφήστε λίγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, να αποφύ-

γετε τον διάλογο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας άκου-

σα και θα ξαναπώ -και θα κλείσω µε αυτό- ότι ειδικά στα προ-
ηγούµενα χρόνια δεν υπάρχει µεγαλύτερη έκφανση του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας. Εσείς µπορείτε να λέτε για ιδιωτικο-
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ποίηση, µπορείτε να λέτε για εµπορευµατοποίηση της υγείας,
αλλά στα προηγούµενα τέσσερα χρόνια και ειδικά στην πανδηµία
του COVID ήταν, αν θέλετε, καλύτερη η έκφανση του δηµόσιου
συστήµατος υγείας. Στα δηµόσια νοσοκοµεία πήγαν οι ασθενείς
µε COVID. Η Κυβέρνηση στα δηµόσια νοσοκοµεία στήριξε. Εκεί
έριξε το βάρος. Στα δηµόσια νοσοκοµεία διπλασίασε τις ΜΕΘ και
τα δηµόσια νοσοκοµεία έφτιαξαν αυτό το εµβολιαστικό πρό-
γραµµα.

Οπότε, όταν έρχεστε και λέτε αυτό που έχετε συνηθίσει να λέ-
τε, δηλαδή τις λέξεις «εµπορευµατοποίηση» και «ιδιωτικοποίη-
ση», θα προτιµούσα να ακούσω και κάτι πιο συγκεκριµένο από
εσάς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η πρώτη µε

αριθµό 278/23-10-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Λακωνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµο-
κρατία» κ. Νεοκλή Κρητικού, προς τον Υπουργό Μετανάστευσης
και Ασύλου, µε θέµα: «Μετάκληση εποχικών εργατών γης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου κ. Δηµήτριος Καιρίδης.

Ορίστε, κύριε Κρητικέ, έχετε τον λόγο για τα επόµενα δύο
λεπτά. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, οι ελλείψεις εργατών γης, τόσο στη

Λακωνία όσο και σε ολόκληρη την Ελλάδα, είναι σηµαντικές.
Αγρότες και παραγωγοί ανησυχούν πολύ διότι δεν µπορούν να
καλύψουν τις εργατικές ανάγκες στην παραγωγή και τη συγκο-
µιδή. Η ανησυχία αυτή εντείνεται ακόµη περισσότερο εν όψει του
γεγονότος ότι βρισκόµαστε ήδη στις αρχές του Νοεµβρίου. Η
άµεση επίλυση του προβλήµατος είναι αναγκαία ώστε να αποσο-
βηθεί ο κίνδυνος είτε να µην καλλιεργηθούν µεγάλες εκτάσεις
είτε να µη συγκοµιστεί σηµαντικός όγκος αγροτικής παραγωγής. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ πως είναι επιβεβληµένο να εξακολου-
θήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το µεταρρυθµιστικό
της έργο µε την άµεση, αποφασιστική και αποτελεσµατική επίλυ-
ση των σχετικών µε τις µετακλήσεις ζητηµάτων επ’ ωφελεία του
συνόλου της αγροτικής παραγωγικής διαδικασίας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας παρακαλώ να µου απαντήσετε στα εξής
ερωτήµατα:

Θα αναλάβετε κάποια πρωτοβουλία τόσο εσείς στο µέτρο της
αρµοδιότητάς σας, βέβαια, όσο και η Κυβέρνηση συνολικά, ώστε
να επιλυθούν τα προβλήµατα στις διαδικασίες µετάκλησης επο-
χικών εργατών γης; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα των ενεργειών
που προγραµµατίζονται και -το κυριότερο- πότε και µε ποιες προ-
ϋποθέσεις θα καταστεί δυνατή η απρόσκοπτη, άµεση και αποτε-
λεσµατική διεκπεραίωση των αιτηµάτων µετάκλησης εποχικών
εργατών γης;

Σε κάθε περίπτωση πρέπει να ξέρετε η αγωνία τόσο του αγρο-
τικού κόσµου της Λακωνίας όσο και ολόκληρης της Ελλάδος είναι
µεγάλη. Εποµένως αναµένουµε τις δικές σας απαντήσεις, ώστε
να δοθεί η λύση που η Κυβέρνηση θεωρεί πως είναι καλύτερη σε
αυτό το κρίσιµο ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υ-

πουργός κ. Καιρίδης, προκειµένου να απαντήσει, για τρία λεπτά. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση
και την ευκαιρία που µου δίνετε να δώσω κάποιες απαντήσεις και
εδώ στην Ολοµέλεια σε επίπεδο κοινοβουλευτικού ελέγχου. Είναι
ένα ζήτηµα το οποίο συζητήσαµε και κατ’ ιδίαν και µε εσάς και
µε άλλους συναδέλφους από όλες τις πτέρυγες, κυρίως από
τους αγροτικούς νοµούς της περιφέρειας. 

Είναι, πράγµατι, ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα το οποίο µας απα-
σχολεί πολύ ως Κυβέρνηση και όλα τα συναρµόδια Υπουργεία,
προφανώς αυτό της Αγροτικής Ανάπτυξης, της Εργασίας, του
ΥΠΕΞ και όλα τα εµπλεκόµενα Υπουργεία, διότι έχει δηµιουργη-
θεί πραγµατικά ένα σηµαντικό πρόβληµα που αντανακλά στην
αγροτική µας παραγωγή, στο ΑΕΠ µας και στην οικονοµική ευη-
µερία του τόπου µας. 

Σε αντίθεση µε ό,τι λέγεται και γράφεται πολύ συχνά, κυρία

Πρόεδρε, στις εφηµερίδες, σε site και ούτω καθεξής, ο αριθµός
των µεταναστών στη χώρα µας βαίνει µειούµενος. Έχουν φύγει
πολλοί από τους νόµιµους µετανάστες -κυρίως αλβανικής κατα-
γωγής- και γι’ αυτό παράλληλα µε τη µεγάλη οικονοµική ανάπτυ-
ξη έχει προκύψει αυτή η µεγάλη στενότητα στην αγορά εργασίας
που χτυπάει κυρίως στον πρωτογενή τοµέα, αλλά όχι µόνο.
Έχουµε ζητήµατα και στον τουρισµό, στις κατασκευές και αλλού.
Η χώρα µας επείγει να αποκτήσει έναν σύγχρονο µηχανισµό νό-
µιµης µετανάστευσης. 

Εµείς ως Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου έχουµε κάνει
µια σειρά από παρεµβάσεις -που προφανώς δεν είναι επαρκείς
και θα πρέπει να επιµείνουµε ακόµα περισσότερο- και σε νοµο-
θετικό επίπεδο, δίνοντας τη δυνατότητα κατάθεσης αιτήσεων
ηλεκτρονικά ώστε να διευκολύνεται ο εργοδότης και δίνοντας
τον αριθµό των µετακλήσεων σε επίπεδο περιφέρειας και όχι πε-
ριφερειακής ενότητας, ώστε όταν εξαντλείται από τη µια ενότητα
να µην µπλοκάρει το σύστηµα. 

Όµως, είναι προφανές ότι και διοικητικά, πέρα από τα νοµοθε-
τικά -διότι ό,τι και να νοµοθετήσουµε, αν το διοικητικό κοµµάτι
δεν µπορεί αυτά τα πράγµατα να τα εφαρµόσει, έχουµε πρό-
βληµα- υπάρχει ένα ζήτηµα κατακερµατισµού του συστήµατος
µεταξύ των περιφερειών όπου υποβάλλονται τα αρχικά αιτήµατα,
αποκεντρωµένων που ανήκουν στο Υπουργείο Εσωτερικών και
τίθενται υπό την υψηλή εποπτεία του, προξενείων του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών για τις θεωρήσεις και στη συνέχεια βέβαια
ΕΦΚΑ και όλες οι υπόλοιπες Υπηρεσίες του Υπουργείου Εργα-
σίας και ούτω καθεξής. 

Είναι ένα σύστηµα το οποίο αποδεικνύεται στην πράξη σήµερα
δυσλειτουργικό, υποστελεχωµένο, κατακερµατισµένο και συχνά
ασυντόνιστο. 

Χρειάζεται µια γενναία παρέµβαση και σε διοικητικό επίπεδο,
ώστε να αποκτήσει η χώρα έναν σύγχρονο µηχανισµό λελογισµέ-
νης νόµιµης µετανάστευσης µε όρους και κανόνες, γρήγορης και
αποτελεσµατικής, όχι να βγαίνουν άδειες αφού περάσει η καλ-
λιεργητική περίοδος και αφού δεν τους χρειάζεται πια ο αγρότης. 

Είναι ένα καινοφανές πρόβληµα, ένα πρόβληµα το οποίο έχει
δηµιουργηθεί τα τελευταία χρόνια, είναι ένα, υπό µία έννοια, «ευ-
τυχές» πρόβληµα, δείχνει, δηλαδή, την ευρωστία της ελληνικής
οικονοµίας και κοινωνίας, η οποία αποζητά εργατικό δυναµικό.
Θυµάστε κάποτε, πριν κάποια χρόνια ότι διώχναµε το εργατικό
δυναµικό στο εξωτερικό. 

Πρέπει και η πολιτεία και σε επίπεδο νοµοθεσίας και σε επί-
πεδο διοικητικό να παρέµβει για να επιταχύνει και να διευκολύνει
ακόµη περισσότερο το θέµα αυτό. Είµαστε σε συνεχείς διαβου-
λεύσεις µε τα συναρµόδια Υπουργεία και πολύ σύντοµα, κύριε
συνάδελφε, θα το δούµε µε ένα ολοκληρωµένο πακέτο και σε επί-
πεδο νοµοθετικό και σε επίπεδο οργανωτικό - διοικητικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής κ. Νεοκλής Κρητικός για τη δευτερολογία του, για τρία
λεπτά. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι κά-
νετε ό,τι µπορείτε, αλλά πρέπει τώρα να υπενθυµίσω µερικά από
αυτά που είπατε και να δούµε πώς θα µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε. 

Πρέπει να µου επιτρέψετε, λοιπόν, να προχωρήσω λίγο περισ-
σότερο, διότι η έλλειψη εργατικού δυναµικού στον πρωτογενή
τοµέα ξέρετε ότι είναι τεράστια και στις κατασκευές, όπως εί-
πατε, και γι’ αυτόν τον λόγο είναι το κυρίαρχο πρόβληµα που
απασχολεί και τον αγροτικό κλάδο, τόσο στη Λακωνία, όπως προ-
είπα, αλλά και σε όλη την Ελλάδα. Επανειληµµένα πλήθος αγρο-
τικών φορέων έχουν αποστείλει αιτήµατα για τη διευθέτηση των
παραµέτρων που σχετίζονται µε τις διαδικασίες εξεύρεσης ερ-
γατικού προσωπικού από οποιαδήποτε πηγή είναι εφικτό αυτό να
συµβεί. Τον τελευταίο καιρό µάλιστα οι αγροτικοί σύλλογοι από
όλη την επικράτεια έχουν ενώσει τις φωνές τους, ώστε να κατα-
φέρουν να ικανοποιηθεί το εύλογο και δίκαιο αίτηµά τους. Οι
αγρότες σε όλη την ελληνική επικράτεια έχουν περιέλθει σε ένα
τέλµα, σε ένα πραγµατικό αδιέξοδο. Για τον λόγο αυτόν πρέπει
να αντιµετωπιστούν άµεσα οι παθογένειες που αναφέρατε, τόσο
της ισχύουσας νοµοθεσίας όσο και της διοικητικής πρακτικής
που εφαρµόζεται από τις υπηρεσίες. Μάλιστα οι λύσεις αυτές
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πρέπει να έρθουν άµεσα ή έστω το συντοµότερο δυνατό, µέσα
σε ένα ορισµένο χρονοδιάγραµµα, ώστε να ενηµερωθούν οι
αγρότες και να κινήσουν µε τη σειρά τους τις κατάλληλες διαδι-
κασίες.

Ενδεικτικά, όπως είπατε και εσείς, θα ήθελα να αναφέρω ορι-
σµένα από τα προβλήµατα που παρουσιάζονται: Οι αιτήσεις που
υποβάλλονται στις ελληνικές πρεσβείες πολλές φορές απορρί-
πτονται αναίτια. Οι διαδικασίες στα κατά τόπους τµήµατα αδειών
διαµονής είναι εξαιρετικά χρονοβόρες, αλλά και άλλες διαδικα-
σίες ενώπιον των αρµοδίων υπηρεσιών είναι δαιδαλώδεις και δη-
µιουργούν σηµαντικά προσκόµµατα σε ανθρώπους, που σε
τελική ανάλυση αυτό που θέλουν είναι να εργαστούν, να παρά-
γουν και να ενισχύσουν τελικά την εθνική αγροτική οικονοµία.

Κύριε Υπουργέ, όπως και οι Λάκωνες συµπολίτες µου, έτσι και
εγώ αναµένω µε αγωνία την άµεση και θετική -και είµαι σίγουρος
γι’ αυτό- ανταπόκρισή σας, τόσο τη δική σας, όσο και συνολικά
της Κυβέρνησης, ώστε να βρεθούν λύσεις. Είµαι σίγουρος, έχω
εµπιστοσύνη στο πρόσωπό σας, γνωρίζετε στην ουσία -έχουµε
βρεθεί πολλές φορές- τα προβλήµατα που υπάρχουν και είστε
σε θέση εσείς και το επιτελείο σας να επεξεργαστείτε τις κατάλ-
ληλες και τις καλύτερες λύσεις. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, θερµά, τόσο εσάς προσωπικά όσο και
συνολικά την Κυβέρνηση, να υπάρξει η ανταπόκριση που όλοι πε-
ριµένουµε µε όποιον τρόπο κρίνετε εσείς καλύτερο, αλλά σε κάθε
περίπτωση άµεσα και αποτελεσµατικά, γιατί οι επιπτώσεις του
συγκεκριµένου προβλήµατος στην ελληνική αγροτική οικονοµία
είναι ήδη ορατές και δυστυχώς συνεχώς εντείνονται.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καιρίδη, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Σας ευχαριστώ, πραγµατικά, κύριε συνάδελφε, γιατί θέτετε
το θέµα στη σωστή του διάσταση και πιστεύω ότι χρειαζόµαστε
µια ειλικρινή, ουσιαστική συζήτηση για το ζήτηµα της µετανά-
στευσης, πέρα από στερεότυπα, κραυγές και ευκολίες, που συχ-
νά κυριαρχούν στον δηµόσιο διάλογο, διότι δεν έχουν ακουστεί
αρκετά αυτά και η παραγωγική Ελλάδα το απαιτεί, η Ελλάδα του
µέλλοντος, η Ελλάδα της δηµιουργίας απέναντι στην Ελλάδα του
ψεκασµού, του ψέµατος, της φτηνής δηµαγωγίας και του λαϊκι-
σµού που έχει κατακλύσει τη συζήτηση για το µεταναστευτικό.
Και το λέω αυτό µετά λόγου γνώσεως, διότι έχω άµεση, όπως κα-
ταλαβαίνετε και εκ της θέσεώς µου πρόσβαση και στο διαδίκτυο
και σε όλα αυτά τα απίθανα τοξικά και πολωτικά, πέραν των ανα-
γκών της ελληνικής κοινωνίας, τα οποία γράφονται.

Είπα προηγουµένως στην πρωτολογία µου και θέλω να προ-
σεχθεί ότι, σε αντίθεση µε τις εντυπώσεις που κάποιοι θέλουν να
δηµιουργήσουν ότι η Ελλάδα έχει κατακλυστεί, ότι η Ελλάδα κιν-
δυνεύει, ότι η Ελλάδα το ένα, το άλλο, ο αριθµός των µεταναστών
στην ελληνική επικράτεια βαίνει µειούµενος τα τελευταία χρόνια.
Είχαµε εξακόσιες χιλιάδες αλβανικής καταγωγής και έχουµε λι-
γότερους από τετρακόσιες χιλιάδες, έχουν φύγει. Και αυτοί που
έρχονται και παράτυπα φεύγουν και αυτοί στο εξωτερικό. Άρα η
χώρα παραµένει µια χώρα διέλευσης και όχι προορισµού. Αυτό
είναι ένα πρόβληµα από ένα σηµείο και µετά, ιδίως για την αγρο-
τική οικονοµία, το οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Πρέπει να
επενδύσουµε στον µηχανισµό νόµιµης µετανάστευσης, γιατί είναι
υποστελεχωµένες οι ΔΑΜ, οι Διευθύνσεις Αλλοδαπών και Μετα-
νάστευσης των αποκεντρωµένων διοικήσεων, όπως και προξε-
νεία, ακόµη και τα προξενεία πρώτης γραµµής από όπου είναι και
οι βασικές χώρες προέλευσης αυτών των µεταναστών. Ξέρετε
ότι έχουµε υπογράψει δύο συµφωνίες και θα υπογράψουµε και
άλλες διµερείς συµφωνίες, αλλά το θέµα είναι πώς θα υλοποι-
ήσουµε τις συµφωνίες. Εγώ τις έχω έτοιµες τις συµφωνίες και µε
διάφορες χώρες και µε όµορες χώρες, όπως η Μολδαβία, η Γε-
ωργία κ.λπ.. Το θέµα είναι να υλοποιούνται οι συµφωνίες και χρει-
άζεται να επενδύσουµε πραγµατικά σε αυτόν τον µηχανισµό,
αλλά και να είµαστε ειλικρινείς και να πούµε ότι από ένα σηµείο
και µετά δεν θα λειτουργήσει µόνο το εποχικό, η ιδέα ότι ο άλλος
θα έρχεται, θα µένει κάποιους µήνες, δεν θα αποκτάει κανένα δι-
καίωµα, καµµία ρίζα στη χώρα και θα φεύγει και θα ξαναέρχεται,
να είµαστε ρεαλιστές, δηλαδή, στις προσδοκίες µας και στο πώς

λειτουργεί πραγµατικά η αγορά µε βάση και την ευρωπαϊκή
εµπειρία και να µιλήσουµε και για την εξαρτηµένη εργασία και να
µιλήσουµε για µια σειρά από άλλα θέµατα. 

Κλείνοντας, να πω ότι η χώρα είναι απολύτως απέναντι στην
παράνοµη µετανάστευση, για την οποία όπως ξέρετε έχουµε
δώσει µεγάλο αγώνα και τα νούµερα τελευταία κινούνται προς
τη σωστή κατεύθυνση, αλλά ταυτόχρονα χρειαζόµαστε και είναι
προϋπόθεση οικονοµικής ευηµερίας και κοινωνικής σταθερότη-
τας τη λελογισµένη νόµιµη µετανάστευση µε όρους και κανόνες
σύµφωνα µε τις ανάγκες, τις προτεραιότητες, τις επιλογές τις
δικές µας, της ελληνικής κοινωνίας, ώστε να µπορέσει και ο αγ-
ροτικός τοµέας να αναπνεύσει από αυτή την κατάσταση. Μέχρι
τα Χριστούγεννα θα έχουµε µια σειρά από νέες πρωτοβουλίες
στον τοµέα αυτόν για να µην αντιµετωπίσουµε ξανά τα προβλή-
µατα που είχαµε φέτος το 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ευκαιρία που µου δώσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η έκτη µε

αριθµό 297/27-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» κ. Πέτρου Δηµητριάδη προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Διευκρινίσεις για δηλώσεις του
Υπουργού Μετανάστευσης και Ασύλου στο πρακτορείο «ANA-
DOLU»». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου κ. Καιρίδης.

Κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 22 Οκτωβρίου είχατε παραχωρήσει µια

συνέντευξη στο τουρκικό ειδησεογραφικό πρακτορείο «ANA-
DOLU» εν όψει της επικείµενης επίσκεψής σας στην Άγκυρα, µε
αφορµή συζητήσεις για το µεταναστευτικό. Εκεί είχατε πει -στα
αγγλικά έγιναν οι δηλώσεις, τις παραθέτω στα ελληνικά, ακριβώς
όπως τα είπατε- τα εξής: «Η αλήθεια είναι ότι η Τουρκία έχει ση-
κώσει µεγάλο βάρος στο θέµα αυτό -το µεταναστευτικό- µε τους
Σύρους πρόσφυγες και άλλους και η Ευρώπη είναι εδώ για να
βοηθήσει µε την υποστήριξη της Ελλάδας υπό την προϋπόθεση
ότι θα καταφέρουµε να συνεργαστούµε». Επιπλέον, είπατε: «Οι
συνθήκες υπαγορεύουν µία πιο εκτεταµένη συνεργασία µεταξύ
της Τουρκίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελλάδα προωθεί
αυτή τη γραµµή επιχειρηµατολογίας εντός της Ένωσης». Τέλος,
υπογραµµίσατε ότι υπάρχουν κάποιες ιδέες που θα συζητηθούν
στην πορεία προς τη Σύνοδο Κορυφής της Θεσσαλονίκης µεταξύ
της Τουρκίας και της Ελλάδας σε ενάµιση µήνα, µε στόχο ο
Τούρκος Πρόεδρος κ. Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και ο Έλληνας
Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης να µπορέσουν να ανα-
κοινώσουν κάτι συγκεκριµένο.

Εάν διαβάσει κάποιος τις δηλώσεις, κύριε Υπουργέ, θα νοµίζει
ότι η Τουρκία είναι µια φιλική χώρα προς εµάς και ότι ο κ. Ερντο-
γάν είναι ο καλύτερός µας φίλος, ούτε έγινε αυτό που έγινε στο
παρελθόν, ούτε Καστανιές υπήρξαν τον Μάρτιο του 2020, ούτε
είναι ένας άνθρωπος ο οποίος έχει εργαλειοποιήσει το µετανα-
στευτικό.

Να σας πω ότι η Τουρκία όχι µόνο δεν είναι φιλική προς εµάς,
αλλά αντιθέτως κάθε µήνα µας δίνει χιλιάδες παράνοµους µετα-
νάστες. Είναι µια χώρα η οποία έχει, όπως είπα, εργαλειοποιήσει
το µεταναστευτικό, είναι µια χώρα η οποία κερδίζει από αυτό
εδώ, από τη διακίνηση, και είναι µια χώρα της οποίας ο Πρό-
εδρος, ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, έχει απειλήσει ότι αν δεν κά-
νουµε τα θελήµατά του, θα εξαπολύσει εκατοµµύρια παράνο-
µους στην Ευρώπη. Μάλιστα δε να τονίσω, όπως έχετε επισηµά-
νει και εσείς, ότι δεν τήρησε τη συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής
Ένωσης και Τουρκίας στις µεταναστευτικές ροές.

Και επί τη βάσει αυτή θέλω να ρωτήσω σε ποια βάση θα συζη-
τήσετε και κυρίως, από πού αντλείτε τη βεβαιότητα ότι η συµφω-
νία θα είναι επωφελής και κυρίως ότι θα βρεθεί µια κοινά απο-
δεκτή λύση. Και, δεύτερον, είναι δυνατόν να εµπιστευόµαστε τον
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, έναν αρχηγό κράτους ο οποίος στο πα-
ρελθόν δεν έχει τηρήσει τα συµφωνηθέντα; Πώς λοιπόν νοµί-
ζουµε σήµερα ότι θα τηρήσει τη µελλοντική συµφωνία, όποια και
αν είναι αυτή;

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καιρίδη, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κύριε συνάδελφε, η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή. 

Διαπραγµατευόµαστε και κινούµαστε διεθνώς στη βάση ενός
και µόνο πράγµατος: της εξυπηρέτησης του εθνικού συµφέρο-
ντος. Τίποτε άλλο. Και επιτρέψτε µου να προσπεράσω το παιδα-
ριώδες και να πω τούτο. Οι διεθνείς σχέσεις δεν είναι προσω-
πικές σχέσεις, δεν είναι σχέσεις µεταξύ φίλων που πείσµωσαν και
κρατάνε µούτρα ο ένας στον άλλον. Οι διεθνείς σχέσεις διακρί-
νονται από ρεαλισµό, θα έλεγα, στα όρια της κυνικότητας.

Αυτή η Τουρκία, όπως είναι- και την έχω περιγράψει κατ’ επα-
νάληψη στο παρελθόν και δεν είναι ανάγκη τώρα να επανέλθω-,
είναι καλώς ή κακώς γείτονάς µας και είναι χώρα-κλειδί -το είπα
και θα το ξαναπώ- για πρωτογενείς ροές όχι µόνο προς την Ελ-
λάδα αλλά για άλλες τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως είναι η Βουλγαρία, η Μάλτα, η Κύπρος και η Ιταλία απευ-
θείας και δευτερευόντως, δευτερογενείς ροές στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη.

Θεωρώ ότι είναι πολύ καλύτερο να συνεννοηθούµε, εάν η
Τουρκία τηρεί τις υποσχέσεις, παρά να είµαστε σε αντιπαράθεση
στην προσπάθεια διαχείρισης και αντιµετώπισης του µεγάλου
προβλήµατος που είναι η παράνοµη µετανάστευση. 

Εγώ προσωπικά έχω στηλιτεύσει κατ’ επανάληψη τον ρόλο της
Τουρκίας ως διεθνούς κόµβου παράνοµης µετανάστευσης, αλλά
ταυτόχρονα ξέρω να αφήνω απ’ έξω τον λαϊκισµό, τις ευκολίες,
τις συναισθηµατικές κορώνες που κάποιους γοητεύουν και συ-
γκινούν και να εξυπηρετούµε ψυχρά και ουσιαστικά το εθνικό
συµφέρον. 

Ήδη η Τουρκία έχει αλλάξει. Δεν έχει αλλάξει γιατί έγινε καλύ-
τερη ή να την εµπιστευόµαστε για το µέλλον. Έχει αλλάξει διότι
η προηγούµενη πολιτική της απέτυχε, κύριε συνάδελφε, στον
Έβρο το 2020, όταν επιχείρησε να εργαλειοποιήσει βάναυσα το
µεταναστευτικό και είδε ότι υπάρχει τείχος από δω. Κι έρχεται
σήµερα και ελέγχει τα σύνορά της καλύτερα και συνεργάζεται
µε τις ελληνικές αρχές περισσότερο ιδίως στον Έβρο, αλλά και
στο Αιγαίο. Έχουµε πολύ δρόµο µπροστά µας και δεν εµπιστευό-
µαστε κανέναν. 

Αυτό που είπα εγώ στον οµόλογό µου Τούρκο και το επανα-
λαµβάνω και εδώ είναι πάρα πολύ απλό. Τεστάρουµε την Τουρκία
ανά δωδεκάωρο, όχι ανά ηµέρα, ανά δωδεκάωρο βγαίνουν τα
στοιχεία των βαρκών που φεύγουν από τη µικρασιατική ακτή.
Έχω και τα τωρινά, στις 7.00’ το πρωί έρχεται από το Λιµενικό η
ενηµέρωση και στις 19.00’ το απόγευµα. 

Εάν η Τουρκία δεν βοηθήσει και ξαναµπεί σε µια άλλη λογική,
θα είναι και άλλη η αντιµετώπιση. Προς το παρόν τουλάχιστον τις
τελευταίες εβδοµάδες ολοένα και περισσότερο, στο πλαίσιο και
µιας ευρύτερης αλλαγής της τουρκικής στάσης, την οποία εµείς
θέλουµε να αξιοποιήσουµε στο έπακρο, για το ελληνικό συµφέ-
ρον όχι κανενός άλλου, για το καλό της πατρίδας µας, και σε
αυτό είµαστε απόλυτοι, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δηµητριάδη,
έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ότι κρούουµε τον
κώδωνα του κινδύνου και σας λέµε να µην εµπιστεύεστε έναν άν-
θρωπο που είχε στο παρελθόν και θεωρώ ότι έχει ακόµη εχθρικές
διαθέσεις δεν είναι λαϊκισµός, είναι πραγµατικότητα. Και να σας
πω και το άλλο. Έχει διαχρονικά αποδείξει η Τουρκία ότι πολλές
φορές µας το παίζουν φίλοι και στην κατάλληλη ευκαιρία µάς
χτυπάνε. Αυτό, ξέρετε, δεν είναι κινδυνολογία, είναι η πραγµατι-
κότητα. 

Είπατε για τις Καστανιές. Ποιος µου εγγυάται ότι δεν θα το ξα-
νακάνει; Είπατε ότι βρήκε τείχος. Να σας πω λοιπόν ότι στα Δω-
δεκάνησα, επειδή µιλάω µε κατοίκους, και στη Λέσβο πάλι συνεχί-
ζουν να υπάρχουν ροές. Ακόµη και σήµερα µίλησα µε κάποιον
και µου είπε «Περπατάω στην παραλία και βλέπω τις βάρκες να
πηγαίνουν στην ακτή». Δεν σταµατά ο Ερντογάν.

Ο Ερντογάν είναι ένας άνθρωπος ο οποίος έχει φιλοδοξίες
σουλτάνου, έχει επαφές µε τη Χαµάς, έχει επαφές µε το σουνι-
τικό ισλάµ και τον ενδιαφέρει µόνο να µας εξαπολύει συνεχώς
παράνοµους µετανάστες, µόνο και µόνο για να µας δηµιουργεί

πρόβληµα. Αυτό δεν είναι λαϊκισµός ούτε συναισθηµατισµός.
Είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει να τη δούµε και όχι
να την κρύβουµε, να στρουθοκαµηλίζουµε και να λέµε «Εµείς δεν
βλέπουµε το πρόβληµα». 

Δεν σας ζητάω να µας εµπιστευτείτε, σας ζητάω να µας ενη-
µερώσετε τι συζητάτε, τι θα φέρουµε εδώ. Υπάρχουν πάρα πολ-
λοί Έλληνες που ανησυχούν στον Έβρο, τη Λέσβο, τα Δωδεκά-
νησα. Εγώ λαµβάνω µηνύµατα ανησυχίας. Μου λένε «Τι θα γίνει;
Τι θα συζητήσουν; Τι θα µας έρθει;». Δεν είναι κάτι συναισθηµα-
τικό ούτε είναι κάτι το οποίο µας ήρθε να το πούµε για να κά-
νουµε αντιπολίτευση, όταν εγώ ακούω εσάς να µας λέτε ότι
έχουν αλλάξει οι συνθήκες µε µια χώρα η οποία αποδεδειγµένα
έχει αποδείξει ότι έχει µια συγκεκριµένη πολιτική. 

Απλώς εγώ θεωρώ -θα σας πω τι πιστεύω εγώ- ότι ο κ. Ερντο-
γάν κερδίζει λίγο χρόνο, γιατί έχει κάποια άλλα προβλήµατα και
έχει στρέψει το ενδιαφέρον του αλλού, στη Χαµάς και σε άλλα
σηµεία, και µε την πρώτη ευκαιρία πάλι θα προσπαθήσει να µας
δηµιουργήσει πρόβληµα. Αυτό εξηγώ µε την ερώτησή µου. 

Αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι -και γι’ αυτό σας το λέω-
πρέπει κάποια στιγµή να είστε σε εγρήγορση, να µην είµαστε σε
εφησυχασµό και να µη νοµίζουµε ότι ξαφνικά ο κ. Ερντογάν έγινε
ο καλός µας φίλος ο οποίος θέλει να συνεργαστεί µαζί µας. Οι
Τούρκοι δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν θέλουν να συνεργα-
στούν, αυτό το έχουν αποδείξει διαχρονικά.

Και θα σας πω και µια παροιµία που λέει ο θυµόσοφος λαός
µας: «Ο λύκος και αν εγέρασε κι άσπρισε το µαλλί του, µήτε τη
γνώµη άλλαξε, µήτε την κεφαλή του». Αυτή την παροιµία, κύριε
Υπουργέ, σηµειώστε τη όταν θα πάτε στις διαπραγµατεύσεις,
γιατί να ξέρετε ότι αυτό αντιµετωπίζουµε, έναν λύκο ο οποίος δεν
αλλάζει. Μας παριστάνει ότι είναι καλός και στην πρώτη ευκαιρία
θα µας δηµιουργήσει πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καιρίδη, έχετε

τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αυτή η
Κυβέρνηση και την εθνική άµυνα θωρακίζει, ακριβώς γιατί δεν
έχει κάποια αφελή ή συναισθηµατική προσέγγιση των διεθνών
σχέσεων και τη θωρακίζει εµπράκτως µε εξοπλισµούς που δεν
είχαµε δει τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Έτσι δεν είναι; Με τα
σύγχρονα F-16, µε τις Μπελαρά, µε τα Ραφάλ, τα F-35 που θα
έρθουν και όλα τα υπόλοιπα, ακριβώς, γιατί δεν εφησυχάζουµε,
είµαστε σε απόλυτη εγρήγορση.

Και στο µεταναστευτικό, ο τρίτος φράχτης στον Έβρο χτίζεται
και ολοκληρώνεται και το Λιµενικό ενισχύεται µε µέσα και οι συ-
νοριοφύλακες προσλαµβάνονται και κάµερες και θερµικές κάµε-
ρες και drones και όλα τα υπόλοιπα για να είµαστε πάντοτε
προετοιµασµένοι. Ζούµε σε µια πολύ δύσκολη και επικίνδυνη γει-
τονιά. Βλέπετε τι γίνεται στη Μέση Ανατολή. Αυτό είναι το ένα. 

Αναφέρατε πολλούς Έλληνες που ανησυχούν. Εγώ θα ανα-
φερθώ σε µερικούς, λίγους Έλληνες οι οποίοι από συνήθεια ή
κατ’ επάγγελµα ανησυχούν και θέλουν να ανησυχούν και να σπε-
κουλάρουν πάνω σε αυτά τα ζητήµατα και να δηλητηριάζουν τον
δηµόσιο διάλογο µε απίστευτα fake news και ψέµατα, τα οποία
δεν βοηθούν ούτε το εθνικό συµφέρον ούτε την εθνική ασφάλεια
ούτε τη σταθερότητα, λέγοντας ότι η Ελλάδα θα γεµίσει µε τζι-
χαντιστές, ότι ο Καιρίδης θα φέρει τους Τούρκους και άλλες τέ-
τοιες ανοησίες. 

Λοιπόν η Κυβέρνηση έχει ξεκάθαρη πολιτική, είναι απολύτως
απέναντι στην παράνοµη µετανάστευση και την πολεµά µε κάθε
τρόπο, σεβόµενη όµως τις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας, τις
ευρωπαϊκές αρχές, το κράτος δικαίου, τις συµβάσεις που έχουµε
υπογράψει. 

Η Κυβέρνηση, όπως το κάνουν όλες οι κυβερνήσεις, επιχειρεί
να συνδιαλεχθεί µε τις όµορες χώρες από όπου έρχονται ροές,
προκειµένου αυτές να µηδενιστούν. Εάν δεν µηδενιστούν, οι
άλλες χώρες θα είναι υπόλογες και θα έχουν άλλες συνέπειες.
Προς το παρόν έχουµε καταφέρει να τις µειώσουµε. Βγείτε και
πείτε το. Μην αµφισβητείτε τα στοιχεία λέγοντάς µου ότι κάποιος
σάς είπε από τη Λέσβο ότι είδε µια βάρκα.

Τα στοιχεία είναι τα επίσηµα του Λιµενικού, δηµοσιεύονται
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κάθε µήνα, δεν µπορεί κανείς να τα αµφισβητήσει και έχουµε µια
µείωση 43% τον Οκτώβριο και ακόµα µεγαλύτερη τις πρώτες
µέρες του Νοεµβρίου. Θα πάµε πάνω από 70%, αν συνεχίσουµε
έτσι, στο τέλος Νοεµβρίου. Εφησυχάζουµε; Καθόλου. Επιτρέπε-
ται να εφησυχάζουµε; Καθόλου. Βλέπετε τι γίνεται στη Μέση
Ανατολή, επαναλαµβάνω. 

Μη µου λέτε εµένα για το τι είναι ο Ερντογάν. Δόξα τω Θεώ,
τριάντα χρόνια ασχολούµαι µε την Τουρκία και ξέρω πάρα πολύ
καλά τι είναι ο Ερντογάν, αλλά αυτόν εξέλεξε -όπως εξέλεξε- ο
τουρκικός λαός και αυτός είναι η ηγεσία της γείτονος. 

Το δικό µας συµφέρον -όχι το κοµµατικό, όχι το µικροκοµµα-
τικό, όχι το προσωπικό, να λέµε ευκολίες και ανοησίες στα κανά-
λια ή δεν ξέρω πού αλλού-, το εθνικό συµφέρον επιτάσσει σοβα-
ρότητα σε αυτές τις διεθνείς µας σχέσεις, ιδίως µε έναν γείτονα
όπως είναι η Τουρκία και αυτό κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιλένα Απο-

στολάκη ζητάει την έγκριση άδειας απουσίας στο εξωτερικό από
6 έως 7 Νοεµβρίου του 2023. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 294/26-10-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Μαρίας
Αθανασίου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ακατάλληλο το
νερό του Βόλου ακόµα και πριν τις πληµµύρες». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Υγείας κ. Αγαπηδάκη.

Κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο να θέσετε το ερώτηµά σας.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Αναπληρώτρια Υπουργέ, κατά τη διάρκεια της πρόσφα-

της παρουσίασης στην Εθνική Αντιπροσωπεία του σχεδίου προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας στη Θεσσαλία από το µόνο υφ’
υµών Υπουργείο, αναφέρθηκε από εσάς ότι το νερό του Βόλου
δεν ήταν πόσιµο, ακόµα και πριν από τις πληµµύρες. Συγκεκρι-
µένα αναφέρατε ότι η περιοχή δίνει κρούσµατα ιού του Νείλου,
γι’ αυτό και όλον τον χρόνο γίνεται επιδηµιολογική επιτήρηση. 

Προ ολίγων εβδοµάδων εντοπίστηκαν ζωντανές προνύµφες.
Λαµβάνονται συνεχώς δείγµατα και από στάσιµα νερά, προκει-
µένου να γίνουν προνυµφοκτονίες και να µην υπάρξει έξαρση
κρουσµάτων. Επίσης, η Θεσσαλία είναι η δεύτερη περιοχή στη
χώρα σε συχνότητα κρουσµάτων λεπτοσπείρωσης πριν από τις
πληµµύρες. 

Συνεπώς, κατά τα δεδοµένα της αποκάλυψης εντός της αίθου-
σας της Ολοµέλειας περί της ακαταλληλότητας του νερού στον
Βόλο προπληµµυρικά, τίθενται εύλογα ερωτήµατα τα οποία χρή-
ζουν διερεύνησης, ίσως ακόµα και δικαστικής συνδροµής. 

Με δεδοµένα όλα τα παραπάνω σάς ερωτώ: Πρώτον, δεδοµέ-
νου ότι ήταν εν γνώσει σας η ακαταλληλότητα του νερού της πό-
λης του Βόλου, προ των πρόσφατων πληµµυρών, σε ποιες ενέρ-
γειες είχατε προβεί προ της επέλασης της κακοκαιρίας «Ντά-
νιελ», ώστε το νερό του Βόλου να καταστεί ακατάλληλο προς
χρήση για να προφυλαχθεί η υγεία των κατοίκων; 

Δεύτερον, επειδή ο προβληµατισµός των κατοίκων του Βόλου,
µετά την αποκάλυψη από εσάς περί του ότι κατανάλωναν ακα-
τάλληλο νερό πριν από τις πληµµύρες, είναι έκδηλος, πώς προ-
τίθεστε να κινηθείτε ώστε να καθησυχάσετε την τοπική κοινωνία,
δεδοµένου ότι αυτή πια ετοιµάζεται να κινηθεί εναντίον των αρ-
µοδίων υπηρεσιών, οι οποίες δεν την είχαν ενηµερώσει ότι κατα-
νάλωνε ακατάλληλο νερό; 

Περαιτέρω, εντοπίζετε στοιχεία ολιγωρίας ή αµέλειας από αρ-
µόδιες για την προστασία της δηµόσιας υγείας υπηρεσίες στην
περιοχή του Βόλου προ των πληµµυρών που αφορούν στη µη
λήψη των οφειλόµενων µέτρων για τη διασφάλιση της καταλλη-
λότητας του νερού της πόλης; Αν ναι, πώς θα κινηθείτε απέναντι
στις τελευταίες, δεδοµένου ότι µην έχοντας προστατεύσει επαρ-

κώς τους Βολιώτες κρίνονται οι ως άνω υπηρεσίες ανεπαρκείς
και ακατάλληλες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα πέντε µαθή-
τριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυ-
µνάσιο Μολάων Λακωνίας. 

Σας καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ενηµερώσω και εσάς, µιας και µπήκατε τώρα, ότι αυτή τη
στιγµή βλέπετε µια Αίθουσα η οποία δεν έχει πολλούς παρόντες,
διότι είµαστε στη διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου, δηλαδή
ένας Βουλευτής κάνει ερώτηµα σε Υπουργό για κάποιο θέµα και
η συζήτηση είναι αυστηρά µεταξύ των δύο αυτών, Βουλευτή και
Υπουργού, και γι’ αυτό βλέπετε αυτόν τον περιορισµένο διάλογο
και την περιορισµένη συµµετοχή. 

Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Αγαπηδάκη
για την απάντησή της.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Αθανασίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω είναι
η τέταρτη ή πέµπτη φορά σε ένα διάστηµα δύο µηνών που κα-
λείται το Υπουργείο Υγείας να απαντήσει στο ίδιο θέµα, ένα θέµα
που από την πρώτη στιγµή και επί της ουσίας είναι ανύπαρκτο,
για την ποιότητα του νερού του Βόλου πριν από τις πληµµύρες
που προκλήθηκαν από την καταιγίδα «Ντάνιελ». 

Σας άκουσα, κυρία Αθανασίου, και πραγµατικά θλίβοµαι, γιατί
µε αυτά που ακούω να ρωτάτε είναι προφανές ότι αυτό που επι-
διώκετε εδώ είναι να διατηρούµε ένα µη θέµα για επικοινωνια-
κούς λόγους και όχι ουσία. 

Εικάζω ότι δεν είναι σε γνώση σας η απάντηση που έδωσα εδώ
στη Βουλή στον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μεϊκόπουλο για το ίδιο
θέµα. Φαντάζοµαι ότι δεν γνωρίζετε την απάντηση που έδωσα εδώ
στη Βουλή στην ερώτηση του συναδέλφου από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας κ. Λαµπρούλη για το ίδιο θέµα. Δεν γνωρίζετε
ούτε την απάντηση που έδωσα, πάλι εδώ, στην κ. Κωνστα- ντο-
πούλου, την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, ήδη από τις πρώ-
τες µέρες που είχαµε τα φαινόµενα της κακοκαιρίας «Ντάνιελ». 

Συνεχίζοντας την ανάγνωση της ερώτησής σας, προσπαθώ ει-
λικρινά να καταλάβω πώς καταφέρατε να συσχετίσετε την ποι-
ότητα του νερού, του πόσιµου ή µη νερού, νερού κατάλληλου για
ανθρώπινη χρήση, από αυτή την ανταλλαγή όρων που χρησιµο-
ποιούµε αφ’ ενός σε επίπεδο νοµικό, αφ’ ετέρου σε επίπεδο κα-
θηµερινότητας. Προκλήθηκε αυτή η παρερµηνεία, την έχω
διευκρινίσει τρεις φορές και ειλικρινά δεν µπορώ να καταλάβω
πώς συσχετίσατε αυτό µε τα κουνούπια, τον Δυτικό Νείλο και τη
λεπτοσπείρωση. Διότι ο Δυτικός Νείλος µεταδίδεται από τα κου-
νούπια, η λεπτοσπείρωση από τα τρωκτικά και εσείς έρχεστε εδώ
και τα συσχετίζετε όλα αυτά σε ένα µείγµα το οποίο προκαλεί
ανησυχία αναιτιολόγητη στους κατοίκους. 

Θέλω, λοιπόν, να καταλάβω πού πρέπει να απαντήσω. Για το
νερό του Βόλου; Για τη λεπτοσπείρωση; Για τον Δυτικό Νείλο;
Διότι αυτά τα θέµατα δεν συνδέονται µεταξύ τους. Έχετε µάλι-
στα καταλήξει και σε αυθαίρετα και εξαιρετικά εξωφρενικά συ-
µπεράσµατα, τα οποία είναι αυτά που διακινούνται, ξέρετε, συνε-
χώς από µέσα αµφιβόλου αξιοπιστίας, που έχουν ως αποτέλεσµα
την παραπληροφόρηση. 

Το λέω, λοιπόν, ακόµα µια φορά και ελπίζω να µη χρειαστεί να
επανέλθω ξανά στη Βουλή για το ίδιο θέµα. Είναι, ξαναλέω, η πέ-
µπτη φορά που γίνεται αυτό. Το νερό του Βόλου και της Μαγνη-
σίας ήταν άριστης ποιότητας πριν από την καταιγίδα «Ντάνιελ»
και όλα αυτά τα φαινόµενα που ζήσαµε στη Θεσσαλία, κατάλ-
ληλο για ανθρώπινη χρήση. Ουδέποτε ετέθη θέµα καταλληλότη-
τας του νερού πριν από τις πληµµύρες και ούτε φυσικά θα ήταν
δυνατό σε έναν δήµο µε εκατόν πενήντα χιλιάδες πληθυσµό να
είναι ακατάλληλο το νερό και να µην το έχει πάρει κανένας χα-
µπάρι. Αυτά τα πράγµατα ειλικρινά νοµίζω ότι αγγίζουν τα όρια
της φαιδρότητας. 
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Όπως είπα, έχω εξηγήσει τι εννοούσα σε σχέση µε τη χρήση
αυτού του όρου που χρησιµοποιούµε καθηµερινά «πόσιµο νερό»,
«κατάλληλο για ανθρώπινη χρήση». Το διευκρίνισα εδώ και µε την
κ. Κωνσταντοπούλου. Ως εκ τούτου δεν θα επεκταθώ σε αυτό. 

Θέλω όµως να ξέρετε, σε σχέση µε τις αρµοδιότητες, ότι για
την παρακολούθηση της ποιότητας του νερού ανθρώπινης κατα-
νάλωσης εφαρµόζονται οι διατάξεις της 27829/15-5-2023 ΚΥΑ,
µε θέµα την ποιότητα νερού ανθρώπινης κατανάλωσης, συµµόρ-
φωση προς τις διατάξεις οδηγίας 2020/2184 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Δεκεµβρίου του 2020. 

Δεύτερον, για τις υδρεύσεις δήµων κ.λπ. υπεύθυνοι φορείς
ύδρευσης είναι οι δήµοι, οι σύνδεσµοι, οι ΔΕΥΑ, τοπικές, λοιπόν,
επιχειρήσεις ύδρευσης και άρδευσης. Αυτός είναι ο πρώτος βαθ-
µός ευθύνης. Αυτοί φέρουν ευθύνη της µελέτης, κατασκευής,
λειτουργίας, συντήρησης του συστήµατος ύδρευσης και της διε-
νέργειας των υγειονοµικών αναγνωρίσεων και εργαστηριακών
εξετάσεων, µε τη συχνότητα που προβλέπει η ισχύουσα νοµοθε-
σία. 

Ο δεύτερος βαθµός ευθύνης είναι οι αρµόδιες υπηρεσίες των
περιφερειακών ενοτήτων, οι λεγόµενες «υπηρεσίες περιβαλλο-
ντικής υγιεινής», που συνεργάζονται µε τους υπεύθυνους φορείς
ύδρευσης, και σε τοπικό επίπεδο, προκειµένου να εξασφαλίζεται
συνεχής και απρόσκοπτη παροχή υγιεινού και ασφαλούς πόσι-
µου νερού, η ποιότητα του οποίου πληροί τους όρους της νοµο-
θεσίας. 

Από εκεί και πέρα, ασκούν επιπλέον και εποπτικό έλεγχο της
ποιότητας του πόσιµου νερού, για να δούµε αν υπάρχουν προ-
βλήµατα στην κατανάλωση, οι υπεύθυνοι φορείς ύδρευσης, για
να ανταποκριθούν άµεσα και να γίνουν οι απαραίτητες βελτιώ-
σεις. 

Τρίτος βαθµός ευθύνης είναι πράγµατι το Υπουργείο Υγείας,
το οποίο έχει καταρτίσει κατευθυντήριες οδηγίες και σύµφωνα
µε αυτές γίνονται µια σειρά από έλεγχοι. Για τον έλεγχο της κα-
ταλληλότητας νερού της Θεσσαλίας µετά από τις δύο καταστρο-
φικές πληµµύρες, «Ντάνιελ» και «Elias», κάναµε από την αρχή ένα
σύστηµα ελέγχων, πολυεπίπεδων, συνεργαστήκαµε και µε τις το-
πικές αρχές, τη ΔΕΥΑΜΒ στη συγκεκριµένη περίπτωση, και µε
την περιφέρεια, και κάναµε και τους περαιτέρω εργαστηριακούς
ελέγχους στο Περιφερειακό Εργαστήριο Δηµόσιας Υγείας στη
Θεσσαλία. 

Η ανασκόπηση των αποτελεσµάτων γίνεται καθηµερινά. Συνε-
χίζονται και σήµερα που µιλάµε οι εργαστηριακοί έλεγχοι καθη-
µερινά, σε όλο το πεδίο αυτό που επλήγη από τις πληµµύρες. Να
πω ότι ακριβώς για λόγους επιστηµονικούς όταν τελειώνει ένα
φαινόµενο, ξέρετε, δεν σταµατάει η επιδηµιολογική επιτήρηση
ούτε των κουνουπιών στην περιοχή -που δεν έχει καµµία σχέση
µε το νερό, αλλά τα παρακολουθούµε για άλλους λόγους, και
καλώς, όλο τον χρόνο- ούτε φυσικά άλλων ζητηµάτων που άπτο-
νται θεµάτων δηµόσιας υγείας, όπως, για παράδειγµα, τη λεπτο-
σπείρωση. 

Ελπίζω, λοιπόν, να καταλαβαίνετε ότι µε όλα αυτά τα στοιχεία
νοµίζω ότι εκθέτει και το Κοινοβούλιο να επανερχόµαστε σε ένα
θέµα τόσο σοβαρό για καθαρά επικοινωνιακούς λόγους και να
πάρετε τις απαντήσεις σήµερα και να τελειώσει όλο αυτό εδώ. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Αθανασίου,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Αναπληρώτρια Υπουργέ, δεν

απαιτώ από εσάς και από την ειδικότητά σας να γνωρίζετε ότι
όταν το νερό δεν είναι κατάλληλο και δεν ελέγχεται το δίκτυο υδ-
ροδότησης υπάρχουν µικροοργανισµοί, ιοί, βακτήρια και παρά-
σιτα και είναι µολυσµένο και απαγορεύεται, γιατί µπορεί να προ-
καλέσει και υδατογενείς και τροφογενείς λοιµώξεις. Αυτό όσον
αφορά για τη σύγχυση που κάνω µε τις ερωτήσεις µου.

Όσον αφορά τώρα για το νερό του Βόλου, στην ουσία εσείς
µου λέτε ότι δεν δηλώσατε όλα αυτά που εγώ αναφέρω εδώ, ότι
το νερό ήταν ακατάλληλο. Δεν οµολογήσατε τίποτα, ότι είχαµε
και αυξηµένα συµπτώµατα λεπτοσπείρωσης. Εγώ αυτό που κα-
ταλαβαίνω είναι ότι η θεοµηνία «Ντάνιελ» ήταν µόνο η αφορµή
για να ανοιχτεί αυτό το ζήτηµα της ακαταλληλότητας των υδάτων
του Βόλου, το οποίο προϋπήρχε, ώστε να βγει στο φως και να

ξεκινήσει η διερεύνησή του. 
Η θεοµηνία, λοιπόν, δεν προκάλεσε την ακαταλληλότητά του,

αλλά τη φανέρωσε, όσο και τη δική σας ανεπάρκεια, µπορώ να
πω ευγενικά. Είναι πρωτοφανές, λοιπόν, ότι γεννώνται πολλά και
σοβαρά ερωτήµατα, όταν µιλούµε για λεπτοσπείρωση και για ιό
Δυτικού Νείλου. Μιλάµε για ασθένειες οι οποίες αφορούν σε τρι-
τοκοσµικές χώρες, κράτη τα οποία δεν τηρούν στοιχειώδεις κα-
νόνες υγιεινής και ελέγχου καταλληλότητας του πιο απαραίτητου
αγαθού, το οποίο είναι σε καθηµερινή ζήτηση, του νερού. Οποι-
αδήποτε δυσλειτουργία µάλιστα του συστήµατος ελέγχου µπορεί
κάλλιστα να έχει ως συνέπεια µαζική λοιµική έξαρση, µε ολέθρια
αποτελέσµατα στον γενικό πληθυσµό. Μιλάµε για µια παραγω-
γική περιοχή της πατρίδας µας, τη Θεσσαλία, τον τροφοδότη σε
µεγάλο ποσοστό της χώρας. 

Κυρία Αναπληρώτρια Υπουργέ, κάνατε λόγο για εξόντωση
προνυµφών ή όχι οι οποίες βρέθηκαν στα ύδατα; Και τα ερωτή-
µατα τα οποία εγώ θέλω να θέσω είναι: Ποιες λύσεις έδωσε η Κυ-
βέρνηση για την αντιµετώπιση του προβλήµατος και πότε; Ποια
ακριβώς µέτρα ελήφθησαν; Ο φορέας ο οποίος παρακολουθεί
την ποιότητα των νερών -εν προκειµένω, επί του παρόντος η πε-
ριφέρεια- λάµβανε τακτικά δείγµατα; Τα έδινε για έλεγχο στα αρ-
µόδια τµήµατα ελέγχου, στο τµήµα Βόλου του Γενικού Χηµείου
του Κράτους, παραδείγµατος χάριν; Εκείνο διαβίβασε τα πορί-
σµατα αρµοδίως για επεξεργασία στα αντίστοιχα τµήµατα των
Υπουργείων Γεωργίας ή Υγείας; Οι αντίστοιχες αναφορές τι έγι-
ναν; Ελήφθησαν υπ’ όψιν σας ή αγνοήθηκαν; Τέθηκαν προς συ-
ζήτηση και επεξεργασία ή τις κλείσατε σε ένα συρτάρι, ασχολού-
µενοι µόνο µε τα θέµατα του COVID; 

Το Υπουργείο Υγείας, λοιπόν, αν όντως διαβιβάστηκαν σε αυτό
οι αντίστοιχες αναφορές -ερώτηση την οποία οφείλετε σήµερα
να µου απαντήσετε και όχι να µου µιλάτε για το τι είπατε µε τους
άλλους συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ, από το ΚΙΝΑΛ και από την
Πλεύση-, θέλω να µου πείτε ενεργήσατε αρµοδίως ή µήπως εκεί
σκάλωσε το θέµα; Αν όντως εκεί βρίσκεται η καθυστέρηση, µή-
πως οφείλεται στο γεγονός ότι το Υπουργείο Υγείας κατέληξε να
γίνει µονοθεµατικό, όπως εν προκειµένω για τον COVID; 

Οφείλετε, λοιπόν, να µας απαντήσετε στο ποιος όφειλε να διε-
νεργήσει τις δειγµατοληψίες και σε ποια χρονικά διαστήµατα
όφειλε να το κάνει, αν όντως το έκανε, αν συνέταξε τις οικείες
αναφορές µε τα προφανή ευρήµατα, αν τις διαβίβασε αρµοδίως,
αν η αρµόδια αρχή τις έλαβε υπ’ όψιν της και αν διέταξε µέτρα,
αν αυτά τα µέτρα τηρήθηκαν και αν έλεγξε την τήρησή τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Αγαπηδάκη,

έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσετε την απάντηση.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Κυρία Αθανασίου, µπορείτε να κάνετε όποια αξιολογική κρίση θέ-
λετε για το πρόσωπό µου προφανώς, δεν θα σας επιτρέψω όµως
να προσβάλλετε την επιστηµονική επάρκεια και τη θεσµική αξία
των ανθρώπων του Υπουργείου Υγείας, που µάχονται όλα αυτά
τα χρόνια για την προάσπιση της δηµόσιας υγείας. Δεν σας επι-
τρέπω να προσβάλλετε τους ανθρώπους, που τις ηµέρες που
εσείς ήσασταν στο σπίτι σας ασφαλής ήταν στα λασπόνερα και
προσπαθούσαν να βοηθήσουν άλλους να σωθούν και να διασφα-
λίσουν τη δηµόσια υγεία. Αυτό είναι ανεπίτρεπτο. Σας παραδίδω
στην κρίση των Ελλήνων πολιτών.

Σε σχέση µε τα υπόλοιπα που είπατε, επειδή υπάρχει πολύ µε-
γάλη άγνοια, επιτρέψτε µου πραγµατικά να σας βοηθήσω να απο-
σαφηνίσετε τα θέµατα. Πρώτον, αναφέρετε τα µολυσµένα ύδατα.
Έχετε µπερδέψει το νερό το οποίο είναι πόσιµο µε τα µολυσµένα
ύδατα, τα οποία είναι τα νερά της πληµµύρας και τα οποία σχε-
τίζονται µε τις νόσους, όπως, για παράδειγµα, τη λεπτοσπεί-
ρωση, που αφορούν τα τρωκτικά κ.λπ.. Είναι άλλο πράγµα αυτό,
τα µολυσµένα ύδατα της πληµµύρας -που έχουν φερτά υλικά,
µπορεί να έχουν νεκρά ζώα-, είναι άλλο πράγµα το πόσιµο νερό
-µε το δίκτυο κυκλοφορίας, που µπορεί να έχει πάθει βλάβη, τι
έλεγχοι έχουν γίνει- και είναι τρίτο πράγµα η εντοµολογική επι-
τήρηση, το είδος που γίνεται όλο τον χρόνο και πώς αυτή αυξή-
θηκε, και έχουµε χιλιάδες δείγµατα και έχουµε κάνει έγκαιρες
παρεµβάσεις σε όλα τα σηµεία που επλήγη η Θεσσαλία από την
πληµµύρα. 

4802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επιµένετε, λοιπόν, σε αυτές τις αστήρικτες θέσεις. Σας εξή-
γησα προηγουµένως, αλλά δεν θέλετε να καταλάβετε, ότι είναι
τριών βαθµών η εποπτεία και ο έλεγχος του νερού. Και εκτός
αυτού, οι υπεύθυνοι φορείς υποχρεούνται να διαθέτουν στους
καταναλωτές επαρκείς και επικαιροποιηµένες πληροφορίες για
το νερό ανθρώπινης κατανάλωσης, που διασφαλίζουν ότι όλα τα
άτοµα στα οποία παρέχεται το νερό λαµβάνουν τακτικά αυτή την
πληροφόρηση τουλάχιστον µία φορά τον χρόνο. 

Τηρείται, λοιπόν, αυτή η υποχρέωση των υπεύθυνων φορέων
ύδρευσης; Ενηµερώνουν τους καταναλωτές; Φυσικά. Και έτσι
µπορεί να διαπιστώσει καθένας αν υπήρχε ζήτηµα πριν ή µετά
τις πληµµύρες και αν λέω ψέµατα εγώ ή εσείς. Δεν είναι θέµα
άποψης, ξέρετε, αυτό. Δεν πρέπει να υπονοµεύουµε την επι-
στήµη. Το έχει κάνει κι άλλες φορές το κόµµα σας τεχνηέντως.
Είναι κάτι που κάνετε συστηµατικά και οφείλω να αντισταθώ σε
αυτό και να υπερασπιστώ µε κάθε τρόπο το κύρος της επιστήµης,
γιατί χωρίς αυτό δεν έχουµε τίποτα, κυρία Αθανασίου. 

Είναι πάρα πολύ εύκολο να µπείτε στην ιστοσελίδα της
ΔΕΥΑΜΒ, της αρµόδιας επιχείρησης στον πρώτο βαθµό του
Βόλου, να πάτε εκεί που λέει «Αναλύσεις Πόσιµου Νερού» και να
βρείτε όλα τα αποτελέσµατα αναλύσεων του νερού του παρεχό-
µενου δικτύου. Υπάρχουν µηνιαία και τα αποτελέσµατα του Σε-
πτεµβρίου του 2023 και του Οκτωβρίου και όλα τα αποτελέσµατα
του 2012.

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά, κυρία Πρόεδρε, και τα σχε-
τικά µε το site και όλα τα ενηµερωτικά δελτία. Προτρέπω την κ.
Αθανασίου να µπει και να ενηµερωθεί. Παρακαλώ θερµά να στα-
µατήσει -βρείτε έναν άλλον τρόπο, φαντάζοµαι µπορείτε να είστε
πιο δηµιουργικοί- η πολιτική σπέκουλα γύρω από τα θέµατα δη-
µόσιας υγείας. Είναι ανεπίτρεπτο να γίνονται αυτά τα πράγµατα
από εκπροσώπους εκλεγµένους της Βουλής και να υπονοµεύεται
µε αυτόν τον τρόπο η επιστήµη. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Ειρήνη
Αγαπηδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Προχωρούµε τώρα στην όγδοη µε αριθµό 304/30-10-2023 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ.
Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Η ρύπανση στη δυτική Αττική ως πολ-
λαπλασιαστής της απαξίας της ζωής και της περιουσίας των κα-
τοίκων στα Νεόκτιστα Ασπροπύργου».

Θα απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση ο Υφυπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς. 

Κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο Δήµος Ασπροπύργου αριθµεί περί τις τριάντα χιλιάδες κατοί-

κους σύµφωνα µε τα στοιχεία απογραφής έτους 2021. Ο οικισµός
της περιοχής των Νεοκτίστων Ασπροπύργου είναι η πιο υποβαθ-
µισµένη συνοικία του δήµου αυτού. Εγκληµατικότητα, ρύπανση,
εσφαλµένη λειτουργία φωτεινών σηµατοδοτών στον κόµβο της
Εθνικής Οδού, ΧΥΤΑ Φυλής σε εγγύτατη απόσταση, ανεπαρκή
µέσα µεταφοράς προς το κέντρο του δήµου είναι ορισµένα από
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι καθηµερινά. 

Πριν από τριάντα τουλάχιστον χρόνια σε σχετικά αιτήµατα των
κατοίκων περί επέκτασης του σχεδίου πόλης, το τότε Υπουργείο
ΠΕΧΩΔΕ είχε αποφανθεί ότι στην πολεοδοµική µελέτη της πε-
ριοχής των Νεοκτίστων θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν οι περιο-
ρισµοί ως προς την απόσταση από τα διυλιστήρια Ασπροπύργου.
Τότε κρίθηκε ότι όχι µόνο δεν πρέπει να δοθούν κίνητρα για πύ-
κνωση του πληθυσµού, αλλά θα πρέπει να γίνει πρόγραµµα µε-
τεγκατάστασης των κατοίκων των Νεοκτίστων και δηµιουργίας
ζώνης πρασίνου.

Ερωτάται ο Υπουργός: 
Ποιος ο σχεδιασµός και ποια η µελέτη που έχουν προβλεφθεί

για την απαλλοτρίωση των ιδιοκτησιών των Νεοκτίστων και τη µε-
τεγκατάσταση των οικιστών σε άλλη, κατάλληλη περιοχή, καθώς
ήδη σήµερα, έτος 2023, όχι µόνον δεν έχει δηµιουργηθεί ζώνη
πρασίνου, αλλά µε βλάβη της υγείας τους, κίνδυνο ζωής, παρα-

µένουν σε περιοχή όπου βρίσκονται όχι µόνο τα ελληνικά διυλι-
στήρια, αλλά και εταιρείες πετρελαιοειδών και υγραερίων, σταθ-
µοί φόρτωσης καυσίµων, γεµιστήρια φιαλών υγραερίων, καθώς
και ο ΑΔΜΗΕ (Ανεξάρτητος Διαχειριστής Μεταφοράς Ηλεκτρικής
Ενέργειας), που σήµερα επεκτείνεται µε έργα σε εξέλιξη;

Πώς συµβαίνει τµήµα της ως χώρου πρασίνου αρχικά προβλε-
πόµενης εκτός σχεδίου πόλης περιοχής των Νεοκτίστων να έχει
χαρακτηριστεί ζώνη χονδρεµπορίου και το υπόλοιπο τµήµα να
είναι αχαρακτήριστη περιοχή; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στην επίκαιρη ερώτη-

ση της κ. Καραγεωργοπούλου θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, χαίροµαι για την ερώτησή σας στην περιοχή

που έχετε το ενδιαφέρον. Θέλω να αναφερθώ γρήγορα για να
εστιάσω στα τελευταία, στο ποια θεσµικά πλαίσια έχουν αναπτυ-
χθεί διαχρονικά και πού βρισκόµαστε σήµερα σε ό,τι αφορά τον
Δήµο Ασπροπύργου ευρύτερα αλλά και την περιοχή στα Νεόκτι-
στα Ασπροπύργου που αναφερθήκατε. 

Το πρώτο Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο για τον Δήµο Ασπροπύρ-
γου εγκρίθηκε το 1992. Το 1995 είχαµε µια πρώτη τροποποίηση
του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου. Το 1996 καθορίστηκαν µε
προεδρικό διάταγµα οι ζώνες οικιστικού ελέγχου, όπου καθορί-
στηκαν χρήσεις γης σε µια συγκεκριµένη ζώνη της περιοχής που
αναφέρεστε. 

Το 2003 υπήρξε µια υπουργική απόφαση για πολεοδόµηση
ενός µέρους της περιοχής και αυτό κατέστη το πιο σηµαντικό.
Το 2023 είχα την τιµή να υπογράψω, στις 7 Απριλίου, φέτος δη-
λαδή, το Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο του Δήµου Ασπροπύργου,
που αυτό το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο, σε σχέση µε τα παλιά
γενικά πολεοδοµικά σχέδια, αναφέρει και καταγράφει χρήσεις
γης παντού, στα διοικητικά όρια των δήµων, στη συγκεκριµένη
περίπτωση στα διοικητικά όρια του Δήµου Ασπροπύργου, άρα
δεν τίθεται σήµερα που µιλάµε, µετά το τελευταίο γενικό πολεο-
δοµικό σχέδιο, θέµα αρρύθµιστης ή αχαρακτήριστης από πλευ-
ράς χρήσης γης. 

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα που βάζετε για την απαλλοτρίωση
αλλά και την µετεγκατάσταση του οικισµού Νεοκτίστων Ασπρο-
πύργου, θέλω να σας πω ότι µέχρι σήµερα δεν έχει υποβληθεί
κανένα αίτηµα και δεν έχει γνωστοποιηθεί αίτηµα απαλλοτρίωσης
ή περαιτέρω µετεγκατάστασης του συγκεκριµένου οικισµού κι
αυτό που σας λέω αναφέρεται και σε βεβαίωση του Δηµάρχου
Ασπροπύργου, ότι ποτέ δεν έχει ζητηθεί θέµα µετεγκατάστασης
µέχρι σήµερα, όπως επίσης αναγράφεται στις απαντήσεις που
έχω πάρει από τη Διεύθυνση Απαλλοτριώσεων του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών αλλά και από τη Διεύθυνση Πολεοδο-
µικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Άρα η πρώτη απάντηση που έχω να δώσω σχετικά µε το πρώτο
αίτηµά σας, για το αρρύθµιστο από πλευράς χρήσεων γης στην
περιοχή που αναφέρεστε και για το θέµα της απαλλοτρίωσης -
µετεγκατάστασης, δεν έχει υποβληθεί µέχρι τώρα κανένα τέτοιο
στοιχείο και γι’ αυτό δεν µπορώ να σας πω απολύτως τίποτα. 

Θα συµπληρώσω, όµως, στη δευτερολογία µου τι άλλο εξελίσ-
σεται σήµερα στην περιοχή. Επίσης θα συµπληρώσω και ποια αλ-
λαγή ταιριάζει και χρειάζεται να γίνει στην περιοχή του Δήµου
Ασπροπύργου που θα µπορείτε να κάνετε ως εργαλείο. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Καραγεωργο-

πούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας, για τρία λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, ευχαρι-

στώ για την µέχρι εδώ απάντηση. 
Πλην όµως εξακολουθούν και υπάρχουν ερωτήµατα σε επιβα-

ρυµένες περιοχές, ανάλογα επιβαρυµένες. Όµως, νοµίζω συγκρι-
τικά µε άλλες περιοχές της Ελλάδας ο Ασπρόπυργος ενδεχο-
µένως δεν έχει µέτρο σύγκρισης, γιατί η επιβάρυνση που υφίστα-
ται αυτή η περιοχή της δυτικής Αττικής οµολογουµένως ξεπερ-
νάει τα όρια της πραγµατικότητας σε οποιοδήποτε άλλο σηµείο
της Ελλάδας. 
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Πλην όµως, το ζήτηµα της µετεγκατάστασης και της απαλλο-
τρίωσης δεν θεωρώ ότι δεν έχει τεθεί από τους κατοίκους, γιατί
είµαι σε επαφή µε την εθελοντική οµάδα κατοίκων Νεοκτίστων
Ασπροπύργου -το ένα είναι αυτό- και πολύ αµφιβάλλω αν οι πλη-
ροφορίες που έχετε είναι ασφαλείς. 

Το δεύτερο που συµβαίνει είναι ότι σε µια τέτοια ανάλογη πε-
ρίπτωση, που το κράτος έχει τεράστια ευθύνη για την επιβά-
ρυνση της υγείας των ανθρώπων από τη ρύπανση και την κακή
λειτουργία ή την παράνοµη λειτουργία µεγάλων µονάδων βιοµη-
χανικών στο σηµείο, θα έπρεπε να έχει µεριµνήσει το ίδιο µε πρω-
τοβουλία κρατική να έχει συµβεί η µετεγκατάσταση. Δεν περιµέ-
νουµε να συµβεί ο καρκίνος, η απώλεια ζωών, για να υπάρχει το
περιθώριο της αλλαγής πλεύσης σε ό,τι αφορά την πολιτική της
Κυβέρνησης σε σχέση µε την περιοχή. 

Αυτό που βιώνουν οι κάτοικοι είναι πρωτοφανές. Είναι µια πε-
ριοχή η οποία έλκει πλήθος ανθρώπων για εύρεση εργασίας. Ο
πληθυσµός έχει αυξηθεί σε σχέση µε τη στατιστική του 2021 και
βέβαια αυτό δεν συνέβη γιατί αξίζει κανείς να ζει εκεί, σε µια πε-
ριοχή όπου η εξαθλίωση, ο φόβος, η δύναµη των όπλων υπερτε-
ρούν σε οποιονδήποτε άλλον τοµέα πολιτισµού ή παιδείας ή
οποιουδήποτε άλλου τοµέα. Όµως η ρύπανση είναι επίσης σε
τραγικά επίπεδα αυξηµένη, µε αποτέλεσµα να µην µπορείς πε-
ρισσότερο από δύο ώρες ως επισκέπτης να αντέξεις την παρα-
µονή σου στο σηµείο, πόσω µάλλον να κατοικείς εκεί. 

Άρα µιλάµε για ανθρώπους για τους οποίους αυτή τη στιγµή
εκτός από την τραγικά αυξηµένη εγκληµατικότητα που συµβαίνει
στην περιοχή -και είδαµε και χθες µόλις στα δελτία ειδήσεων να
έρχονται στο φως της δηµοσιότητας κραυγαλέες περιπτώσεις µε
την υποστελέχωση του αστυνοµικού τµήµατος της περιοχής-
υπάρχει και αρρύθµιστο το θέµα των σηµατοδοτών στον εθνικό
κόµβο, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν οι ζωές των παιδιών τους
και οι ίδιοι ακόµη. 

Όµως, αυτό που πρυτανεύει είναι ότι απαξιώνεται η ζωή τους
και δεν τους λαµβάνετε υπ’ όψιν. Έχουν κάνει πάρα πολλές ενέρ-
γειες σε σχέση µε την επέκταση του ΑΔΜΗΕ. Έχουν ήδη προχω-
ρήσει σε επιστολές προς τον επιθεωρητή περιβάλλοντος αλλά
και σε µηνυτήρια αναφορά σε σχέση µε το ατύχηµα που συνέβη
στον ΑΔΜΗΕ, ο οποίος βρίσκεται δίπλα στα σπίτια τους µέσα
στην κατοικηµένη περιοχή. Με τραγικό τρόπο δεν έχει ληφθεί
πρόνοια από το κράτος σε σχέση µε την αδειοδότηση µιας τέ-
τοιας βιοµηχανικής εγκατάστασης παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας δίπλα στις κατοικίες. Το 2021 κινδύνεψε η ζωή τους. Η
πυρκαγιά έφτασε, δεν ξέρω στα πόσα µέτρα. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις φλόγες από τα διυλιστήρια. Οι βιο-
µήχανοι ψάχνουν ευκαιρία µε τις νεφώσεις, µε τα καιρικά φαινό-
µενα να αυξάνουν και το µέγεθος της φλόγας που εκπέµπουν
από τις καµινάδες των διυλιστηρίων για να µπορούν να παράγουν
περισσότερο κέρδος, αλλά έτσι αυξάνουν και τους ρύπους. 

Η εκροή των ρύπων είναι σε τέτοιον βαθµό απαράδεκτη, που
οι κάτοικοι πλέον έχουν αγανακτήσει. Δεν µπορεί να απαξιώνεται
η περιουσία τους και η ζωή τους η ίδια να κινδυνεύει, όταν το
κράτος αδιαφορεί για όλες αυτές τις συνθήκες. 

Και ένα τελευταίο επιτρέψτε µου µόνο µισό λεπτό και κλείνω. 
Θα φέρω ένα παράδειγµα που βίωσαν οι κάτοικοι της Λαυρε-

ωτικής τον προπερασµένο αιώνα, τον 19ο αιώνα. Διότι οι Ασπρο-
πυργιώτες έχουν δώσει παραδείγµατα και ισχυρά παραδείγµατα,
για να τους παραλληλίσω µε την ιστορία των Λαυριωτών. 

Πρώτον, οι Ασπροπυργιώτες πρωτοστάτησαν στη γερµανική
Κατοχή στην Αντίσταση. Δεύτερον στην Επανάσταση του 1821.
Και οι Λαυριώτες αντίστοιχα, µε τις µεγάλες απεργίες του 1896
και του 1906, δηµιούργησαν το έρεισµα για να γίνουν οι απερ-
γίες, ξέρετε τι; Το λαυρεωτικό ζήτηµα. Ξέρετε τι ήταν αυτό; Ήταν
το ζήτηµα που προέκυψε όταν ο Σερπιέρης ζήτησε από το κρά-
τος να τον αποζηµιώσει -τον Γάλλο επιχειρηµατία που ήρθε να
επενδύσει στα µεταλλεία- για τη µόλυνση εκεί. 

Και βρέθηκε ένας επιχειρηµατίας Έλληνας, ο Συγγρός -έχουµε
δώσει και το όνοµά του στη Λεωφόρο Συγγρού- ο οποίος είπε
εδώ είµαστε, δηµιουργώ ένα χρηµατιστήριο, επενδύστε τα χρή-
µατά σας και θα σας αποζηµιώσω εγώ τον Σερπιέρη και ελάτε σε
µένα. Κι έτσι δηµιουργήθηκε το λεγόµενο «λαυρεωτικό ζήτηµα».
Κι από εκεί ξεκίνησαν στη συνέχεια οι απεργίες, γιατί οι συνθήκες

εργασίας των µεταλλωρύχων ήταν άθλιες, όπως εξίσου άθλιες
είναι και οι συνθήκες εργασίας στον Ασπρόπυργο στις µεγάλες
βιοµηχανίες, που κανείς δεν τους ελέγχει, όχι µόνο για τη µό-
λυνση του περιβάλλοντος, όχι µόνο για τις άδειες που έχουν. 

Ποια άδεια έχει ο ΑΔΜΗΕ για την επέκτασή του δίπλα στις κα-
τοικίες και πού είναι το κράτος να ρυθµίσει το θέµα της απαλλο-
τρίωσης και της µετεγκατάστασης, αφού έχει δώσει άδεια στον
ΑΔΜΗΕ; Και αντίστοιχα ούτε να προκαλέσετε µια τέτοια επανά-
σταση σηµερινή, µε σηµερινούς όρους, των κατοίκων του Ασπρο-
πύργου. Γιατί ακριβώς τα ίδια επαναλαµβάνονται στην ιστορία
και στις µεγάλες επαναστάσεις του τόπου και της Ελλάδας αλλά
και του Λαυρίου αντίστοιχα, µε παρόµοιο σύµπτωµα αυτό του
Συγγρού και του Σερπιέρη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ταγαρά, έχετε

τον λόγο να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, σέβοµαι την ιστορία της περιοχής όπως σέ-

βοµαι και την ευαισθησία των κατοίκων που µεταφέρετε σήµερα
εδώ.

Γνωρίζω ότι είναι µια περιοχή µε επιβάρυνση µεγάλη και µε
πολλές ιδιαιτερότητες. Εγώ αναφέρθηκα πριν και µπορώ να απα-
ντήσω, στο κοµµάτι τουλάχιστον, που αφορά στην αρµοδιότητά
µου, ότι υπήρχε διαχρονικά έλλειµµα σχεδιασµού, κανόνων και
τάξης σε όλη την Ελλάδα, όχι µόνο στην περιοχή.

Όµως, αυτό που εξελίσσεται σήµερα είναι αυτές οι διαχρονι-
κές εκκρεµότητες του παρελθόντος, χωρίς κανόνες, να µπορούν
να λειτουργούν δραστηριότητες στον χώρο. Απόρροια των συ-
γκρούσεων και των καταστροφών στο περιβάλλον, είναι ότι σή-
µερα εξελίσσουµε ένα σχεδιασµό και ως εθνικό στοίχηµα -έτσι
τον έχω περιγράψει από αυτό το Βήµα- ώστε να βάλουµε κανόνες
και τάξη στην πατρίδα µας στον χώρο, να ρυθµίσουµε και να ορ-
γανώσουµε τον χώρο.

Είπα πριν ότι δεν έχει υποβληθεί κανένα αίτηµα και δεν είναι
σε γνώση µου, ούτε και των υπηρεσιών, αίτηµα απαλλοτρίωσης
ή µετεγκατάστασης του οικισµού που αναφέρεστε. Και µπορώ
να καταθέσω και τα επίσηµα έγγραφα που έχω από τις υπηρε-
σίες, αλλά και από το σηµερινό δήµαρχο του Δήµου Ασπροπύρ-
γου. 

Διαφορετικά, αν είχε υπάρξει οποιοδήποτε αίτηµα και ήταν σε
γνώση µας, ανάλογα µε το θέµα, θα υπήρχαν και κινήσεις που θα
έδιναν απαντήσεις στο ερώτηµά σας. Αυτά ως οριζόντια παρα-
τήρηση.

Σε ό,τι αφορά το τελευταίο γενικό πολεοδοµικό σχέδιο που
είπα ότι υπέγραψα στις 7 Απριλίου φέτος, περιέχει δύο αλλαγές.
Μία από τις αλλαγές σχετικά µε το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο
το σύγχρονο, σε σχέση µε τα παλιά γενικά πολεοδοµικά σχέδια
είναι ότι περιλαµβάνεται επέµβαση µε κανόνες και χρήσεις στα
διοικητικά όρια του δήµου, όχι στα όρια του σχεδίου πόλης του
δήµου, αλλά στα διοικητικά όρια του δήµου, άρα και στην εκτός
οικισµού περιοχή, µε καθορισµό χρήσεων γης. Γι’ αυτό είπα ότι
µετά από το τελευταίο γενικό πολεοδοµικό σχέδιο δεν υπάρχει
αρρύθµιστη περιοχή µέσα στο Δήµο Ασπροπύργου στα διοικη-
τικά του όρια.

Το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο αυτό είναι στο ΦΕΚ 267Δ/2023,
που µπορείτε να δείτε τον καθορισµό χρήσεων γης παντού, για
να µην υπάρχει αρρύθµιστη από πλευράς χρήσεων περιοχή,
όπως αναφέρεστε.

Επιπλέον, ένα πρόσθετο στοιχείο των νέων γενικών πολεοδο-
µικών σχεδίων -τώρα εξελίσσονται και άλλα που θα αναφερθώ-
είναι ότι υπάρχει και η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων. Αυτή δεν υπήρχε στα παλιά γενικά πολεοδοµικά σχέ-
δια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Χρειάζοµαι λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα έχετε χρόνο, κύριε

Υφυπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Σας ευχαριστώ πολύ.
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Έλεγα, λοιπόν, ότι στο γενικό πολεοδοµικό σχέδιο που εγκρί-
θηκε τελευταία, έχει εγκριθεί και έχει περάσει κι από διαβού-
λευση, ακριβώς επειδή η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων λαµβάνει υπ’ όψιν όλα τα στοιχεία και τις ιδιαιτερό-
τητες κάθε περιοχής. Παράδειγµα για την συγκεκριµένη, που έχει
πρόσθετες -και το γνωρίζω- επιβαρυµένες δραστηριότητες είναι
ότι έχει ληφθεί υπ’ όψιν και η οδηγία Seveso που αναφέρεται σε
περιοχές όπου υπάρχει πρόσθετη επικινδυνότητα ανάλογα µε το
είδος και την ποσότητα και τη θέση αποθήκευσης επικίνδυνων
υλικών.

Θέλω να σας πω επειδή γνωρίζω -και αντιλαµβάνεστε τι εννοώ-
την περιοχή, έχει ληφθεί υπ’ όψιν και αυτή η παράµετρος. Στα
παλιά δεν λαµβανόταν υπ’ όψιν. Αυτά µέχρι σήµερα γι’ αυτό που
έχει εξελιχθεί.

Και επιπλέον να προσθέσω, είναι αυτή τη στιγµή στα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια µία οριζόντια παρέµβαση της πολιτείας, για
την οποία έχω κάνει πολλές φορές επίκληση ότι είναι στο επίπεδο
του εθνικού στοιχήµατος, στο να βάλουµε τάξη και να οργανώ-
σουµε τον χώρο και για να µη χάνουµε ευκαιρίες, επενδύσεις,
από τη µια πλευρά για την ανάπτυξη αλλά και για να προστα-
τεύουµε εκ των προτέρων το περιβάλλον για το οποίο έχουµε
όλοι απόλυτη ευθύνη.

Ήδη για τον Δήµο Ασπροπύργου στις 2 Αυγούστου έχει υπο-
γραφεί η σύµβαση µε τον ανάδοχο που θα κάνει τη µελέτη. Αυτή
η µελέτη θα εγκριθεί και αυτό είναι κόντρα στα προηγούµενα µε
προεδρικό διάταγµα, διότι όλα τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια και
τροποποιήσεις που αναφέρθηκαν ήταν µε υπουργικές αποφά-
σεις. Με προεδρικό διάταγµα είχε εγκριθεί η ΖΟΕ, η Ζώνη Οικι-
στικού Ελέγχου, για την οποία δεν έχει υπάρξει αλλαγή από το
1996 µέχρι σήµερα. Διότι η όποια αλλαγή έπρεπε να γίνει µε προ-
εδρικό διάταγµα.

Σήµερα, λοιπόν, επειδή το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο που ως
µελετητής έχει αναλάβει την ευθύνη να ολοκληρώσει, µπορεί
επειδή θα εγκριθεί µε προεδρικό διάταγµα να αλλάξει, να τροπο-
ποιήσει, να αναθεωρήσει τα πάντα παντού, αρκεί να υπάρχει τε-
κµηρίωση γι’ αυτό, συµπεριλαµβανοµένων και των χρήσεων στη
ζώνη οικιστικού ελέγχου που υπάρχει.

Τα αναφέρω όλα αυτά -και ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την
ανοχή σας- για να δείτε το πόσο σηµαντικό είναι να παρεµβαί-
νουµε, ρυθµίζοντας και οργανώνοντας µε κανόνες τον χώρο, ιδι-
αίτερα στην εκτός σχεδίου δόµηση και εκτός οικισµού διότι τέ-
τοιες δύσκολες καταστάσεις, λόγω του ότι ήταν αρρύθµιστος
από πλευράς κανόνων ο χώρος διαχρονικά από το 1923, εκατό
χρόνια ακριβώς, ερχόµαστε σήµερα στο 70% της επικράτειας και
µε ένα προϋπολογισµό πάνω από 400 εκατοµµύρια και µε τρια-
κόσια προεδρικά διατάγµατα συνολικά για όλο τον χώρο, να ρυθ-
µίσουµε αυτά που δεν ρυθµίστηκαν ποτέ.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ήθελα να ενηµε-

ρώσω το Σώµα ότι δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης οι
εξής ερωτήσεις:

Η µε αριθµό 301/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Στέφανου Παραστατίδη, προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Τραγικές καθυστερήσεις υλοποίησης
του έργου τµήµατος ΠΑΘΕ Πολυκάστρου Μαλγάρων και µέτρα
αποτροπής τροχαίων δυστυχηµάτων».

Η µε αριθµό 306/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λασιθίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Σπυριδάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απένταξη των συµπληρω-
µατικών έργων ταµιευτήρα Μπραµιάνου, αντιπληµµυρικών έργων
Γρα Λυγιάς και φράγµατος Μύρτου Περιφερειακής Ενότητας
(Π.Ε.) Λασιθίου Κρήτης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας».

Η µε αριθµό 298/27-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ακίνητα εκτός σχεδίου και
πρόσφατες αποφάσεις του Σ.τ.Ε.».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή η µε

αριθµό 310/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Να επαναλειτουργήσουν
όλα τα καταστήµατα των ΕΛΤΑ που οδηγήθηκαν ή θα οδηγηθούν
σε κλείσιµο».

Σε αυτό το σηµείο θέλω να σας πω ότι θα κάνουµε ένα πεντά-
λεπτο το πολύ διακοπή. Έχει καθυστερήσει να φτάσει ο Υπουρ-
γός λόγω της κίνησης έξω, αλλά φτάνει. Περιµένουµε πέντε
λεπτά. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό µε αριθµό 286/26-10-
2023 επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ευ-
ρυτανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Θωµαΐδος (Τζίνας) Οικονόµου, προς τον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη σε όλα τα
νοικοκυριά ορεινών/µειονεκτικών περιοχών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης.

Κυρία Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας θα ήθελα να αναγνωρίσω δηµόσια

τις προσπάθειες της Κυβέρνησης και προσωπικά τις δικές σας,
για να δοθούν λύσεις σε ζητήµατα πρώτης προτεραιότητας για
τους πολίτες, όπως είναι η κάλυψη των αυξήσεων του ενεργει-
ακού κόστους, ένα θέµα που στην αρχή της χειµερινής περιόδου
απασχολεί όλα τα νοικοκυριά, απασχολεί, όµως, ιδιαίτερα νοικο-
κυριά όπως είναι αυτά των ορεινών περιοχών, όπως είναι η Ευ-
ρυτανία που έχω την τιµή να εκπροσωπώ.

Εποµένως έχουµε εδώ τρεις πτυχές του ζητήµατος. Το ένα
είναι το δασικό θέµα που µας απασχολεί, το άλλο είναι το οικο-
νοµικό και το άλλο είναι το ενεργειακό θέµα και είναι και τα τρία
αλληλένδετα.

Για την τελευταία αυτή πλευρά του ζητήµατος, ανακοινώσατε
πρόσφατα µία καινούργια έκτακτη ενίσχυση από 1-1-2024 που
αφορά τη θέρµανση µε ηλεκτρισµό 1,2 εκατοµµυρίου νοικοκυ-
ριών και µεταξύ αυτών είναι πολλά νοικοκυριά που υπάρχουν
στην Ευρυτανία. Το ύψος αυτό της έκτακτης ενίσχυσης ανά µήνα
θα ανέλθει σε 60 ευρώ επί της βαθµοηµέρας του κάθε οικισµού,
ένα µέγεθος πολύ σηµαντικό για οικισµούς µε δριµύ ψύχος, όπου
ο αντίστοιχος συντελεστής ξεπερνάει τη µονάδα και εκεί υφίστα-
νται αυξηµένες ενεργειακές ανάγκες, όπως η Ευρυτανία.

Στις περιπτώσεις αυτές το τελικό ύψος της ενίσχυσης για θέρ-
µανση µε ηλεκτρικό ρεύµα θα προσαυξάνεται κατά 25% για
όσους µένουν σε ορεινές περιοχές µε πλαφόν τα 480 ευρώ ανά
τρίµηνο. Αυτά τα µέτρα έρχονται να συµπληρώσουν και άλλες
πρόσφατες ανακοινώσεις σας για την παροχή ειδικής οικονοµι-
κής στήριξης σε νοικοκυριά ορεινών περιοχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Πιο συγκεκριµένα, εξαγγείλατε τη θέσπιση νέων αντισταθµι-

στικών οφελών σε είδος και σε χρήµα για όλα αυτά τα νοικοκυριά
που θα προέλθουν από την εφαρµογή του νέου συστήµατος δα-
σικής διαχείρισης, ενός θεσµού που θα προσφέρει νέες θέσεις
εργασίας µέσα από την ανάπτυξη και την προστασία των δασικών
οικοσυστηµάτων. Πρόκειται για ένα σχέδιο, λοιπόν, πολύ µεγά-
λης σηµασίας ιδιαίτερα για νοµούς όπως η Ευρυτανία.

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι πριν λίγες µέρες διευκρινίσατε ότι το
χρηµατικό µέρος της ανταποδοτικής αυτής παροχής θα δίνεται
µε τη µορφή εκπτώσεων στους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε εδώ, τους πολίτες µέσω
της Βουλής, που ζουν κοντά στις δασικές αυτές περιοχές όπως
είναι η Ευρυτανία, πώς εξειδικεύεται ο αντίστοιχος σχεδιασµός
του Υπουργείου, συγκεκριµένα για το ύψος των παροχών, τη διά-
κρισή τους σε είδος και σε χρήµα, το χρόνο εφαρµογής των νέων
σχεδίων δασικής διαχείρισης, από τα οποία θα προκύψουν οι
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ανταποδοτικές αυτές παροχές και γενικότερα πώς συναρµόζεται
το εν λόγω µέτρο µε το σχεδιασµό του Υπουργείου για την ενερ-
γειακή στήριξη νοικοκυριών ορεινών περιοχών, όπως είναι η Ευ-
ρυτανία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θόδωρος Σκυλακάκης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ευκαιρία να διευκρινίσουµε και να επαναλάβουµε µερικά πρά-
γµατα για το νέο σύστηµα της διαχείρισης των δασών µας.

Όµως, επειδή αναφέρατε στην αρχή το θέµα της ενίσχυσης
των νοικοκυριών, το τρέχον θέµα της ενίσχυσης, πράγµατι κά-
ναµε µια παρέµβαση, η οποία πιστεύω ότι είναι σηµαντική γιατί
έχουµε τέσσερα επίπεδα, στα οποία παρεµβαίνουµε για να βοη-
θήσουµε τις τιµές και τα νοικοκυριά. Το ένα είναι η άµεση ενί-
σχυση µε διατήρηση του κοινωνικού τιµολογίου των επιδοτήσεων
στο κοινωνικό τιµολόγιο α’ και β’. Το δεύτερο είναι το τεχνικό ει-
δικό τιµολόγιο που είναι πολύ επαρκές και ικανοποιητικό. Το
τρίτο είναι η έκτακτη ενίσχυση των ενεργειακά ευάλωτων, στην
οποία αναφερθήκατε.

Ταυτόχρονα, έχουµε την πίεση στα θέµατα ρευµατοκοπών και
στρατηγικών κακοπληρωτών που όλα αυτά είναι στους λογαρια-
σµούς µας και στους δικούς σας και στους δικούς µας και θα
βοηθήσουµε µε αυτό τον τρόπο, καθώς και την εισαγωγή του
πράσινου τιµολογίου που είναι ένα τιµολόγιο που µπορούν να συ-
γκρίνουν όλοι οι πολίτες και µε αυτό τον τρόπο να µπορούν να
επιλέγουν πάροχο ξέροντας ποιος είναι ο φθηνότερος.

Σε αυτά θα έρθει να προστεθεί ένα µικρό µέτρο, αλλά ουσια-
στικό για τους κατοίκους ορεινών περιοχών που είναι ότι ένα πο-
σοστό της αποληπτόµενης βιοµάζας, η οποία και θα τιµολογείται
και θα επιδοτείται, θα πηγαίνει στους κατοίκους και µε τον τρόπο
που πήγαινε τώρα, δηλαδή µε κάλυψη αναγκών θέρµανσης µε τη
µορφή ξύλου, αλλά ένα άλλο ποσοστό θα πηγαίνει µε οικονοµι-
κούς όρους και θα ελαφρύνει τους λογαριασµούς του ηλεκτρι-
κού ρεύµατος.

Το ποσοστό που θα προσθέσουµε εκεί δεν το έχουµε ακόµη
αποφασίσει, αλλά η λογική είναι αντίστοιχη µε τη λογική που
έχουµε στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπου για παράδειγµα
έχουµε 1,5% τώρα που πηγαίνει στους δήµους και 1,5% που πη-
γαίνει απευθείας στον λογαριασµό του ηλεκτρικού ρεύµατος.
Κάπου µε αυτή τη λογική θα παρέµβουµε και εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης.

Σας καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να σας πληροφορήσω ότι παρακολουθείτε τη διαδικασία επί-
καιρων ερωτήσεων, δηλαδή ένας Βουλευτής ρωτάει τον
Υπουργό για κάποιο επίκαιρο αίτηµα και η συζήτηση είναι µεταξύ
των δύο αποκλειστικά.

Καλή σας πρόοδο, παιδιά!
Κυρία Οικονόµου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε καλύψατε εν πολλοίς στο δεύτερο κοµµάτι

της απάντησής σας για τη βιοµάζα. Σας ευχαριστώ για τις διευ-
κρινίσεις και τα στοιχεία που µας δώσατε. Η επικαιρότητα είναι
αυτή, η οποία µας οδηγεί στη γενικότερη θεώρηση του θέµατος
των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων για ενεργειακούς σκο-
πούς. Αυτό είναι το σηµερινό αντικείµενο της επίκαιρης ερώτη-
σής µου. Και επειδή οφείλουµε για τα νοικοκυριά να βλέπουµε
ολιστικά το ενεργειακό θέµα, όπως είναι η παροχή κινήτρων
εγκατάστασης σε αποµονωµένες περιοχές και φυσικά η προστα-
σία των τοπικών οικοσυστηµάτων, θα ήθελα να πω ότι ο καθαρι-
σµός και η αξιοποίηση της βιοµάζας, στην οποία αναφερθήκατε,
που βγαίνει µέσα από τα δάση µας, θα είναι ένας καινούργιος

πολύ σηµαντικός µηχανισµός από όπου θα προκύψουν πολλά
οφέλη για τις τοπικές κοινωνίες. Πολλά από αυτά τα ανταποδο-
τικά οφέλη συζητούµε σήµερα.

Είναι επίσης εξαιρετικά σηµαντικό το γεγονός που επισηµά-
νατε, κύριε Υπουργέ, και εσείς ότι η ενίσχυση έρχεται να προστε-
θεί και σε άλλες υφιστάµενες, όπως είναι το επίδοµα θέρµανσης
το κλασικό που θα χορηγηθεί αναδροµικά από τον Οκτώβριο σε
νοικοκυριά για την κατανάλωση πετρελαίου, φυσικού αερίου,
υγραερίου, καυσόξυλων και βιοµάζας. Γνωρίζω επίσης, κύριε
Υπουργέ, ότι το θέµα της επιδότησης του ενεργειακού κόστους
για τους αγρότες, δεν είναι αποκλειστικά δική σας αρµοδιότητας,
είναι όµως µεγάλη η σπουδαιότητα της διατήρησής της για τους
γεωργούς και τους κτηνοτρόφους. Για αυτό και η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει και τον Νοέµβριο την καταβολή
αυτής της ενίσχυσης, και µάλιστα αυξηµένη σε σχέση µε τον προ-
ηγούµενο µήνα, αφού ανέρχεται σε 25 ευρώ ανά µεγαβατώρα
για το σύνολο της κατανάλωσης. Και θέλω µε την ευκαιρία αυτή,
κύριε Υπουργέ, γνωρίζοντας το ενδιαφέρον σας για την πρωτο-
γενή παραγωγή, να εξετάσετε µε τον κ. Χατζηδάκη κάθε δυνατό
τρόπο επέκτασης αυτής της παραπάνω ενίσχυσης των αγροτών
µας και για το 2024. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σκυλακάκη, έχε-

τε τον λόγο για την ολοκλήρωση της απάντησής σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Απλώς να πω ότι, όντως, αυτό το θέµα, το τελευταίο,
δεν είναι της δικής µου αρµοδιότητας. Με την προηγούµενη ιδιό-
τητά µου θα µπορούσα να σας απαντήσω, µε την παρούσα, ό-
µως, δεν µπορώ, γιατί είναι πράγµατι θέµα αρµοδιότητας του κ.
Αυγενάκη, του κ. Χατζηδάκη και του παλιού και εκλεκτού συνα-
δέλφου του κ. Πετραλιά.

Σε σχέση µε τη συνολική παρέµβαση για τα δάση, να πω ότι
είναι κρίσιµο τα δάση µας να αποκτήσουν διαχείριση. Είναι εντυ-
πωσιακό ότι ακόµη και µεγάλα και πλούσια δάση, όπως τα δάση
της Ευρυτανίας, δεν έχουν σήµερα τη διαχείριση που θα έπρεπε,
και αυτό είναι πραγµατικά αµαρτία. Εκεί πέρα, λοιπόν, η Κυβέρ-
νηση είναι αποφασισµένη να παρέµβει άµεσα και δραστικά. Να
σας πω και το εξής. Σε ό,τι αφορά την Ευρυτανία ειδικά, είναι
στις προθέσεις µας να προτεραιοποιηθεί στην εφαρµογή του και-
νούργιου συστήµατος και να αποτελέσει µία από τις περιοχές-πι-
λότο για την εφαρµογή του καινούργιου συστήµατος. Ειδικά η
Ευρυτανία έχει ανάγκη από θέσεις εργασίας, από δηµιουργία
πλούτου, από αξιοποίηση αυτού του καταπληκτικού δασικού οι-
κοσυστήµατος το οποίο διαθέτει. Όµως, είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό να προστατευθεί και από την κλιµατική αλλαγή.

Παλιότερα τα δάση µας τα µεγάλα ήταν τελείως απρόσβλητα
λόγω της πολύ υψηλής υγρασίας τους µήνες του καλοκαιριού.
Αυτό δεν είναι βέβαιο ότι θα ισχύει στα επόµενα χρόνια και στις
επόµενες δεκαετίες. Για αυτό και είναι ανάγκη όλα τα δάση να
µπουν σε διαχείριση και σε όλα τα δάση να έχουµε παρέµβαση.
Είναι ένα σισύφειο έργο, πολύ δύσκολο, αλλά θα ξεκινήσουµε
από την Ευρυτανία, ανάµεσα στις άλλες περιοχές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η τέταρτη

µε αριθµό 303/30-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να σταµατήσει
οριστικά η εγκατάσταση των αιολικών πάρκων στον Έβρο και τη
Ροδόπη εντός των κρίσιµων βιότοπων στη Θράκη».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµά σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα πάµε, κύριε Υπουργέ, λιγάκι στον πανέµορφο, µα, και πο-

λύπαθο Έβρο, καθώς, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, από τις 19 του
φετινού Αυγούστου και για δύο εβδοµάδες και πλέον, µια µεγάλη
πυρκαγιά κατέκαιγε την περιοχή του Έβρου, κάνοντας στάχτη
οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα δασικής έκτασης, ανάµεσα στα
οποία, δυστυχώς, και σαράντα έξι χιλιάδες στρέµµατα µέσα στο
εκπληκτικό εθνικό πάρκο της Δαδιάς. Η φετινή, µάλιστα, κατα-
στροφική πυρκαγιά στον Έβρο συµπλήρωσε, δυστυχώς, το κα-
ταστρεπτικό έργο της περσινής αντίστοιχης πυρκαγιάς.

4806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προσέξτε τώρα το εξής. Λίγες ηµέρες µόλις µετά, στις 20 δη-
λαδή του Σεπτέµβρη του 2023, και ενώ το καµένο δάσος της Δα-
διάς ακόµη κάπνιζε, έρχεται µια κρατική υπηρεσία, η Αποκεντρω-
µένη Διοίκηση Μακεδονίας Θράκης, και βγάζει µία απόφαση µε
την οποία δίνει άδεια –ακούστε- εγκατάστασης αιολικού σταθ-
µού, -ανεµογεννήτριες δηλαδή- µέσα σε αυτή την καµένη έκταση,
και µάλιστα συγκεκριµένα µέσα σε περιοχή η οποία είναι χαρα-
κτηρισµένη ως «Ζώνη Ειδικής Προστασίας», «NATURA» δηλαδή,
στο νότιο δασικό σύµπλεγµα του Έβρου. Η πρόκληση και το θρά-
σος είναι ασφαλώς κολοσσιαία, για αυτό και είναι τεράστια και η
κατακραυγή απέναντι σε αυτή την απόφαση. 

Έξι, λοιπόν ηµέρες µετά, στις 26 Σεπτεµβρίου, η Κυβέρνηση η
σηµερινή της Νέας Δηµοκρατίας, προσπαθώντας να χειραγωγή-
σει και να αµβλύνει αυτές τις αντιδράσεις -τις δικαιολογηµένες
απόλυτα φυσικά- προχωρεί εσπευσµένα σε µια αναστολή µέχρι
έναν χρόνο, όπως λέει, της υλοποίησης έργων και εργασιών στο
καµένο δάσος της Δαδιάς. Και ανακοινώνει µια προσωρινή –προ-
σέξτε- αναστολή της άδειας εγκατάστασης ανεµογεννητριών
µέσα σε αυτό, χωρίς να πάψει ποτέ να ισχυρίζεται ότι η εγκατά-
σταση ανεµογεννητριών στο πάρκο της Δαδιάς είναι µια ανεπί-
τρεπτη επέµβαση, σύµφωνα µε τις διατάξεις της δασικής και
λοιπής νοµοθεσίας. Τώρα τι να σχολιάσει κανείς για όλο αυτό;
Δεν το λες ούτε φιλικό προς το περιβάλλον ούτε βέβαια το λες
και πράσινη ανάπτυξη, ίσως να το λες µαύρη ανάπτυξη.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνετε ως Κυβέρ-
νηση; Και σας ζητάµε άµεσα να ακυρωθεί -αυτή είναι η σωστή
λέξη- να καταργηθεί αυτή η απόφαση της αποκεντρωµένης διοί-
κησης, µε την οποία επιχειρείται η εγκατάσταση ανεµογεννη-
τριών µέσα σε ένα δάσος που ακόµη καπνίζει. Τι θα κάνετε για
να αποκατασταθεί ο βιότοπος της αναπαραγωγής αυτών των
σπάνιων αρπακτικών που βρίσκονται σε αυτό το δάσος; Και τι θα
κάνετε για να ενισχύσετε και µε χρήµατα αλλά και µε προσωπικό
το Δασαρχείο του Σουφλίου, το οποίο έχει -ας το ακούσει αυτό
ο κόσµος- τέσσερις δασοφύλακες για οκτακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα δάσους, δηλαδή αναλογεί στον καθένα να φυλάξει
διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. Ας µην το χαρακτηρίσω αυτό. Τι
θα κάνετε για να ενισχύσετε αυτό το δασαρχείο µε τουλάχιστον,
όπως γράφουµε στην ερώτηση, δέκα δασολόγους, σαράντα δα-
σεργάτες, δεκαπέντε δασοφύλακες, έτσι ώστε να υλοποιηθούν
και αυτά τα έργα της διαχείρισης και της αποκατάστασης αυτού
του δάσους; Περιµένουµε την απάντησή σας µε µεγάλη προ-
σοχή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σκυλακάκη, έχε-

τε τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε και αγαπητέ κύριε συνάδελφε, να
ξεκινήσουµε κατ’ αρχάς από τα πραγµατικά περιστατικά της υπό-
θεσης.

Τα πραγµατικά περιστατικά είναι τα εξής. Η συγκεκριµένη αδει-
οδότηση από πλευράς συλλογικής απόφασης, στην οποία στη-
ρίχθηκε η αποκεντρωµένη διοίκηση, είχε δοθεί πριν από την
πυρκαγιά. Η αποκεντρωµένη διοίκηση επικύρωσε ουσιαστικά
αυτή την απόφαση που είχε ληφθεί πριν από την πυρκαγιά. Και
το Υπουργείο ήρθε, µόλις έγινε γνωστό, και είπε ότι υπάρχει ανα-
στολή η οποία θα έχει κατ’ αρχάς διάρκεια µέχρι έναν χρόνο, και
στο ενδιάµεσο θα υπάρξει µια επιστηµονική µελέτη για να δούµε
εάν και τι πρέπει να συνεχίζεται σε δραστηριότητες οικονοµικές
σε αυτή την περιοχή που επλήγη.

Επίσης, να πούµε ότι ευτυχώς η καταστροφή που έγινε στη Λι-
βαδειά κι η οποία είναι πολύ µεγάλη, έχει αφήσει και πάρα πολ-
λές συστάδες, οι οποίες δεν έχουν πειραχτεί. Θα δούµε πώς θα
εξελιχθεί στην επόµενη φάση. Μέσα, δηλαδή, στην καµένη έκτα-
ση έχουµε πολλές συστάδες -που τα δέντρα έχουν κρατηθεί- για
να δούµε ποια θα είναι η ταχύτητα της φυσικής αναγέννησης
στην περιοχή.

Η δική µας πολιτική είναι πολιτική που θεωρεί ότι τον πρώτο
λόγο σε αυτές τις περιπτώσεις έχει η επιστήµη. Δηλαδή, τι ακρι-
βώς παρέµβαση έχουν οι ανεµογεννήτριες σε µία περιοχή. Πρέ-
πει αυτό να στοιχειοθετείται επιστηµονικά, έτσι ώστε η προστα-
σία του περιβάλλοντος να είναι αποδεδειγµένη και όπου είναι

ανάγκη να υπάρχει και το αντίστοιχο περιβαλλοντικό ισοδύναµο,
για τις τυχόν αδυναµίες που έχει σε σχέση µε την προστασία του
περιβάλλοντος, µια οποιαδήποτε παρέµβαση είτε αφορά ανεµο-
γεννήτριες είτε αφορά φωτοβολταϊκό είτε αφορά λατοµεία είτε
οτιδήποτε άλλο πρέπει να παρεµβαίνει σε δασικές περιοχές.

Εδώ πρέπει να έχουµε την εξής πραγµατική εικόνα. Η Ελλάδα
έχει περίπου εβδοµήντα έξι εκατοµµύρια στρέµµατα δασικών πε-
ριοχών. Έχει 27% της γης σε περιοχές «NATURA» και οι περιοχές
«NATURA» καταλαµβάνουν τεράστιες περιοχές σε νοµούς µε
πάρα πολύ κόσµο που ζει και δρα εκεί πέρα.

Η ευρωπαϊκή πολιτική την οποία µε πιστότητα εφαρµόζουµε
και το ελληνικό Σύνταγµα, επίσης, αναζητά µία ισόρροπη σχέση
µεταξύ της προστασίας του περιβάλλοντος, η οποία πρέπει να
υπάρχει εις πάσα περίπτωση, και των ανθρωπογενών παρεµβά-
σεων. Και αυτή τη σχέση θα υπηρετήσουµε και σε αυτή την πε-
ρίπτωση, αλλά αφού πρώτα έχουµε τα επιστηµονικά δεδοµένα
τα οποία θα υποστηρίξουν την όποια απόφασή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ: (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δελή, έχετε τον
λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε, να τα πάρουµε µε τη
σειρά, λοιπόν.

Πράγµατι, έτσι έγιναν τα γεγονότα. Η απόφαση έγκρισης των
περιβαλλοντικών όρων έγινε πριν από την πυρκαγιά. Ήρθε, όµως,
αυτή η κρατική υπηρεσία αποκεντρωµένης διοίκησης και αφού
έγραψε στα παλιά της -κυριολεκτικά- παπούτσια την αρνητική
γνωµοδότηση για την εγκατάσταση ανεµογεννητριών του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ, επικύρωσε την εγκατάσταση.

Βλέπετε εσείς τις αντιδράσεις, οι οποίες είναι βέβαια µεγάλες
και δικαιολογηµένες απόλυτα και αναστέλλεται αυτή η εγκατά-
σταση. Αναστέλλεται, δεν καταργείται, δεν ακυρώνεται. Μόλις
πριν από λίγο αφήσατε να εννοηθεί ότι αφού παρέλθει ένα χρο-
νικό διάστηµα και αφού γίνει µία µελέτη, που σας πω γι’ αυτήν,
δεν αποκλείεται να αδειοδοτηθεί εκ νέου η εγκατάσταση ανεµο-
γεννητριών µέσα σε αυτό το καµένο δάσος. Πρόκειται, για να το
πούµε καθαρά, να το πούµε ανοιχτά, για έναν προφανή, αλλά
απαράδεκτο, πέρα για πέρα, πολιτικό ελιγµό από την Κυβέρνηση
σε σχέση µε αυτό το ζήτηµα και δεν είναι βέβαια και ο µόνος.

Γιατί νοµίζω ότι δεν χρειάζονται ιδιαίτερες επιστηµονικές τε-
κµηριώσεις, για να σκεφτεί κάποιος ότι δεν µπορούν να µπουν
ανεµογεννήτριες σε µια προστατευόµενη περιοχή, όπως είναι πε-
ριοχή «NATURA», πολύ δε περισσότερο σε µια περιοχή η οποία
έχει καεί. Έχει, δηλαδή, τραυµατιστεί, έχει τρωθεί το φυσικό πε-
ριβάλλον, τα πτηνά και τα ζώα έχουν φύγει και την ώρα που εµείς
χρειάζεται εκεί να αναδασώσουµε για να τα προσκαλέσουµε, για
να έρθουν ξανά πίσω, εµείς θα πάµε να κάνουµε εργασίες. Θα
τσιµεντώνουµε, θα ανοίγουµε δρόµους. Καταλαβαίνετε ότι δεν
είναι και η καλύτερη µέθοδος για την αναζωογόνηση του δάσους
και της ορνιθοπανίδας.

Στέκοµαι σε αυτή την ορνιθοπανίδα, γιατί αυτό το δάσος της
Δαδιάς, κύριε Υπουργέ, είναι το πιο σηµαντικό καταφύγιο των πιο
σπανίων αρπακτικών σε όλη την Ευρώπη. µαυρόγυπας, όρνιο,
ασπροπάρης και τόσα άλλα.

Αυτός ο βιότοπος, λοιπόν, έχει τρωθεί, έχει πληγεί ανεπανόρ-
θωτα από αυτές τις δύο συνεχόµενες πυρκαγιές. Έχει καεί περί-
που το 65% της έκτασης του εθνικού πάρκου και έχουν καεί,
σύµφωνα µε τις τελευταίες µετρήσεις, οι δύο στις τρεις φωλιές
του µαυρόγυπα. Κι έρχεστε εσείς εδώ -δεν χρειάζεται να επιχει-
ρηµατολογήσω, βέβαια, για τη σηµασία της ορνιθοπανίδας για
το περιβάλλον- και δεν δηλώνετε ανοιχτά, το αντίθετο, λέτε ότι
θα γίνει µια µελέτη και µπορεί να επιτρέψουµε την αδειοδότηση
των ανεµογεννητριών.

Κοιτάξτε, προφανώς αυτό που έχετε στο µυαλό σας είναι αυτό,
σας καθοδηγεί όλη αυτή η περιβόητη πράσινη ανάπτυξη, η οποία
βεβαίως θα οξύνει τα προβλήµατα στο συγκεκριµένο δάσος και
όχι µόνο και επιµένετε και εσείς, όπως βέβαια και οι προηγούµε-
νοι από εσάς, να υλοποιείτε µε κάθε τρόπο, έστω και µε επιστη-
µονικοφανή τρόπο -αξιοποιώντας µελέτες, κατά παραγγελία,
συνήθως- να επιµένετε στην µε κάθε τρόπο υλοποίηση της κατα-
στροφικής για το περιβάλλον, για τα δάση, για την ορνιθοπανίδα,
πολιτική της πράσινης ανάπτυξης. 

Στέκοµαι σε αυτήν, γιατί είναι η καραµέλα των κυβερνήσεων,
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η καραµέλα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ξέρετε κάτι; Όταν
προωθείται η καρκινογόνα καύση των απορριµµάτων στον Βόλο,
σήµερα που µιλάµε και στη Θεσσαλονίκη, όταν αδειοδοτείτε ως
Κυβέρνηση εσείς, µία µονάδα η οποία θα αποθηκεύει και θα απο-
τεφρώνει επικίνδυνα υγειονοµικά υλικά σε κατοικηµένη περιοχή
στη Σίνδο της Θεσσαλονίκης, όταν αδειοδοτείτε - αυτό και αν
είναι!- ΧΥΤΑ αµιάντου σε περιοχή, η οποία επικοινωνεί µε τη λίµνη
του Πολυφύτου, ε, δεν θα έχετε φυσικά πρόβληµα να αδειοδοτή-
σετε και αιολικά πάρκα και ανεµογεννήτριες σε περιοχές «NA-
TURA».

Ξέρετε, αυτό δεν είναι και τόσο πράσινη πολιτική ούτε πράσινη
µετάβαση και ανάπτυξη, όπως αυτάρεσκα επαναλαµβάνετε και
εσείς και όλοι οι προηγούµενοι. Μαύρη, κατάµαυρη είναι αυτή η
πολιτική, σαν την πολιτική τη δική σας και σαν την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και ένα τελευταίο, σαν υστερόγραφο, κύριε Υπουργέ, κάντε
επιτέλους κάτι να δοθούν αυτά τα πενήντα χιλιάρικα σε εκείνους
τους ανθρώπους, τους δασεργάτες του δασικού συνεταιρισµού
στο δάσος του Σουφλίου, που τα περιµένουν µήνες και µήνες που
τους τα υπόσχονται και τα έχουν δουλέψει. Πρέπει να τους τα
πληρώσετε. Σήµερα, κιόλας, να υπογραφεί αυτό, να τελειώνει
αυτή η ιστορία. Είναι ντροπή για το κράτος και για την Κυβέρνησή
σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν σας δώσω τον

λόγο, κύριε Υπουργέ, να γνωστοποιήσουµε στο Σώµα ότι τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους -βλέπω και έναν Βουλευτή, βέβαια, τον κ. Μπάρκα-
από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Πρέβεζας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Υπουργός, κ. Σκυλακάκης, έχει τον λόγο για να απαντήσει. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα ξεκινήσω από το τελευταίο και θα πω ότι η Κυ-
βέρνηση και εγώ προσωπικά κάνουµε ό,τι µπορούµε να ξεπερα-
στούν οι γραφειοκρατικές δυσκολίες που εµπόδισαν να αποπλη-
ρωθούν οι δασεργάτες. Το ξέρουν καλύτερα από όλους µας οι
δασεργάτες και προφανώς, θα αποπληρωθούν.

Σε ό,τι αφορά τώρα, το ότι η πράσινη ανάπτυξη είναι κατα-
στροφική για τα δάση και για τις περιοχές «NATURA» κ.λπ., επι-
τρέψτε µου να έχω ριζικές διαφορές και διαφωνίες. Αν θέλετε,
αυτό που είναι καταστροφικό για τα δάση, είναι η κλιµατική αλ-
λαγή, η οποία όχι στην Ελλάδα, αλλά παντού, φέρνει τεράστια
καταστροφή των δασών, τεράστια καταστροφή της ορνιθοπανί-
δας. 

Η κλιµατική αλλαγή κατέστρεψε τρεις Ελλάδες δάση στον Κα-
ναδά φέτος. Τρεις Ελλάδες δάση, στον Καναδά που είναι από τις
πιο προηγµένες χώρες, η πηγή των Καναντέρ στην αντιµετώπιση
αυτών των φαινοµένων. Κατέστρεψε δάση και καταστρέφει τα τε-
λευταία δέκα χρόνια στην Πορτογαλία, στην Ισπανία, στη Γαλλία,
στην Καλιφόρνια, κατ’ εξοχήν στην Αµερική. 

Η κλιµατική αλλαγή πού οφείλεται; Σε αυτό που αγαπούσαν
πολύ στη σοβιετική εποχή, να καίνε αέριο και κάρβουνο. Να το
καίνε αυτό και να στέλνουµε CO2, διοξείδιο του άνθρακα, σε τε-
ράστιες ποσότητες στην ατµόσφαιρα. 

Συνεπώς όταν θα µιλάµε για την κλιµατική αλλαγή, θα πρέπει
να υπολογίζουµε και την καταστροφή των δασών και θα πρέπει
να υπολογίζουµε και τι διοξείδιο του άνθρακα αποφεύγουµε κά-
νοντας αυτές τις πολιτικές. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι την επιστήµη τη χρησιµοποι-
ούµε γιατί είναι ένας τρόπος επίλυσης προβληµάτων και γνώσης.
Αν πρόκειται να προκαταλάβουµε τα αποτελέσµατα µιας µελέ-
της, γιατί να την κάνουµε; Τι νόηµα έχει; Αν εµείς έχουµε αποφα-
σίσει µε πολιτικά κριτήρια ότι αυτό λέει η επιστήµη, τότε τι
χρειαζόµαστε την επιστήµη; Είναι η κατάργηση της επιστήµης,
που είναι το βασικό χαρακτηριστικό του κάθε είδους λαϊκισµού,
θα έλεγα, που κατατρέχει τις σύγχρονες κοινωνίες.

Η συζήτηση προφανώς πρέπει να γίνει, πρέπει να γίνει µε κρι-
τήρια επιστηµονικά και πρέπει να αναζητούµε λύσεις που να βελ-
τιστοποιούν και την προστασία του περιβάλλοντος και την πρά-
σινη ανάπτυξη. 

Με δυσκολία θα δεχθώ ότι ξαφνικά κάποιοι στην Ελλάδα είναι
πιο ευαίσθητοι από τους Δανούς, που προωθούν την πράσινη
ανάπτυξη και τις ανεµογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά και την
αξιοποίηση της βιοµάζας και όλα τα υπόλοιπα, ή από τους Σουη-
δούς και από άλλες χώρες που το κάνουν αυτό. Πιο πολύ αυτό
που αισθάνοµαι ότι συµβαίνει είναι ότι µε την ευκαιρία αυτού του
θέµατος αποκοµίζει ο καθένας τα πολιτικά οφέλη που θέλει να
αποκοµίσει. 

Εµένα, όµως, η δουλειά µου, η δουλειά της Κυβέρνησης δεν
είναι τα πρόσκαιρα οφέλη πολιτικά ή άλλα, αλλά είναι να κάνουµε
δουλειά, να κάνουµε δουλειά και για να µειώσουµε το διοξείδιο
που βγαίνει στην ατµόσφαιρα και καταστρέφει τα δάση µας -αυτό
κατά κύριο λόγο, σε ολόκληρο τον πλανήτη το διοξείδιο κατα-
στρέφει τα δικά µας δάση- και να εξασφαλίσουµε την προστασία
του περιβάλλοντος µε επιστηµονικούς όρους, όµως. Να ξέρουµε
αυτό που κάνουµε γιατί το κάνουµε, πώς το κάνουµε, ποιοι πλήτ-
τονται, πώς βοηθάµε να µην πλήττονται, ποιοι πληθυσµοί πλήτ-
τονται και πώς βοηθάµε να µην πλήττονται και όλα αυτά να τα
τεκµηριώνουµε πλήρως επιστηµονικά. Αυτή είναι η πολιτική µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 333/1-8-2023 ερώτηση του κύ-

κλου αναφορών – ερωτήσεων του Βουλευτή Βοιωτίας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Να διασφαλιστεί η προοπτική βιώσιµης ανάπτυξης στον
κόλπο της Δοµβραίνας».

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για το ερώτηµά σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση έρχεται µετά από κατατεθείσα ερώ-

τηση κανονικά, η οποία δεν απαντήθηκε. 
Αναφερόµαστε, λοιπόν, ότι σε µήνυµα, το οποίο εξέδωσε και

µε τα µέσα ενηµέρωσης ο ΣΠΟΑΚ «Ο ΑΡΙΩΝ», ο οποίος ανέφερε
ότι στις 27 Ιουλίου του 2023 στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας κα-
τατέθηκε αίτηση άδειας παραγωγού ηλεκτρικής ενέργειας, ηλε-
κτρικού ρεύµατος, της εταιρείας Ενεργειακή Στρατηγική Κοινό-
τητα Ανανεώσιµης Ενέργειας Περιορισµένης Ευθύνης.

Σε αυτήν, λοιπόν, καταλαµβάνεται έκταση θαλάσσιας επιφά-
νειας περίπου επτά χιλιάδων στρεµµάτων στον Κορινθιακό Κόλπο
επί συνόλου τριάντα χιλιάδων στρεµµάτων που αφορά τον κόλπο
της Δοµβραίνας. Ζητείται, δηλαδή, να καταληφθεί το 25% αυτής
της έκτασης µε πλωτά φωτοβολταϊκά όχι τόσο ανοιχτά από τις
βοιωτικές ακτές και αναφέροµαι στις παραλίες, στο Βαθύ, στον
Άγιο Ιωάννη, στον Άγιο Νικόλαο και Αλυκή.

Μάλιστα, αξίζει να σηµειωθεί ότι η περιοχή αυτή είναι και επι-
βαρυµένη από τη λειτουργία λιµανιού στο Βαθύ από τη ΒΙΠΕ Θί-
σβης, αλλά και διάσπαρτες άλλες µονάδες ιχθυοκαλλιεργειών.
Μάλιστα, στον κλειστό κόλπο της Δοµβραίνας, αν και είναι προ-
στατευόµενη περιοχή ενταγµένη στο ευρωπαϊκό οικολογικό δί-
κτυο «NATURA» και εκκρεµεί η ανάρτηση και η ολοκλήρωση
ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης, σχεδιάζεται η ανάπτυξη και
άλλων ιχθυοκαλλιεργειών. 

Τέλος, η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων πε-
ριοχής οργανωµένης ανάπτυξης ΠΟΑΥ για την περιοχή Βουρλιά
Βοιωτίας, κύριε Υπουργέ, είναι πρωτότυπη. Δεν ξέρω πώς, αλλά
οι νόµιµοι οικισµοί που υπάρχουν, η Αλυκή και ο Άγιος Νικόλαος
έχουν διαγραφεί από τον χάρτη, µε αποτέλεσµα αυτός ο κόλπος
να εµφανίζεται ερειπωµένος πλήρως.

Επειδή, λοιπόν, η χωροθέτηση και η αδειοδότηση αυτού του
έργου δεν εδράζεται σε πρόνοιες και κανόνες του ειδικού χωρο-
ταξικού πλαισίου όπου θα έπρεπε να προβλέπονται κριτήρια
εγκατάστασης και περιοχές αποκλεισµού, αυτό το έργο δεν µπο-
ρεί να υλοποιηθεί πριν από την ολοκλήρωση και θέσπιση γενικού
χωροταξικού πλαισίου για τον θαλάσσιο και παράκτιο χώρο,
όπως υποχρεώνεται η χώρα µας µε τη θέσπιση ειδικού χωροτα-
ξικού σχεδιασµού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και για τη θα-
λάσσια στρατηγική.

Η Βοιωτία αποτελεί ιδιαίτερα επιβαρυµένη περιοχή, κύριε
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Υπουργέ, σε έργα ΑΠΕ συνολικά που υπερβαίνουν κατά πολύ τον
µέσο όρο και όλης της Ελλάδας.

Ο κόλπος της Δοµβραίνας εντάσσεται στις προστατευόµενες
περιοχές «NATURA 2000» και ερωτάσθε: Εσείς γνωρίζετε σχετικά
µε την εξέλιξη του συγκεκριµένου έργου και ποιες ενέργειες
υπάρχουν για να διασφαλιστεί η απόλυτη τήρηση της νοµιµότη-
τας και αφορά την ενεργειακή στρατηγική κοινότητα ανανεώσι-
µης ενέργειας περιορισµένης ευθύνης για τα πλωτά φωτοβολ-
ταϊκά επτά χιλιάδων στρεµµάτων; 

Προτίθεστε, επίσης, να προβείτε σε ενέργειες για πιθανές πα-
ρατυπίες στη σύνταξη της προαναφερόµενης στρατηγικής µελέ-
της όπου δύο οικισµοί είναι εξαφανισµένοι από τον χάρτη και σε
ποιο στάδιο βρίσκεται και µε ποιο χρονοδιάγραµµα η ολοκλή-
ρωση του γενικού χωροταξικού σας πλαισίου που είναι για τη θά-
λασσα και τον παράκτιο χώρο; 

Τέλος, πώς µπορεί να διασφαλιστεί η βιώσιµη ανάπτυξη στον
κόλπο της Δοµβραίνας, που είναι και προστατεύεται ως οικολο-
γικό δίκτυο «NATURA 2000» και υπάρχει µια δεδοµένη επιβά-
ρυνση; 

Και, τέλος, κύριε Υπουργέ, η Βοιωτία τι έχει; Ποιος είναι ο υφι-
στάµενος βαθµός συµµετοχής της στην παραγωγή µορφών ενέρ-
γειας από αδειοδοτηµένες εγκαταστάσεις ΑΠΕ;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά για να απαντήσετε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πέντε ερωτήµατα για τρία λεπτά θα µας πιέσουν
λίγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε και τρία λεπτά
µετά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, έχουµε και τα άλλα τρία µετά. Να απαντήσω συ-
νοπτικά όσο γίνεται.

Εδώ υπάρχει µια αίτηση η οποία είναι σε αξιολόγηση. Δεν έχει
υπάρξει εισήγηση για τους περιβαλλοντικούς όρους. Συνεπώς,
δεν µπορώ να προκαταλάβω αν έχει παρατυπίες ή δεν έχει ή τι
ακριβώς έχει πριν αποφανθεί η αρµόδια υπηρεσία που είναι η e-
ΔΥΠΑ. Αυτό είναι το πρώτο και το δεύτερο ερώτηµα. 

Το τρίτο ερώτηµα αφορά για το χρονοδιάγραµµα για το γενικό
χωροταξικό. Έχει εκπονηθεί η εθνική χωρική στρατηγική, έχουν
γνωµοδοτήσει οι αρµόδιοι φορείς και ο προγραµµατισµός είναι
η εθνική χωρική στρατηγική να εγκριθεί στους επόµενους µήνες.
Και το ειδικό χωροταξικό που έχουµε για τις ανανεώσιµες αφορά
για την ώρα χερσαίες και όχι θαλάσσια πλωτά φωτοβολταϊκά. 

Εδώ να πω λίγο κάτι για τα πλωτά φωτοβολταϊκά. Τα πλωτά
φωτοβολταϊκά έχουν κάποια πλεονεκτήµατα, κυρίως έχουν κα-
λύτερη απόδοση υπό κάποιες συνθήκες γιατί ψύχονται όταν είναι
πολύ ζεστή η ατµόσφαιρα, κάτι που µειώνει την απόδοση των
άλλων φωτοβολταϊκών. Το πού αυτά, όµως, µπορεί και πρέπει να
αναπτυχθούν θέλει µια συζήτηση και περιβαλλοντική και συζή-
τηση που να εδράζεται στην κοινή λογική. 

Παράδειγµα, θα σας έλεγα ένας ταµιευτήρας ενός υδροηλε-
κτρικού έργου είναι ένα καλό µέρος για να αναπτυχθεί ένα πλωτό
φωτοβολταϊκό, γιατί εξασφαλίζει περισσότερο νερό γιατί µειώνει
την εξάτµιση και γιατί δεν υπάρχουν οι δυσκολίες που έχει το θα-
λάσσιο νερό σε αυτή την περίπτωση και γιατί είναι ένας τεχνητός
ταµιευτήρας που δεν συνδέεται µε τη φυσική οικολογία µιας πε-
ριοχής. Λέω ένα παράδειγµα για να έχετε µια αίσθηση ότι µπορεί
και να προτεραιοποιήσουµε διαφορετικά το πού θα χρησιµοποι-
ήσουµε αυτή την τεχνολογία.

Σε ό,τι αφορά την περιοχή της Δόµβραινας, να πω ότι το Υ-
πουργείο έχει αναθέσει για όλες τις περιοχές «NATURA» τις εί-
κοσι τρείς ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες και σχέδια διαχείρι-
σης και η δική µου οδηγία σήµερα που ήµουν στον ΟΦΥΠΕΚΑ
ειδικά για αυτό το θέµα, είναι να προχωρήσουµε άµεσα, καθώς
έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση των δέκα ή έντεκα από αυτές
τις µελέτες, στα σχέδια διαχείρισης, έστω και προσωρινά, για να
µπουν οι περιοχές σε διαχείριση.

Είναι κρίσιµο τις περιοχές «NATURA» να τις έχουµε για διαχεί-
ριση για να µπορούµε να έχουµε όχι διαρκώς γνωµοδοτήσεις του
ΟΦΥΠΕΚΑ για τα πάντα, πράγµα που µπλοκάρει και τον ΟΦΥ-

ΠΕΚΑ και δηµιουργεί µια ασάφεια και ανασφάλεια σε σχέση µε
το τι µπορεί να γίνεται και τι δεν µπορεί να γίνεται.

Είναι χρήσιµο, λοιπόν, να βάλουµε έστω και προσωρινά σχέδια
διαχείρισης, όπως κάνουµε στη Φαλάσαρνα, στα Χανιά και αλλού
και να τελειώσει αυτή η διαδικασία, για να ξέρουµε τι γίνεται και
να ξέρουν και οι επενδυτές και οι κάτοικοι και τα νοικοκυριά τι γί-
νεται στις προστατευόµενες περιοχές και τι δεν γίνεται και πού
γίνεται και πού δεν γίνεται. Αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μουλκιώτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση κατατέθηκε, επειδή ο Σύνδεσµος

Προστασίας και Ορθολογικής Ανάπτυξης του Κορινθιακού Κόλ-
που, «Ο ΑΡΙΩΝ», κατέθεσε αντιρρήσεις κατά της αίτησης που
έχει κατατεθεί για την άδεια παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος
της εταιρείας την οποία προανέφερα. Και έτσι δηµιουργήθηκε
µια αίσθηση και µια αναστάτωση στην κοινή γνώµη συνολικότερα
πλέον, διότι υπάρχει ο Κορινθιακός Κόλπος, η περιοχή της Βοι-
ωτίας ειδικότερα, η οποία είναι επιβαρυµένη ούτως ή άλλως. Εί-
ναι γνωστό ότι είναι επιβαρυµένη µε δεδοµένες καταστάσεις.

Όµως, η αίσθηση και η µεγάλη αγωνία ποια είναι; Εάν, παρ’ ελ-
πίδα, υπάρξει µια τέτοια κατάσταση, αποκλείεται πλήρως, ολο-
σχερώς και διά παντός για οποιαδήποτε άλλη εκµετάλλευση και
καταστρέφεται ουσιαστικά όλη η παραλία και όλοι οι παραλιακοί
οικισµοί.

Άκουσα µε προσοχή ό,τι είπατε. Σε σχέση µε τη Στρατηγική
Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων Περιοχής Οργανωµένης
Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών, ΠΟΑΥ, στην περιοχή Βουρλιά
Βοιωτίας, ανέφερα -και αναφέρθηκε και στην ερώτηση- ότι έχουν
εξαφανιστεί δύο οικισµοί και δεν µας είπε τίποτα ούτε η Υπηρεσία
ούτε εσείς µας λέτε κάτι. Είναι η Αλυκή και ο Άγιος Νικόλαος, οι
κατ’ εξοχήν παραθεριστικοί οικισµοί. Έχουν διαγραφεί από τον
χάρτη και φαίνεται αυτός ο κόλπος πλήρως ερηµικός, ενώ υπάρ-
χουν όχι εκατό ή διακόσιοι, αλλά είναι χιλιάδες κάτοικοι. Το κα-
λοκαίρι είναι πάρα πολλοί οι οικιστές, αλλά και οι παραθεριστές
σε αυτή την περιοχή. Είναι τροµακτικό. Και µάλιστα, εδώ φαίνεται
ότι έχει καταργηθεί πλήρως. Σε αυτό θα θέλαµε µια απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Επίσης, κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε και δεν απαντά η υπη-
ρεσία σε σχέση µε τη Βοιωτία ποια είναι η επιβάρυνση της Βοι-
ωτίας, ο υφιστάµενος βαθµός συµµετοχής της στην παραγωγή
µορφών ενέργειας και από ήδη αδειοδοτηµένες εγκαταστάσεις
ΑΠΕ. Στην πρωτολογία σας αναφερθήκατε στη συγκεκριµένη δια-
δικασία, ότι ακόµα δεν έχει εξελιχθεί και δεν µπορείτε να πάρετε
θέση.

Εµείς το θέτουµε υπ’ όψιν σας. Θα θέλαµε σε αυτά τα ζητή-
µατα να ακούσουµε και τις απαντήσεις σας. Δεν γνωρίζω αν γνω-
ρίζει το Υπουργείο για τις αντιρρήσεις τις οποίες έχει ο Σύνδεσ-
µος Προστασίας και Ορθολογικής Ανάπτυξης του Κορινθιακού
Κόλπου. Έχει βάλει κάποια ζητήµατα. Γνωρίζετε αυτές τις αντιρ-
ρήσεις; Τις γνωρίζει η υπηρεσία; Τι θέση παίρνετε και πώς αντι-
µετωπίζετε το όλο ζήτηµα;

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε στη δευτερολογία σας
να µας πείτε τι να πούµε στους πολίτες, λοιπόν, τι να πούµε και
στους φορείς και στον δήµο και στην αυτοδιοίκηση ακόµα σε
σχέση µε αυτό, γιατί υπάρχει µια έκδηλη ανησυχία για τη συγκε-
κριµένη εγκατάσταση του πάρκου των επτά χιλιάδων στρεµµά-
των µε τα φωτοβολταϊκά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, είστε σίγουρος ότι µιλάµε για επτά χιλιάδες

στρέµµατα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Έτσι αναφέρεται στην έκθεση,

κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν έχω δει την αίτηση, αλλά µου φαίνεται πολύ µε-
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γάλη η έκταση εις πάσαν περίπτωσιν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Αν ισχύει αυτό, καλύπτει το 25%

όλης της έκτασης.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κοιτάξτε, γενικότερα, οι αντιρρήσεις από την ώρα
που έχουν κατατεθεί, θα αξιολογηθούν και το περιβάλλον θα
προστατευθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Είναι από τις αντιρρήσεις, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Και επίσης, η ισόρροπη ανάπτυξη θα προστατευθεί.
Διότι εδώ πέρα πρέπει να υπάρχει και µια αίσθηση ισόρροπης
ανάπτυξης.

Η Βοιωτία, ούτως ή άλλως, έχει έναν υψηλό βαθµό συµµετοχής
από πλευράς ενεργών µονάδων ΑΠΕ. Έχει περίπου το 12% του
συνόλου της εγκατεστηµένης ισχύος, που αντιστοιχούσε στο
14% της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας. Υπάρχουν ακόµη
και άλλες που δεν έχουν προχωρήσει.

Συνεπώς από πλευράς µεριδίου, είναι ένα υψηλό µερίδιο σε
σχέση µε τον εθνικό µέσο όρο και αυτό πρέπει να λαµβάνεται υπ’
όψιν στον τρόπο που θα αναπτυχθούν τυχόν πρόσθετες µονάδες
στο µέλλον.

Οι τοπικές κοινωνίες θα πρέπει από την εγκατάσταση των ΑΠΕ
να βοηθιούνται. Εκεί υπάρχουν και κάποιες σκέψεις του Υπουρ-
γείου -δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες- για να δούµε ξανά το σύ-
στηµα των πόρων που πηγαίνουν από τις ΑΠΕ στις τοπικές κοινω-
νίες, έτσι ώστε να είναι πιο αποτελεσµατικό και πιο άµεσα να το
καταλαβαίνει ο πολίτης, ως οφέλη στη δική του ζωή. Εδώ υπάρ-
χουν αρκετά προβλήµατα στο σύστηµα που έχουµε µέχρι σή-
µερα.

Σε ό,τι αφορά την τελική απόφαση για τη συγκεκριµένη επέν-
δυση, είµαστε πάρα πολύ µακριά, καθώς δεν έχει καν αξιολογη-
θεί και δεν θέλω να τοποθετούµαι, παραβιάζοντας τον νόµο και
εκφέροντας άποψη για επενδύσεις που δεν έχει ολοκληρωθεί η
σχετική διαδικασία. Διότι, αν εκφέρω άποψη για µία ή άλλη επέν-
δυση, θετική ή αρνητική, στην ουσία, ως προϊστάµενος Υπουρ-
γός, παραβιάζω όλη τη διαδικασία που έχει θεσµοθετηθεί.

Αυτό για το οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι σε ό,τι
αφορά τη δική µου προσωπική, αλλά και πολιτική άποψη, σε σχέ-
ση, ας πούµε, µε τα φωτοβολταϊκά που είναι σε νερό, πρέπει να
προηγηθούν αυτά που έχουν την ελάχιστη επιβάρυνση και όποια
µπουν να έχουν µια αναλογία. Αφού είναι εντάξει σε όλα τα περι-
βαλλοντικά, πρέπει να έχουν και µια αναλογία σε σχέση µε το
τουριστικό προϊόν της χώρας. Δεν µπορούµε, δηλαδή, να υπο-
βαθµίζουµε το τουριστικό προϊόν σε κάποια περιοχή µε πολύ µε-
γάλες εγκαταστάσεις, οι οποίες µπορούν να δηµιουργήσουν
θέµατα.

Αυτό, για µένα, είναι αντικείµενο µιας συλλογικής διαβούλευ-
σης που πρέπει να κάνουµε. Όµως, να ξέρετε ότι και για το του-
ριστικό προϊόν οι περιοχές «NATURA» έχουν αυστηρές προδια-
γραφές.

Συνεπώς ας βάλουµε τα πράγµατα στη σειρά: Περιβάλλον, το-
πική ανάπτυξη και πράσινη ανάπτυξη. Και τα τρία πρέπει να είναι
σε ισορροπία, µε το περιβάλλον να έχει την προστασία που απαι-
τείται από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία σε κάθε περίπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Προχωρούµε στη συζήτηση της έβδοµης µε αριθµό 292/26-10-

2023 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, µε θέµα: «Διαδικτυακός εθισµός των νέων
γυµνασίου - λυκείου».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού  κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θέλω, κατ’ αρχάς, να στηλιτεύσω ένα χθεσινό

συµβάν. Για πρώτη φορά, νοµίζω, δεν έγινε στο Μνηµείο του Αγ-

νώστου Στρατιώτη η µεγαλοπρεπής και συγκινητική αλλαγή της
Προεδρικής Φρουράς.

Η αλλαγή της Προεδρικής Φρουράς δεν είναι τουριστικό αξιο-
θέατο και µία απλή ατραξιόν. Συµβολίζει την άγρυπνη και αδά-
µαστη θέληση του έθνους να φυλάττει τα όσια και τα ιερά του,
τα κόκκαλα των Ελλήνων τα ιερά που έπεσαν ανά τους αιώνες
για το πολύτιµο αγαθό της ελευθερίας. Οι εναλλαγές στη φρού-
ρηση απεικονίζουν –νοµίζω- τη διαδοχή των γενεών σε αυτό το
υψηλό χρέος. Θυµόµαστε τους αρχαίους Σπαρτιάτες, «άµµες δε
γ’ εσόµεθα πολλώ κάρρονες».

Μετά την κατάργηση του Εθνικού Ύµνου και της έπαρσης της
σηµαίας µας στα σχολεία θα ζήσουµε προφανώς και την αναιτιο-
λόγητη κατάργηση της αλλαγής φρουράς στο µνηµείο. Το κρά-
τος εν τέλει υποκύπτει και φοβάται τις επιδιώξεις οποιασδήποτε
µειοψηφίας που δεν σέβεται τα ιερά και τα όσιά µας;

Και έρχοµαι στο θέµα: Σύµφωνα µε την Αµερικανική Ψυχολο-
γική Εταιρεία, κυρία Υπουργέ, ο διαδικτυακός εθισµός, η «ηλε-
κτρονική µορφίνη», όπως προσφυώς ονοµάστηκε, σήµερα είναι
ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα και παρουσιάζει τα εξής συ-
µπτώµατα, θα έλεγα: Πρώτον, ανάγκη αύξησης του χρόνου σύν-
δεσης µε το διαδίκτυο, δεύτερον, συµπτώµατα στέρησης, ανησυ-
χία, ευερεθιστικότητα, άγχος, φαντασιώσεις, ακούσιες ή εκού-
σιες κινήσεις δαχτυλογράφησης µετά από διακοπή ή µείωση της
χρήσεως, τρίτον, υποχώρηση των πιο πάνω συµπτωµάτων στους
χρήστες µόνο µετά από τη χρήση, τέταρτον, χρήση για πολύ µε-
γαλύτερο διάστηµα από ό,τι το άτοµο είχε πρόθεση, πέµπτον,
επιλογή πολλών δραστηριοτήτων µέσω διαδικτύου, αγορά, επι-
κοινωνία, παιχνίδια, και έκτον, διακοπή ή σηµαντική µείωση της
κοινωνικής, προσωπικής, δηµιουργικής και επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας λόγω χρήσεως του διαδικτύου.

Το έγκριτο επιστηµονικό περιοδικό «ΠΑΙΔΙΑΤΡΙΚΗ» αναφέρει
αποτελέσµατα έρευνας µε εφήβους Αθήνας, ότι «η πολύωρη
χρήση πάνω από τέσσερις ώρες εγκυµονεί προβλήµατα ανάπτυ-
ξης διαδικτυακού εθισµού, η σοβαρότητα του οποίου έχει ανη-
συχήσει πολλές χώρες. Πρόδροµα συµπτώµατα αποτελούν ο
υπερβολικός χρόνος ενασχόλησης, η παραµέληση υποχρεώ-
σεων, η απότοµη πτώση της σχολικής επίδοσης, η αποµόνωση
και άρνηση συνάντησης µε φίλους, η επιθετικότητα, η αλλαγή
στη συµπεριφορά, πονοκέφαλοι και η ξηροφθαλµία».

Πρόσφατη Έκθεση της Οργάνωσης του ΟΗΕ για την εκπαί-
δευση, την επιστήµη και τον πολιτισµό ανέφερε ότι η υπερβολική
χρήση κινητού τηλεφώνου σχετίζεται µε µειωµένη µαθησιακή
απόδοση, ενώ η πολύωρη έκθεση στην οθόνη έχει αρνητική επί-
δραση στη συναισθηµατική ισορροπία των παιδιών. Προτείνει ότι
η µόνη λύση για να αντιµετωπιστεί η διάσπαση προσοχής των µα-
θητών την ώρα που βρίσκονται στην τάξη είναι να βελτιωθεί η
διαδικασία της εκπαίδευσης, να προστατευτούν τα παιδιά από το
διαδικτυακό µπούλινγκ και να είναι καθολική η απαγόρευση των
κινητών στα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Ήδη σε πολλές χώρες αυτό
εφαρµόζεται, έχει θεσπίσει και η πολιτεία µας κανόνες.

Παρά –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- την απαγόρευση του
νόµου, όλοι γνωρίζουµε ότι δεν εφαρµόζεται και τα κινητά -το
βλέπουµε, το ακούµε και το ξέρουµε εκ πείρας- µέσα στις σχολι-
κές αίθουσες έχουν γίνει ο κανόνας.

Ερωτάσθε, λοιπόν, τι προτίθεστε να κάνετε για να εφαρµοστεί
ο νόµος που συστηµατικά και καθολικά -θα έλεγα- παραβιάζεται
και δεύτερον, σε ποιες µελέτες στηρίζεστε οι οποίες αποδεικ-
νύουν ωφέλιµη την εκτεταµένη χρήση υπολογιστών και νέων τε-
χνολογιών σε παιδιά και εφήβους και σε ποιες µελέτες που
βρίσκουν παιδαγωγική χρησιµότητα στη διδασκαλία µέσω διαδι-
κτύου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θίγετε οµολογουµένως ένα σοβαρό ζήτηµα. Η

άσκοπη και πολύωρη ενασχόληση των εφήβων, ακόµα και των
παιδιών, µε τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, µε ηλεκτρονικά δια-
δικτυακά παιχνίδια, οι ατέρµονες διαδικτυακές συζητήσεις απο-
κτούν πλέον χαρακτήρα εθισµού µε αρνητικές συνέπειες όχι
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µόνο στη διαδικασία της µάθησης, αλλά και κυρίως στη συναι-
σθηµατική ανάπτυξη, αλλά και ωρίµανση των παιδιών µας. Το
φαινόµενο είναι συνέπεια ραγδαίων εξελίξεων στον τοµέα της
ψηφιακής τεχνολογίας που έχει κυριολεκτικά εισβάλει στη ζωή
των πολιτών, έχει εισβάλει στη ζωή όλων µας, στην καθηµερινό-
τητα όλων ηµών.

Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα µε τα κινητά τηλέφωνα.
Ενώ δεκαετίες πριν η χρήση τους αντιµετωπιζόταν από όλους
µας -και εγώ το έχω προλάβει- ως µια περιττή πολυτέλεια, σή-
µερα έχει γίνει αναπόσπαστο κοµµάτι της καθηµερινότητάς µας,
ένα εργαλείο δουλειάς, ένα εργαλείο ενηµέρωσης, επικοινωνίας,
άντλησης πληροφοριών, ακόµα και ψυχαγωγίας.

Εξίσου σηµαντική είναι και η εξέλιξη για την καθηµερινότητα
στο κοµµάτι της ψηφιοποίησης της παροχής υπηρεσιών, αλλά
και συναλλαγών είτε µεταξύ πολιτών είτε µεταξύ πολίτη και κρά-
τους.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι πρόκειται για µια θετική εξέ-
λιξη, αρκεί να σκεφτούµε πόσο σηµαντική είναι η ψηφιοποίηση
εκπαιδευτικού υλικού που είναι αδύνατο να τεθεί όλη σε έντυπη
και έγγραφη µορφή και µέσα από την ψηφιοποίηση αυτή που έχει
γίνει η πρόσβαση και δη η δωρεάν πρόσβαση όλων στο κοµµάτι
του διαθέσιµου υλικού.

Ωστόσο, αυτό που πρέπει όλες και όλους να µας προβληµατί-
ζει είναι αυτό που λέµε «η ψηφιακή ετοιµότητα των πολιτών», η
ικανότητά τους, η ικανότητά µας δηλαδή να κάνουµε σωστή
χρήση της ψηφιακής τεχνολογίας και κλειδί εδώ πέρα είναι η
λέξη «σωστή». Δεν φτάνει οι µαθήτριες και οι µαθητές να ξέρουν
να σερφάρουν, να περιηγούνται στο διαδίκτυο, πρέπει να µάθουν
να το κάνουν µε ασφάλεια, να γνωρίζουν και να αναγνωρίζουν
τους κινδύνους και να αποκτήσουν την ικανότητα της αυτοπρο-
στασίας, να θέτουν όρια στην ενασχόλησή τους µε τα ψηφιακά
µέσα. Τα παιδιά από µικρές ηλικίες πρέπει να αποκτήσουν ψη-
φιακή παιδεία. Είναι πολύ σηµαντικό να αντιµετωπίζουν την ψη-
φιακή τεχνολογία, το κινητό, τον υπολογιστή, το τάµπλετ ως ερ-
γαλεία που διευκολύνουν τη ζωή τους και όχι ως επέκταση του
εαυτού τους. Αυτός είναι ο σηµαντικός λόγος που το µάθηµα της
Πληροφορικής έχει ενταχθεί στις τάξεις του δηµοτικού, του γυ-
µνασίου, του λυκείου, καταλαµβάνοντας ένα µικρό µεν ποσοστό
του διδακτικού χρόνου τους, που είναι, όµως, αρκετά µεγάλο για
τον ψηφιακό εγγραµµατισµό των µελλοντικών πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Δεν θέλω ούτε ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Αναφορικά τώρα µε το ερώτηµα που θέτετε, δεν υπάρχει αµ-

φιβολία ότι η χρήση κινητών τηλεφώνων στις σχολικές τάξεις
πρέπει να απαγορεύεται. Στη χώρα µας η απαγόρευση αυτή
ισχύει ήδη από το 2006 µε απόφαση της τότε Υπουργού Παι-
δείας, της αείµνηστης Μαριέττας Γιαννάκου. Αντίστοιχα, η Ολ-
λανδία στην οποία αναφέρεστε -ένα τόσο προηγµένο δυτικοευ-
ρωπαϊκό κράτος, όπως η Ολλανδία- αποφάσισε την απαγόρευση
της χρήσης του κινητού τηλεφώνου µόλις αυτή τη χρονιά, έτσι
ώστε θα είναι απαγορευµένο από την 1η Ιανουαρίου 2024 για τα
παιδιά να χρησιµοποιούν κινητό µέσα στα σχολεία. Στη Γαλλία
και στη Φινλανδία πρωτοεφαρµόσθηκε το 2018, ενώ στη Μεγάλη
Βρετανία είναι στην κρίση των εκπαιδευτικών και των διευθυντών
αν θα αφήνουν τα παιδιά ή όχι να έχουν κινητά µέσα στην τάξη.

Βέβαια, το ζητούµενο εδώ δεν είναι η απαγόρευση, είναι η τή-
ρηση και η εφαρµογή αυτής. Ως προς αυτό, ο ρόλος του εκπαι-
δευτικού είναι για άλλη µια φορά σηµαντικός, εφ’ όσον αυτός
φέρει την ευθύνη για την εύρυθµη λειτουργία της τάξης του και
την παραγωγική και ενδιαφέρουσα, βέβαια, πορεία του µαθήµα-
τός του.

Μάλιστα, ο σχολικός κανονισµός απαγορεύει τη χρήση κινητών
µέσα στο σχολείο και προβλέπει κάποιες ποινές, παραδείγµατος
χάριν, όπως η επίπληξη, ή η αφαίρεση του τηλεφώνου για κάποιο
χρόνο. Ωστόσο, το ζήτηµα αυτό -και κλείνω εδώ- δεν µπορεί να
λυθεί µόνο µε την αστυνόµευση. Χρειαζόµαστε ενίσχυση τόσο
από τους εκπαιδευτικούς µας όσο και από τις οικογένειες των
παιδιών για να µπορούµε να τηρήσουµε αυτό τον τόσο σηµαντικό
κανόνα.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τη δευ-
τερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ο Ροΐδης έλεγε ότι πρέπει να ψη-
φιστεί ένας νόµος στην Ελλάδα ο οποίος θα προβλέπει να τη-
ρούνται οι νόµοι στην πατρίδα µας.

Κυρία Υπουργέ, η αναζήτηση πληροφοριών στον ωκεανό του
διαδικτύου ονοµάζεται «surfing», που σηµαίνει «περπατώ πάνω
στα κύµατα», δηλαδή «δεν βουλιάζω στον βυθό της αλήθειας,
επιπλέω στην επιφάνεια, ακουµπάω τα επιφαινόµενά της». Ο άν-
θρωπος ως προς τις δυνατότητες γίνεται αβαθής, ενώ διαθέτει
απίστευτες γνώσεις. Οι έξυπνοι που, όµως, αδυνατούν εντελώς
να διαχειριστούν την καθηµερινότητά τους περισσεύουν επικίν-
δυνα. Η σοφία έχει εξαφανιστεί. Σας θυµίζω και αυτό που έλεγε
ο µεγάλος Άγγλος ποιητής, ο Τόµας Έλιοτ, «χάσαµε τη σοφία
για χάρη της γνώσης και χάνουµε τη γνώση για χάρη της πληρο-
φορίας».

Δεν είµαι πεπεισµένος αν οι νέες τεχνολογίες βοηθούν κυρίως
στο δηµοτικό σχολείο. Είχα διαβάσει παλαιότερα ένα βιβλίο µε
τίτλο «Ανολοκλήρωτη Επανάσταση», το οποίο υπέγραφε ο µακα-
ρίτης πια Μιχαήλ Δερτούζος, Καθηγητής στο MIT, στο Πανεπι-
στήµιο της Μασαχουσέτης, ο οποίος µε είχε επηρεάσει και για
να είµαι ειλικρινής, µέσα στην τάξη δεν χρησιµοποιούσα νέες τε-
χνολογίες σε µικρά παιδιά, γιατί επέµενα ότι πρέπει ο άνθρωπος
να µαθαίνει παρά τους πόδας διδασκάλου, ώστε να µη χάνεται
αυτή η ζωντάνια που έχει η σχέση δασκάλου και µαθητή. Εξάλ-
λου, ο µεγάλος ποιητής Κωστής Παλαµάς, τον οποίο επικαλούµαι
συνεχώς, µας είχε δώσει και τον ορισµό του σχολείου: «σχολείον
ίσον δάσκαλος». 

Είπατε κάτι πριν για συνεργασία οικογένειας και σχολείου. Εδώ
πρέπει να δούµε τι σηµαίνει παιδεία. Βεβαίως παιδεία σηµαίνει
πρωτίστως γλώσσα. Και η γλώσσα είναι πρώτα-πρώτα δουλειά
της µάνας. Ένας σοφός έλεγε ότι οι µαστοί της µάνας είναι τρεις.
Οι δύο για το πολύτιµο µητρικό της γάλα και ο τρίτος πολύτιµος
µαστός, ο σταλακτίτης θα έλεγα, είναι η γλώσσα της. Όταν η
γλώσσα της µάνας είναι γλυκιά, γλυκαίνει και το παιδί. Όταν είναι
ξινή, ξινίζει και το παιδί.

Και να θυµηθούµε, να ερανιστώ µία επικαιρότατη φράση του
Αγίου Κοσµά του Αιτωλού, που έλεγε: «Όταν τα µήλα είναι ξινά,
δεν φταίνε τα µήλα, αλλά φταίνε οι µηλιές». Και µηλιές είστε
εσείς οι γονείς, θα έλεγα και οι δάσκαλοι και οι πολιτικοί. 

Ο Δερτούζος έλεγε -και τελειώνω- το εξής: «Σε όλο τον κόσµο
αγέλες πολιτικών οδηγούµενες από αυτούς των ΗΠΑ επαναλαµ-
βάνουν το ακατάληπτο δόγµα του συρµού, ότι εκατοµµύρια παι-
διών σε χιλιάδες σχολεία πρέπει να είναι διασυνδεδεµένα. Μπο-
ρείτε να αισθανθείτε τη ζέση τους; Δεν είναι τόσο υπεύθυνο και
µοντέρνο να θέσουµε τη νέα τεχνολογία στην υπηρεσία του γε-
νικότερου κοινωνικού στόχου της εκπαίδευσης των παιδιών µας;
Όχι ακριβώς. Μετά από τριάντα πέντε χρόνια πειραµατισµών µε
τους υπολογιστές σε διάφορους τοµείς της εκπαίδευσης, δεν
έχει βρεθεί ακόµη απάντηση στο κεντρικό ερώτηµα «οι υπολογι-
στές είναι πράγµατι αποτελεσµατικοί στην εκπαίδευση;». Τα στοι-
χεία από πολυάριθµες µελέτες πάνω στο αν οι υπολογιστές
βελτιώνουν την ουσιαστική µαθησιακή διαδικασία είναι συντρι-
πτικά εκκρεµή. Ας ασχοληθούµε απλώς µε µια στατιστική από τον
σωρό των στοιχείων. Οι Αµερικανοί µαθητές γυµνασίου και λυ-
κείου κατατάσσονται σταθερά από δωδέκατοι µέχρι δέκατοι
όγδοοι διεθνώς στις ικανότητες που εµφανίζουν στα µαθηµατικά
και τη φυσική, ενώ οι Ασιάτες µαθητές έρχονται πρώτοι. Κι όµως,
οι Αµερικανοί µαθητές έχουν πολύ µεγαλύτερη πρόσβαση σε
υπολογιστές απ’ ό,τι οι αντίστοιχοι Ασιάτες. Τι είναι αυτό που κά-
νουν οι Ασιάτες εκπαιδευτικοί χωρίς την τεχνολογία που καλό θα
ήταν να µιµηθούν οι Αµερικανοί εκπαιδευτικοί; 

Ένας λόγος που οι απόψεις συνεχίζουν να είναι διχασµένες
έχει άµεση σχέση µε αυτό που κάνουν καλύτερα οι άνθρωποι δά-
σκαλοι, να ανάβουν, δηλαδή -και αυτό είναι πολύ ωραίο-, τη
φλόγα στην ψυχή του µαθητή, να τον στηρίζουν και να αποτελούν
πρότυπο. Αυτό λείπει σήµερα, το πρότυπο. Κανένα από αυτά τα
χαρακτηριστικά δεν µεταφέρεται εύκολα µέσω της πληροφορι-
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κής». Για να µην παρεξηγηθώ, δεν την απορρίπτω. Μιλάω για το
δηµοτικό σχολείο. Όµως, νοµίζω ότι πρέπει ο δάσκαλος να µπει
πάλι στο έδρανο και πρέπει το κέντρο του σχολείου να είναι ο δά-
σκαλος και όχι πρώτα ο µαθητής. Είναι λάθος αυτή η φράση.

Επαναλαµβάνω, σχολείο ίσον δάσκαλος ή όπως έλεγε και ο
Άγιος Γρηγόριος ο Θεολόγος «καλών των διδασκάλων, καλοί και
οι µαθηταί γίνονται».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αλίµονο, κύριε Πρόεδρε, η πίστη µας -και δεν το λέω εγώ ως

εκπαιδευτικός σε εσάς που είστε, επίσης, εκπαιδευτικός- στον
εκπαιδευτικό δεν µπορεί να σβήσει, γιατί αν σβήσει η πίστη της
πολιτείας στον εκπαιδευτικό, εν τέλει θα σβήσει και η πίστη στο
ίδιο το παιδί. 

Ο δάσκαλος -και έχετε δίκιο που λέτε ο «δάσκαλος» και όχι ο
«εκπαιδευτικός»- είναι αυτός γύρω από τον οποίο υπάρχει το παι-
δί. Εν τέλει τα παιδιά κάνουν τους ανθρώπους. Αυτό µου το έγρα-
ψε ένα παιδί σε ένα σηµείωµα σε κάποιο σακίδιο. Οπότε, άµα δεν
έχουµε τον δάσκαλο να κάνει το παιδί, φοβάµαι ότι θα έχουµε
όλοι µας πρόβληµα. Πιστεύουµε πάρα πολύ στον δάσκαλο.

Και έρχοµαι τώρα στο πώς ο δάσκαλος θα είναι το επίκεντρο
της εκπαίδευσης, το επίκεντρο της γνώσης, το επίκεντρο της κρι-
τικής ικανότητας που θέλουµε να δηµιουργήσουµε στο παιδί, το
επίκεντρο της συνδυαστικής σκέψης. Ποιος άλλος θα µάθει στο
παιδί τη συνδυαστική σκέψη; Ο δάσκαλος! Ποιος θα βοηθήσει το
παιδί να χρησιµοποιήσει ψηφιακά εργαλεία, έτσι ώστε να αντλή-
σει τη µέγιστη δυνατή πληροφορία από αυτά; Ο δάσκαλος! Ο δά-
σκαλος είναι αυτός -και επανέρχοµαι στην πρωτολογία µου- που
θα βοηθήσει το παιδί να χτίσει τη σκέψη του, να χτίσει τα φίλτρα
του, να χτίσει την όλη διαδικασία µε βάση την οποία θα µπορεί
να φιλτράρει, να προτεραιοποιεί, να απορροφά, να διαλέγει την
πληροφορία. Ένα από αυτά τα εργαλεία είναι η ψηφιακή γνώση,
είναι οι υπολογιστές, είναι τα τάµπλετ, είναι οι διαδραστικοί πί-
νακες. Εµείς επιµένουµε σε αυτό. Καταλαβαίνουµε τη δυσκολία
και την πολυπλοκότητα της ορθής χρήσης των ψηφιακών εργα-
λείων, επενδύουµε σε αυτήν, επενδύουµε στις επιµορφώσεις των
εκπαιδευτικών, των δασκάλων για τη σωστή, για την ολιστική
αλλά και για την κριτική χρήση των εργαλείων αυτών, αλλά επι-
µένουµε στο να µην είµαστε Λουδίτες φοβούµενοι την πληροφο-
ρία και την εξέλιξη, την τεχνολογική εξέλιξη. 

Χρειαζόµαστε την τεχνολογική εξέλιξη. Και εδώ είναι το δικό
µας χρέος ως πολιτεία να µάθουµε τους εκπαιδευτές πως να
χρησιµοποιούν αυτά τα ψηφιακά εργαλεία για το βέλτιστο συµ-
φέρον και για το βέλτιστο αποτέλεσµα πάνω στα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, προχωράµε στη δωδέκατη µε αριθµό 309/30-10-2023
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ.
Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Μαθήµατα-κονσέρβα αντί ενισχυτικής
διδασκαλίας». Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Μιχαηλίδου. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, στην εκποµπή της ΕΡΤ «Επίλογος» στις 26

Οκτωβρίου 2023 ο κύριος Υπουργός µίλησε για την ψηφιακή ενι-
σχυτική διδασκαλία -είναι σε συνέχεια αυτού που συζητούσαµε-
, η οποία θα είναι διαθέσιµη από τον προσεχή Φεβρουάριο του
2024 αρχικά για τα µαθήµατα της Γλώσσας και των Μαθηµατικών
και από τον Σεπτέµβριο του 2024 για όλα τα µαθήµατα. Σύµφωνα
µε όσα ελέχθησαν, σκοπός είναι σε πρώτη φάση να βιντεοσκο-
πήσετε -εννοώ το Υπουργείο Παιδείας- το σύνολο των µαθηµά-
των, για να µπορεί ένας µαθητής να το δει οποιαδήποτε στιγµή
επιθυµεί από το σπίτι του και σε δεύτερη φάση το µοντέλο αυτό
να επεκταθεί και στα µαθήµατα των πανελληνίων. 

Τέτοιες µέθοδοι µάς θυµίζουν, δυστυχώς, τη διαδικτυακή δι-

δασκαλία-παρωδία που έζησαν οι µαθητές την περίοδο των
εγκλεισµών λόγω COVID που αντικατέστησε την τάξη και τη φυ-
σική παρουσία του δασκάλου. Νοµίζω πως πάλι βάλλεται ο δά-
σκαλος που, όπως είπα, είναι το κέντρο του σχολείου και θα έλε-
γα να προσέξουµε ότι η σχέση δασκάλου και µαθητή είναι κατά-
κτηση που θα πρέπει να την προσέχουµε ως κόρη οφθαλµού. 

Μαζί µε τον δάσκαλο και τον µαθητή απειλείται σήµερα και η
ίδια η έννοια της παιδείας ως ανθρωποποιίας. Αυτός είναι ο
ρόλος της παιδείας, η ανθρωποποιία, αφού µέσα στη γενικότερη
σύγχυση αξιών φαίνεται να κυριαρχεί ο χρησιµοθηρικός προσα-
νατολισµός στον χώρο της εκπαίδευσης και να απεµπολούνται
αλήθειες ζωτικές για τον άνθρωπο και την ελευθερία του.

Αλήθειες που συγκλόνισαν τους πατέρες και τους µάρτυρες,
τους αγωνιστές και τους ήρωες που διέσωσαν το έθνος δεν φαί-
νεται σήµερα να µας αγγίζουν. Χάνεται η αλήθεια ότι η παιδεία
αναφέρεται στην ικάνωση της νέας γενιάς να ανακαλύπτει νόηµα
ζωής και αξιολογικό προσανατολισµό µέσα από τη συνάντηση µε
τα πολύτιµα στοιχεία της παράδοσης. Και η παράδοση είναι όχι
η νεκρή φωνή των ζώντων, αλλά η ζωντανή φωνή των κεκοιµηµέ-
νων. «Όλοι µαζί…», όπως έλεγε ο Σεφέρης, «…πεθαµένοι και ζω-
ντανοί είµαστε συνυπεύθυνοι και αλληλέγγυοι».

Και ας προσέξουµε πάλι τα µαθήµατα-κονσέρβα, γιατί µε τα
µαθήµατα αυτά αντί της πραγµατικής ενισχυτικής διδασκαλίας
αποκλείονται χιλιάδες αναπληρωτές καθηγητές, οι οποίοι µέχρι
σήµερα προσλαµβάνονταν κάθε χρόνο για να παράσχουν ενισχυ-
τική διδασκαλία και οι οποίοι, προφανώς, θα αποκλειστούν. Εµείς
διαφωνούµε µε αυτή την αντιπαιδαγωγική διαδικασία.

Ερωτάσθε, λοιπόν, τα εξής: Πρώτον, βάσει ποιας µελέτης σκο-
πιµότητας και ποιων ειδικών εισηγήσεων αποφασίστηκε να αντι-
κατασταθεί η διά ζώσης ενισχυτική διδασκαλία από καθηγητές
στην τάξη µε το λεγόµενο «ψηφιακό φροντιστήριο»; 

Δεύτερον, πόσο εκτιµάτε ότι θα κοστίσει το έργο της ψηφιο-
ποίησης όλων των µαθηµάτων και ποιος έχει αναλάβει αυτό το
έργο;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, το έχω πει επανειληµµένα και το πιστεύω, πρα-

γµατικά, ακράδαντα –και σας λέω ξανά ότι είναι µία κοινοβουλευ-
τική συζήτηση µεταξύ δύο εκπαιδευτικών- ότι κανένα, µα κανένα,
ψηφιακό µέσο διδασκαλίας δεν µπορεί να υποκαταστήσει τη διά
ζώσης διδασκαλία. Αυτό είναι κάτι που πιστεύω ακράδαντα και
µέχρι τελευταία στιγµή θα το υπερασπίζοµαι. Πραγµατικά σας
µιλάω.

Η διδασκαλία είναι µια εµπειρική διαδικασία που προϋποθέτει
φυσική αλληλεπίδραση µεταξύ εκπαιδευτικού και µαθητή. Δεν
νοµίζω να υπήρξε ποτέ Υπουργός Παιδείας –όχι απλώς εµείς- ή
κυβέρνηση που να υποτίµησε την αξία της σχέσης αυτής. Αυτό,
όµως, δεν σηµαίνει και ότι η σχέση µαθητή και δασκάλου δεν
πρέπει να εξελίσσεται, δεν πρέπει να προσαρµόζεται σε νέα δε-
δοµένα και δεν πρέπει ο εκπαιδευτικός, το σχολείο, το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα να βλέπει, να φιλτράρει, να υιοθετεί, αν θέλετε, τα
δεδοµένα που υπάρχουν έτσι ώστε να προσφέρει του υψηλότε-
ρου επιπέδου εκπαιδευτικές υπηρεσίες στα παιδιά µας. 

Στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης που η
πληροφορία µεταδίδεται πραγµατικά µε την ταχύτητα του φωτός
και η διαδικτυακή επικοινωνία έχει µηδενίσει τις αποστάσεις, δεν
έχουµε άλλη επιλογή από το να κατανοήσουµε, να ελέγξουµε –
και θέλω να το τονίσω αυτό- και να αξιοποιήσουµε τις δυνατότη-
τες που µας δίνονται. Οι δυνατότητες αυτές είναι πολλές. Ζούµε
σε µια εποχή τεχνολογικού θαύµατος που πρέπει να βάλουµε τα
δυνατά µας να ελέγξουµε και να αξιοποιήσουµε όσο το δυνατόν
καλύτερα γίνεται και αυτό προς το µοναδικό συµφέρον των ίδιων
των παιδιών µας. 

Υπάρχουν κίνδυνοι. Οφείλουµε να περιορίσουµε τους κινδύ-
νους αυτούς. Δηµιουργούνται, όµως, ευκαιρίες –και ειδικά µε τη
γεωµορφία και τη γεωποικιλότητα της δικής µας της χώρας- που,
αν θέλετε, δίνουν µια ισότητα στην ευκαιρία και στην πρόσβαση
διαφορετικών µαθητών. 
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Τώρα, ως προς το συµπέρασµά σας για το ψηφιακό φροντι-
στήριο το οποίο θεωρείτε ότι θα αντικαταστήσει την ενισχυτική
διδασκαλία έτσι όπως γίνεται σήµερα, θέλω να είµαι απολύτως
σαφής. Η ενισχυτική διδασκαλία αφορά στους µαθητές γυµνα-
σίου και σκοπός της είναι η επανεξέταση των µαθητών και των
µαθητριών στη διαδικασία της µάθησης, η βελτίωση της απόδο-
σής τους ώστε να ολοκληρώσουν την υποχρεωτική εκπαίδευση,
η µείωση της σχολικής διαρροής και της πρόωρης εγκατάλειψης
του σχολείου, καθώς και η αύξηση των ποσοστών πρόσβασης
στην επόµενη βαθµίδα που είναι το λύκειο. Πρόσφατα, κιόλας,
δηµοσιεύσαµε την υπουργική απόφαση η οποία εξειδικεύει, αν
θέλετε, τη λειτουργία της ενισχυτικής διδασκαλίας για τη χρονιά
αυτή και τις επόµενες ηµέρες θα σταλούν επιµέρους οδηγίες. 

Θέλω να είµαι σαφής. Δεν έχει καµµία σχέση το ένα µε το
άλλο. Η ενισχυτική διδασκαλία είναι κάτι το οποίο υπάρχει στο
Υπουργείο Παιδείας, θα συνεχίσει να υπάρχει και θα συνεχίσει
να εξελίσσεται. Από την άλλη πλευρά, η ψηφιακή ενισχυτική δι-
δασκαλία –ή για να το πούµε πιο απλά και να καταλαβαινόµαστε,
το ψηφιακό φροντιστήριο- είναι ένα επικουρικό µέτρο, µία δράση
η οποία θα προσφέρει ένα πλουσιότερο πλαίσιο ευκαιριών πάνω
και πέρα και από το σχολείο και από την ενισχυτική διδασκαλία,
έτσι ώστε όταν ένας µαθητής απουσιάζει από το σχολείο, να µπο-
ρεί να ανατρέξει στο ψηφιακό φροντιστήριο να βρει το µάθηµα
που έχασε εκείνη την ηµέρα. Πηγαίνει στο σχολείο και δεν έχει
καταλάβει αρκετά καλά το µάθηµά του; Πέραν όλων των άλλων,
θα µπορεί να ανατρέξει στο ψηφιακό φροντιστήριο, έτσι ώστε να
ξαναδεί την ύλη. Έχει κάποια ερώτηση; Θα υπάρχει ένα «Chat
Box», όπως το λένε, έτσι ώστε να µπορεί να κάνει µια ερώτηση
και εκείνη τη στιγµή κάποιος εκπαιδευτικός να του απαντά πάνω
στην ερώτησή του. 

Είναι, δηλαδή, ένα επιπλέον επικουρικό εργαλείο στη γλώσσα
των µαθητών, το οποίο θα µπορέσει να τους ενισχύσει και µάλι-
στα, µε έναν τρόπο ο οποίος βασίζεται και στην ισότητα της ευ-
καιρίας, έτσι ώστε να έχει πρόσβαση ένα παιδί το οποίο δεν είναι
σε ένα αστικό κέντρο, αλλά είναι σε µια αποµακρυσµένη περιοχή.
Πολλές φορές µιλάτε για τους ακρίτες µας και είµαι σίγουρη ότι
το κάνετε µε πραγµατική έγνοια για αυτούς. Το ίδιο κι εµείς. Θέ-
λουµε να προσφέρουµε αυτή την ισότητα της ευκαιρίας σε
όλους, επικουρικά –ξαναλέω- πέρα απ’ ό,τι άλλο το Υπουργείο
έχει ήδη προσφέρει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, ορί-

στε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Δεν αµφιβάλλω για τις καλές προ-
θέσεις. Πάντως, να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι µέχρι πέρυσι που
ήµουν στη σχολική αίθουσα πολλές φορές έρχονταν γονείς –µιλώ
από εµπειρία- και έλεγαν ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα που αντι-
µετωπίζουµε σήµερα µε τα παιδιά µας είναι η εξάρτηση από τις
νέες τεχνολογίες. Θέλουµε, δεν θέλουµε, υπάρχει ένα τεράστιο
πρόβληµα –και µιλάω και για τις δύο ερωτήσεις που σας υπέ-
βαλα- γιατί δηµιουργείται στο παιδί η ολέθρια ψευδαίσθηση ότι
µε το κινητό του κατέχει ο ίδιος αυτές τις γνώσεις. Το θεωρεί τρό-
πον τινά εξάρτηµα της µνήµης του. Για να το πω απλά, το πότε
έγινε η µάχη του Μαραθώνα δεν χρειάζεται να το διαβάσουν και
να µάθουν και λεπτοµέρειες, απλώς θα ανατρέξουν στο κινητό.
Είναι προέκταση της µνήµης του εγκεφάλου τους. Κάπως έτσι το
θεωρούν τα παιδιά. Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα. 

Και µια και µιλάµε για τα παιδιά, εµείς είχαµε πάντοτε ψηλά
δύο σηµαίες ως Νίκη, δηλαδή το «παιδεία» και το «παιδιά», εννο-
ώντας το δηµογραφικό και την παιδεία. 

Θέλω έτσι παρενθετικώς, κυρία Υπουργέ, να πω και κάτι άλλο
το οποίο το συναντούσα. Είναι το θέµα της µουσικής τραπ. Κά-
ποτε έκανα ένα µάθηµα και ανέφερα το επίθετο «τρανός». «Αυτός
ο ήρωας ήταν τρανός», το λέµε στα µέρη της Μακεδονίας. Τα
παιδιά εν χορώ επανέλαβαν από κάτω «Κύριε, ξέρετε και τον
Τρανό;». Αναγκάστηκα να µάθω και να δω τι σηµαίνει µουσική
τραπ και έγραψα ένα κείµενο τότε –είµαι γραφέας, δεν λέω συγ-
γραφέας, χρόνια- για το ότι είναι ένα µουσικό υποείδος που άν-
θισε στις νότιες πολιτείες της Αµερικής σε µέρη όπου γινόταν
διακίνηση ναρκωτικών. Τα ναρκωτικά, τα όπλα, τα πανάκριβα και

γρήγορα αυτοκίνητα, η προκλητική επίδειξη πλούτου, η πρό-
στυχη και χυδαία αντιµετώπιση των γυναικών είναι η πρώτη ύλη
για τους στίχους αυτών των τραγουδιών. Έχω ακούσει. Ντρέπο-
µαι να τους επαναλάβω µέσα σε µια τέτοια Αίθουσα. Όµως, τα
παιδιά µας τα ακούν. Κάτι πρέπει να γίνει µε αυτό το τεράστιο
πρόβληµα, γιατί νοµίζω ότι είναι µία ύπουλη «κρυφοδαγκανιάρα»
που θα έλεγε ο Κόντογλου, κακή επιρροή στα παιδιά µας.

Και θέλω να κλείσω µε κάτι. Έχουµε δύο θαυµάσια βιβλία. Πα-
λεύω µε τα βιβλία εξ απαλών ονύχων και από εκεί παραπέµπω
και ερανίζοµαι τις σκέψεις. Έτσι πρέπει να γίνεται. Τα λόγια µας
είναι παιδιά πολλών ανθρώπων, λέει ο ποιητής. Έχουµε τα βιβλία
«Ο θαυµαστός καινούργιος κόσµος του Χάξλεϊ» και το «1984» του
Όργουελ. Τον Όργουελ τον φόβιζαν οι άνθρωποι που θα απαγό-
ρευαν τα βιβλία. Τον Χάξλεϊ τον φόβιζε το γεγονός ότι δεν θα
υπήρχε λόγος να απαγορευτεί ένα βιβλίο, γιατί δεν θα βρισκόταν
άνθρωπος πρόθυµος να το διαβάσει, µόνο νέες τεχνολογίες. Ο
Όργουελ φοβόταν εκείνους που θα µας στερούσαν την πληρο-
φόρηση. Ο Χάξλεϊ φοβόταν εκείνους που θα µας υπερπληροφο-
ρούσαν τόσο ώστε να καταντήσουµε πλάσµατα παθητικά και
εγωιστικά. Ο Όργουελ φοβόταν ότι η αλήθεια θα πνιγόταν σε
έναν ωκεανό σύγχυσης. Με λίγα λόγια, ο Όργουελ –προσέξτε-
φοβόταν ότι θα µας καταστρέψουν αυτά που µισούµε. Ο Χάξλεϊ
φοβόταν ότι θα µας καταστρέψουν αυτά που αγαπάµε. Και, δυ-
στυχώς, επιβεβαιώνεται ο Χάξλεϊ που λέει ότι µας καταστρέφουν
αυτά που αγαπάµε. Ρωτήστε τα παιδιά για να καταλάβετε τι
εννοώ. 

Γι’ αυτό πρέπει οι γονείς, οι µάνες ιδίως, το λέω πάντοτε, να
ξαναγίνουν –εντός εισαγωγικών- «λέαινες», Ρωµιές και να ξαναρ-
χίσουν να διδάσκουν στα παιδιά τους γράµµατα, σπουδάγµατα
και του Θεού τα πράµατα. Μια που είµαστε στον απόηχο του
1940, µετά το τέλος του πολέµου ένας σοφός είπε «Βγάλτε το
στεφάνι της νίκης από τα κεφάλια των στρατιωτών µας και φο-
ρέστε τα στα κεφάλια των µανάδων τους». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι γιατί όλοι
για τα παιδιά µας νοιαζόµαστε και η αλήθεια είναι ότι µέσα και
στη δευτερολογία σας παρουσιάσατε αγωνίες τις οποίες –δεν
σας κρύβω- κι εµείς και εγώ, ακόµα και αν είµαι λίγο µικρότερης
γενιάς από εσάς προσωπικά, τις έχω ακόµα και για τη µουσική
που ακούνε τα παιδιά µας. Αυτό που είπατε για τους στίχους -
που όλοι ντρεπόµαστε είτε να πούµε, ακόµα και να ακούσουµε-
είναι πράγµατα που µας προβληµατίζουν. 

Η τεχνολογία, το αποτύπωµα αυτής και η χρήση αυτής και
αυτή µας φοβίζει. Όµως, από τη µία δεν είµαστε, αν θέλετε, τε-
χνολάγνοι και από την άλλη δεν µπορούµε να γίνουµε ούτε τε-
χνοφοβικοί ούτε Λουδίτες. Σε αυτές τις αγωνίες, που είναι από
τις κύριες αγωνίες που υπάρχουν για το εκπαιδευτικό σύστηµα
του 2023, η απάντηση είναι µία. Μάλιστα, θα την πω και εµφατικά.
Είναι εκπαίδευση, εκπαίδευση, εκπαίδευση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Παιδεία, όχι εκπαίδευση.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Παιδεία. Όπως το λέτε. Ακόµα πιο
σωστά. Και τα δύο είναι. Άλλο είναι το ένα, κοµµάτι του ενός είναι
το άλλο. Εκεί δεν θα διαφωνήσουµε.

Στο κοµµάτι της εκπαίδευσης εντός σχολείου, στο κοµµάτι της
παιδείας εντός και εκτός σχολείου –γιατί η παιδεία δεν είναι κάτι
το οποίο περιορίζεται, ευτυχώς, µόνο στο ενδοσχολικό περιβάλ-
λον- εκεί θα βρούµε την απάντησή µας, στο πώς δηλαδή επιµορ-
φώνουµε τους εκπαιδευτικούς µας, πώς στηρίζουµε τους εκ-
παιδευτικούς µας έτσι ώστε αυτοί µε τη σειρά τους να θωρακί-
σουν τους µαθητές. 

Εδώ θίξατε κάτι επίσης σηµαντικό: τον ρόλο του γονέα, τον
ρόλο της ελληνικής οικογένειας και πώς εκείνη µπαίνει στο ισό-
πλευρο, ισοσκελές -θα δούµε τι είναι- τρίγωνο της εκπαιδευτικής
διαδικασίας, της παιδείας ενός παιδιού, έτσι ώστε όλοι µαζί, και
οι εκπαιδευτικοί και η οικογένεια, να θωρακίσουν, στην ευάλωτη
αυτή ηλικία της ανηλικότητας, το ίδιο το παιδί για να µπορέσει
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να αναπτύξει την κριτική σκέψη η οποία θα το βοηθήσει να προ-
τεραιοποιήσει, να φιλτράρει.

Ποιο άλλο καθήκον έχουµε µέσα σε όλο αυτό, όσον αφορά στο
κοµµάτι της παιδείας και όχι τόσο της εκπαίδευσης; Έχουµε κα-
θήκον να δηµιουργήσουµε θετικά διαφορετικά πρότυπα, γιατί
είναι δική µας ευθύνη να µπορέσουµε να κινητροδοτήσουµε τα
παιδιά µας να πάρουν έµπνευση όχι µόνο από εκεί που παίρνουν
σήµερα, να πάρουν έµπνευση από ανθρώπους οι οποίοι έχουν
θετικό πολλαπλασιαστικό αποτύπωµα στην κοινότητά τους, στην
πατρίδα µας, έτσι ώστε αυτοί να είναι αυτό στο οποίο θέλουν να
φτάσουν τα παιδιά µας και να µας κάνουν εν τέλει όλους καλύτε-
ρους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη έβδοµη µε αριθµό 299/27-10-2023

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία» κ. Ουρανίας (Ράνιας) Θρασκιά προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Σεξουαλική δια-
παιδαγώγηση στα σχολεία». Την ερώτηση θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Δόµνα Μι-
χαηλίδου. 

Παρακαλώ, κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το αµέσως προηγούµενο χρονικό διάστηµα

συγκλονισµένοι πληροφορηθήκαµε τον οµαδικό βιασµό µιας δε-
κατριάχρονης µαθήτριας σε προαύλιο σχολείου από τρεις ανή-
λικους, οι οποίοι, µάλιστα, βιντεοσκόπησαν τις πράξεις τους και
στη συνέχεια διακίνησαν αυτό το υλικό. 

Ενώ όλο και πιο συχνά αποκαλύπτονται περιστατικά σεξουαλι-
κής παρενόχλησης και κακοποίησης παιδιών και εφήβων και αυ-
ξάνεται ο αριθµός των σχετικών καταγγελιών, οι οποίες πλέον
αφορούν και σε παιδιά µικρότερης ηλικίας. Και, δυστυχώς, οι
αριθµοί δεν είναι καν αντιπροσωπευτικοί της πραγµατικότητας,
αν σκεφτούµε ότι µόνο το 1/3 όσων παρενοχλήθηκαν ή κακοποι-
ήθηκαν σεξουαλικά το αποκαλύπτουν. Πρόκειται για έναν πρα-
γµατικό, οδυνηρό και αυξανόµενο κίνδυνο που επαναφέρει εµ-
φατικά την ανάγκη να εστιάσουµε στην πρόληψη, αναδεικνύο-
ντας στην πράξη τη σηµασία της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης
και της ανάγκης υποχρεωτικής ένταξής της στα σχολεία της
χώρας µας, σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες. 

Θεσµοθετώντας τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση ως µάθηµα
στα σχολεία, η σεξουαλικότητα προβάλλει µε έναν φυσικό τρόπο
ως αναπόσπαστο µέρος και φυσική συνέχεια της ανθρώπινης
ανάπτυξης. Οι µαθητές ενηµερώνονται µε έγκυρο τρόπο για τις
λειτουργίες του ανθρώπινου σώµατος, για την αυτοδιάθεση, για
την αναπαραγωγική διαδικασία, για τον σεξουαλικό προσδιορι-
σµό και, το πιο σηµαντικό, µαθαίνουν να λένε «όχι», να αρνούνται,
αλλά και να υποψιάζονται κινήσεις και πράξεις και στη συνέχεια,
φυσικά, να αναζητούν βοήθεια, από όπου αυτή µπορεί να τους
δοθεί. 

Επειδή, λοιπόν, η σεξουαλικότητα επηρεάζει όλες τις πτυχές
της συναισθηµατικής και κοινωνικής ζωής και η σεξουαλική πα-
ρενόχληση και κακοποίηση επιφέρουν βαριές, µακροχρόνιες επι-
πτώσεις στην ψυχική, διανοητική και σωµατική υγεία, επειδή η
έλλειψη της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης δηµιουργεί ένα κενό
στην οµαλή ψυχοσεξουαλική ανάπτυξη κυρίως του εφήβου, στην
πρόληψη σεξουαλικώς µεταδιδόµενων νοσηµάτων, στη µελλο-
ντική δηµιουργία µιας υγιούς και υπεύθυνης σεξουαλικής συµπε-
ριφοράς ενώ συνδέεται άµεσα µε το µπούλινγκ, τη βία, την κακο-
ποίηση και τις οµοφοβικές αντιλήψεις. Επειδή, σε αντίθεση µε
την πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών, η σεξουαλική διαπαιδα-
γώγηση στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα είναι υποβαθµι-
σµένη. Κάποια στοιχεία στο αναλυτικό πρόγραµµα και κάποιες
ενότητες στα εργαστήρια δεξιοτήτων δεν επαρκούν ώστε να πα-
ράξουν απτά, µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω σε ποιες άµεσες ενέργειες
είστε διατεθειµένη να προβείτε, ώστε να ενταχθεί υποχρεωτικά
η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία, προσαρµοσµένη

στις ηλικιακές ανάγκες των παιδιών και των εφήβων.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βουλευτή, η ιστορία της εισαγωγής του µαθήµατος της

σεξουαλικής αγωγής στην εκπαίδευση είναι µακρά και µάλιστα,
ενδιαφέρουσα. Αρκεί να σκεφτούµε ότι η πρώτη εξαγγελία για
την εισαγωγή του µαθήµατος στα σχολεία έγινε το 1964 από τον
Ευάγγελο Παπανούτσο, τότε γενικό γραµµατέα του Υπουργείου
Παιδείας της τότε κυβέρνησης του Γεωργίου Παπανδρέου. Ήταν
µια εξαγγελία την οποία επανέλαβαν στη συνέχεια αρκετοί
Υπουργοί και αξιωµατούχοι του Υπουργείου Παιδείας πολλών κυ-
βερνήσεων, χωρίς ουσιαστικά ποτέ να γίνει πράξη. 

Μάλιστα, το 2018 σαράντα δύο βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έθεσαν
ανοιχτά το ζήτηµα στον τότε Υπουργό κ. Γαβρόγλου, µε στελέχη
του Υπουργείου να απαντούν ότι η κοινωνία δεν είναι έτοιµη να
δεχθεί κάτι τέτοιο, ότι το ζήτηµα είναι πολυπαραγοντικό και θέλει
πολύ λεπτούς χειρισµούς. Ωστόσο, σήµερα, η σεξουαλική δια-
παιδαγώγηση έχει προστεθεί ως νέα υποχρεωτική θεµατική ενό-
τητα στο ωρολόγιο πρόγραµµα τρεις φορές στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στο δηµοτικό και στο γυµνάσιο.
Ήταν δέσµευση του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη,
ο οποίος από το 2018 ως Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευ-
σης είχε χαρακτηρίσει την υποχρεωτικότητα του µαθήµατος ως
επένδυση για το µέλλον και για τη νέα γενιά. 

Σήµερα η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση έχει ενταχθεί στα ερ-
γαστήρια δεξιοτήτων τα οποία αποτελούν µια ολιστική, µια και-
νοτόµο, µια δυναµική εκπαιδευτική δράση. Εστιάζουµε στην
ανάπτυξη -το είχαµε συζητήσει άλλωστε µαζί και την προηγού-
µενη φορά- µέσω και της ενσυναίσθησης η οποία διδάσκεται µε
ελαστικό κιόλας τρόπο, που είναι και το ζητούµενο, µέσω των ερ-
γαστηρίων δεξιοτήτων, που σε συνδυασµό µε τις γνώσεις που
παρέχει το σχολείο µπορούν να συµβάλουν ολιστικά στη διά-
πλαση ελεύθερων, υπεύθυνων πολιτών, αυτό που θα έλεγα και
εγώ «ανοιχτά µυαλά». 

Τα εργαστήρια δεξιοτήτων, αφού πρώτα προσαρµόστηκαν στο
ζητούµενο και εφαρµόστηκαν πιλοτικά σε διακόσια δεκαοκτώ
σχολεία, εντάχθηκαν τη σχολική χρονιά 2021-2022 στο υποχρε-
ωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα νηπιαγωγείου, δηµοτικού και γυµνα-
σίου. Αυτό απαντά και σε αυτό που είπατε ότι ακόµη δεν έχουµε
το αποτύπωµα της διδασκαλίας. Έχουµε κλείσει µόνο δύο σχο-
λικές χρονιές πάνω σε αυτό. Το πρόγραµµα των εργαστηρίων
είναι σε τέσσερις εκπαιδευτικές ενότητες: «Ζω καλύτερα», «Εν-
διαφέροµαι και ενεργώ», «Φροντίζω το περιβάλλον», «Δηµιουργώ
και καινοτοµώ». Ειδικά η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση αποτελεί
κοµµάτι της υποχρεωτικής ενότητας «Ζω καλύτερα» και µάλιστα,
υποχρεωτικά τα παιδιά στη Γ’ και στη ΣΤ’ δηµοτικού και στη Β’
γυµνασίου κάνουν από πέντε έως επτά εβδοµάδες, τρεις φορές
µέσα στον σχολικό τους βίο, εργαστήρια και δράσεις πάνω σε
αυτό.

Παράλληλα µε τα εργαστήρια δεξιοτήτων εξακολουθούν και
διευρύνονται και διενεργούνται στην πρωτοβάθµια και στη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση προγράµµατα και δράσεις µε σκοπό, πα-
ράλληλα, τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση µαθητών και µαθητ-
ριών. 

Πήρα και ζήτησα τα στοιχεία συγκεκριµένα για το προηγού-
µενο έτος 2022-2023: Υλοποιήθηκαν ογδόντα προγράµµατα αγω-
γής υγείας που εµπίπτουν στη θεµατική της σεξουαλικής διαπαι-
δαγώγησης µε δύο χιλιάδες πεντακόσιους µαθητές και διακόσι-
ους δέκα εκπαιδευτικούς. Πέραν αυτών διοργανώθηκαν από
τους υπεύθυνους αγωγής υγείας πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης τριάντα δύο δράσεις µε έξι χιλιάδες διακόσι-
ους µαθητές και αντίστοιχα τρεις χιλιάδες εκπαιδευτικούς και,
τέλος, υλοποιήθηκαν από φορείς -µετά από έγκριση του Υπουρ-
γείου και του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής- άλλα δεκα-
τρία εκπαιδευτικά προγράµµατα µε θέµα τη σεξουαλική διαπαι-
δαγώγηση. Με αυτό το άθροισµα των υποχρεωτικών δράσεων -
τρεις φορές προς το παρόν στον σχολικό βίο- µέσω των εργα-
στηρίων δεξιοτήτων, αλλά και παράλληλα µε τις έξτρα δράσεις,
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πλέον οργανωµένα υπάρχει η ενηµέρωση των παιδιών µε πολλα-
πλές και ελαστικές δράσεις πάνω σε αυτό το τόσο σηµαντικό ζή-
τηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κυρία Υπουργέ, είναι πολύ βα-

σικό να θέσουµε και δύο ζητήµατα µε πιο συγκεκριµένο τρόπο.
Το πρώτο έχει να κάνει µε το από ποιους γίνεται η σεξουαλική

διαπαιδαγώγηση. Προφανώς, όλοι καταλαβαίνουµε ότι αυτό
απαιτεί καταρτισµένους ειδικούς ή εκπαιδευτικούς που έχουν επι-
µορφωθεί σχετικά και σίγουρα πρέπει να υπάρχει στο σχολείο
και ένα υποστηρικτικό πλαίσιο, ώστε να σπάσει αυτός ο φαύλος
κύκλος του φόβου και της σιωπής. 

Διότι όλες οι έρευνες δείχνουν ότι, ειδικά για κάτι που έχει γίνει
στον χώρο του σχολείου µέσα ή έξω από αυτό -εννοώ τον προ-
αύλιο χώρο ή άλλα σηµεία του σχολείου-, αν δεν καταγγελθεί
µέσα στην ηµέρα που γίνεται, δηλαδή αν δεν υπάρχει διαθέσιµος
εκπαιδευτικός -και δεν εννοώ τη φυσική του παρουσία µόνο ως
διαθεσιµότητα, αλλά και την εκπαίδευσή του για να µπορέσει να
δεχθεί και να διαχειριστεί µια τέτοια πληροφορία- τα παιδιά µετά
σιωπούν για πάντα. Δυστυχώς, τα 2/3 αυτών των περιπτώσεων
δεν καταγγέλλονται ποτέ. 

Άρα, αυτό που θα ήθελα να µας διευκρινίσετε είναι αν υπάρχει
καταρτισµένο προσωπικό ή αν έχουν οι επιµορφωθεί οι εκπαιδευ-
τικοί ώστε να µπορούν και να κάνουν την παράδοση του µαθή-
µατος της σεξουαλικής αγωγής, αλλά και να υπάρχει αυτό το
υποστηρικτικό πλαίσιο-δίκτυο µέσα στα σχολεία, ώστε αυτός ο
φαύλος κύκλος του φόβου και της σιωπής να σπάσει. Ένα κοµ-
µάτι είναι αυτό.

Και ένα άλλο κοµµάτι -και µε αυτό θα κλείσω τη δευτερολογία
µου- που είναι εξαιρετικά σηµαντικό είναι το εξής. Καταλαβαί-
νουµε όλοι ότι ειδικά αυτό το θέµα της σεξουαλικής διαπαιδαγώ-
γησης χωρίς τη συνεργασία των γονέων δεν µπορεί να επιτευχ-
θεί. Δηλαδή, ό,τι και να λένε στο σχολείο οι εκπαιδευτικοί ή –ελ-
πίζω- οι εκπαιδευµένοι ειδικοί ψυχικής υγείας ή υγείας δεν µπορεί
να λειτουργείσει αν οι γονείς στο σπίτι, άθελά τους προφανώς,
έχουν περιοριστικές πεποιθήσεις, η δική τους παιδεία είναι πολύ
διαφορετική ή υπάρχει ταµπού να µιλήσουν γι’ αυτά τα θέµατα.
Δυστυχώς, στην Ελλάδα του 2023 είναι περισσότερες οι οικογέ-
νειες που έχουν αυτούς τους περιορισµούς στη νοοτροπία τους,
παρά λιγότερες, όπως θα φανταζόταν κάποιος. 

Θεωρούµε σκόπιµο και απαραίτητο να υπάρχει παράλληλα επι-
µόρφωση παράλληλα και των γονέων, ούτως ώστε η πληροφορία
που παίρνει το παιδί από το σχολείο να µην έρχεται σε σύγκ-
ρουση µε την πληροφορία που παίρνει από τους γονείς. Διότι αν
υπάρχει αυτή η σύγκρουση, τελικά από εκεί που παίρνουν την
πληροφορία οι έφηβοι είναι οι οθόνες και δεν µπορούµε να επι-
τρέψουµε στις οθόνες να εκπαιδεύουν σεξουαλικά τα παιδιά µας
ή οι συνοµήλικοι ο ένας τον άλλον, γιατί αυτό έχει ως αποτελέ-
σµατα ολέθριες, επικίνδυνες επιλογές στη ζωή των παιδιών µας
σε πολύ ευαίσθητες ηλικίες.

Οπότε, πείτε µας για τον ρόλο των γονέων, αν υπάρχει πρό-
βλεψη αυτοί να εκπαιδευτούν και ποιοι είναι αυτοί που, τελικά,
παράγουν αυτό το έργο της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης στα
σχολεία, αν είναι ειδικοί ή εξειδικευµένοι εκπαιδευτικοί.

Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρία Βουλευτή, είναι η δεύτερη
φορά που µε καλείτε για κοινοβουλευτικό έλεγχο και τολµώ και
πρέπει να πω ότι είναι η δεύτερη φορά που µε βρίσκει πάρα πολύ
σύµφωνη µε πάρα πολλά από τα οποία λέτε, αν όχι µε όλα. Διότι
το θέµα δεν είναι συνεχώς να διαφωνούµε. Το θέµα είναι πώς
συνθέτουµε, ιδιαίτερα στο Κοινοβούλιο αυτό και πώς αυτό µετά
µεταφέρεται και µεταφράζεται σε ουσιαστική πολιτική.

Ο ρόλος του γονέα είναι πάρα πολύ σηµαντικός και πρέπει να
είναι και βοηθητικός και επικουρικός και ακριβώς όπως το λέτε,
να µην διαφωνεί, να µην είναι µια αντίθετη φωνή µε αυτή που το

παιδί λαµβάνει και ακούει στο σχολείο και άρα, να πηγαίνει στο
σπίτι του και να έχει δύο αντικρουόµενες φωνές. 

Τώρα να απαντήσω στο πρώτο σκέλος της ερώτησης της δευ-
τερολογίας σας, αν οι άνθρωποι αυτοί οι οποίοι διαµορφώνουν
είτε στα εργαστήρια δεξιοτήτων τα παιδιά µας είτε στις επιπρό-
σθετες δράσεις µετά από τα εργαστήρια δεξιοτήτων είναι ειδικοί
ή αν είναι κατάλληλα επιµορφωµένοι. 

Στο κοµµάτι των εργαστηρίων δεξιοτήτων, για να µπει ένα ερ-
γαστήριο δεξιοτήτων µέσα στο σχολείο σηµαίνει ότι το υλικό του
έχει ήδη κατατεθεί στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, έχει
εγκριθεί από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και δίνει
πολύ συγκεκριµένες πληροφορίες στους εκπαιδευτικούς µας
πώς µπορούν να προσεγγίσουν µε τον πιο δηµιουργικό αλλά και
τον πιο κριτικό, στο επίπεδο κριτικής σκέψης, τρόπο το κοµµάτι
αυτό, για να βοηθήσουν και να δουλέψουν ως προς το βέλτιστο
συµφέρον του παιδιού και της διαπαιδαγώγησης αυτού και της
δηµιουργίας κριτικής σκέψης µέσα στο παιδί. Οπότε ναι οι οδη-
γίες η επιµόρφωση και όλο το υλικό στο κοµµάτι αυτό είναι από
αυτά που ήδη υπάρχουν. Δεν µπορώ να σας πω ότι αυτό γίνεται
ολιστικά σε ό,τι αφορά όλο το Υπουργείο, αλλά συγκεκριµένα ως
προς τα εργαστήρια δεξιοτήτων είναι κάτι το οποίο λειτουργεί
και λειτουργεί αρκετά πετυχηµένα. 

Τώρα στο κοµµάτι του εξειδικευµένου προσωπικού, µπορώ να
πω ότι στα παραπάνω προγράµµατα στα οποία αναφέρθηκα στην
πρωτολογία µου, δηλαδή τα ογδόντα προγράµµατα υγείας, τις
τριάντα δύο δράσεις από τους υπεύθυνους αγωγής υγείας αλλά
και τα δεκατρία εκπαιδευτικά προγράµµατα που έχουν πάρει την
άδειά µας, αυτά λειτουργούν µε εξειδικευµένους ανθρώπους, δη-
λαδή δεν είναι απλά εκπαιδευτικοί πάσης φύσεως και ειδικότη-
τας, ας το πω απλά, οι οποίοι έχουν επιµορφωθεί ειδικά και εξει-
δικευµένα, είναι και πιο εξειδικευµένοι επιστήµονες οι οποίοι πη-
γαίνουν και βοηθούν τα παιδιά και τους εκπαιδευτικούς µέσα στο
σχολικό πλαίσιο.

Κλείνοντας, για τον ρόλο των γονέων, ένα πρώτο βήµα έχει
γίνει σε αυτό, αλλά και εδώ πραγµατικά θα χρειαζόµασταν και θα
ήταν πολύ αισιόδοξο να µπορέσουµε να το δουλέψουµε και µαζί
αυτό. 

Επειδή παρακολουθείτε πολύ τις εξελίξεις µας, θα το ξέρετε,
είναι θέµα ηµερών να βγει και η πλατφόρµα των αναφορών για
το κοµµάτι της ενδοσχολικής βίας. Η πλατφόρµα αυτή από µόνη
της, το να κάνεις αναφορές, είναι µία λύση στο ότι σπάει τη σιω-
πή και είναι µία επικουρική και αυτή υπηρεσία, η οποία θα προ-
σφέρεται από πλευράς Υπουργείου, αλλά από µόνη της δεν είναι
µια λύση ή πανάκεια. Η πλατφόρµα όµως αυτή θα έχει και υλικό
για παιδιά και γονείς. 

Οπότε είναι σηµαντικό από ειδικούς και από εξειδικευµένους
επιστήµονες το ότι θα στηθεί η πληροφορία, είτε σε µορφή pdf
που µπορεί να κατεβάσει κάποιος είτε σε µορφή εκ των υστέρων
βίντεο, έτσι ώστε να µπορεί ο γονιός να επιµορφώνεται, να βλέ-
πει, να διαβάζει, να ακούει τι έχουν να πουν οι ειδικοί πάνω σε
αυτό, έτσι ώστε να µην είναι σίγουρα µεγάλη η απόκλιση µεταξύ
της πληροφορίας που δίνεται από τον εκπαιδευτικό και της πλη-
ροφορίας που, λόγω διαφορετικών ερεθισµάτων, µπορεί να παίρ-
νει το παιδί στο σπίτι.

Όµως, ξαναλέω, εδώ υπάρχει πεδίο δόξης λαµπρόν, έχουµε
πολλή δουλειά και µπορούµε να κάνουµε πολλή δουλειά, οπότε,
πραγµατικά, µε πολύ ενδιαφέρον να ακούσουµε και δικές σας
συγκεκριµένες προτάσεις επ’ αυτού.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία Υπουργέ. 
Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό

284/24-10-2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννα-
κοπούλου, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Η παραβατική συµπεριφορά ανηλίκων αποτελεί µάστιγα των
σύγχρονων κοινωνιών, ενώ η κατάσταση στη χώρας µας ολοένα
και χειροτερεύει».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη κ. Ιωάννης Οικονόµου. 
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Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα συζητάµε ένα από τα πιο σοβαρά ζη-

τήµατα τα οποία ταλανίζουν την ελληνική κοινωνία και ακόµα πε-
ρισσότερο την ελληνική οικογένεια. Συζητάµε για την ανησυχη-
τική διάσταση την οποία λαµβάνει το φαινόµενο της παραβατι-
κότητας ανηλίκων, της νεανικής βίας και οι αριθµοί µιλούν από
µόνοι τους και αναδεικνύουν και την έκταση και την ένταση αυτής
της µάστιγας. 

Πιο συγκεκριµένα και σύµφωνα µε τα στοιχεία τα οποία η ίδια
η ΕΛΑΣ έδωσε στη δηµοσιότητα, µόνο για τον µήνα Σεπτέµβρη
συνελήφθησαν σε ολόκληρη την Ελλάδα συνολικά χίλια τριακό-
σια πενήντα τρία παιδιά για διάφορα αδικήµατα, ενώ σχηµατίστη-
καν χίλιες διακόσιες µία δικογραφίες για ισάριθµες υποθέσεις.
Κατά µέσο όρο, οι αστυνοµικοί συνελάµβαναν σαράντα πέντε
ανηλίκους σε ηµερήσια βάση, δηλαδή, µε τις περισσότερες συλ-
λήψεις να καταγράφονται στην Αττική και κυρίως σε δήµους των
δυτικών. 

Τα ανήλικα θύµατα µέσα σε οκτώ µήνες είναι ήδη περισσότερα
από αυτά τα οποία καταγράφηκαν όλο το 2022, ενώ έχουν πε-
νταπλασιαστεί σε σύγκριση µε το 2021. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
και καταλαβαίνουµε όλοι για τι µιλάµε. 

Άρα εδώ πρέπει να δούµε συντεταγµένα τι κάνει η πολιτεία, τι
κάνετε ως Κυβέρνηση, τι κάνετε και εσείς ως επικεφαλής του
Προστασίας του Πολίτη, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε αυτό
το φαινόµενο, να µπορέσουµε να δούµε ποια είναι τα αίτια, ποιοι
είναι οι παράγοντες που τα δηµιουργούν προκειµένου να είναι
άµεση η προτεραιότητα της πολιτείας για έγκαιρη και ουσιαστική
παρέµβαση.

Και για να είµαι ξεκάθαρη και δίκαιη, κύριε Υπουργέ, έχω πλή-
ρη την ευθύνη και τη γνώση ότι σαφώς µιλάµε για ένα φαινόµενο
το οποίο δεν µπορούµε να πούµε ότι αφορά 100% το δικό σας
Υπουργείο, είναι πολυπαραγοντικό. Βεβαίως και είναι πολυπαρα-
γοντικό αυτό το φαινόµενο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οπότε, επιτρέψτε µου να σας πω ότι σήµερα δεν µιλάω απλά

ως Βουλευτής της Αντιπολίτευσης, σας απευθύνοµαι ως µητέρα
τριών ανήλικων παιδιών που κάθε µέρα ακούω όλα αυτά τα οποία
συµβαίνουν από ανθρώπους, από γονείς, από παιδιά, από γονείς
στη δυτική Αθήνα. Χθες µάλιστα στο Ίλιον υπήρχε µια συγκέ-
ντρωση διαµαρτυρίας γονέων σε κεντρική πλατεία, γιατί υπήρχε
ένας αναίτιος ξυλοδαρµός ανηλίκου έξω από το σχολείο του και
δεν µπορούν να βρουν λύση.

Ξέρετε πόσο µεγάλη έκταση έχει το φαινόµενο, ειδικά στην Ατ-
τική, ειδικά στη δυτική Αθήνα. Το τι συνέβη στο Ίλιον πριν από
περίπου έναν χρόνο, αυτό το άθλιο περιστατικό, νοµίζω ότι θα
µας σηµαδεύει όλους.

Άρα -και κλείνω κύριε Πρόεδρε- εδώ πέρα τα ερωτήµατα είναι
συγκεκριµένα: Θα εκπονήσετε ένα συγκεκριµένο σχέδιο πρόλη-
ψης αυτών των περιστατικών µε θύµατα ανηλίκους και µε δρά-
στες ανηλίκους; Σκοπεύετε να προβείτε στη λεπτοµερή ανάλυση
όλων των στατιστικών τα οποία έχετε, προκειµένου να µπορέ-
σουµε να βγάλουµε σαφή συµπεράσµατα για να είναι και στοχευ-
µένες οι πολιτικές πρωτοβουλίες τις οποίες θα πάρετε για να
υπάρξει καταπολέµηση αυτού του φαινοµένου;

Και τρίτον -και κλείνω- σκοπεύετε άµεσα να προβείτε σε συ-
νεργασία µε τις υπηρεσίες των άλλων συναρµόδιων Υπουργείων,
του Υπουργείου Οικογένειας, Παιδείας, Κοινωνικής Συνοχής, σε
δράσεις µε σκοπό την ενηµέρωση, πρόληψη; Θα επιµείνουµε
στην πρόληψη. Είναι το άλφα και το ωµέγα όχι, βεβαίως, απλά
και µόνο στην καταστολή, που είναι απολύτως σηµαντική, αλλά
και στην πρόληψη γονέων, εκπαιδευτικών, µαθητών, προκειµένου
να µπορέσει να αντιµετωπιστεί στη ρίζα του αυτό το νοσηρό φαι-
νόµενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η παραβατικότητα των ανηλίκων
από οποιοδήποτε υπόβαθρο, οποιαδήποτε και αν είναι η κίνησή
της, είναι µια πάρα πολύ σηµαντική διάσταση της πραγµατικότη-
τας της σύγχρονης κοινωνίας που ζούµε. Είναι ένα πολυπαραγο-
ντικό ζήτηµα που δεν µπορούµε να κάνουµε ούτε πως δεν υπάρ-
χει και κυρίως, δεν µπορούµε να εθελοτυφλούµε και να το παρα-
κολουθούµε απλώς. Δεν µπορούµε να καθόµαστε µε σταυρω-
µένα τα χέρια.

Στο πλαίσιο αυτό θέλω µε ειλικρίνεια να πω ότι η σηµερινή
ερώτηση αποτελεί µια πάρα πολύ εύστοχη παρέµβαση, κυρία συ-
νάδελφε -και σας ευχαριστώ για αυτό- αλλά και µια καλή πρώτη
ευκαιρία να συζητήσουµε αρχικά το θέµα, ένα θέµα που εδώ και
αρκετό καιρό προφανώς και µας απασχολεί και επεξεργαζόµα-
στε σχέδιο για να θέσουµε την καταπολέµηση της παραβατικό-
τητας σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερο έλεγχο. Κυρίως, όµως, σή-
µερα είναι µια καλή ευκαιρία -έστω και στον σύντοµο χρόνο που
η διαδικασία προβλέπει- να το θέσουµε στη σωστή του διάσταση.

Η αιτία της βίας και της παραβατικότητας των ανηλίκων δεν
είναι µία. Οι αιτίες είναι πολλαπλές και οι λύσεις προφανώς δεν
είναι εύκολες. Δεν µπορεί, ας πούµε, να ισχυριστούµε ότι θα ήταν
λύση το να αυστηροποιήσουµε πάρα πολύ τις ποινές. Η θέση
αυτή a priori είναι µια προσέγγιση που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της,
δεν σέβεται τον χαρακτήρα των φυσικά συµµετεχόντων σε αυτό,
των παιδιών.

Η αιτία της βίας και της παραβατικότητας των ανηλίκων σχετί-
ζεται µε ευρύτερες κοινωνικές συνθήκες -το ξέρετε, το ξέρουµε
καλά- και φυσικά µε την κουλτούρα βίας που, δυστυχώς, έχει
αναπτυχθεί και έχει κυριαρχήσει το τελευταίο διάστηµα.

Οφείλουµε, λοιπόν, να αναγνωρίσουµε την πολυδιάστατη φύ-
ση της κατάστασης. Το ζήτηµα δεν είναι µόνο αστυνοµικό. Το ζή-
τηµα είναι εκπαιδευτικό, είναι κοινωνικό, αφορά την οικογένεια.
Η Αστυνοµία καλείται να διαχειριστεί το τελευταίο στάδιο. Δυ-
στυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Καλείται να διαχειριστεί,
για να είµαστε ειλικρινείς, το αποτέλεσµα µιας κουλτούρας βίας
που αντανακλά την αποτυχία της οικογένειας, την αποτυχία του
σχολείου, την αποτυχία της κοινωνίας συνολικά.

Προφανώς, όµως, υπάρχει και αστυνοµική διάσταση. Είµαι
εδώ, ως Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, να απαντήσω σε µια
πολύ σοβαρή ερώτηση.

Γι’ αυτό, στην πρωτολογία µου θα ασχοληθώ κυρίως, κύριε
Πρόεδρε, µε τα ζητήµατα της αστυνοµικής διάστασης και θα επα-
νέλθω µετά. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του εννεαµήνου του 2023 -
θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά, γιατί αξίζει όλοι να έχουµε µια
γνώση της πραγµατικότητας και των µεγεθών για τα οποία µι-
λάµε- πραγµατοποιήθηκαν διακόσιες ενενήντα µία παραβάσεις
του άρθρου 308 περί σωµατικής βλάβης, εννιακόσιες εξήντα
εννιά παραβάσεις περί κλοπής, εκατόν ενενήντα δύο παραβάσεις
περί ληστείας και σε τρεις περιπτώσεις ο αριθµός των τετελεσµέ-
νων αδικηµάτων έχει ξεπεράσει τα αντίστοιχα στοιχεία του 2022.

Τα αδικήµατα που παρουσιάζουν, κυρία συνάδελφε, τη µεγα-
λύτερη καταγραφή είναι αυτά κατά της ιδιοκτησίας, µε 74% των
καταγεγραµµένων παρεµβάσεων το 2023 να είναι κλοπές και λη-
στείες, ενώ υπάρχουν και στοιχεία που σοκάρουν σε περιπτώσεις
σαφώς µικρότερες, που αφορούν περιπτώσεις απόπειρας βια-
σµού. Θα έρθω σε αυτό στη δευτερολογία µου.

Θέλω να σηµειώσω και να προσθέσω, πριν έρθω στις δράσεις
τις οποίες έχουµε αναπτύξει, ότι εδώ υπάρχει και µια άλλη διά-
σταση που πρέπει να την έχουµε υπ’ όψιν µας. Ποια διάσταση
είναι αυτή; Πρέπει να είµαστε επιφυλακτικοί σε όλα όσα ακούγο-
νται και λέγονται, γιατί πλείστα από αυτά τα περιστατικά που πε-
ριγράφονται δεν έχουν φτάσει µε καταγγελίες ποτέ στην Ελλη-
νική Αστυνοµία. Δηλαδή, υπάρχει και µια υφέρπουσα φηµολογία
που έρχεται να ενισχύσει ένα ήδη υπάρχον πρόβληµα.

Έρχοµαι τώρα στο τι κάνουµε απέναντι σε αυτά τα σοκαρι-
στικά δεδοµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ και εγώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παραπάνω.
Νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να ενηµερωθεί το ελληνικό Κοινοβού-
λιο για ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα.

Απέναντι σε αυτά τα σοκαριστικά δεδοµένα ούτε µπορούσαµε
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ούτε έπρεπε και ούτε, φυσικά, µείναµε αδρανείς.
Πέρα από τη θεσµική µας ευθύνη, πέρα από την ευθύνη και

την αίσθηση καθήκοντος που διέπει τους αστυνοµικούς, όλοι κα-
ταλαβαίνουµε αυτό που είπατε πριν, κυρία συνάδελφε, ότι ως γο-
νείς έχει πολύ µεγάλη σηµασία να µην παρακολουθούµε απλώς
το φαινόµενο αλλά να παρεµβαίνουµε.

Σταχυολογώ συγκεκριµένες παρεµβάσεις τουλάχιστον των τε-
λευταίων τριών µηνών από τότε που έχω την ευθύνη του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη. Προς το τέλος του καλοκαιριού
επισηµάνθηκαν σε συγκεκριµένες περιοχές, σε συγκεκριµένα
εµπορικά κέντρα της Αθήνας, συγκρούσεις µεταξύ ανηλίκων. Και
η Ελληνική Αστυνοµία µε στοχευµένες δράσεις και συνεχή πα-
ρουσία σε αυτά τα εµπορικά κέντρα κατάφερε και αντιµετώπισε
οριστικά το φαινόµενο. Δεν είχαµε ξανά τέτοιου είδους ζητήµατα,
τουλάχιστον εκεί.

Σε περιοχές όπου διαπιστώναµε επαναλαµβανόµενη τέτοια πα-
ραβατικότητα εντατικοποιήσαµε την αστυνόµευση και υπάρχουν
δείκτες που δείχνουν ότι τα πράγµατα βελτιώθηκαν αισθητά. Στις
17 Οκτωβρίου είχαµε µια διευρυµένη σύσκεψη στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη µε αξιωµατικούς της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, για να δούµε πώς θα ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο τι;
Πώς θα ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο την εµφανή αστυνό-
µευση και πώς θα προχωρήσουµε σε προληπτικούς ελέγχους,
πώς θα αξιοποιήσουµε πληροφοριακά δίκτυα και κεντρικών υπη-
ρεσιών της Αστυνοµίας αλλά και των κατά τόπους αστυνοµικών
τµηµάτων, αλλά και το πώς θα ανοίξουµε έναν δίαυλο διαλόγου
µε τα σχολεία, µε τους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, µε τους
δήµους, προκειµένου να έχουµε µια πιο ουσιαστική ενηµέρωση.

Σε αυτό το πλαίσιο κάθε εβδοµάδα, από τότε και µετά, διενερ-
γούνται στοχευµένοι προληπτικοί έλεγχοι της ΕΛΑΣ, κυρίως τα
Παρασκευοσαββατοκύριακα, µε στόχο την αποτροπή αυτών των
περιστατικών. Τέτοιες δράσεις έγιναν στο κέντρο, έγιναν στο Σύ-
νταγµα. Μόλις το περασµένο Σαββατοκύριακο, αυτό που µας πέ-
ρασε, έγιναν στην Αγία Παρασκευή και στο Ίλιον, την περασµένη
εβδοµάδα στον Άγιο Δηµήτριο και πολλές άλλες.

Παράλληλα, προχωράµε στην ποιοτική αλλά και στην ποσοτική
ανάλυση, αυτό που ρωτάτε στην ερώτησή σας, δεδοµένων, στα-
τιστικών στοιχείων που να δείχνουν τη διασπορά της νεανικής πα-
ραβατικότητας, τη συχνότητα, επικαιροποιούµε τα δεδοµένα, και
τα ηλικιακά χαρακτηριστικά αλλά και τα γεωγραφικά, µε στόχο
την ολιστική αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου.

Ταυτόχρονα, σκοπεύουµε να εντατικοποιήσουµε, όπως είπα
και προηγουµένως, τις επαφές και τις παρεµβάσεις µας στις το-
πικές κοινωνίες. Ενεργοποιούµε το αµέσως επόµενο διάστηµα το
ΚΕΣΠΑ. Το ΚΕΣΠΑ είναι ένα κεντρικό όργανο αντιµετώπισης της
εγκληµατικότητας, βασική προτεραιότητα του οποίου θα είναι η
διενέργεια ενηµερωτικών δράσεων και ηµερίδων, στοχευµένη
στην αντιµετώπιση της νεανικής παραβατικότητας.

Κλείνω. Σε ό,τι µας αφορά, φροντίζουµε ώστε η αστυνόµευση
να είναι ακόµη πιο έντονη, ακόµα πιο εµφανής, ακόµα πιο ουσια-
στική σχετικά µε την πρόληψη και την αποτροπή. Έχουµε δει ότι
επιχειρησιακά αυτό αποδίδει. Προφανώς και χρειάζεται να εντα-
τικοποιήσουµε ακόµη περισσότερο και προφανώς, υπάρχουν και
µια σειρά από πράγµατα που πρέπει να κάνουµε καλύτερα. Ο
αριθµός, άλλωστε, των συλλήψεων που περιγράψατε αυτό δεί-
χνει. Δείχνει ότι η επιχειρησιακή αυτή ετοιµότητα της Αστυνοµίας
σε έναν βαθµό αποδίδει. Δεν το λέµε µε χαρά και µε περηφάνια.
Είναι σηµείο παρακµής να έχουµε χίλιους τριακόσιους ανθρώ-
πους, νέα παιδιά που συλλάβαµε το τελευταίο διάστηµα, όπως
επίσης και εξαιρετικά ανησυχητικό είναι ότι χαµηλώνει συνεχώς
ο µέσος όρος ηλικίας των δραστών.

Τέλος, για να ολοκληρώσω αυτό το πρώτο σκέλος -και ευχα-
ριστώ πολύ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε και τους συναδέλ-
φους- να πω ότι, δεδοµένου ότι το ζήτηµα δεν είναι µόνο αστυ-
νοµικό αλλά έχει και άλλες διαστάσεις, πρέπει να βάλουµε την
παράµετρο ότι δεν είναι και αµιγώς ελληνικό. Είναι ένα ζήτηµα
πανευρωπαϊκό, είναι ένα ζήτηµα παγκόσµιο, που ανησυχητικά
εξελίσσεται. Η χώρα µας, δυστυχώς, δεν αποτελεί εξαίρεση. Θα
ήταν ευχάριστο να αποτελούσε εξαίρεση, αλλά δεν είναι και σε
χειρότερη κατάσταση από αυτή που συµβαίνει και σε άλλες
χώρες.

Παρ’ όλα αυτά, ούτε δικαιολογίες ούτε διαπιστώσεις είναι ανε-
κτές. Δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια όπως σας είπα.
Σας περιέγραψα µια σειρά από δράσεις και συνεχίζουµε εντατικά
προς την κατεύθυνση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ιωάν-
νης Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας επέτρεψα, κύριε

Υπουργέ, να µιλήσετε παραπάνω από τον χρόνο σας, γιατί νοµίζω
ότι είναι ουσιαστικό να γίνεται παραγωγική συζήτηση εδώ πέρα
και να εισφέρονται στοιχεία τα οποία βοηθούν όλους και, βε-
βαίως, πάνω από όλα έναν γόνιµο αντιπολιτευτικό διάλογο.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αλίµονο, κύ-

ριε Πρόεδρε!
Το ζήτηµα της παραβατικότητας των ανηλίκων είναι ένα θέµα

το οποίο δεν βλέπουµε ούτε προσεγγίζουµε στο ΠΑΣΟΚ ως ζή-
τηµα στείρας κοµµατικής αντιπαράθεσης. Είναι ένα θέµα στο
οποίο έχουµε σκύψει µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή και πάρα
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, ακριβώς γιατί αντιλαµβανόµαστε το
πόσο πολύ πονάει και αγγίζει την κάθε ελληνική οικογένεια.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σήµερα καταθέσαµε αυτή την ερώτηση, και
να σας ενηµερώσω ότι το ΠΑΣΟΚ θα ακολουθήσει µια δέσµη
προτάσεων και πρωτοβουλιών και θα τα αναπτύξει το επόµενο
χρονικό διάστηµα ακριβώς επάνω στην παιδική παραβατικότητα,
ακριβώς πάνω στη νεανική βία, προκειµένου να µπορέσουµε γό-
νιµα να συµβάλλουµε σε όλον αυτόν τον διάλογο, προκειµένου
να µπορέσουµε να προτείνουµε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα
και πολύ συγκεκριµένες λύσεις. Έτσι αντιλαµβανόµαστε τον
ρόλο της Αντιπολίτευσης.

Σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή, κύριε Υπουργέ.
Βεβαίως και κανείς δεν λέει ότι, όπως σας είπα και στην πρωτο-
λογία µου, δεν είναι ένα πολυσύνθετο και πολυπαραγοντικό ζη-
τούµενο.

Υπάρχουν πολλές αιτίες που οδηγούν στην παιδική παραβατι-
κότητα. Έχει να κάνει µε τον τρόπο ζωής, µε τα νέα πρότυπα τα
οποία προωθούνται. Έχουν να κάνουν µε τον εγκλεισµό της παν-
δηµίας. Έχουν να κάνουν µε το στοιχείο της αποξένωσης µέσα
στην ίδια την οικογένεια. Έχουν να κάνουν µε την έλλειψη επικοι-
νωνίας και ελέγχου, µε το διαδίκτυο, µε την κακή χρήση του δια-
δικτύου, έτσι όπως έχει µπει. Και, βεβαίως, έχει να κάνει και µε
την ενδοοικογενειακή βία -µια άλλη τεράστια µάστιγα- την οποία
υπόκεινται µέσα στις οικογένειές τους πάρα πολλά παιδιά, και
γνωρίζουµε όλοι πώς αυτό λειτουργεί. 

Ασφαλώς και αυτό το θέµα δεν αφορά µόνο στο Υπουργείο
ΠροΠο αλλά συνολικά στην Κυβέρνηση. Για αυτό και εµείς σας
ζητούµε να παρουσιάσετε ένα συγκεκριµένο σχέδιο για την αντι-
µετώπιση αυτού του ζητήµατος. Χρειάζεται παρουσίαση συνολι-
κού σχεδίου που θα άπτεται πρωτίστως, βεβαίως, ναι του Προ-
στασίας του Πολίτη αλλά και όλων των συναρµόδιων Υπουρ-
γείων. 

Αναφέρατε πιο πριν ότι δεν καταγγέλλονται πολλά από τα πε-
ριστατικά. Βεβαίως και δεν καταγγέλλονται. Μήπως αυτό όµως
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι οι οικογένειες, τα παιδιά αισθά-
νονται ότι δεν µπορούν να βρουν το δίκιο τους, ότι δεν µπορεί να
δοθεί λύση, άρα πρέπει να δούµε για ποιον λόγο δεν καταγγέλ-
λονται πολλά από αυτά τα στοιχεία; Διότι δεν µπορώ να δεχτώ
ότι είναι απλά και µόνο φηµολογία. Νοµίζω ότι πρέπει να το
δούµε πολύ πιο βαθιά το συγκεκριµένο θέµα της µη καταγγελίας. 

Βεβαίως χρειάζονται και περισσότεροι προληπτικοί έλεγχοι.
Βλέπουµε και διαβάσαµε σε πρωτοσέλιδα εφηµερίδων την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, ότι οι γονείς αναλαµβάνουν περιπολίες σε
πολλές γειτονιές της Αθήνας. Αυτό ακριβώς δεν δείχνει την έλ-
λειψη του κράτους εκεί όπου θα έπρεπε να υπάρχει ακόµα µεγα-
λύτερη παρουσία του; Αυτό και µόνο δεν είναι ένα καµπανάκι που
πρέπει να δούµε ότι πρέπει να υπάρχουν περισσότερες προλη-
πτικές περιπολίες, περισσότερος προληπτικός έλεγχος από τη
µεριά της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά όπως σας είπα και πιο
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πριν να υπάρχει µια συνολική δέσµη µέτρων προστασίας των
ανηλίκων από τις παραβατικές συµπεριφορές στήριξης των οι-
κογενειών τους και ενσωµάτωση των παραβατών; Θα µείνω και
σε αυτό το τελευταίο και θα το τονίσω αυτό, κύριε Υπουργέ, προ-
κειµένου να µπορέσουµε να τους κάνουµε όλους συµµάχους
στην εθνική στρατηγική και προσπάθεια για την αντιµετώπιση της
βίας. 

Εµείς, λοιπόν, όπως σας είπα, θα επανέλθουµε µε συγκεκριµέ-
νες προτάσεις, µετά από δέσµη πρωτοβουλιών που θα αναπτύ-
ξουµε το επόµενο διάστηµα. Προσωπικά δεν θα περιοριστώ µόνο
στη σηµερινή ερώτηση προς εσάς αλλά θα εξαντλήσω κάθε πε-
ριθώριο δυνατότητάς µου, προκειµένου να κινητοποιήσω και να
ευαισθητοποιήσω οποιονδήποτε αρµόδιο Υπουργό, θεσµό, αυ-
τοδιοικητικό, οτιδήποτε µπορεί να συµβάλλει στην πρόληψη και
την καταστολή αυτού του φαινοµένου.

Άρα, µε οργανωµένο πλαίσιο, µε συστηµατική συνεργασία ό-
λων των συναρµόδιων Υπουργείων, µε ενεργοποίηση της κοινω-
νίας των πολιτών και µε ενίσχυση των κοινωνικών υποδοµών ανά
περιοχή, µπορεί να υπάρξει αποτέλεσµα. Κάντε το, λοιπόν, πρά-
ξη. Εµείς εδώ πέρα θα είµαστε να σας ελέγχουµε. Πρέπει όλοι
να κατανοήσουµε το µέγεθος του προβλήµατος και να µην κά-
νουµε το λάθος να πιστέψουµε εύκολα ότι υπάρχουν επικίνδυνα
παιδιά. Όχι. Υπάρχουν παιδιά σε κίνδυνο. Αυτό είναι, νοµίζω, το
µεγάλο ζητούµενο και σε αυτό πρέπει να σκύψουµε και σε αυτό
να δουλέψουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε και πρέπει να ζούµε σε µια κοινωνία όπου τα παιδιά

µας δεν θα ωθούνται στον εγκλεισµό, ούτε οι γονείς θα αγωνιούν
και θα τρέµουν όταν βγαίνουν τη βόλτα τους, όταν πάνε στο φρο-
ντιστήριό τους, όταν γυρίζουν µε τις παρέες τους έξω. Δεν είµα-
στε εκεί, δεν πρέπει να ρέπουµε προς την υπερβολή. Έχουµε
ανησυχητικά φαινόµενα, όπως υπάρχουν παντού στον κόσµο, και
είµαστε εδώ να τα αντιµετωπίζουµε σε συνεργασία µε όλους
τους φορείς και τα υγιή κύτταρα της κοινωνίας. 

Θέλουµε οι πλατείες και οι παιδικές χαρές να είναι χώροι που
τα παιδιά θα διασκεδάζουν, να είναι χώροι συναναστροφής, να
µην είναι γκέτο. Θέλουµε το ίντερνετ να είναι ένα εργαλείο στα
χέρια των παιδιών και όχι ένα εργαλείο για να κλείνουν ραντεβού
συγκρούσεων σαν και αυτές που πολλές φορές έχουµε αποτρέ-
ψει. Θέλουµε το µέλλον της χώρας να καθορίζεται από τις επό-
µενες γενιές και αυτές να µην είναι σε κίνδυνο και να µη δηλητη-
ριάζονται τα µυαλά τους. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, τα όσα έχουµε δει αυτό το
διάστηµα στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, σε σχέση µε
τη νεανική παραβατικότητα, σε πολλές περιπτώσεις είναι σοκα-
ριστικά. Θα κάνω µια σύντοµη περιγραφή γιατί το ζήτηµα δεν
είναι τόσο αστυνοµικής διαχείρισης τουλάχιστον στο κοµµάτι της
πρόληψης και της αποτροπής, τουλάχιστον εκεί. Αναφέρω ενδει-
κτικά: 

Συµµαθητές συµπλέκονται µέσα σε σχολικούς χώρους, µέσα
σε προαύλια, και η εκπαιδευτική κοινότητα να αδυνατεί να διευ-
θετήσει το ζήτηµα, όχι κατασταλτικά, µέσα στην κοινωνία του
σχολείου. Εξαναγκασµό σε σεξουαλικές πράξεις µικρών ανηλί-
κων παιδιών, συµµαθητών που όχι σπάνια βιντεοσκοπούνται και
χρησιµοποιούνται, και κάποιοι να κοµπάζουν ή να εκβιάζουν. Πριν
από κάποιους µήνες πληροφορηθήκαµε για ένα περιστατικό που
κάποιοι µαθητές µίσθωσαν, αγόρασαν δίκην µπράβων υπηρεσίες
συνοµηλίκων τους για να πάνε σε σχολείο µέσα να κυνηγήσουν
άλλους µαθητές εκεί. 

Περιγράφω µια σειρά από πράγµατα για να σας δώσω να κα-
ταλάβετε ότι το ζήτηµα δεν είναι η πρόληψη ή η Αστυνοµία. Ποιος
µπορεί να φανταστεί έναν αστυνοµικό σε κάθε προαύλιο; Ποιος
µπορεί να φανταστεί έναν αστυνοµικό σε κάθε χώρο συνανα-
στροφής παιδιών που κάνουν παρέα, που µοιράζονται τα ίδια
θρανία, τα ίδια προαύλια, τα ίδια µέσα συγκοινωνίας, τις ίδιες γει-
τονιές για να κινηθούν, και κάνουν το ένα στο άλλο αυτού του εί-
δους τα πράγµατα;

Επειδή, λοιπόν, θέλουµε η κατάσταση αυτή να αλλάξει, είµα-
στε εδώ για να κάνουµε ό,τι απαιτείται και να µην κρύβουµε το
πρόβληµα κάτω από το τραπέζι. Σκέφτηκα πολύ αν πρέπει να µι-
λήσω για αυτά τα πράγµατα όπως είναι σήµερα, αλλά νοµίζω ότι
πρέπει να ξέρει ο κόσµος τι είναι αυτό που συµβαίνει, τι αντιµε-
τωπίζουµε και πόσο πίσω έχουµε πάει. 

Η µαγική λέξη φυσικά είναι η λέξη πρόληψη. Όταν η παραβα-
τική συµπεριφορά εκδηλωθεί προφανώς και πρέπει να υπάρχει
καταστολή, πρέπει να υπάρχει αντιµετώπιση. Μεγάλη κουβέντα
πώς και τι πρέπει να γίνει εκεί. Και εκεί πρέπει να κάνουµε µια
ολόκληρη συζήτηση. Δεν αφορά µόνο την Αστυνοµία. Αφορά και
τη δικαιοσύνη. Αλλά από την ώρα που µιλάµε για παιδιά, πρέπει
να γνωρίζουµε και να συµφωνούµε ότι όταν φτάνουµε στην κα-
ταστολή και στην εξιχνίαση έχουµε ήδη αποτύχει, έχουµε αποτύ-
χει ως κοινωνία που κληροδοτούµε στις επόµενες γενιές. 

Απαιτείται, λοιπόν, µια ολιστική προσέγγιση και επιτρέψτε µου
να πω -και χάρηκα που το άκουσα- ότι απαιτείται και µια διακοµ-
µατική συνεργασία όλων µας, σε όλες τις διαστάσεις του προ-
βλήµατος αυτού, να παρέµβουµε ενεργά για να δηµιουργήσουµε
ένα προστατευµένο περιβάλλον για τα παιδιά µας, να αποδοµή-
σουµε, δηλαδή, συνολικά την κουλτούρα βίας που δηλητηριάζει
τα µυαλά τους, είτε αυτή έρχεται από τις συνέπειες του εγκλει-
σµού είτε από την ενδοοικογενειακή βία είτε από τις δύσκολες
οικονοµικές συνθήκες που µπορεί να αντιµετωπίζουν ορισµένοι
είτε έρχεται από τον τρόπο της ψυχαγωγίας, από τα τραγούδια
που ακούν, από τα παιχνίδια που παίζουν είτε έρχεται από ορι-
σµένες ακραίες, εξτρεµιστικές πολιτικές οµάδες που δηλητηριά-
ζουν τα µυαλά τους προκειµένου να τους σαγηνεύσουν. Από
όπου και αν έρχεται, δηµιουργούν αυτά τα αρνητικά αποτελέ-
σµατα που βλέπουµε και πρέπει συνολικά να τα αντιµετωπίζουµε. 

Σε κυβερνητικό επίπεδο έχει ήδη συσταθεί µια άτυπη -θα πάρει
πιο επίσηµα χαρακτηριστικά- διυπουργική οµάδα εργασίας, µε
σκοπό τη δηµιουργία ενός ολιστικού σχεδίου δράσης και αντιµε-
τώπισης του φαινοµένου της βίας και της παραβατικότητας των
ανηλίκων και της προστασίας των παιδιών µας. Συµµετέχουν,
εκτός από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο
Οικογένειας, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, το Υπουργείο Υγείας,
το Υπουργείο Αθλητισµού, το Υπουργείο Παιδείας προφανώς, και
µια σειρά από γενικές γραµµατείες. Δουλεύουµε µε ιδιαίτερα
γρήγορους ρυθµούς και νοµίζω ότι πολύ σύντοµα θα είµαστε σε
θέση να δώσουµε τα πρώτα δείγµατα γραφής, και µε δράσεις,
µε σχέδιο, µε συνεργασία, µε αλήθεια, µε ειλικρίνεια και κυρίως
µε επικοινωνία µε τα παιδιά αυτά να ανασχέσουµε, να σταµατή-
σουµε, να περιορίσουµε το φαινόµενο και να σώσουµε χαρακτή-
ρες, ζωές και ανθρώπους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Εισερχόµαστε τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 293/26-10-2023

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονί-
κης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση κ. Κωνσταντί-
νου Χήτα, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ανάγκη αποκλειστικής έκδοσης των φωτογραφιών προς εφαρ-
µογή στις νέες ταυτότητες από τους επαγγελµατίες φωτογρά-
φους».

Την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη κ. Ιωάννης Οικονόµου. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα! Με τη σχετική κοινή υπουργική

απόφαση του δικού σας Υπουργείου και του Υπουργείου Οικο-
νοµικών ορίζεται ως µη υποχρεωτική η εµπλοκή επαγγελµατία
φωτογράφου στην έκδοση των φωτογραφιών για τις νέες ταυτό-
τητες. Το κοµµάτι των νέων ταυτοτήτων γενικότερα είναι ένα
πολύ σηµαντικό θέµα, αλλά σήµερα θα πιάσουµε το κοµµάτι αυτό
και σε ό,τι αφορά τον τρόπο µε τον οποίο το αντιµετωπίζει η Κυ-
βέρνηση είναι σηµαντικό αλλά και στην απευθείας ανάθεση που
έχει γίνει ουσιαστικά για τις νέες ταυτότητες. Αυτό είναι ένα άλλο
κοµµάτι που θα το συζητήσουµε µια άλλη φορά. 

Εδώ τι κάνετε σήµερα; Η ρύθµιση αυτή είναι βέβαιο -δεν το θε-
ωρούµε µόνο εµείς- ότι θα προκαλέσει πάρα πολλά προβλήµατα,
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κύριε Υπουργέ. Είναι ένα ντόµινο αρνητικών επιπτώσεων σε πολ-
λούς τοµείς και, κυρίως, στη δραµατική συρρίκνωση του έργου
για τους επαγγελµατίες φωτογράφους. Έχουµε δίκτυο µε τρει-
σήµισι χιλιάδες καταστήµατα φωτογραφικών στην Ελλάδα, αυ-
τών που διατηρούν δηλαδή φωτογραφεία, και τους υπαλλήλους
τους µε περαιτέρω συνέπεια την ανεργία. Άρα, έχουµε µείωση
τζίρου. Αυτό είναι κακό για την Κυβέρνηση, για την πολιτεία και
για το κράτος. Και έχουµε ως συνέπειες την απώλεια φορολογι-
κών εσόδων επί του τζίρου, τον ΦΠΑ, και τα υπέρογκα κόστη αγο-
ράς από την πλευρά του Υπουργείου που πρέπει να αγοράσει
υλικοτεχνικό εξοπλισµό στα αστυνοµικά τµήµατα. 

Αυτό σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, οικονοµική επιβάρυνση, σηµαί-
νει δαπάνες όχι µόνο για το δηµόσιο αλλά και για όλους τους πο-
λίτες. Και, βέβαια, ένα επίσης σηµαντικό, το ότι στα καθήκοντα
των αστυνοµικών συµπεριλαµβάνεται και η λήψη φωτογραφιών.
Τι άλλο θα κάνουν, δηλαδή, αυτοί οι άνθρωποι; Αυτό σηµαίνει αυ-
τοµάτως ότι κάποιοι αστυνοµικοί θα λείψουν από την ήδη ελλιπή
αστυνόµευση για την ασφάλεια των πολιτών, θα τους κάνουµε
και φωτογράφους.

Άρα, προτίθεστε µε µία δεύτερη και τρίτη σκέψη, κύριε Υπουρ-
γέ, να αποσύρετε την απόφαση για την µη εµπλοκή επαγγελµατία
φωτογράφου στη λήψη φωτογραφιών για τις νέες ταυτότητες,
έτσι ώστε να µην οδηγηθούν οι άνθρωποι αυτοί που στηρίζονται
σε αυτό, στη συρρίκνωση και την οικονοµική κατάρρευση οι πάνω
από οκτώ χιλιάδες -είναι Έλληνες- άνθρωποι που ασχολούνται
επαγγελµατικά µε τη φωτογραφία, έτσι ώστε να µην προκληθούν
τεράστιες δαπάνες και από την αγορά και τη συντήρηση του σχε-
τικού εξοπλισµού στα αστυνοµικά τµήµατα αλλά και από την
απώλεια δηµοσιονοµικών εσόδων που θα προκαλέσει η εντός ει-
σαγωγικών «αποβολή» των επαγγελµατιών φωτογράφων από την
όλη διαδικασία; Είναι σηµαντικό. 

Θα θέλαµε είτε στην πρωτολογία είτε στη δευτερολογία, επί-
σης, να µας ενηµερώσετε ακριβώς για το ύψος της δαπάνης που
συνεπάγεται η µεταφορά της αρµοδιότητας της λήψης φωτογρα-
φίας από τους επαγγελµατίες φωτογράφους σε αστυνοµικούς
µε επιµέρους ανάλυση. Πραγµατικά, αν είστε πρόχειρος σήµερα,
θα το εκτιµούσαµε.

Επιπλέον, θα θέλαµε ενηµέρωση για τον ακριβή αριθµό των
στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας που θα αναλάβουν αυτές
τις αρµοδιότητες να επανδρώσουν τα γραφεία έκδοσης των νέων
ταυτοτήτων και που θα απουσιάζουν φυσικά καθηµερινά από τις
υπηρεσίες αστυνόµευσης και ασφάλειας των πολιτών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ για την ερώτηση. 
Στον τοµέα των ταυτοτήτων, κατ’ αρχάς, τα έχουµε ξαναπεί,

θέλω να το προσθέσω και σήµερα, η Ελλάδα κάνει το επόµενο
βήµα που είναι ένα πολύ σηµαντικό βήµα για την ασφάλεια των
πολιτών της, προχωρώντας στην έκδοση του νέου δελτίου ταυ-
τότητας, σύµφωνα µε αυτά που πρέπει να ανταποκριθούµε σε
επίπεδο Ευρώπης, αλλά και διεθνών οργανισµών. 

Το νέο δελτίο ταυτότητας αποτελεί ένα εργαλείο που αξιοποιεί
τις δυνατότητες της τεχνολογίας και υποστηρίζει τη συνύπαρξή
µας στο πλαίσιο µιας ευνοµούµενης πολιτείας και του κράτους
δικαίου.

Θέλω να τονίσω πριν έρθω στα ζητήµατα της ερώτησής σας,
κύριε συνάδελφε, ότι η έκδοση του νέου αστυνοµικού δελτίου
ταυτότητας είναι µια υποχρέωση της χώρας, αλλά δεν την αντι-
λαµβανόµαστε µόνο ως υποχρέωση, την αντιλαµβανόµαστε και
σαν µια µεταρρυθµιστική επιλογή. Μια επιλογή που θα παρέχει
µεγαλύτερη ασφάλεια και που θα διευκολύνει την καθηµερινό-
τητα των Ελλήνων πολιτών και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.
Άλλωστε, ασφάλεια και διευκόλυνση στο 2023 µε όρους της δε-
καετίας του ’60, βάσει των οποίων εκδίδαµε τα δελτία ταυτότητας
µέχρι σήµερα, δεν µπορούσε να εννοηθεί.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των φωτογράφων, της εύλογης
ανησυχίας τους, το οποίο αρκετές φορές έχουµε κουβεντιάσει.
Πρώτα απ’ όλα, θέλω να ξεκαθαρίσω δύο - τρία πράγµατα. Ο εξο-
πλισµός για την έκδοση των ταυτοτήτων έχει αγοραστεί στο σύ-

νολό του. Δεν πρόκειται για έναν εξοπλισµό, δηλαδή, που θα επι-
βαρύνει από δω και στο εξής. Συµπεριλαµβανόταν στις γενικότε-
ρες δαπάνες προµήθειας λογισµικού µηχανισµού όλης αυτής της
ιστορίας για την έκδοση των ταυτοτήτων. 

Τώρα, το 2018 υπήρχε µια κοινή υπουργική απόφαση περί έκ-
δοσης νέας αστυνοµικής ταυτότητας, όπου προβλεπόταν η υπο-
βολή αυτοπροσώπως από τον ενδιαφερόµενο. Να πηγαίνει, δη-
λαδή, να βγάζει µια φωτογραφία και να πηγαίνει στην αστυνοµική
αρχή. Στις 27-9-2023, µε τροποποίηση προβλέπεται ότι ο ενδια-
φερόµενος µπορεί να κάνει δύο πράγµατα: Είτε να πάει να βγάλει
τη φωτογραφία που θα βάλει στην ταυτότητα στη συγκεκριµένη
διαδικασία στα τµήµατα ασφαλείας -που διαρκεί από δώδεκα
µέχρι δεκαπέντε λεπτά, ενιαία είναι η διαδικασία, λήψη στοιχείων
βιοµετρικών φωτογραφίας κ.ο.κ.- είτε να πάει σε έναν φωτο-
γράφο έξω, να την ανεβάσει ο φωτογράφος στην πλατφόρµα my-
Photo του gov.gr και να την αντλήσει από εκεί ο αρµόδιος αστυ-
νοµικός. Γιατί αποκλείστηκαν µια σειρά από άλλες επιλογές,
όπως για παράδειγµα να πηγαίνει σε ψηφιακή µορφή, σε στικάκι,
σε οτιδήποτε; Για λόγους ασφαλείας. Για λόγους ασφαλείας σε
ό,τι αφορά τη λειτουργία του συστήµατος, για λόγους ασφαλείας
και συµβατότητας µε τις προδιαγραφές που είχαµε για να αντα-
ποκρινόµαστε σε όλα αυτά που υπάρχουν και για λόγους προ-
στασίας σε διάσταση και κυβερνοασφάλειας από διάφορες κυ-
βερνοεπιθέσεις.

Συνεπώς δεν είναι αλήθεια ότι κόβουµε τη δυνατότητα από
τους φωτογράφους τους διαπιστευµένους να γίνεται και εκεί η
διαδικασία. Αφήνουµε αυτή την επιλογή ανοιχτή στον πολίτη είτε
να πάει στο αστυνοµικό τµήµα και κατά τη διάρκεια διαδικασίας
έκδοσης ταυτότητας να φωτογραφηθεί εκεί -µε την ίδια διαδικα-
σία στον ίδιο χρόνο, δεν προκύπτει µεγαλύτερη επιβάρυνση- είτε
να πάει στον φωτογράφο του και να ανεβεί η φωτογραφία στην
εφαρµογή που σας είπα. Όπως δεν αποκλείονται φυσικά και οι
φωτογράφοι από µια σειρά από άλλες διαδικασίες που αφορούν
άλλα έγγραφα, διπλώµατα, διαβατήρια κ.ο.κ., που κι αυτό είναι
ένα σεβαστό κοµµάτι του τζίρου τους.

Τώρα σε ό,τι αφορά στα στοιχεία που ζητήσατε για τους αν-
θρώπους που ασχολούνται στην Ελληνική Αστυνοµία µε τις ταυ-
τότητες και την ανησυχία για το τι θα γίνει στο πεδίο σε ένα
υπαρκτό πρόβληµα, θέλω να σας πω το εξής: Έχουµε αυτή την
ώρα τριακόσια εξήντα επτά σηµεία σε όλη την επικράτεια αρχών
έκδοσης ταυτοτήτων, όπου υπάρχουν εγκατεστηµένα τα µηχα-
νήµατα, ο εξοπλισµός που σας είπα προηγουµένως. Έχουν εκ-
παιδευτεί γι’ αυτή τη δραστηριότητα οκτακόσιοι εξήντα επτά για
την ακρίβεια Έλληνες αστυνοµικοί και περίπου οι τετρακόσιοι εί-
κοσι από αυτούς απασχολούνται καθηµερινά για την έκδοση των
δελτίων ταυτότητας. 

Παράλληλα λειτουργούν για διάφορους λόγους και διάφορα
συµπληρωµατικά τέτοια συνεργεία, είτε για να εξυπηρετούν τους
ανθρώπους κατ’ οίκον κινητά κλιµάκια, είτε για άλλες δραστηριό-
τητες. Οι υπόλοιποι είναι αστυνοµικοί, οι οποίοι κάνουν κανονικά
τη δουλειά τους στο πεδίο και ανάλογα µε το αν υπάρχει µεγα-
λύτερη ζήτηση ή αν λείπει κάποιος από αυτούς, τους αναπληρώ-
νουν. Συνεπώς δεν επιβαρύνεται παραπάνω ο µηχανισµός για τη
λήψη της φωτογραφίας ή δεν επιβαρύνεται απ’ αυτή τη διαδικα-
σία το αστυνοµικό προσωπικό που βρίσκεται και δουλεύει στο
πεδίο. Δεν παρακωλύεται επ’ ουδενί, δηλαδή, το αστυνοµικό
έργο. 

Προτεραιότητά µας είναι η ασφάλεια των δηµόσιων εγγράφων,
θα παραµείνει προτεραιότητά µας η ασφάλεια των δηµόσιων εγ-
γράφων. Αντιλαµβανόµαστε µια αναστάτωση και µια αγωνία που
έχει επέλθει στους επαγγελµατίες φωτογράφους γι’ αυτή την
εξέλιξη. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι ούτε κόβεται η δυνατότητα να
πηγαίνει ο πολίτης εκεί να φωτογραφίζεται και ούτε φυσικά τους
στερεί τη δυνατότητα αυτή και από µια σειρά από άλλα έγγραφα
που εκδίδει η Ελληνική Αστυνοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε,
λέτε, την αγωνία των ανθρώπων αυτών, αλλά δεν θέλουν αντί-
ληψη αυτοί οι άνθρωποι, θέλουν µια λύση. Αντιλαµβάνεστε ότι
ένας ο οποίος θέλει να πάει να βγάλει καινούργια ταυτότητα είναι
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πολύ πιο εύκολο να πάει κατευθείαν στο αστυνοµικό τµήµα και
να το κάνει. Δεν θα πάει και στον φωτογράφο να βγάλει φωτο-
γραφία και στην Αστυνοµία να υπογράψει ή οτιδήποτε άλλο. Θα
το κάνει µία φορά αυτό το πράγµα. Επίσης, δεν αντιλαµβανόµα-
στε για ποιο λόγο µπήκε η ελληνική Κυβέρνηση και το συγκεκρι-
µένο Υπουργείο σε µια διαδικασία να ξοδέψει. Δεν µου απαντή-
σατε πόσα χρήµατα ξοδεύτηκαν για να πάρετε όλον αυτόν τον
υλικοτεχνικό εξοπλισµό. 

Αυτά που έχετε αγοράσει, κύριε Υπουργέ, θα τα καταθέσω και
στα Πρακτικά µετά, διότι µιλάµε τώρα εδώ για φωτογραφία µε
πολύ πρόχειρα πράγµατα. Αυτό εδώ είναι φωτογραφική µηχανή
το πολύ των 500 ευρώ. Μιλάτε για ασφάλεια, τι ασφάλεια; Εδώ
είναι πέντε εποχές πίσω, είναι ξεπερασµένη τεχνολογία κατά πέ-
ντε έτη. Δεν έχουν κανέναν επαγγελµατικό φωτισµό, όπως τα
έχετε στήσει και συγγνώµη για την έκφραση, αλλά είναι σαν
µικρά τσαντιράκια µε παραβάν µέσα στα αστυνοµικά τµήµατα.
Δεν έχουν καµµία βιοµετρική πρόβλεψη. Πώς θα βγει, λοιπόν, η
καινούργια πολυδιαφηµισµένη ασφαλή, όπως λέτε, νέα ταυτό-
τητα; Με αυτά εδώ τα τσαντιράκια που έχετε στήσει στα αστυνο-
µικά τµήµατα; 

Εγώ δεν καταλαβαίνω, επίσης, τη σπουδή του κράτους να κα-
ταργήσει, να εξουδετερώσει ουσιαστικά, έναν κλάδο και να µε-
ταφέρει την αρµοδιότητα αυτή στην Αστυνοµία. Δεν το καταλα-
βαίνω. Μιλάµε για αθέµιτο ανταγωνισµό. Ξεκάθαρα! Και προ-
σέξτε, ο αθέµιτος ανταγωνισµός ξεκινάει από την ίδια την πολι-
τεία. Είναι απίστευτο αυτό το πράγµα. 

Υπάρχει ήδη σηµαντική µείωση στη δουλειά αυτών των ανθρώ-
πων. Έβγαζαν περίπου δεκαπέντε µε είκοσι φωτογραφίες την
ηµέρα, πλέον γνωρίζετε αυτά τα προβλήµατα. Το να λέτε ότι
«γνωρίζουµε την ανησυχία τους», ξέρετε δεν λέει κάτι. Πρέπει να
κάνετε κάτι!

Επίσης, ποιο είναι το σκεπτικό που αγοράστηκαν όλα αυτά; Και
αφού µιλάτε για την ασφάλεια, πρέπει να υπάρχει ψηφιακή απο-
τύπωση 100% και όχι τώρα στη γωνιά του αστυνοµικού τµήµατος
βάλαµε ένα παραβάν, έναν αστυνοµικό που τον εκπαιδεύσαµε.
Τι εκπαιδεύσαµε; Είναι δυνατόν να φθάσει στο επίπεδο του επαγ-
γελµατία φωτογράφου ένας αστυνοµικός; Τι να πρωτοκάνει
αυτός ο αστυνοµικός; Όλα ο αστυνοµικός τα κάνει. Όλα πια!
Οκτακόσια εβδοµήντα άτοµα δεν θα λείψουν, δέκα εκατοµµύρια
Έλληνες δεν θα πάνε να βγάλουν ταυτότητα; Κάποιοι θα πάνε να
βγάλουν ή όσοι θέλουν, εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω τι θα γίνει
µε αυτή την ιστορία. Κάποια στιγµή, όµως, θα υπάρξει φόρτος
εργασίας. Τι να πούµε; «Βγάζουν φωτογραφίες οι αστυνοµικοί,
δεν µπορώ να τους βγάλω έξω να προφυλάξουν τον πολίτη;».
Αφήστε τις οικονοµικές απώλειες, τα περί τζίρου που σας είπα,
έσοδα, ΦΠΑ, φόρο κ.λπ.. Και την ίδια στιγµή επιβάλλεται και ένα
τέλος 10 ευρώ στον πολίτη για την έκδοση ταυτότητας, για µια
διαδικασία η οποία είναι υποχρεωτική. Δηλαδή, και µε υποχρεώ-
νεις να το κάνω και µε χρεώνεις και 10 ευρώ. Για ποιον λόγο να
το κάνω; Για να βγει το έξοδο ή το deal που έγινε για να αγορα-
στεί ο εξοπλισµός;

Για το θέµα των ταυτοτήτων τώρα ένα γενικό σχόλιο. Για εµάς
είναι και πολιτικό είναι και οικονοµικό -γιατί µιλάµε για πολλά εκα-
τοµµύρια ευρώ µε απευθείας ανάθεση που έγινε- είναι και βιω-
µατικό ή θρησκευτικό, αν θέλετε, για κάποιους άλλους. Θα τα
πούµε σε µια άλλη ερώτηση αυτά και όχι σήµερα. Σήµερα έχει
να κάνει πραγµατικά σε σχέση µε αυτούς τους συµπολίτες µας
οι οποίοι ουσιαστικά χάνουν τη δουλειά τους. 

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, µιας κι είστε ο πολιτικός προϊστάµε-
νος, περισσεύουν αστυνοµικοί για κάτι τέτοιο; Ήδη –το ξέρετε
πολύ καλά- λείπουν αστυνοµικοί από τους δρόµους, από το πεδίο
δράσης της καθηµερινότητας. Επίσης –και κλείνω- η Κυβέρνησή
σας ήταν αυτή που διαφήµισε και νοµοθέτησε αν θυµάστε –που
θυµάστε- την εφαρµογή myPhoto και οι επαγγελµατίες φωτογρά-
φοι στήριξαν τη συγκεκριµένη απόφαση και νοµοθεσία, την
εφαρµογή αυτή, επένδυσαν σε αυτή, για να µπορεί να εξυπηρε-
τηθεί ο πολίτης, µε διάφορες δικλίδες ασφαλείας. Αυτά λέγατε,
θυµάστε. 

Υπάρχει ένα δίκτυο έτοιµο, τρεισήµισι χιλιάδων φωτογραφιών
ανά την Ελλάδα. Πρέπει να το ξανασκεφτείτε. Είναι πραγµατικά
πρόβληµα. Και έρχεστε τώρα και βάζετε αστυνοµικούς να βγά-

ζουν φωτογραφίες στα αστυνοµικά τµήµατα. Νοµίζουµε ότι είναι
κατάντια. Και προσέξτε, να λειτουργούν σαν υποτυπώδη στού-
ντιο φωτογράφησης, χωρίς να υπάρχει η κατάλληλη ούτε τεχνο-
γνωσία -κανένας αστυνοµικός δεν πρόκειται να µάθει µέσα σε
δύο - τρία µαθήµατα ή ένα σεµινάριο που θα παρακολουθήσει-
και είναι και αµφίβολο αν θα υπάρχει κι ο κατάλληλος εξοπλι-
σµός. Αυτά στη διάθεσή σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Για τα γενικότερα ζητήµατα των ταυτοτήτων είπα κάποια πρά-

γµατα στην πρωτολογία µου, είπατε κι εσείς. Καταλαβαίνω ότι θα
έχουµε συνέχεια σε αυτή την πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση. Για
µας είπα ότι είναι µια µεταρρυθµιστική επιλογή, που ανταποκρί-
νεται στις υποχρεώσεις της χώρας, και προφανώς όλη προετοι-
µασία και ό,τι απαιτούνταν να γίνει για να φτάσουµε µέχρι εδώ
έχει γίνει, µε τη διαφάνεια και µε τη νοµιµότητα που απαιτείται
και που ελέγχεται, και ελέγχτηκε άλλωστε πολλές φορές από φο-
ρείς και από δοµές ελληνικής πολιτείας. 

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο θέµα. Κύριε συνάδελφε, για
να είµαστε ειλικρινείς, εδώ ένα ζήτηµα υπάρχει. Θα σας πω τι ζή-
τηµα υπάρχει και τι δεν υπάρχει. Υπάρχει το ζήτηµα ότι όντως
ένας κλάδος, σε σχέση µε τον τρόπο που εκδίδονταν οι ταυτότη-
τες µέχρι τώρα, αλλά άλλης τεχνολογίας, άλλων προδιαγραφών,
άλλης διαδικασίας, στερείται το δικό του προνόµιο. Διότι µόνο
εκεί ήταν. Αυτό το θέµα είναι υπαρκτό και υπάρχει. Είναι ένα θέµα
που µας απασχόλησε. Σας είπα πώς τοποθετηθήκαµε, πώς πάρ-
θηκαν οι αποφάσεις. 

Σε αυτή τη φάση δεν εξετάζουµε κάτι διαφορετικό. Εδώ είµα-
στε, όµως, δεδοµένου ότι αυτή η διαδικασία θα κρατήσει δύο και
τρία χρόνια, να δούµε πώς διαµορφώνονται τα πράγµατα στο
µέλλον για να δούµε κάτι διαφορετικό. Αλλά αυτό είναι το µόνο
θέµα που υπάρχει, το γεγονός δηλαδή ότι από εκεί που είχαν το
αποκλειστικό προνόµιο, τώρα έχουν και το παράλληλο προνόµιο,
µπορεί ο άλλος να πηγαίνει στα αστυνοµικά τµήµατα. 

Άλλο θέµα δεν υπάρχει. Γιατί δεν υπάρχει; Πρώτον, διότι ο
αστυνοµικός που είναι εκεί δεν είναι ένας αστυνοµικός ειδικός
φωτογράφος, ο οποίος επιβαρύνεται µε µια παραπάνω υπηρεσία
από αυτή που θα έκανε έτσι κι αλλιώς, προκειµένου να ακολου-
θήσει τη διαδικασία για να βγει η ταυτότητα. Είναι ένας σεταρι-
σµένος µηχανισµός µε µηχανήµατα σύγχρονης τεχνολογίας. Εάν
η φωτογραφία δεν πληροί τις προϋποθέσεις που πρέπει να πλη-
ροί, δεν γίνεται να ενταχθεί συνολικότερα στο σύστηµα. Αυτό
απαντά και στις ανησυχίες τις εύλογες που υπάρχουν για το αν
θα γίνεται µε τις προδιαγραφές που θα υπάρχει. Ένα το κρατού-
µενο. 

Δεύτερον, σας απάντησα ποιος είναι ο αριθµός των ανθρώπων
που ασχολείται µε τη συγκεκριµένη διαδικασία, προκειµένου να
βγει σε πέρας αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση. Δεν είναι άνθρωποι
οι οποίοι θα λείψουν από το πεδίο χωρίς να έχουν κάποια δουλειά
να κάνουν. Είναι ζυγισµένοι, αριθµηµένοι, υπολογισµένοι µέσα
στο γενικότερο πρόβληµα και έλλειψη προσωπικού που κάνουµε,
για να έρθει σε πέρας µια πάρα πολύ σηµαντική διαδικασία σε
ό,τι αφορά την Ελληνική Αστυνοµία. Έτσι έχουν τα πράγµατα.
Αυτά είναι τα ζητήµατα. 

Είµαστε εδώ παρακολουθώντας την εξέλιξη της πορείας των
ταυτοτήτων, που εξελίσσεται πολύ οµαλά, µε τα ραντεβού να
έχουν ανοίξει, να έχουν σχεδόν κλειστεί µέχρι και το τέλος του
πρώτου µήνα του 2024, να είµαστε σε έναν πολύ ικανοποιητικό
αριθµό και ροή τώρα, να έχουµε αποφύγει την ταλαιπωρία των
πολιτών και να εξελίσσεται αυτή η διαδικασία αλλαγής µε βάση
τα σύγχρονα τεχνολογικά χαρακτηριστικά ασφάλειας που πρέπει
να έχουµε, όπως επιβάλλεται και από τη συµµετοχή µας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά όπως µας ζητούν και διάφοροι διεθνείς
οργανισµοί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην έκτη µε αριθµό 279/23-10-2023 επίκαιρη
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ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αθανασίου Χαλκιά, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ένοπλη επίθεση
στον Ιερό Ναό Αγίου Παντελεήµονα».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Οικονό-
µου.

Κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ. Την Πέµπτη 19 Οκτωβρίου 2023

σηµειώθηκε σύλληψη ατόµου µε καταγωγή από τη Συρία, ο
οποίος είχε εισέλθει παρανόµως στη χώρα µέσω των χερσαίων
συνόρων στην περιοχή του Έβρου, εντός του Ιερού Ναού Αγίου
Παντελεήµονα στο κέντρο της Αθήνας. Ο εικοσιτετράχρονος
άντρας µε καταγωγή από τη Συρία εισήλθε στον ιερό ναό και έφε-
ρε στην κατοχή του µαχαίρι, ενώ φώναζε την περίφηµη στους
ακραίους ισλαµιστές φράση «Ο θεός είναι µεγάλος» στα αραβικά.
Παρ’ όλο που δεν κατέστη ξεκάθαρο, εάν είχε την πρόθεση να
χρησιµοποιήσει το µαχαίρι, έχουµε κάθε λόγο να πιστεύουµε ότι
θα το έπραττε, καθώς ο συγκεκριµένος άντρας έχει απασχολήσει
πολλάκις τις αρχές στο παρελθόν, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα.

Το περιστατικό αυτό έρχεται να προστεθεί σε µια σειρά από
ακραίες επιθέσεις που έχουν σηµειωθεί τόσο εντός του Ιερού
Ναού Αγίου Παντελεήµονα όσο και στην γύρω από αυτόν πε-
ριοχή. Μαρτυρίες των κατοίκων αναδεικνύουν τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν σε καθηµερινή βάση, ενώ οι επιθέσεις τεί-
νουν να συµβαίνουν ειδικά κατά τη λειτουργία του ιερού ναού.
Χαρακτηριστικό αποτελεί το γεγονός της επίθεσης µε γκαζάκια
κατά τη διάρκεια της Αναστάσιµης ακολουθίας το περασµένο
µόλις Πάσχα. 

Παρ’ ότι τα προβλήµατα αυτά είναι γνωστά στις τοπικές αρχές,
το Τµήµα Ασφαλείας Αγίου Παντελεήµονα παραµένει υποστελε-
χωµένο, ενώ το ειδικό βαν της Αστυνοµίας για την προστασία του
ιερού ναού, το οποίο έδρευε στην περιοχή τα προηγούµενα χρό-
νια, έχει σταµατήσει τη δράση του, αφαιρώντας το δικαίωµα στην
ασφάλεια από τους κατοίκους της περιοχής. Παρ’ ότι έχουν γίνει
κατ’ επανάληψη αιτήµατα για την αύξηση της προστασίας και την
παροχή επιπλέον αστυνοµικών στο εν λόγω τµήµα ασφαλείας,
δεν έχει ληφθεί έως και σήµερα κανένα µέτρο. 

Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός: Προτίθεστε να πάρετε άµεσα
µέτρα για την προστασία των κατοίκων στην περιοχή του Αγίου
Παντελεήµονα και την απρόσκοπτη τέλεση των θρησκευτικών
τους -και όχι µόνο- καθηκόντων και αν ναι ποια θα είναι αυτά; 

Δεύτερον, µε ποιον τρόπο εξετάζετε τα αιτήµατα των αιτού-
ντων άσυλο και πώς διασφαλίζετε ότι δεν εισέρχονται στη χώρα
άτοµα που ανήκουν σε ακραίους ισλαµιστές;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Ελλάδα έχει καταφέρει να είναι ένα σύγ-

χρονο κράτος δικαίου, δηµοκρατικό, φιλελεύθερο, µε οµοιογενή
χαρακτηριστικά, που παράλληλα σέβεται και προάγει όλα τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Σεβόµαστε την διαφορετικότητα. Ταυτό-
χρονα όµως -θέλω να το ξεκαθαρίσω- σεβόµαστε και προάγουµε
τον άδολο πατριωτισµό, τις παραδοσιακές αξίες, τη θρησκεία
µας, ως θεµελιακές αξίες, θεµελιακές συνιστώσες του Ελληνι-
σµού διαχρονικά. 

Η απόπειρα εργαλειοποίησης περιστατικών και γεγονότων, µε
σκοπό την προβολή ακραίας ανησυχίας, θέσεων, την ανάπτυξη
επίπλαστων φόβων, ακόµα-ακόµα και τη διαιώνιση κάποιων ρα-
τσιστικών θέσεων, µε απώτερο σκοπό να δηµιουργούµε ανησυ-
χίες ή να ψαρεύουµε σε θολά νερά, είναι κάτι που πρέπει να µας
βρίσκει όλους συνολικά απέναντι. 

Εµείς επιλέγουµε κάθε γεγονός να το αντιµετωπίζουµε στις
πραγµατικές του διαστάσεις, στα µεγέθη που έχει και να µην επι-
τρέπουµε να διαταράσσεται ούτε η συνεκτικότητα της κοινωνίας
και των πολιτών ούτε και η κοινωνικοοικονοµική ζωή του τόπου,
είτε αυτό αφορά την πρωτεύουσα είτε την υπόλοιπη Ελλάδα, µε
υπερβολές και µε προεκτάσεις που δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. 

Σε ό,τι αφορά το περιστατικό για το οποίο µε ρωτάτε: Με συ-
ντονισµένες και άµεσες ενέργειες των αστυνοµικών της Γενικής
Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αττικής απετράπη εκείνη τη µέρα -ήταν
Πέµπτη 19 Οκτωβρίου 2023 νοµίζω- ένα επεισόδιο στον Ιερό Ναό
του Αγίου Παντελεήµονα, στο κέντρο της Αθήνας, µε δράστη
υπήκοο τρίτης χώρας. 

Η Αστυνοµία έδρασε άµεσα. Ακολουθήθηκε κατά γράµµα η
διαδικασία που προβλέπεται σε αυτές τις περιπτώσεις, µε τη συν-
δροµή όλων των αρµόδιων υπηρεσιών, και σχηµατίστηκε η δικο-
γραφία και η παραποµπή ενώπιον της δικαιοσύνης του συγκεκρι-
µένου ατόµου. Έγιναν ταυτόχρονα και όλα τα υπόλοιπα που πρέ-
πει να γίνουν σε χρόνο ρεκόρ, έρευνες στα σπίτια που διέµενε,
προληπτικές ενέργειες ελέγχου σε ανθρώπους µε τους οποίους
είχε συναναστροφή και ούτω καθεξής. 

Αναφορικά µε το ειδικό όχηµα βαν της Ελληνικής Αστυνοµίας
που ρωτάτε, που διατίθεται για την προστασία του Ιερού Ναού
του Αγίου Παντελεήµονα, προσωρινώς έχει αντικατασταθεί από
εποχούµενη περιπολία της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Αθηνών. 

Παράλληλα, κιόλας από την 7η Σεπτεµβρίου του 2023, µε σχε-
τική διαταγή της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Αθηνών, επι-
καιροποιήθηκε και εντατικοποιήθηκε ο επιχειρησιακός σχεδιασ-
µός αστυνόµευσης ευρύτερα στην περιοχή του Αγίου Παντελεή-
µονα και στην Αχαρνών, που περιλαµβάνει σε καθηµερινή βάση
αυξηµένες δυνάµεις της Διεύθυνσης Αστυνόµευσης Αθηνών. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά αυτό που µε ρωτάτε στην ερώτηση που
καταθέσατε, βρισκόµαστε σε άµεση συνεργασία µε το Υπουργείο
Μεταναστευτικής Πολιτικής και Ασύλου, που έχει την ευθύνη
απονοµής ασύλου, και συνδράµουµε όποτε προβλέπεται και
όποτε χρειάζεται. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω, µε αφορµή την ερώτηση του κυρίου συ-
ναδέλφου, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι απολύτως φυσιολογικό να εί-
µαστε όλοι ανήσυχοι µε αυτά που γίνονται µετά την τροµο-
κρατική επίθεση της Χαµάς και τον πόλεµο που διεξάγεται στη
Γάζα. Σε ό,τι αφορά τη χώρα µας, έχουµε εντατικοποιήσει από
την πρώτη στιγµή τα µέτρα φύλαξης σε πιθανούς, σε προφανείς
στόχους, ελληνικούς και ξένους, είτε αυτό αφορά ισραηλινούς
στόχους, είτε αφορά παλαιστινιακούς στόχους, είτε αφορά µέρη
στα οποία κινείται πάρα πολύς κόσµος. Έχουµε αυξήσει την εµ-
φανή αστυνόµευση, πέραν της φύλαξης, γύρω από όλα αυτά και
προφανώς έχουµε τα ραντάρ και τις κεραίες µας ανοιχτές, τα
πληροφοριακά µας δίκτυα ενεργοποιηµένα, για να συλλέγουµε
κάθε κρίσιµη πληροφορία, κάθε ερέθισµα, που θα µας οδηγήσει
προληπτικά στο να αποτρέψουµε πράγµατα που κανείς δεν θέλει
να ζήσουµε στη χώρα µας. 

Προφανώς η κατάσταση είναι δύσκολη, όχι µόνο για την
Αθήνα, όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά για ολόκληρη την Ευρώπη.
Είµαστε υποχρεωµένοι από την εξέλιξη των πραγµάτων να είµα-
στε σε εγρήγορση, να έχουµε εντατικοποιηµένες και επικαιρο-
ποιηµένες τις επιχειρησιακές µας δράσεις, αλλά αυτό απέχει
αρκετά από το να πούµε ότι βρισκόµαστε σε κατάσταση πανικού.
Έχουµε τον νου µας. Λαµβάνουµε τα µέτρα µας µε ψυχραιµία,
µε αποφασιστικότητα και µε επαγγελµατισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µε στενο-
χωρεί και µε θλίβει αν πιστεύετε ότι οι Σπαρτιάτες πάµε να κά-
νουµε εδώ µια µικροπολιτική βασισµένη σε αερολογίες και τα
σχετικά. Οι Σπαρτιάτες προσπαθούµε να αναδείξουµε προβλή-
µατα που αφορούν τον ελληνικό λαό και να έχουµε µια εποικο-
δοµητική αντιπολίτευση για να υπάρξουν πραγµατικές λύσεις.

Από την επίσκεψή µου στο ναό, αυτό που εξέλαβα από τους
κατοίκους και τους ιερείς είναι ότι έχουν τροµοκρατηθεί και δεν
είναι µεµονωµένο περιστατικό. Θα καταθέσω µετά στα Πρακτικά
διάφορα δηµοσιεύµατα µε διάφορες περιπτώσεις εκτός από τη
συγκεκριµένη. Έχουµε κάποιους ιµάµηδες σε ένα µεγάλο νησί
της χώρας µας να εξυµνούν και να καλούν σε τζιχάντ. Έχουµε
δηµοσιεύµατα την ηµέρα της αποτρόπαιης επίθεσης που δέχτη-
καν Ισραηλινοί πολίτες από την τροµοκρατική οργάνωση της
Χαµάς που έσφαζαν αδιακρίτως γυναικόπαιδα, να πανηγυρίζουν
σε hot spot της χώρας µας. Έχουµε δει φαινόµενα ακραίων ισ-
λαµιστών.
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Οι Σπαρτιάτες δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε τους µουσουλ-
µάνους. Σεβόµαστε πλήρως το ελληνικό Σύνταγµα περί ανεξιθρη-
σκείας. Ο καθένας είναι ελεύθερος να πιστεύει ό,τι θέλει, αλλά
σε καµµία των περιπτώσεων δεν µπορούµε να αποδεχθούµε
ακραίους ισλαµιστές φονταµενταλιστές. 

Επειδή έχουµε πάρα πολλά φαινόµενα και στην Ευρώπη µε επι-
θέσεις από τέτοιους κύκλους, γι’ αυτό και γίνεται αυτή η κουβέ-
ντα, για να δούµε τι µέτρα ακριβώς έχετε λάβει, αν οι µυστικές
µας υπηρεσίες κατευθύνονται, αν τους παρακολουθούν, τέλος
πάντων.

Τίθεται ένα σοβαρό ερώτηµα. Δεν είναι αποκλειστικά αρµοδιό-
τητά σας, αλλά νοµίζω ότι έχετε µια αγαστή συνεργασία µε το
Υπουργείο Μετανάστευσης. Όλα αυτά τα άτοµα που αιτούνται
ασύλου και θέλουν να έχουν τα προτερήµατα µιας δηµοκρατικής
χώρας και την προστασία της, δεν είναι δυνατό να λειτουργούν
έτσι και να ασπάζονται τέτοιες απόψεις, ούτε να κάνουν κλοπές
και ληστείες ενδεχοµένως. Άρα για όλα αυτά τα άτοµα, όταν προ-
βαίνουν σε τέτοιες ενέργειες, µήπως θα έπρεπε να κοιτάµε το αί-
τηµα ασύλου να καταργείται, να µην εξετάζεται και να γίνεται
άµεση απέλαση; Ο συγκεκριµένος εκείνη την ηµέρα είχε διοικη-
τική απέλαση, η οποία δεν έχει πραγµατοποιηθεί. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η στάση της ελληνικής πολιτείας απέναντι σε ακραίες συµπε-
ριφορές, σε δυνητικά εξτρεµιστικές στάσεις, η στάση της ελλη-
νικής πολιτείας και της ελληνικής Κυβέρνησης, αυτής της Κυβέρ-
νησης, απέναντι σε όσους θέλουν παράνοµα να έρχονται στη
χώρα και να καλλιεργούν τέτοιου είδους νοσηρά σενάρια που
έχουν στο µυαλό τους, δεν είναι κάτι που µας απασχολεί τώρα
ούτε είναι κάτι για το οποίο προφανώς και η ελληνική Κυβέρνηση
τώρα είναι που θα δώσει δείγµατα γραφής. Είναι ένα περιβάλλον
στο οποίο έχουµε δώσει δείγµατα γραφής από το 2020, από τότε
που είχαµε την υβριδική επίθεση στον Έβρο, είναι η αλλαγή κουλ-
τούρας σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση όσων θεωρούν ότι η
χώρα µπορεί να είναι ξέφραγο αµπέλι σε ό,τι αφορά το µετανα-
στευτικό και το προσφυγικό, είναι οι δράσεις της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας στον Έβρο, του Ελληνικού Λιµενικού στα νησιά µας, είναι
η προσέγγιση συνολικά της ελληνικής πολιτείας απέναντι σε αυτό
µε το γεγονός ότι η χώρα έχει σύνορα και ασκεί µια αυστηρή και
δίκαιη µεταναστευτική πολιτική, σεβόµενη τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα. 

Αυτό είναι που εµείς θεωρούµε ότι θωρακίζει τη χώρα, αυτό
είναι που πρέπει να κάνει µια ισχυρή χώρα όπως είναι και αισθά-
νεται ισχυρή η Ελλάδα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο
πλαίσιο του κράτους δικαίου, στο πλαίσιο της αυτονόητης υπο-
χρέωσής µας να προστατέψουµε την κοινωνία µας, τη χώρα µας,
τα σύνορά µας και τα σύνορα της Ευρώπης.

Προφανώς µε αυτά που εξελίσσονται πολύ κοντά, στη γειτονιά
µας, ένα περιφερειακό υποσύστηµα, οφείλουµε να είµαστε δύο
και τρεις φορές πιο ενεργοποιηµένοι, σε µεγαλύτερη εγρήγορση,
όχι, όµως, σε πανικό. Οφείλουµε να αξιοποιούµε τα δίκτυα πλη-
ροφοριών, οφείλουµε να συµπεριφερόµαστε µε σύνεση, οφεί-
λουµε να καταγράφουµε τα γεγονότα, οφείλουµε να φροντίζουµε
µε τις δυνάµεις µας µέσα στις δοµές να µην παρατηρούνται
έκτροπα. Νοµίζω ότι η Ελληνική Αστυνοµία, σε συνδυασµό και µε
άλλες υπηρεσίες, έχει φροντίσει να εξασφαλίσει µια σχετική ησυ-
χία µέσα στις δοµές, χωρίς να παρατηρούνται πράγµατα που
όλοι µπορεί να φοβόµαστε ότι θα ήταν χειρότερα. 

Βλέπουµε ένα κύµα αντιδράσεων που πυροδοτείται από αυτά
που γίνονται στη Γάζα όχι µόνο στη χώρα, αλλά και αλλού. Με
σύνεση, µε ψυχραιµία, µε αποφασιστικότητα είµαστε εδώ για να
κάνουµε µετρηµένα βήµατα γιατί, κύριε συνάδελφε -και έχει ση-
µασία να το ξεκαθαρίσουµε αυτό- η Αστυνοµία, η ΕΛ.ΑΣ., όπως
και οι υπόλοιπες υπηρεσίες του κράτους, δεν είναι ούτε µπορεί

να λειτουργήσουν σαν µια οµάδα ή σαν µια παρέα που ο καθένας
µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Στη δηµοκρατία δεν έχει σηµασία µόνο
ο σκοπός και το αποτέλεσµα. Έχει και το µέσο, έχει και το πώς.

Στο πλαίσιο αυτό η δράση µας καθορίζεται από το Σύνταγµα
και από τους νόµους. Όποιος δεν σέβεται το Σύνταγµα και τους
νόµους, όποιος δεν σέβεται τις διαδικασίες βάσει των οποίων τού
συµπεριφέρεται η χώρα, είτε είναι Έλληνας πολίτης είτε έχει βρε-
θεί στη χώρα µε τον οποιοδήποτε τρόπο έχει βρεθεί, µην έχετε
καµµία αµφιβολία ότι θα υφίσταται χωρίς εκπτώσεις, χωρίς αστε-
ρίσκους τις συνέπειες αυτής της παράνοµης, παραβατικής, άδι-
κης συµπεριφοράς του. Αυτό κάναµε και αυτό θα εξακολουθούµε
να κάνουµε.

Δυο λόγια και για κάτι που είναι πολύ σχετικό µε την επίκαιρη
ερώτησή σας. Σε ό,τι αφορά την αστυνόµευση στην Αθήνα, έ-
χουµε πλήρη επίγνωση ότι και στην Αθήνα και αλλού υπάρχουν
περιθώρια να είµαστε πολύ πιο αποτελεσµατικοί. Αυτό επεξερ-
γαζόµαστε µε ένα σχέδιο αναδιάταξης των δυνάµεων και των
υπηρεσιών, µε περισσότερη εµφανή αστυνόµευση, µε περισσό-
τερες περιπολίες, ώστε να νιώσει ο κόσµος πολύ περισσότερη
Αστυνοµία κοντά του, για ασφάλεια στις γειτονιές της Αθήνας,
στις γειτονιές των δήµων της Αθήνας. Το πετύχαµε σε ένα βαθµό
µε την Τροχαία. Νοµίζω ότι τα αποτελέσµατα είναι αρκετά εµ-
φανή στους καλόπιστους, αυτούς που κυκλοφορούν στους δρό-
µους σε σχέση µε το παρελθόν. Θα το πετύχουµε και σε ό,τι
αφορά την εµφανή αστυνόµευση µε µια σειρά σχεδίων και αλλα-
γών µαζί µε την προσθήκη και την υποστήριξη της τεχνολογίας
στο όχι πολύ µακρινό χρονικό διάστηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα συζητηθεί η δεύ-

τερη µε αριθµό 287/26-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθανάσιου (Νάσου) Ηλιό-
πουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Σε
ποιες ενέργειες έχει προχωρήσει η Κυβέρνηση σχετικά µε τη δια-
λεύκανση της υπόθεσης Μανιουδάκη;».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ιωάννης Οικονόµου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήταν Παρασκευή 1 Σεπτεµβρίου όταν ο Κώ-

στας Μανιουδάκης ξεψύχησε δεµένος µε χειροπέδες στα χέρια
αστυνοµικών των ΤΑΕ Σούδας. Η επίσηµη ανακοίνωση µιλούσε
για καρδιακή ανακοπή κατά τη διάρκεια τυπικού αστυνοµικού
ελέγχου. 

Ποια είναι, όµως, η αλήθεια; Η οικογένεια καταγγέλλει ότι όταν
είδαν τη σορό του αδικοχαµένου στο Κέντρο Υγείας Βάµου, το
πίσω µέρος του κεφαλιού είχε αφήσει στο κρεβάτι µεγάλες πο-
σότητες αίµατος. Στο σηµείο του ελέγχου βρέθηκαν κηλίδες αί-
µατος και σπασµένα τα γυαλιά του αδικοχαµένου. Μάλιστα, τα
γυαλιά βρέθηκαν σε µεγάλη απόσταση από µια µεγάλη κηλίδα
αίµατος που υπήρχε στο συγκεκριµένο σηµείο. 

Ξέρετε, το σηµείο που έγινε ο έλεγχος είναι δίπλα στο χωριό,
είναι ένα σηµείο στο οποίο υπάρχουν σπίτια, υπάρχουν επιχειρή-
σεις, πλέον ο κόσµος µιλάει και στο χωριό οι κάτοικοι λένε ότι
τον άνθρωπο τον σκότωσε στο ξύλο η Αστυνοµία. Υπάρχουν µαρ-
τυρίες οι οποίες αναφέρουν ότι τον πέταξαν κάτω και τον έδει-
ραν, ότι ένας αστυνοµικός µε το γόνατό του τον πίεζε δυνατά στο
στήθος. Έχουµε, δηλαδή, µία περίπτωση στην οποία έχουµε έναν
άνθρωπο µε τραύµα στο πίσω µέρος του κεφαλιού το οποίο αι-
µορραγεί ανεξέλεγκτα, µε εκδορές σε όλο το κεφάλι και πολλά
σηµάδια στο πρόσωπο. Κατανοείτε κι εσείς ότι αυτά δεν συνά-
δουν µε την εικόνα θανάτου από καρδιακή ανακοπή.

Σε σχέση µε την έρευνα, η οικογένεια ακόµα δεν έχει πάρει τα
αντίγραφα της δικογραφίας. Η οικογένεια έχει ζητήσει τα στοι-
χεία των αστυνοµικών που µετείχαν στο συγκεκριµένο έλεγχο και
επίσης ακόµα δεν τα έχει πάρει. Με την άρνηση παροχής των συ-
γκεκριµένων στοιχείων δεν είναι δυνατό να ασκηθούν οι απαραί-
τητες νοµικές ενέργειες και µιλάµε εκ µέρους µιας οικογένειας
που αυτήν τη στιγµή, πέρα από το ότι έχασε τον άνθρωπό της,
έχει και ανήλικα παιδιά. 
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Μάλιστα, η ανακοίνωση που έβγαλε η Ένωση Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Χανίων προχώρησε σε ένα ακόµα περιστατικό αυθαι-
ρεσίας, γιατί προσπάθησε να προδικάσει το αποτέλεσµα της
έρευνας και να εκφοβίσει πολίτες που ήθελαν να µιλήσουν. 

Όλα τα παραπάνω -και θα αναφερθώ µόνο σε ένα στοιχείο από
την τελευταία έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη σχετικά µε τον
εθνικό µηχανισµό διεύρυνσης περιστατικών αυθαιρεσίας- µπλέ-
κουν, αν θέλετε, σε µια µεγαλύτερη εικόνα. Στη συγκεκριµένη έκ-
θεση ο Συνήγορος του Πολίτη µιλάει για αδράνειες συνολικά ως
προς την έγκαιρη συλλογή κρίσιµου αποδεικτικού υλικού και
αυτό είναι µόνο ένα από τα στοιχεία της συγκεκριµένης έκθεσης. 

Με βάση αυτά θέλω να σας ρωτήσω σε ποιες ενέργειες θα
προχωρήσετε για τη γρήγορη και απρόσκοπτη ολοκλήρωση της
έρευνας, σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο πειθαρχικός έλεγχος των
εµπλεκόµενων αστυνοµικών και αν σήµερα, αυτή τη στιγµή που
µιλάµε οι συγκεκριµένοι συνεχίζουν να εκτελούν κανονικά τα κα-
θήκοντά τους και να βρίσκονται στον δρόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Κύριε συνάδελφε, η Ελληνική Αστυνοµία εκτελεί τα καθή-
κοντά της µε κύριο σκοπό την ασφάλεια των πολιτών, την προ-
στασία των πολιτών. Και κάνει αυτό το ιερό χρέος όπως επιτάσ-
σουν το Σύνταγµα και οι νόµοι. Το είπα και προηγουµένως. Οφεί-
λουµε να λειτουργούµε όπως η δηµοκρατία ορίζει. Η Αστυνοµία
οφείλει να δρα οργανωµένα µε βάση την εκπαίδευσή της, οφείλει
να δρα µε βάση αυτά που προσδιορίζει το Σύνταγµα και οι νόµοι.
Γιατί, όπως είπα και προηγουµένως, στη δηµοκρατία δεν έχει ση-
µασία µόνο ο σκοπός και το αποτέλεσµα αλλά και το µέσο. Ο
αστυνοµικός, δηλαδή, δεσµεύεται να λειτουργεί µεταξύ άλλων
µε τις αρχές της αναλογικότητας, της αναγκαιότητας, της καταλ-
ληλότητας. 

Η αστυνοµία οφείλει να δρα οργανωµένα µε βάση την εκπαί-
δευσή της. Αυτό είναι που λέµε, αυτό είναι που περιγράφουµε,
αυτό είναι που γίνεται στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώ-
σεων και που εφαρµόζουν οι άντρες και γυναίκες της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Και όπου αυτό δεν εφαρµόζεται οι εσωτερικές δια-
δικασίες ελέγχου, όπως περιγράφονται, αποδίδουν την ευθύνη
ή ερευνούν σε βάθος περιστατικά παραβατικότητας και αυθαι-
ρεσίας. Δεν αφήνουµε καµµία σκιά να πλανάται διότι δεν έχουµε
κανένα λόγο να αφήσουµε καµµία σκιά να πλανάται. Θέλουµε µια
σύγχρονη, αποτελεσµατική και δηµοκρατική αστυνοµία και προς
αυτόν τον τρόπο δουλεύουµε.

Σε ό,τι αφορά στο περιστατικό για το οποίο µε ρωτάτε, υπήρξε
πράγµατι ένας έλεγχος από αστυνοµικούς του τµήµατος αστυ-
νοµικών επιχειρήσεων Χανίων στον πενηνταοκτάχρονο οδηγό ο
οποίος φέρεται, αντιλαµβανόµενος τον επικείµενο έλεγχο, να πέ-
ταξε παραπλεύρως του οδοστρώµατος συσκευασία µε δέκα πε-
ρίπου γραµµάρια ακατέργαστης κάνναβης η οποία κατασχέθηκε
και αποτελεί στοιχείο της δικογραφίας. Στην εξέλιξη του περι-
στατικού κατά τη διάρκεια του αστυνοµικού ελέγχου ο οδηγός
αισθάνθηκε ξαφνική αδιαθεσία, έχασε τις αισθήσεις του µε απο-
τέλεσµα την πτώση του στο έδαφος. Άµεσα οι αστυνοµικοί πρό-
σφεραν τις πρώτες βοήθειες. Εκλήθη το ΕΚΑΒ µε το οποίο
διαµετακοµίστηκε στο Κέντρο Υγείας Βάµου όπου δυστυχώς δια-
πιστώθηκε ο θάνατός του. 

Αδράνησε η αστυνοµία από την στιγµή που συνέβη αυτό το
τραγικό περιστατικό; Προσπάθησε να συγκαλύψει κάτι; Προσπά-
θησε να κρύψει την αλήθεια; Όχι, είναι η απάντηση. Σε καµµία
περίπτωση. Για τη διακρίβωση των συνθηκών και των αιτιών του
θανάτου των αιτιών του θανάτου επιλήφθηκε η προανάκριση. Πα-
ραγγέλθηκε η διενέργεια νεκροψίας, νεκροτοµής και τοξικολογι-
κής εξέτασης ενώ και η κατασχεθείσα ποσότητα ακατέργαστης
κάνναβης στάλθηκε για εργαστηριακή εξέταση. Ακολουθήθηκε,
δηλαδή, κατά γράµµα, κύριε συνάδελφε, η προβλεπόµενη, έτσι
κι αλλιώς και από το νόµο, αλλά και από προφανή ευαισθησία,
διαδικασία. Μετά το πέρας της προανάκρισης η δικογραφία υπο-
βλήθηκε αρµοδίως στον εισαγγελέα πρωτοδικών Χανίων. Βρίσκε-
ται, δηλαδή, στα χέρια της ελληνικής δικαιοσύνης. Αυτό σε
επίπεδο δικαιοσύνης. 

Δεν µείναµε όµως µόνο εκεί. Δεν ήταν µόνο αυτό. Άµεσα µε

αφορµή τα δηµοσιεύµατα, που αναρτήθηκαν στο διαδίκτυο και
από το οποίο προέκυπταν οι αιτιάσεις για τις ενέργειες των αστυ-
νοµικών και οι ισχυρισµοί σαν κι αυτούς που περιγράψατε αλλά
και άλλοι για τις ενέργειες των αστυνοµικών, διατάχθηκε από τη
γενική περιφερειακή αστυνοµική διεύθυνση Κρήτης άµεσα προ-
καταρκτική διοικητική εξέταση η οποία ανατέθηκε σε αξιωµατικό
που ουδεµία σχέση είχε ούτε µε τη διεύθυνση εκεί ούτε µε τους
αστυνοµικούς οι οποίοι είχαν εµπλοκή στο περιστατικό. Στη συ-
νέχεια, κατόπιν καταγγελιών εκ µέρους των συγγενών του θύµα-
τος για πιθανή τέλεση πειθαρχικών παραπτωµάτων, από τους
διενεργούντες τον έλεγχο αστυνοµικούς, που επισείουν και επι-
βολές πειθαρχικών κυρώσεων, η διαταχθείσα προκαταρκτική δι-
οικητική εξέταση αναβαθµίστηκε και µετατράπηκε σε ένορκη
διοικητική εξέταση. Τέλος, ενηµερώθηκε άµεσα η ανεξάρτητη δι-
οικητική αρχή, ο Συνήγορος του Πολίτη, προκειµένου να εξετάσει
εάν θα επιληφθεί ως εθνικός µηχανισµός περιστατικών αυθαιρε-
σίας και αυτός το θέµα.

Τι αποδεικνύουν όλα αυτά; Ότι κάνουµε τα πάντα, όπως σε
κάθε περίπτωση έτσι και σε αυτή, προκειµένου να µη µείνει καµ-
µία σκιά, να γίνουν όλες εκείνες οι ενέργειες, που απαιτούνται
για να πάρουν και οι συγγενείς ως οφείλουν τις απαντήσεις που
θέλουν. Έχασαν τον άνθρωπό τους. Αλλά για να µη µένει και καµ-
µία σκιά για τον τρόπο µε τον οποίον εξελίχθηκε αυτό το περι-
στατικό που είχε την τραγική κατάληξη και για τον τρόπο µε τον
οποίον συµπεριφέρθηκαν οι άνθρωποι, που ενεπλάκησαν επιχει-
ρησιακά στο περιστατικό αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. Έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, υπάρ-
χει ένας αποκαλυπτικός διάλογος ανάµεσα στον γιατρό και τους
αστυνοµικούς όταν ο αδικοχαµένος µεταφέρθηκε στο κέντρο
υγείας µε την ακατάσχετη αιµορραγία στο πίσω µέρος του κεφα-
λιού. Ρώτησε τους αστυνοµικούς τι είχε συµβεί. Η απάντηση των
αστυνοµικών ήταν ότι έπεσε και χτύπησε. Δηλαδή, η γραµµή
αυτή τη στιγµή και της αστυνοµίας και από ό,τι καταλαβαίνω και
της Κυβέρνησης, περίπου είναι γραµµή ζαρντινιέρας. Έχουµε
έναν άνθρωπο τον οποίο σταµατάνε αστυνοµικοί τον δένουν, βρί-
σκεται µε πολλαπλά τραύµατα, καταλήγει, ξεψυχάει στα χέρια
της Ελληνικής Αστυνοµίας και η γραµµή είναι ότι έπαθε απλά
καρδιακό και για τα χτυπήµατα µάλλον έπεσε και χτύπησε µόνος
του. Πώς ένας άνθρωπος 1,84 δεµένος µε χειροπέδες µπορεί να
πέσει και να χτυπήσει σε όλο του το κεφάλι προφανώς κανένας
δεν µπορεί να το εξηγήσει. Κανένας δεν µπορεί να το εξηγήσει
αν θέλει να βρει απαντήσεις στην υπόθεση.

Αν θέλετε να µιλήσουµε για σκιές να σας πω ότι µε βάση την
τελευταία έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη µόλις σε δεκαέξι
από τις εκατόν δεκατρείς υποθέσεις, που επεξεργάστηκε ο µη-
χανισµός για το 2022 αναγνωρίστηκε πειθαρχική ευθύνη. Τι είναι
αυτές οι υποθέσεις; Εβδοµήντα έξι υποθέσεις για προσβολή σω-
µατικής ακεραιότητας, σαράντα επτά για προσβολή προσωπικής
ελευθερίας, είκοσι οκτώ µε ρατσιστικό κίνητρο, είκοσι πέντε για
βασανιστήρια, έξι για προσβολή γενετήσιας ελευθερίας. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε µια µεγάλη ευθύνη σαν Κυβέρνηση
γιατί όλες αυτές οι υπηρεσίες λειτουργούν πάντα µε το πολιτικό
σήµα. Και το πολιτικό σήµα το οποίο δώσατε από την πρώτη στι-
γµή ήταν αίσθηµα αυθαιρεσίας και ατιµωρησίας. Το είδαµε στην
υπόθεση Ινδαρέ µε αυτά που κάνατε όταν µπήκατε στο σπίτι µιας
οικογένειας, ξυλοφορτώσατε στους ανθρώπους, τους φορτώ-
σατε µε ψέµατα τα οποία, µετά στο δικαστήριο, πέσανε. Το εί-
δαµε µε την πρωτοφανή πράξη Υπουργού να πηγαίνει στη Γενική
Αστυνοµική Διεύθυνση Αθηνών Αττικής για να επισκεφτεί αστυ-
νοµικούς που είχαν πυροβολήσει και είχαν δολοφονήσει εικοσά-
χρονο πολίτη. Το είδαµε ακόµα και µε περιστατικό βιασµού µέσα
σε αστυνοµικό τµήµα. Βιασµός από αστυνοµικούς σε κοπέλα
µέσα σε αστυνοµικό τµήµα. Για όλα αυτά υπάρχει ένα πολιτικό
σήµα ατιµωρησίας, το οποίο δηµιουργεί συνθήκες ανασφάλειας
στην ελληνική κοινωνία. Το λέµε πάρα πολύ απλά. Όλα τα στοι-
χεία που υπάρχουν αυτή τη στιγµή δείχνουν ότι οι αστυνοµικοί
πέφτουν διαρκώς σε αντιφάσεις σε σχέση µε αυτά που έχουν
υποστηρίξει. 

Δεν απαντήσατε γιατί ακόµα η οικογένεια δεν έχει στα χέρια
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της τα ονόµατα των ανθρώπων, που έκαναν τον έλεγχο. Πρέπει
η οικογένεια να πάρει στα χέρια της τα ονόµατα των ανθρώπων
που έκαναν τον έλεγχο. Πρέπει όλα τα στοιχεία να πάνε στην οι-
κογένεια και στους δικηγόρους που έχει βάλει στη συγκεκριµένη
υπόθεση η οικογένεια. 

Να είστε σίγουροι ότι θα τα ξαναπούµε γι’ αυτή την υπόθεση.
Θα είµαστε εδώ. Δεν θα επιτρέψουµε να ξεφύγετε τόσο εύκολα
µε µια γραµµή ζαρντινιέρας ενός ανθρώπου οποίος πέθανε στα
χέρια της Ελληνικής Αστυνοµίας και περίπου µας λέτε ότι έπεσε
κάποιος στο χώµα και χτύπαγε µόνος του το κεφάλι. Θα είµαστε
εδώ για να παλέψουµε για δικαιοσύνη και για την υπόθεση του
Κώστα Μανιουδάκη αλλά και για κάθε θύµα αστυνοµικής αυθαι-
ρεσίας και αστυνοµικής βίας σε αυτή τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε Υ-
πουργέ. Έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ. 

Κύριε Ηλιόπουλε, δεν µου προκαλεί έκπληξη το γεγονός ότι
σπεύδετε να υιοθετήσετε κάθε θεωρία και κάθε άποψη περί ασ-
τυνοµικής αυθαιρεσίας βίας και οτιδήποτε. Με αυτή την πολιτική
κουλτούρα έχετε πορευθεί στο δηµόσιο βίο. Όχι µόνο εσείς προ-
σωπικά αλλά και το κόµµα σας. Με πολύ µεγάλη ευκολία να υιο-
θετείτε οτιδήποτε ακούγεται, λέγεται, κυκλοφορεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Συνήγορος του Πο-
λίτη είναι οτιδήποτε ακούγεται; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ. Μη διακόπτετε τον Υπουργό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Αυτό που δεν ακούσατε στην πρωτολογία µου σε ό,τι
αφορά το συγκεκριµένο περιστατικό και όλες τις προεκτάσεις τις
οποίες κάνατε, είναι κάτι το οποίο αποτελεί πραγµατικότητα. Η
υπόθεση αυτή δεν βρίσκεται πλέον στα χέρια ή στο συρτάρι κά-
ποιου αστυνοµικού τµήµατος, κάποιας αστυνοµικής υπηρεσίας
στα Χανιά ούτε µόνο στο πλαίσιο µιας εσωτερικής διαδικασίας
ένορκης διοικητικής εξέτασης -µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- στα
χέρια της Ελληνικής Αστυνοµίας. Βρίσκεται στα χέρια της δικαιο-
σύνης. Η δικαιοσύνη έχει στα χέρια της νεκροψία, έχει στα χέρια
της νεκροτοµή, έχει στα χέρια της καταγγελίες, έχει στα χέρια
της µάρτυρες, έχει στα χέρια της τα πάντα. Εσείς, λοιπόν, που
σπεύδετε να υιοθετήσετε τη µία πλευρά, τις καταγγελίες, τις αυ-
θαιρεσίες, το οτιδήποτε, είστε εσείς ο ίδιος που έρχεστε και µι-
λάτε για δικαιοσύνη. Περιµένετε, κύριε Ηλιόπουλε τη δικαιοσύνη.
Εδώ είµαστε και µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι η δικαιοσύνη
αυτά που θα βγάλει και αυτά που θα αναδείξει είναι αυτά, που
θα αντανακλούν την πραγµατικότητα της υπόθεσης αυτής, όπως
και κάθε άλλης υπόθεσης. 

Από κει και πέρα η Ελληνική Αστυνοµία, όπως σας είπα και
προηγουµένως, υποχρεούται να λειτουργεί µε βάση την εκπαί-
δευσή της µε βάση το καθήκον της, µε βάση αυτά που ορίζει το
Σύνταγµα και οι νόµοι. Και αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η Αστυ-
νοµία δεν είναι ούτε παρέα, ούτε συµµορία. Όµως µην τρελα-
θούµε. Μην περάσουµε και στο άλλο άκρο. Το αίσθηµα της
ανασφάλειας δεν δηµιουργείται από αυτά που περιγράψατε. Το
αίσθηµα ανασφάλειας δηµιουργείται όταν ορισµένοι επιµένουν
να επιβάλλουν τους νόµους των συµµοριών στους νόµους της
δηµοκρατίας. Όταν τάγµατα εφόδου κουκουλοφόρων, µπαχαλά-
κηδων, ακροδεξιών, εξτρεµιστών, σερίφηδων θεωρούν ότι µπο-
ρούν να υποκαταστήσουν τη νοµιµότητα και τη δηµοκρατία για
να επιβάλουν αυτά που είναι στο κεφάλι τους. Όταν θεωρούν ότι
µε το «έτσι θέλω» µπορούν να καταλαµβάνουν χώρους πανεπι-
στηµιακούς χωρίς να έχουν την παραµικρή άδεια, ούτε από πρυ-
τανεία, ούτε από πρύτανη, ούτε από διοίκηση της σχολής, ούτε
από κανέναν. Όταν καταστρέφουν, εφορµούµενοι από εκεί, πε-
ριουσίες πολιτών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάµε για νεκρό άν-
θρωπο και λέτε ό,τι να’ ναι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Η Ελληνική Αστυνοµία, λοιπόν, µε βάση το Σύνταγµα και
τους νόµους είναι και οφείλει να είναι ο θεµατοφύλακας της νο-
µιµότητας, της κοινωνικής γαλήνης, των δικαιωµάτων της ελευ-
θερίας των πολιτών. Αυτό κάναµε και αυτό κάνουµε. Και όπου

διαπιστώνονται περιπτώσεις αυθαιρεσίας, όπου διαπιστώνονται
περιπτώσεις διαφθοράς είµαστε αµείλικτοι. Και είµαστε αµείλι-
κτοι για δύο λόγους. Πρώτον, διότι αυτό είναι εκτός του πλαισίου
λειτουργίας µιας σύγχρονης, δηµοκρατικής, αποτελεσµατικής
αστυνοµίας, όπως είναι η ΕΛ.ΑΣ. και δεύτερον διότι αδικεί τη συ-
ντριπτική, τη µεγάλη πλειοψηφία των ανδρών και των γυναικών
της Ελληνικής Αστυνοµίας. Με στοιχεία όµως ατράνταχτα και µε
τη βούλα της δικαιοσύνης. Όχι µε το να σπεύσουµε να υιοθετή-
σουµε από την πρώτη στιγµή ό,τι καταγγέλλεται, ό,τι λέγεται, ό,τι
κυκλοφορεί, ό,τι ισχυρίζεται, εν πάση περιπτώσει, ο καθένας για
τους δικούς του λόγους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη δέκατη ένατη, µε αριθµό 314/30-10-

2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύλου Χρηστίδη, προς τον Υπουργό Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Υπερεργασία
των πυροσβεστικών υπαλλήλων και πάνω από 4τέσσερις χιλιάδες
κενά µόνιµου προσωπικού, τη στιγµή που 31-10-2023 απολύονται
δυόµισι χιλιάδες έµπειροι συµβασιούχοι».

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα το οποίο σήµερα συζητάµε είναι ένα

θέµα το οποίο απασχολεί κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα, διότι
αφορά ένα Σώµα το οποίο µας προστατεύει κάθε καλοκαίρι, κάθε
φθινόπωρο, κάθε χειµώνα, κάθε άνοιξη, από καταστροφές. Αφο-
ρά τους Έλληνες πυροσβέστες, τους ηρωικούς Έλληνες πυρο-
σβέστες, που φέτος το καλοκαίρι πάλεψαν µε πυρκαγιές µεγά-
λου µεγέθους και εντάσεως κάτω από πρωτόγνωρες συνθήκες.
Εκείνους που έσωσαν ζωές, εκείνους που οδήγησαν σε πολύ µε-
γάλες εκκενώσεις χιλιάδες κατοίκους και τουρίστες, εκείνους
που στάθηκαν από την πρώτη στιγµή δίπλα στους πολίτες, δίπλα
σε εκείνους οι οποίοι κινδύνευσαν στις καταστροφικές πληµµύ-
ρες της Θεσσαλίας, εκείνους που είδαµε µετά την πυρκαγιά στη
Ρόδο να κοιµούνται στο κατάστρωµα του πλοίου ή εκείνους που
πηγαινοέρχονταν κάθε µέρα από τα Γιάννενα για να αντιµετωπί-
σουν τις πυρκαγιές στη Δαδιά. 

Και βρίσκοµαι εδώ σήµερα για αυτούς, γιατί εσείς δείχνετε να
αρκείστε µόνο σε µεγαλοστοµίες και δηµόσιους επαίνους, µε τις
ενέργειές σας να δείχνουν, δυστυχώς, το αντίθετο. 

Και πρέπει να ακουστεί, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, αυτό.
Διότι οι πολίτες σήµερα δεν γνωρίζουν ότι οι πυροσβέστες µας
αναγκάζονται να αγωνίζονται εξαντληµένοι, κάνοντας υπεράν-
θρωπες προσπάθειες, δουλεύοντας από δεκατέσσερα έως και
δεκαεπτά εικοσιτετράωρα το µήνα ο καθένας λόγω των συνεχό-
µενων γενικών και µερικών επιφυλακών. Δεν γνωρίζει ο κόσµος
ότι τα οφειλόµενα ρεπό για την υπερεργασία τους ξεπερνούν,
πλέον, τον αστρονοµικό αριθµό του ενάµισι εκατοµµυρίου ηµε-
ρών -ξαναλέω, ενάµισι εκατοµµύριο ηµέρες- ενώ σε άδειες, πάνω
από πεντακόσιες χιλιάδες ηµέρες. Δεν γνωρίζουν οι πολίτες ότι,
µόλις, την προηγούµενη εβδοµάδα απολύσατε δυόµισι χιλιάδες
έµπειρους αξιόµαχους πυροσβέστες, ανθρώπους, που έχουν δο-
κιµαστεί επί σειρά ετών στο πεδίο των πυρκαγιών και έσωσαν
ζωές και περιουσίες φέτος το καλοκαίρι. 

Μοιάζει πραγµατικά απίστευτο αυτό, διότι σε αυτές τις απολύ-
σεις ακούγονται και µια σειρά ζητηµάτων τα οποία ξεπερνούν τη
λογική, χρησιµοποιώντας τον ηλικιακό ρατσισµό ως κοµµάτι της
πολιτικής σας. Επιλέξατε να αφήσετε άνεργους, πυροσβέστες
που προσλήφθηκαν από το 2019 και µε ηλικιακό όριο πρόσληψης
τα σαράντα και σαράντα πέντε έτη, προαναγγέλλοντας επί της
ουσίας ότι όχι µόνο δεν θα ανανεώσετε τις συµβάσεις τους και
δεν θα τους αποκαταστήσετε εργασιακά, αλλά ότι και σε σχετική
προκήρυξη που πρόκειται να εκδώσετε, θα βάλετε ηλικιακό όριο,
αποκλείοντας επί της ουσίας δια παντός την πρόσληψή τους. 

Εποµένως, κατόπιν αυτών, σας ερωτώ: Ποιος είναι ο προγραµ-
µατισµός του Υπουργείου σας για µόνιµες προσλήψεις και πλήρη
εργασιακή αποκατάσταση των εποχικών πυροσβεστών που µόλις
απολύθηκαν, των δυόµισι χιλιάδων πυροσβεστών που µόλις απο-
λύθηκαν και σε ποιες ενέργειες θα προβείτε προκειµένου να µην
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συνεχιστεί η κατάσταση της συνεχούς ανάκλησης των αδειών
των πυροσβεστών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στην ερώτηση θα

απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, κ. Ευάγγελος Τουρνάς.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Χρηστίδη, πρώτα απ’ όλα,

µε αφορµή τη λήξη της αντιπυρικής περιόδου πριν λίγες ηµέρες,
θα ήθελα να εκφράσω προς το Πυροσβεστικό Σώµα, αλλά και
προς το σύνολο των φορέων της πολιτικής προστασίας, την ευα-
ρέσκειά, διότι ανταποκρίθηκε στο φετινό πολύ δύσκολο καλο-
καίρι όσον αφορά στις µεγάλες πυρκαγιές που αντιµετωπίσαµε
µε επαγγελµατισµό, µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, εν µέσω
ιδιαίτερα δύσκολων συνθηκών. 

Πρωτίστως, θέλω να απευθυνθώ σε όλους τους συµπολίτες
µας οι οποίοι δοκιµάστηκαν εφέτος και από τις φωτιές αλλά και
από τις πληµµύρες και να τους διαβεβαιώσω ότι η πολιτεία βρί-
σκεται δίπλα τους και κάνει ό,τι χρειάζεται για την αποκατάσταση
των ζηµιών που υπέστησαν. 

Ερχόµενος τώρα στα ερωτήµατά σας και ξεκινώντας από το
πρώτο, που αφορά στις προσλήψεις που προγραµµατίζει το
Υπουργείο µας, σάς τονίζω τα εξής. Από την πρώτη στιγµή που
συστήθηκε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας θέσαµε ως πρωταρχικό στόχο την ενίσχυση του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος σε ανθρώπινο δυναµικό. Για το σκοπό αυτό
δόθηκε η εντολή στο Σώµα από εµάς να συνταχθεί εµπεριστατω-
µένη µελέτη που να αποτυπώνει τις πραγµατικές ανάγκες για την
εκπλήρωση της αποστολής. 

Η µελέτη αυτή κατέληξε στην ανάγκη για αύξηση της οργανι-
κής δύναµης κατά τρεις χιλιάδες εξακόσιες τριάντα θέσεις, όπως
αναφέρεται. Η νέα οργανική δύναµη επικυρώθηκε µε προεδρικό
διάταγµα πριν από ένα χρόνο και πλέον ισχύει η νέα οργανική δύ-
ναµη αυτή των δέκα χιλιάδων πεντακοσίων ατόµων. Στο πλαίσιο
αυτό κάναµε τις εξής ενέργειες: 

Πρώτα από όλα αυξήσαµε τον αριθµό των εισακτέων στις πα-
ραγωγικές σχολές, από εκατόν πενήντα πέντε, σε εκατόν ενενή-
ντα πέντε σπουδαστές. Δηλαδή, είχαµε σε πρώτη φάση µια
αύξηση 30%, ενώ από του χρόνου, µε παρέµβασή µας και µε
ΠΥΣ, ο αριθµός των εισακτέων θα αυξηθεί στα τριακόσια άτοµα.
Δηλαδή, θα έχουµε µια αύξηση 100%. 

Επιπρόσθετα, το 2022 προσελήφθησαν πεντακόσιοι πυροσβέ-
στες για τις ειδικές µονάδες δασικών επιχειρήσεων, οι οποίοι
προήλθαν -και το τονίζω αυτό- από τη δεξαµενή των εποχικών
πυροσβεστών. Αντίστοιχα και για τη φετινή χρονιά προχωρούν οι
διαδικασίες για την προκήρυξη διαγωνισµού πρόσληψης επτα-
κοσίων πυροσβεστών στα πρότυπα των ΕΜΟΔΕ. Τέλος, το 2022
προσλήφθηκαν εκατόν τριάντα δύο πτυχιούχοι αξιωµατικοί ειδι-
κών καθηκόντων, οι οποίοι έχουν ενταχθεί ήδη στις υπηρεσίες
του Σώµατος. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, το 2022 προσελήφθησαν για το Πυρο-
σβεστικό Σώµα οκτακόσια τριάντα δύο άτοµα, ενώ για το 2023
θα προσληφθούν συνολικά -και θα ενταχθούν- οκτακόσια ενενή-
ντα πέντε άτοµα. 

Και πάµε τώρα στο θέµα των εποχικών πυροσβεστών που θί-
ξατε. Όπως γνωρίζετε, επιπλέον του µόνιµου προσωπικού, προ-
βλέπεται νοµοθετικά και η κάλυψη αναγκών εποχικής περιόδου
για τις εποχικές ανάγκες του καλοκαιριού. Γινόταν µε όλες τις
κυβερνήσεις, έγινε επί ΠΑΣΟΚ, έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ, γίνεται και επί
των ηµερών µας. Ήδη µε την προκήρυξη του διαγωνισµού του
2020 προσελήφθησαν χίλιοι τριακόσιοι πυροσβέστες εποχικής
απασχόλησης, οι οποίοι έχουν το δικαίωµα να συνεχίσουν να
προσλαµβάνονται µέχρι το 2024. Επίσης, µε περσινή ΠΥΣ προσ-
λάβαµε δυόµισι χιλιάδες εποχικούς για την κάλυψη αυτών των
αναγκών. 

Στο σηµείο αυτό επισηµαίνω ότι δεν επιτρέπεται νοµοθετικά η
µετατροπή των συµβάσεων από ορισµένου χρόνου, σε αορίστου
χρόνου. Εµείς δεν απολύσαµε, αλλά έληξαν οι συµβάσεις των
δυόµισι χιλιάδων εποχικών.

Από κει και πέρα, να σας επισηµάνω ότι, όπως προανέφερα, οι
προσλήψεις αυτές γίνονται από τη δεξαµενή των εποχικών πυ-
ροσβεστών, µοριοδοτώντας αυτούς τους ανθρώπους για την
προϋπηρεσία, την εµπειρία που έχουν αποκτήσει, για να τους
εντάξουµε στο Πυροσβεστικό Σώµα ως µόνιµους πυροσβέστες.

Συνεχίζοντας τώρα στο δεύτερο θέµα, όσον αφορά στην ανά-
κληση των αδειών. Κύριε Βουλευτά, όπως καταλαβαίνετε και από
το ίδιο το γράµµα του νόµου, πρόκειται για ένα µέτρο κατ’ εξαί-
ρεση, που λαµβάνεται µόνο λόγω εξαιρετικών και έκτακτων υπη-
ρεσιακών αναγκών. Αποτελεί το έσχατο µέτρο της διοίκησης,
ιδίως στις περιπτώσεις που τα συµβάντα των πυρκαγιών ξεπερ-
νούν τις δυνατότητες του µηχανισµού. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, είτε ο αρµόδιος διοικητής
πυροσβεστικών υπηρεσιών νοµού είτε ο Αρχηγός του Πυροσβε-
στικού Σώµατος κατά νοµό, έχει το δικαίωµα και ανάλογα µε την
έκταση των συµβάντων να κηρύξει γενική επιφυλακή, µέτρο το
οποίο είναι και η ανάκληση των αδειών. Αυτό συνέβη φέτος, το
ίδιο συνέβη το 2021 στις µεγάλες πυρκαγιές της Εύβοιας, όπως
επίσης και το 2007, δηλαδή στα είκοσι αυτά χρόνια τρεις φορές
χρειάστηκε να ενεργοποιηθεί αυτό το µέτρο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-

λογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι πολύ

σηµαντικό για τους ανθρώπους, που παρακολουθούν και για
τους οποίους άκουσα πολύ ζεστά λόγια και συγχαρητήρια, να
αφήσουµε τα παλαµάκια -τα οποία είδαµε και στο παρελθόν για
τους νοσηλευτές- και να προχωρήσουµε σε πράξεις. 

Έχετε και εσείς κατά το παρελθόν χρησιµοποιήσει τον ν.
3938/2011 και θα µπορούσατε να τον χρησιµοποιήσετε και σε
αυτή την περίπτωση, για να έχουµε την απορρόφηση των ανθρώ-
πων εκείνων που πρέπει να είναι στο κοµµάτι της πυρόσβεσης. 

Το λέω αυτό, διότι σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή, αλλά
απαντήσεις δεν παίρνω. Και µου κάνει εντύπωση, διότι σε αυτή
εδώ την Αίθουσα πριν από περίπου τρεις µήνες, ήταν ο κ. Μητσο-
τάκης ο οποίος εξήρε το έργο των πυροσβεστών, τους οποίους
τώρα τους αφήνουµε στο έλεος του Θεού. Γιατί; Θέλω να είµαι
πολύ συγκεκριµένος: 

Μιλάµε για ανθρώπους οι οποίοι -δεν είναι απλά δίκαιο αυτό
το οποίο ζητούν, αλλά είναι και αναγκαίο για τη θωράκιση της
χώρας- έχουν προσληφθεί µε αξιοκρατικά κριτήρια, ίδια µε αυτά
που προβλέπονται για µόνιµες θέσεις στα σώµατα ασφαλείας και
µε προκηρύξεις υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ, ο µέσος όρος ηλι-
κίας τους είναι κατά πολύ µικρότερος από αυτόν των πυροσβε-
στών πενταετούς υποχρέωσης και των µονίµων πυροσβεστών και
µπορούν να καλύψουν επαρκώς το τεράστιο ηλικιακό κενό που
υπάρχει στο Σώµα -είναι ηλικίας µεταξύ είκοσι δύο και σαράντα
ετών- και η συντριπτική τους πλειονότητα έχει υπηρετήσει στις
ειδικές δυνάµεις, ενώ ένα πολύ µεγάλο ποσοστό αυτών είναι κά-
τοχοι πτυχίου τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, δεν κατανοώ, πώς ακριβώς περιµέ-
νετε να λειτουργήσει µε επάρκεια και να συνδράµει τους πολίτες
ένα Πυροσβεστικό Σώµα πλήρως αποδεκατισµένο χωρίς ανθρώ-
πους επί της ουσίας; Πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για προσλή-
ψεις πεντακοσίων ατόµων κατ’ έτος, όταν αυτή τη στιγµή τα
οργανικά κενά είναι πάνω από τέσσερις χιλιάδες; Με λίγα λόγια,
αν αύριο το πρωί προσλαµβάναµε τους δυόµισι χιλιάδες εποχι-
κούς πυροσβέστες και πάλι θα υπήρχαν κενά. Θέλω να µου δώ-
σετε και µια σαφή απάντηση και γύρω από αυτό το οποίο σας
ανέφερα προηγουµένως, για τον ηλικιακό ρατσισµό. Θεωρείτε
ότι είναι πολυτέλεια να διαθέτετε ένα έτοιµο, έµπειρο προσωπικό
και εσείς να το στέλνετε στην ανεργία, χωρίς κανένα απολύτως
πλάνο για το εργασιακό τους µέλλον;

Δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός. Το λέω αυτό διότι εκτός των
ζητηµάτων, που αφορούν τα θέµατα της εργασίας, πρέπει να
δούµε εδώ σε ποιες συνθήκες εργάζονται και πώς αµείβονται.
Δεν έχουµε µια ξεκάθαρη απάντηση για τον λόγο που δεν αξιο-
ποιήσατε τους πεντακόσιους πυροσβέστες που υπηρετούν στη
ΕΜΟΔΕ τους χειµερινούς µήνες.
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Εδώ, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι το ζήτηµα είναι κρίσιµο και
πρέπει να µας απασχολήσει τώρα, πριν έρθουµε ξανά µπροστά
σε πολύ µεγάλες καταστροφές. Μιλάµε για ανθρώπους για τους
οποίους πρέπει πρώτα απ’ όλα να δούµε την ένταξή τους στο επί-
δοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας. Είναι αδιανόητο να
µην αναγνωρίζει η πολιτεία έµπρακτα τον υψηλό βαθµό επικινδυ-
νότητας του επαγγέλµατος του πυροσβέστη, επικινδυνότητα µε
τη µορφή ατυχήµατος στα πεδία των επιχειρήσεων, καθώς και
των ασθενειών που προκύπτουν από όλους εκείνους τους βλα-
βερούς παράγοντες στους οποίους είναι εκτεθειµένοι και φυσικά
στις στρεσογόνες καταστάσεις και τη σωµατική καταπόνηση, που
έχουν σαν αποτέλεσµα την πρόκληση πολλές φορές πολλαπλών
προβληµάτων υγείας, όπως είναι οι καρδιοπάθειες και οι παθο-
λογικές παθήσεις.

Δεύτερον, θέλω να σταθώ στο ζήτηµα των συνεχόµενων επι-
φυλακών. Το πυροσβεστικό προσωπικό, κυρίως, στην κεντρική
και στη νότιο Ελλάδα εργάζεται το καλοκαίρι περισσότερο από
τα τρία τέταρτα των θερινών µηνών, καθώς ο δείκτης επικινδυ-
νότητας είναι διαρκώς ή εν πάση περιπτώσει πάρα πολύ συνηθι-
σµένα σε βαθµό «3» και πάνω. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα συνέ-
πειες και στην καταπόνηση του προσωπικού, καθώς αυτό υπο-
φέρει µε τις συνεχόµενες υπηρεσίες και την περαιτέρω αύξηση
των ήδη χρωστούµενων ηµερών. Εποµένως, το µέτρο µε το οποίο
θα πληρωνόταν ο υπαλλήλους αν κάνει υπερεργασία στην ανά-
παυσή του και θα πληρωθεί αυξάνοντας τη διαθεσιµότητα του
προσωπικού βλέπουµε ότι δεν έχει ανταπόκριση εκ µέρους σας.
Δεν γίνεται ένας άνθρωπος που δουλεύει τη βάρδια του, κάνει
επιφυλακή και µετά έχει το ρεπό του, να δουλέψει επιπλέον και
πληρωτέα υπερωριακά. Ο αριθµός των τεσσάρων ηµερών τον
µήνα, καθώς και το ποσό το οποίο έχει οριστεί πείθει ελάχιστους
να προβούν σε αίτηση ενδιαφέροντος και αυτό γιατί προφανώς
οι περισσότεροι δεν µπορούν να θυσιάσουν τη µοναδική µέρα ξε-
κούρασης και να χάσουν την επαφή µε το οικογενειακό, το κοι-
νωνικό τους περιβάλλον.

Το τελευταίο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι το ζήτηµα της
ανάκλησης των αδειών. Πρόκειται για ένα υπερβολικό µέτρο. Συ-
νέβη δύο φορές τουλάχιστον φέτος, αφού ήδη βρίσκονταν οι πυ-
ροσβεστικοί υπάλληλοι σε γενική επιφυλακή και όπως φαίνεται
εκ του αποτελέσµατος δεν συνέβαλε κιόλας καθόλου στην κατά-
σβεση των πυρκαγιών.

Εποµένως, έχει έρθει η ώρα και σε αυτό το ζήτηµα να δείτε,
κύριε Υπουργέ, πώς από τα λόγια, τα παλαµάκια και τα ευχαρι-
στήρια θα περάσετε στις πράξεις. Είναι καίριο ζήτηµα να δώ-
σουµε στους ανθρώπους µας -εκείνους οι οποίοι θυσιάζονται
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους για εµάς µε τις υπερπροσπάθειές
τους, αφήνοντας τις οικογένειές τους στην άκρη- πραγµατική
στήριξη, να είµαστε εµείς ως κράτος δίπλα τους και όχι να βλέ-
πουν την Κυβέρνηση -σε όποια µορφή έχει, µε όποιον Υπουργό
έχει- να τους τάζει άλλα την προεκλογική περίοδο και να τους
κάνει διαφορετικά µετά τις εκλογές. Αυτό είναι και άδικο και
άνισο και -αν θέλετε- χτυπάει και την κοινωνική ηρεµία, την κοι-
νωνική συνοχή σε ένα σηµείο το οποίο δεν πρέπει, στην αξιοπρέ-
πεια ανθρώπων οι οποίοι είναι χαµηλοαµειβόµενοι, άνθρωποι οι
οποίοι έχουν πολύ µεγάλη επισφάλεια και επικινδυνότητα στην
καθηµερινότητά τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Φοβούµαι, κύριε Χρηστίδη, ότι δεν µε
ακούσατε στις απαντήσεις µου. Λέτε ότι απολύσαµε τους δυόµισι
χιλιάδες εποχικούς και δεν κάναµε αυτό το οποίο προέβλεπε ότι
έκανε το 2011 µε τον ν.3938 του ΠΑΣΟΚ. Εγώ έχω να σας πω ότι
και τότε υπήρχαν οι εποχικοί πυροσβέστες επί εποχής ΠΑΣΟΚ
και µάλιστα αυτοί οι τέσσερις ήταν εποχικοί οι οποίοι προσελή-
φθησαν και µάλιστα µε περιπετειώδη τρόπο. Τέσσερις χιλιάδες
άτοµα προσελήφθησαν χωρίς κανένα ηλικιακό κριτήριο, χωρίς
αξιολόγηση, χωρίς τίποτα. Εντάχθηκαν µε τη λογική ότι όσοι εξ
αυτών πληρούν το κριτήριο του ανώτατου ορίου των σαράντα
ετών, θα µπορούσαν αργότερα να µονιµοποιηθούν -µετά την πα-
ρέλευση της πενταετίας- και από εκεί και πέρα οι υπόλοιποι θα

παρέµεναν ως ΠΠΥ, Πυροσβέστες Πενταετούς Υποχρέωσης.
Αυτό ήταν το -ασύνταχτο, χωρίς κανέναν στρατηγικό σχεδιασµό-
µεγάλο λάθος, γιατί δηµιούργησε από εκεί και πέρα τεράστιες
παθογένειες.

Αυτή τη στιγµή θα σας πω απλά ότι από τους τέσσερις χιλιά-
δες, οι χίλιοι πεντακόσιοι µονιµοποιήθηκαν, γιατί χρησιµοποίησαν
τις ευεργετικές διατάξεις εκείνου του νόµου, του ν.3938. Υπήρ-
χαν, όµως και δυόµισι χιλιάδες οι οποίοι δεν τις πληρούσαν και
άρα έπρεπε να παραµείνουν ως είχαν ΠΠΥ. Γι’ αυτούς έγινε κάτι
τραγελαφικό το 2018, όπου δεν είχαν ανανεωθεί οι συµβάσεις
τους, απολύθηκαν, προσλήφθηκαν ξανά κ.ο.κ..

Έχω να επισηµάνω το εξής: Από αυτούς έχουµε κάποιους -πε-
ρίπου τετρακόσιους- οι οποίοι είναι πάνω από εξήντα ετών, ενώ
κάποιοι από αυτούς όπως προσελήφθησαν είναι από εβδοµήντα
έως εβδοµήντα τριών ετών, πυροσβέστης µάχιµος σε αυτή την
ηλικία. Εγώ είµαι εξήντα έξι.

Πάµε παρακάτω. Άλλοι χίλιοι τετρακόσιοι εξ αυτών, συνολικά
δηλαδή χίλιοι οκτακόσιοι, ακόµη και αν παραµείνουν εσαεί, δεν
θα µπορούν να συµπληρώσουν -σε προχωρηµένη ηλικία- τα συ-
ντάξιµα για να φύγουν τουλάχιστον στα πενήντα πέντε ή και στα
εξήντα, που είναι το καταληκτικό όριο της ηλικίας των πυροσβε-
στών µας.

Άρα, αντιµετωπίζουµε προβλήµατα πώς θα µπορέσουµε να
τους εντάξουµε, να τους οµογενοποιήσουµε, να τους µονιµοποι-
ήσουµε, για να µπορέσουν να συνταξιοδοτηθούν. Είναι τεράστια
προβλήµατα, γιατί προσελήφθησαν χωρίς κανένα στρατηγικό
σχέδιο. Παρ’ όλα αυτά και µετά την πρόσληψη αυτών των ανθρώ-
πων µαζικά και χωρίς κανένα φίλτρο συνέχισαν -και το ΠΑΣΟΚ
και οι επόµενες κυβερνήσεις- να προσλαµβάνουν εποχικούς πυ-
ροσβέστες.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Και ο κ. Χαρδαλιάς το 2020.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Επαναλαµβάνω και σας λέω ότι η επο-
χικότητα ισχύει και στην Ελλάδα και παντού. Ισχύει και θα ισχύει
ακόµα και αν φτάσουµε την οροφή δυνάµεων των δεκαεπτά χι-
λιάδων τριακοσίων ατόµων, που είναι η νέα δοµή την οποία φτιά-
ξαµε και είναι η νέα οργανική δύναµη. Ακόµα και αν το φτάσουµε,
πάλι θα χρειαζόµαστε τους εποχικούς πυροσβέστες για να ενι-
σχύσουν το Πυροσβεστικό Σώµα κατά την αντιπυρική περίοδο.

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, γιατί τέθηκαν πολλά ερωτή-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, συνεχί-
στε, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Εκείνο που έχω να σας πω είναι ότι η
οργανική δύναµη µέχρι πέρυσι ήταν δεκατρεισήµισι χιλιάδες
άτοµα. Εµείς αναδείξαµε το πρόβληµα, θέλοντας να ενισχύσουµε
το Πυροσβεστικό Σώµα. Εµείς ζητήσαµε να γίνει η µελέτη, κύριε
Χρηστίδη, έτσι ώστε να δούµε ποιες είναι οι δυνάµεις που χρει-
άζεται το Πυροσβεστικό Σώµα για να µπορέσει να ανταποκριθεί
σε αυτές τις συνέπειες της κλιµατικής κρίσης. Αυτή η µελέτη
έβγαλε τις τρεισήµισι χιλιάδες άτοµα. Από εκεί και πέρα προχω-
ράµε µε στρατηγικό σχέδιο, µεθοδικά να προσλάβουµε κάθε
χρόνο για τα επόµενα χρόνια τον αριθµό που χρειαζόµαστε, που
µπορεί να απορροφήσει το Πυροσβεστικό Σώµα, να εκπαιδεύσει
και να αξιοποιήσει και βέβαια που µπορεί να χρηµατοδοτήσει και
το ελληνικό κράτος παράλληλα µε τις υπόλοιπες ανάγκες που
έχει -όπως είπατε- για το ΕΚΑΒ, για τα νοσοκοµεία, για την παι-
δεία κ.ο.κ..

Με ένα, λοιπόν, στρατηγικό σχέδιο προχωράµε. Πήραµε πέ-
ρυσι οκτακόσια τριάντα δύο άτοµα, µε τους πεντακόσιους ΕΜΟ-
ΔΕ και βέβαια συνεχίζουµε και φέτος όπου θα πάρουµε εννιακό-
σια άτοµα και του χρόνου και τον άλλο χρόνο, έτσι ώστε να ενι-
σχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα να µπορεί να ανταποκριθεί
στην αποστολή του.

Όσον αφορά τους εποχικούς, εµείς δεν απολύσαµε κανέναν.
Έληξαν οι συµβάσεις τους και γι’ αυτό αποχώρησαν. Όµως, επει-
δή αναγνωρίζουµε την αξία τους, την ικανότητά τους και όλα
αυτά τα προσόντα τα οποία έχουν, γι’ αυτό τους µοριοδοτούµε
αντίστοιχα, έτσι ώστε όσοι προσλαµβάνονται, να προέρχονται -
ει δυνατόν- από τη δεξαµενή των εποχικών πυροσβεστών. Αυτή
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είναι η αναγνώριση και αυτή είναι η εκτίµηση.
Και δεν µένουµε µόνο στα λόγια. Λέτε για χειροκροτήµατα. Βε-

βαίως! Είναι η ηθική αναγνώριση της προσφοράς τους. Όµως
από εκεί και πέρα φροντίζουµε και να τους αποκαταστήσουµε µε
τον τρόπο που σας είπα, αλλά και να τους αποζηµιώσουµε. Τα
κονδύλια της επιπρόσθετης εργασίας είναι 11 εκατοµµύρια, τα
οποία έχω υπογράψει προσωπικά για τους πυροσβέστες, τους
ΠΠΥ και τους εποχικούς. Αυτά τα 11 εκατοµµύρια διατέθηκαν για
την υπερωριακή απασχόληση, τα νυχτερινά και τις εξαιρέσιµες.

Και όχι µόνο αυτό. Για πρώτη φορά πέρυσι, αλλά και φέτος
βρήκαµε ένα επιπλέον κονδύλι της τάξεως των 4 εκατοµµυρίων
για όποιον θέλει να δουλέψει στο ρεπό του και να ανταµειφθεί γι’
αυτό. Ήδη, έχει δαπανηθεί το ποσό των 3,5 εκατοµµυρίων και
εκτιµούµε ότι µέχρι το τέλος του έτους θα καλυφθεί όλο το ποσό. 

Άρα, λοιπόν και υλικά προσπαθούµε να τους αποζηµιώσουν γι’
αυτήν την υπερεργασία, γι’ αυτήν την προσφορά τους. 

Πάµε τώρα στην επιστράτευση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τις ανακλήσεις των

αδειών και µε αυτό ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας είπα ότι είναι το έσχατο µέτρο, το
οποίο στην εικοσαετία έχει χρησιµοποιηθεί τρεις φορές. Άρα, λοι-
πόν, µόνο σε έκτακτη ανάγκη είναι κατά νόµο δικαίωµα του διοι-
κητή ή του αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος να το εφαρ-
µόσει και να το ενεργοποιήσει. Όµως είναι και ηθικό το θέµα. Φα-
νταστείτε όπως είπατε εσείς, ο πυροσβέστης µας, ο οποίος απο-
τελεί τη θωράκιση του πολίτη, του κάθε Έλληνα, αυτός που στο
πρόσωπό του ο καθένας βλέπει την ασφάλειά του να απουσιάζει
την ώρα της µάχης. Την ώρα δηλαδή, που το φαινόµενο ξεπερ-
νάει τον µηχανισµό και αναγκαζόµαστε να ενεργοποιήσουµε όλες
τις δυνατότητες τις οποίες έχουµε, δηλαδή, τον επιχειρησιακό
βραχίονα της πολιτικής προστασίας που είναι το Πυροσβεστικό
Σώµα, την τοπική αυτοδιοίκηση, τους εθελοντές, σε κάποιες πε-
ριπτώσεις ακόµα και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Πολιτικής Προ-
στασίας, να απουσιάζει ο πυροσβέστης. Ηθικά σας διαβεβαιώνω
ο παθιασµένος πυροσβέστης που αγαπάει τη δουλειά του, που
έχει φιλότιµο και είναι της προσφοράς δεν το δέχεται ούτε αυτός.
Θέλει να είναι στο πεδίο εκείνη την ώρα. Και σε αυτή την έκταση,
σε αυτή τη διάσταση ενεργοποιείται και αυτό το µέτρο. Σε στι-
γµές εξαιρέσιµες, στις οποίες όλοι µας, όσοι είµαστε ταγµένοι
για την προστασία της ανθρώπινης ζωής ή της περιουσίας των
συµπολιτών µας αλλά και του φυσικού περιβάλλοντος, πρέπει
όλοι να είµαστε εκεί. Γιατί όλοι µαζί µπορούµε καλύτερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η δέκατη τρίτη µε αριθµό 290/26-10-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κ.Ο.
«ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά, προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ενισχύ-
σεις και αποζηµιώσεις των παραγωγών κάστανου, αµπελιών και
σίτου». Την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός ότι η κλιµατική αλλαγή δηµιούρ-

γησε φέτος προϋποθέσεις για µια πολύ δύσκολη χρονιά για τους
αγρότες. Τα ακραία καιρικά φαινόµενα και τα ασταθή παράλληλα
καιρικά φαινόµενα δηµιούργησαν το γεγονός ότι η συγκοµιδή
έγινε πολύ όψιµα σε σχέση µε άλλες χρονιές. 

Το πρώτο σκέλος του ερωτήµατός µου αφορά τους αµπελουρ-
γούς και τους καστανοπαραγωγούς. Με αφορµή το Κιλκίς από
το οποίο προέρχοµαι εγώ και για το οποίο έχω σαφή εικόνα, σας
γνωρίζω αν δεν το γνωρίζετε εσείς ότι ο τρύγος φέτος είχε πολλά
προβλήµατα. Λόγω των βροχών της άνοιξης και του Ιουνίου ανα-
πτύχθηκε γρήγορα ο περονόσπορος µε αποτέλεσµα παρά τις
πολύ ακριβές φυτοπροστατευτικές παρεµβάσεις, τις οποίες έκα-
ναν οι αγρότες, µεγάλο ποσοστό της καλλιέργειας σε σταφύλια
να πληγεί. Αυτό προκάλεσε πληγή και στις οινοποιήσιµες ποικι-
λίες στο Νοµό Κιλκίς και στη συνέχεια οι καύσωνες του Ιουλίου
και του Αυγούστου, αλλά και οι βροχοπτώσεις στις αρχές Σεπτεµ-

βρίου δεν άφησαν τα σταφύλια να ολοκληρώσουν τον φυσιολο-
γικό κύκλο ωρίµανσής τους µε αποτέλεσµα να πάει πίσω ο τρύ-
γος. 

Θα επανέλθω και θα µιλήσω και για τους καστανοπαραγωγούς,
οι οποίοι είναι 60% κάτω φέτος στην παραγωγή ακριβώς γιατί την
εποχή της ανθοφορίας επλήγησαν από ακραία καιρικά φαινό-
µενα, από πολλές βροχοπτώσεις µε αποτέλεσµα να µην έχει
υψηλή παραγωγή καστάνων στο καστανόδασος του Πάικου, το
οποίο είναι το µεγαλύτερο καστανόδασος της Ελλάδας, στον
Νοµό Κιλκίς και µοιράζεται µε τον Νοµό Πέλλας. 

Το πρώτο µου ερώτηµα αφορά πώς -και αφού δεδοµένου του
γεγονότος ότι ο ΕΛΓΑ δεν αποζηµιώνει την ακαρπία- σκοπεύετε
να ενισχύσετε τους καλλιεργητές κάστανου και αµπελιών, ώστε
να αντισταθµιστούν οι απώλειες αυτές των εισοδηµάτων της µει-
ωµένης παραγωγής, γεγονός το οποίο είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό ειδικά για τους καστανοπαραγωγούς, το οποίο είναι ένα
µοναδικό προϊόν στον νοµό και στην περιοχή της Παιονίας που
κρατάει τους νέους και τον κόσµο στην περιοχή. 

Το δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός µου αφορά τους σιτοπα-
ραγωγούς. Εκεί δεν µιλάµε για κλιµατολογικές συνθήκες, οι
οποίες προκάλεσαν τη µείωση της αξίας του σίτου, αλλά του ου-
κρανικού προβλήµατος. Μετά την εισβολή της Ρωσίας δηµιουρ-
γήθηκε όπως γνωρίζετε καλά ένας διάδροµος αλληλεγγύης,
καταργήθηκαν οι δασµοί, καταργήθηκαν οι ποσοστώσεις, µε απο-
τέλεσµα να έχουµε φθηνό ουκρανικό σιτάρι. Οι όµορες χώρες
της Ουκρανίας, όπως η Πολωνία ζήτησαν και πήραν µια ενίσχυση
εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ για τους σιτοπαραγωγούς
τους. Στην Ελλάδα δεν αναγνωρίστηκε αυτό το πρόβληµα. Δεν
ζητήσαµε να πάρουµε, µε αποτέλεσµα και ποσότητες σίτου να
µείνουν αδιάθετες, αλλά και οι τιµές στις οποίες πουλήθηκε το
σιτάρι να είναι πολύ χαµηλές, µε αποτέλεσµα ερήµην τους οι Έλ-
ληνες αγρότες να έχουν υποστεί µείωση εισοδήµατος. 

Σκοπεύετε να ζητήσετε αποζηµίωση από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση γι’ αυτήν την έκτακτη συνθήκη της διάθεσης σε χαµηλή τιµή
ουκρανικού σίτου; Και αν ναι ποιο θα είναι το χρονοδιάγραµµα
για την καταβολή αυτής της ενίσχυσης; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, είναι σηµαντικό ξεκινώντας τη συζήτησή

µας να δούµε ποια είναι η εικόνα που έχουµε από τις επισηµάν-
σεις των γεωτεχνικών του ΕΛΓΑ σε διάφορες περιοχές της χώρας
για τις καλλιέργειες αµπελιού και κάστανου που αναφέρετε στην
ερώτησή σας.

Για τις µεν αµπελοκαλλιέργειες όπως είπατε παρατηρείται
προσβολή από περονόσπορο, για τις δε καλλιέργειες κάστανου
παρατηρείται µικροκαρπία λόγω κλιµατικών συνθηκών και φυτο-
παθολογικές και εντοµολογικές προσβολές.

Ας δούµε τώρα το τι ισχύει θεσµικά. Σύµφωνα µε τον κανονι-
σµό του ΕΛΓΑ αποζηµιώνονται µόνο οι άµεσες ζηµιές στην πα-
ραγωγή, που οφείλονται σε ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια όπως
αυτά περιγράφονται από τον ισχύοντα νόµο. Δεν αποζηµιώνονται
οι δευτερογενείς ή εκείνες που οφείλονται σε µη ασφαλιζόµενα
ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια. Ως εκ τούτου οι φυτοπαθολογι-
κές προσβολές, όπως ο περονόσπορος εν προκειµένω ή η ακαρ-
πία ή µικροκαρπία δεν καλύπτονται ασφαλιστικά. Είµαι άλλωστε
σίγουρος ότι θα το γνωρίζετε αυτό, αφού περιγράφονται στον
ν.3877, που ισχύει από το 2010. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, η δική µας Κυβέρνηση έχει συγκε-
κριµένη λογική αντιµετώπισης αυτών των φαινοµένων που περι-
λαµβάνει τη συνεχή παρακολούθηση της εξέλιξης των καλλιερ-
γειών από τον οικείο ΕΛΓΑ. Εφόσον λοιπόν, από τις διαπιστώσεις
και τα στοιχεία των αρµοδίων υπηρεσιών προκύψει η ανάγκη στή-
ριξής τους, τότε θα αξιοποιηθεί κάθε εργαλείο που µας δίνει η
εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία και πάντοτε εντός των δηµοσιο-
νοµικών ορίων. 

Το έχουµε άλλωστε πράξει και άλλες φορές κατά τη διακυβέρ-
νησή µας. Ενδεικτικά µάλιστα για τις συγκεκριµένες καλλιέργειες
κατά τη διακυβέρνησή µας έχουν δοθεί ενισχύσεις ως εξής: για
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τον αµπελοοινικό τοµέα 34.431.695 ευρώ στην επικράτεια εκ των
οποίων 481.946 ευρώ στο Κιλκίς. Για τα κάστανα 8.350.464 ευρώ
στην επικράτεια εκ των οποίων 672.465 ευρώ στην Περιφέρεια
Κιλκίς. Για τα κάστανα µάλιστα η ενίσχυση δόθηκε µέσα στο 2023
µε την υπ’ αριθµόν ΚΥΑ 516/100039 του Μαρτίου του 2023 επί
υπουργίας του σηµερινού Προεδρεύοντος στη Βουλή Γεωργίου
Γεωργαντά. 

Επανέρχοµαι εποµένως, για να σας διαβεβαιώσω ότι αποτύ-
πωση των ζηµιών έχει γίνει και παρακολουθείται στενά και αδια-
λείπτως η εξέλιξή τους. Σκοπός είναι να διαµορφώσουµε µια
πλήρη εικόνα στη διάρκεια όλης της καλλιεργητικής περιόδου
ώστε να µπορούµε να αξιολογήσουµε την κατάσταση και τότε θα
είµαστε σε θέση να πούµε αν και ποιες παρεµβάσεις θα προχω-
ρήσουµε εφόσον αυτές κριθούν απαραίτητες. 

Επιπροσθέτως, προς ενηµέρωσή σας, σας αναφέρω ότι για τις
ζηµιές καλυπτόµενες ασφαλιστικά στον νοµό έχουν γίνει εκατόν
δέκα αναγγελίες και έχουν υποβληθεί πεντακόσιες ογδόντα δηλώ-
σεις ζηµιάς. Οι εκτιµήσεις έχουν ολοκληρωθεί και θα ακολουθήσει
η προβλεπόµενη διαδικασία για την καταβολή των αποζη- µιώσεων
στους ασφαλιστικά ενήµερους δικαιούχους, άµεσα, εντός ενός
χρόνου από την εµφάνιση της ζηµιάς και σε µία δόση σε αντίθεση
µε ό,τι ίσχυε παλαιότερα επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ που αποζη-
µιώσεις καταβάλλονταν σε δεκαεπτά µήνες µετά από την εκδή-
λωση του φαινοµένου της ζηµιάς και µάλιστα, σε τρεις δόσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν άκουσα καµµία απά-

ντηση στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής µου για τους σιτοπα-
ραγωγούς. 

Επανέρχοµαι λοιπόν, να θυµίσω ότι λόγω του διαδρόµου αλ-
ληλεγγύης που ανοίχθηκε µε την Ουκρανία και λόγω της κατάρ-
γησης των δασµών και ποσοστώσεων, φτηνό ουκρανικό σιτάρι
έγινε εύκολα διαθέσιµο στην Ελλάδα, υπονοµεύοντας την τοπική
παραγωγή. 

Και παρ’ ότι πληρούνταν οι προϋποθέσεις οι Έλληνες αγρότες
να ενταχθούν σε οικονοµική ενίσχυση, εφόσον αιτούνταν το αρ-
µόδιο Υπουργείο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό δεν συνέβη. Η
Πολωνία έλαβε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ για λιπάσµατα
και πρώτες ύλες, για να αντισταθµιστούν ακριβώς αυτές οι οικο-
νοµικές απώλειες από την εισαγωγή των ξένων σιτηρών. Θα
ήθελα µια απάντησή σας, εάν σκοπεύει τώρα το ελληνικό Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης να καταθέσει αντίστοιχο αίτηµα προς
τους φορείς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αν, ναι, ποιο θα είναι
το χρονοδιάγραµµα για την καταβολή, εφόσον λάβουµε κι εµείς
-όπως έλαβαν κι άλλες όµορες της Ουκρανίας χώρες- την επιδό-
τηση αυτή. 

Θα επανέλθω και στο πρώτο ερώτηµα, γιατί δεν έλαβα µια
σαφή απάντηση. Λέτε ότι έχετε καλές προθέσεις, αν και εφόσον
και να αποζηµιώσετε. Με ποιο ακριβώς χρονοδιάγραµµα; Θα ανα-
φερθώ λίγο στο Κιλκίς. Το Κιλκίς είναι ένας ακριτικός νοµός, ο
οποίος έχει χάσει δέκα χιλιάδες πληθυσµού από το 2011 µέχρι
το 2021. Η αγροτική παραγωγή είναι ιδιαίτερα σηµαντική για τους
κατοίκους. Ένα µεγάλο µέρος του πληθυσµού είναι καλλιεργητές
αµπελιών, καλλιεργητές καστάνων, όπως σας είπα, που συγκρα-
τούν τον πληθυσµό στις περιοχές αυτές. Υπάρχει ΠΟΠ προϊόν,
το ΠΟΠ κρασί της Γουµένισσας, το οποίο είναι εξαγώγιµο προϊόν
και υπάρχουν αµπελουργίες, οι οποίες είναι σε µεγάλη άνθηση
και υπάρχουν οινοπαραγωγοί οι οποίοι έχουν κάνει σοβαρές
επενδύσεις στην περιοχή. 

Αν αφήσουµε αυτούς τους ανθρώπους ακάλυπτους, θα εγκα-
ταλείψουν τόσο την αµπελουργία όσο και την καστανοπαραγωγή,
η οποία είναι πολύ σηµαντική για την ανάπτυξη της περιοχής. Επι-
σηµαίνω για άλλη µια φορά, ότι η παραγωγή των καστάνων ήταν
60% κάτω φέτος, τουλάχιστον 60% σε σχέση µε τις άλλες χρο-
νιές. Μιλάµε για µια εξαιρετικά έκτακτη συνθήκη, η οποία ρίχνει
τους καστανοπαραγωγούς σε µια ανέχεια άνευ προηγουµένου.
Το ίδιο συµβαίνει και µε τα σταφύλια. Χάθηκε ο κόπος µιας ολό-
κληρης χρονιάς. 

Επανέρχοµαι και στο πρώτο ερώτηµα, αν έχετε σκοπό να ενι-

σχύσετε τους καλλιεργητές καστάνου και αµπέλων, εφόσον δια-
πιστώσετε -όπως είπατε- ότι υπάρχει αυτή η ζηµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ έχετε τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, σας απάντησα µε πλήρη σαφήνεια και µε

ακρίβεια τι ακριβώς συµβαίνει για τα κάστανα και όσον αφορά τα
αµπέλια. 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στο δεύτερο σκέλος καθόλου.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Προφανώς ο χρόνος είναι τέτοιος όπου την
απάντηση τη χωρίζω σε δύο µέρη, γι’ αυτό και θα ασχοληθώ στη
δευτερολογία µου ακριβώς και µε το θέµα µε τα σιτηρά και να
δούµε τι ακριβώς συµβαίνει, εν τέλει, µε τα δηµητριακά. 

Αρχικά, να σηµειώσω ότι η Κυβέρνησή µας δεν αµφισβήτησε
ποτέ τη σηµασία που έχουν για την οικονοµία και την πρωτογενή
παραγωγή στη χώρα µας, Αντίθετα, η ένταξη στην προηγούµενη
προγραµµατική περίοδο και η παραµονή στη νέα περίοδο στο κα-
θεστώς των συνδεδεµένων ενισχύσεων προϊόντων, όπως στο
σκληρό σιτάρι, το ρύζι, αποδεικνύουν τη σταθερή αξία που δί-
νουµε µε τη στρατηγική µας στα συγκεκριµένα προϊόντα. 

Πέραν, όµως, αυτών, εκµεταλλευόµενοι τη συγκυρία και προς
όφελος της κοινωνίας και των παραγωγών, πήραµε την πρωτο-
βουλία και εντάξαµε στο καθεστώς συνδεδεµένων ενισχύσεων
για τη νέα προγραµµατική περίοδο 2023-2027, κατόπιν διαπρα-
γµατεύσεων µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το µαλακό σιτάρι, το
κριθάρι και τον αραβόσιτο. Ο συνολικός προϋπολογισµός για το
µαλακό σιτάρι είναι 29.120.000, για το κριθάρι 41.600.00 και για
τον αραβόσιτο 211.750.000. Με πράξεις καταδεικνύεται το ενδια-
φέρον για τον συγκεκριµένο κλάδο. 

Αναφέρεστε τώρα στην ερώτησή σας για τα µεγάλα αδιάθετα
αποθέµατα σίτου, που υπονοείτε ολιγωρία από την Κυβέρνησή
µας, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε
αντιδιαστολή µε άλλες χώρες που έλαβαν αυτές τις αποζηµιώ-
σεις. Η εικόνα, όµως, αυτή είναι µακριά από την πραγµατικότητα.
Και τι εννοώ µε αυτό; Όσον αφορά τον σκληρό σίτο, τα αποθέ-
µατα δεν διαφέρουν από τα συνήθη κάθε έτους και δεν έχει πα-
ρατηρηθεί καµµία αξιοσηµείωτη ή ανησυχητική αύξηση. Άλλω-
στε, δεν υπήρξε κάποιο αίτηµα προς το Υπουργείο µας γι’ αυτό
που να περιγράφει µια τέτοια κατάσταση και να αιτείται αποζη-
µίωσης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η καταγραφή των αποθεµάτων γίνεται µε τα οριζόµενα στην
ΚΥΑ 1368/2022. Τα στοιχεία υποβάλλονται µε τις δηλώσεις απο-
θεµάτων, αποτελούν πληροφοριακά δεδοµένα της Γενικής Γραµ-
µατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

Σε ό,τι αφορά τον µαλακό σίτο, θα γνωρίζετε ασφαλώς ότι όχι
µόνο δεν υπάρχει πλεονάζων απόθεµα, αλλά παρατηρείται και
έλλειψη, την οποία έλλειψη πάµε να αντιµετωπίσουµε δίνοντας
κίνητρο για την καλλιέργειά του, µέσω της συνδεδεµένης ενίσχυ-
σης που ανέφερα η οποία εκτιµάται στα 100 ευρώ το στρέµµα.

Σχετικά µε τις αποζηµιώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, και
για να µην µείνει κανένα ίχνος υποψίας, κάνω σαφές ότι δόθηκαν
µε απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αυστηρά και µόνο για
τις πέντε όµορες χώρες της Ουκρανίας στις οποίες υπήρχε υπερ-
βολική συσσώρευση ουκρανικών σιτηρών, λόγω του πολέµου
προκαλώντας ταραχές στην ιστορική αγορά αυτών των χωρών.
Καµµία άλλη χώρα δεν έλαβε παρόµοια αποζηµίωση, γιατί σε
καµµία άλλη χώρα δεν υπήρχε παρόµοια συνέπεια και διαταραχή
της αγοράς.

Αντιστοιχούν όµως και στη χώρα µας 15 εκατοµµύρια ευρώ
από το υπόλοιπο γεωργικό αποθεµατικό του 2023 τα οποία θα
αξιοποιηθούν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στη βάση ιεράρχη-
σης των αναγκών όπως έχουν αυτές διαµορφωθεί µέχρι αυτή τη
στιγµή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ.
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Συνεχίζουµε µε την ενδέκατη, µε αριθµό 295/26-10-2023, επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπού-
µπα, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Πληρωµές που προκύπτουν µετά τους έκτακτους ελέγ-
χους που πραγµατοποιεί ο Οργανισµός Πληρωµών και Ελέγχου
Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ)». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Διονύσιος Σταµενίτης.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προηγουµένως ήταν ο Νοµός Κιλκίς, πάµε

στον Νοµό Σερρών, εσείς είστε από τα Γιαννιτσά του Νοµού Πέλ-
λας. Πιάσαµε την κεντρική Μακεδονία µε τρεις νοµούς καθαρά
αγροτοκτηνοτροφικούς. Όµως, ερηµώνει γενικότερα η ύπαιθρος
λόγω της αστυφιλίας και λόγω του εµπαιγµού απέναντί σας προς
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Υπάρχει ένα κοινωνικό
φαινόµενο στα όρια της κοροϊδίας αυτή τη στιγµή µε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ.

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ κάθε χρόνο πραγµατοποιεί ελέγχους, και το ξέ-
ρετε, και πολύ καλά κάνει για να µην υπάρχουν έκνοµες ενέρ-
γειες. Τι γίνεται, λοιπόν, τώρα; Διασταυρωτικοί έλεγχοι, βάση
δεδοµένων, επικαιροποίηση εγγράφων, η χαρτούρα καλά κρατεί
και έχουν να πληρωθούν οι άνθρωποι από το 2019. Ενστάσεις φυ-
σικά και υπάρχουν και οι υποχρεώσεις τρέχουν. Εµείς καλά πλη-
ρωνόµαστε κάθε µήνα, µια χαρά όλα, αυτοί χρωστάνε σε γεωπό-
νους, φάρµακα, λιπάσµατα, ΔΕΗ, προµηθευτές, οικογένειες για
να πάνε φροντιστήρια.

Έχω µια ένσταση εδώ -δεν µπορώ να το δείξω εξατοµικευµένα
γιατί προστατεύω τα προσωπικά δεδοµένα του ανθρώπου- από
Ευκαρπία Σερρών. Πρόκειται για ένσταση του 2021, για ελέγχους
του 2019 και ακόµη τίποτα και πάµε πλέον προς το 2024.

Κι εγώ σας ρωτώ: Οι άνθρωποι αυτοί ελέγχθηκαν, και καλώς
ελέγχθηκαν για να δούµε τη νοµιµότητα σε ό,τι αφορά τη βάση
δεδοµένων, τα στρέµµατα που καλλιεργούν, αυτά που έχουν δη-
λώσει, κάποια στρέµµατα ήταν παράνοµα και αυτά θα κοπούν και
καλώς θα κοπούν για να εφαρµοστεί ο νόµος. Τα εναποµείναντα
όµως δεν τα έχουν πληρωθεί. Και, µάλιστα, είναι άνθρωποι κα-
θόλα νόµιµοι διότι, ξέρετε, είναι δειγµατοληπτικός ο έλεγχος και
πολύ σωστά γίνεται. Όµως, να καθυστερεί από το 2019 να πλη-
ρώσει ο ΟΠΕΚΕΠΕ αυτούς τους ανθρώπους; 

Πρόκειται για ανθρώπους που ο ίδιος ο Υπουργός κ. Αυγενά-
κης ζητάει παραίτηση του ΔΣ του ΟΠΕΚΕΠΕ. Θυµάστε τι έλεγε
κάποτε ο Χάρρυ Κλυνν χαριτολογώντας: «Μα και πριν από εσάς,
πάλι εσείς ήσασταν κυβέρνηση». Άρα, ευθύνες έχουµε και για
τους προκατόχους σας. Δεν ξέρω, ο κ. Κεδίκογλου, ο κ. Στύλιος,
αλλά πείτε τους: «Ο ΟΠΕΚΕΠΕ λειτουργεί κράτος εν κράτει; Είναι
φέουδο; Στα καντόνια ανήκει ο ΟΠΕΚΕΠΕ;» Γιατί δεν πληρώνο-
νται αυτοί οι άνθρωποι όταν έχουν επωµιστεί όλον αυτόν τον
έλεγχο και τους καθυστερούµε από το 2019; Έτσι δεν γίνεται
δουλειά, όπως λέµε στην καθοµιλουµένη.

Οι αγρότες είναι σε απόγνωση, οι κτηνοτρόφοι σε απόγνωση,
σας ψηφίζουν, µετανιώνουν µετά που σας ψηφίζουν και τρέχουµε
και δεν φτάνουµε τώρα, κύριε Υπουργέ µου. Από αγροτική πε-
ριοχή είστε. Πού θα πάει αυτή η βαλίτσα κοινωνικά; Πού θα πάει
αυτό; Δεν αντέχουν άλλο.

Απλήρωτοι από το ’19, ’20, ’21, ’22, µπήκαµε ’23, τελειώνει η
χρονιά. Και πείτε µου εσείς πώς θα πληρώσουν τις ανελαστικές
υποχρεώσεις τους και γενικότερα τα καθηµερινά τους έξοδα. 

Άρα, λοιπόν, πάρτε τώρα θέση. Προσδιορίστε ένα χρονοδιά-
γραµµα επακριβώς, όχι γενικά και αόριστα, πότε θα πληρωθούν.
Πείτε συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Μας ακούνε τούτη την ώρα και
πρέπει να ξέρουν τι θα πουν σ’ αυτούς που οφείλουν να τους
πληρώσουν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι έχουµε µπροστά µας ένα ζήτηµα τεχνικής φύσεως

µε αντικειµενικές δυσκολίες και το συζητήσαµε και την προηγού-

µενη εβδοµάδα εδώ στη Βουλή στο πλαίσιο κοινοβουλευτικού
ελέγχου ενός συναδέλφου µας, Βουλευτή για άλλο νοµό. Και θα
µου επιτρέψετε να επαναλάβω όσα είπα και τότε, γιατί ισχύουν
και τώρα.

Αρχικά για την οικονοµία της συζήτησης, αλλά κυρίως για να
µην δηµιουργούνται λαθεµένες εντυπώσεις θα ξεκαθαρίσουµε
πρώτα από όλα τι εννοούµε εκκρεµότητες πληρωµών παλαι-
ότερων ετών. Οι εκκρεµότητες των πληρωµών παρελθόντων ετών
δεν αφορούν σε πληρωµές τακτικές, οι οποίες δεν έγιναν από κά-
ποιες παραλείψεις του Οργανισµού Πληρωµών. Αφορούν συ-
µπληρωµατικές πληρωµές µεµονωµένων παραγωγών µε αστο-
χίες, παραλείψεις στις αιτήσεις τους, οι οποίες µετά την αξιολό-
γηση διορθώθηκαν µε την προβλεπόµενη διαδικασία διοικητικών
πράξεων, καθώς και τους παραγωγούς στους οποίους τα αιτή-
µατα δικαιώθηκαν διοικητικά ή δικαστικά. Δηλαδή ναι µεν αφο-
ρούν σε παλιά έτη, αλλά πρόκειται για περιπτώσεις που δικαιώ-
θηκαν εκ των υστέρων, αλλά και ακόµη µετά από αρκετά χρόνια,
όπως είπατε και εσείς. Το παράδειγµά σας αφορά το ’19, στο
οποίο έγινε ένσταση το ’21 και αξιολογήθηκε το ’22. 

Να πούµε τώρα ότι οι συµπληρωµατικές πληρωµές παρελθό-
ντων ετών όσο αποµακρυνόµαστε από το εκάστοτε έτος διενερ-
γούνται όλο και πιο αραιά και αυτό γιατί είναι µια φυσιολογική
διαδικασία δεδοµένου πρώτον, ότι αφορούν σε όλο και λιγότερο
αριθµό παραγωγών, δεύτερον, δίνεται προτεραιότητα στο τρέ-
χον έτος και τέλος, η πληρωµή είναι µια χρονοβόρα διαδικασία
και δύσκολη. Άρα, δεν είναι δυνατόν κάθε φορά που δικαιώνεται
ένας µικρός αριθµός παραγωγών να πραγµατοποιείται και µία
πληρωµή. Για να διενεργηθούν αυτές οι πληρωµές πρέπει να
υπάρχει ανάδοχος εταιρεία που θα αναλάβει το πληροφοριακό
σύστηµα. 

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, λοιπόν, για τις εκκρεµότητες των πληρωµών
αυτών, αλλά και για τις ανάγκες προσαρµογής, µετάβασης υφι-
στάµενων συστηµάτων στα δεδοµένα της νέας ΚΑΠ έχει πραγµα-
τοποιήσει δηµόσιο ηλεκτρονικό διεθνή διαγωνισµό για την
επιλογή του αναδόχου για το έργο µε τίτλο: «Συντήρηση των πλη-
ροφοριακών συστηµάτων που υποστηρίζουν τη διαχείριση του
ΕΚΔΔΑ για τις ανάγκες µετάβασης στο νέο στρατηγικό σχέδιο
της νέας ΚΑΠ». Η διενέργεια του διαγωνισµού έγινε µε την υπ’
αριθµόν 35067 στις 7-6-23 διακήρυξη. Επισηµαίνουν ότι πρόκειται
για έναν ειδικό διαγωνισµό µόνο για τον συγκεκριµένο σκοπό τις
πληρωµές των παλαιών ετών. Ο διαγωνισµός βρίσκεται στο στά-
διο προσυµβατικού ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέδριο και µετά
την ολοκλήρωση του οποίου θα ακολουθήσει υπογραφή της σύµ-
βασης, η υλοποίηση της οποίας θα παράσχει την κατάλληλη τε-
χνική υποστήριξη για τη διεκπεραίωση αυτών των πληρωµών. Το
χρονοδιάγραµµα των πληρωµών θα καθοριστεί λαµβάνοντας υπ’
όψιν και τις διαδικασίες διεκπεραίωσης των τρεχουσών πληρω-
µών του Οργανισµού, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις προτεραιότητες,
όπως είπα και πάλι των πληρωµών. Όπως σας είπα ήδη είναι ένα
ζήτηµα τεχνικό, το οποίο έχουµε τον σχεδιασµό να το αντιµετω-
πίσουµε και έτσι, λοιπόν, θα πράξουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Μπού-

µπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, να επισπεύ-

σετε να πληρωθούν µε προσωπικές σας ενέργειες. Θα πείτε και
στον οµοϊδεάτη σας Υπουργό -και ο οµοϊδεάτης σας ο άλλος
Υπουργός είναι δίπλα σας που ανήκει στους επαΐοντες για το ψη-
φιακό κράτος και καλώς- να απλοποιηθούν για να υπερκερά-
σουµε γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, κωλυσιεργίες. Οι άνθρωποι
θέλουν στην τσέπη τους ευρώ να πληρώσουν τις υποχρεώσεις. 

Πάµε λίγο στα δύσκολα τώρα. Έχουµε 20% µείωση της βασι-
κής ενίσχυσης µε τη νέα ΚΑΠ που υπέγραψε πάλι η χώρα, χωρίς
να τη δει καθόλου. Διότι έχουµε αµαρτίες του παρελθόντος για
την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Πήγε και υπέγραψε από την Ευρω-
παϊκή Ένωση πάλι χωρίς να βλέπει τι υπογράφει. Με συγχωρείτε,
θα το εξηγήσω. 

Το «πρασίνισµα» ως ενίσχυση τελείωσε. Τώρα έχουµε καινούρ-
για λέξη, µην κάνω και κανένα σαρδάµ, γιατί είναι και δύσκολη,
«αντιδιανεµητική». Ούτε να την πούµε δεν µπορούµε. 

Εσείς την καταλάβατε; Ακούγεται τόσο δύσκολο. Τι είναι πάλι
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αυτό; Για να κόψει στους αγρότες χρήµα, γιατί βλέπουν στους
λογαριασµούς κουτσουρεµένες επιδοτήσεις. Κάποτε έπαιρναν
δέκα χιλιάδες, έχουµε φτάσει στις πέντε χιλιάδες. Γιατί; Γιατί επι-
νόησε η «Ενωµένη Γηραιά» το περιβόητο «πρασίνισµα», που δεν
ξέρουµε ακόµη τι είναι. Και τώρα το ονοµάζει µε αυτήν τη λέξη:
«αντιδιανεµητική». Δεν µπορούµε να την πούµε κιόλας, κύριε
Πρόεδρε. 

Βάζετε δέκα οικολογικά συστήµατα για να πάρει κάποιος την
επιδότηση, αλλά οι παραγωγοί που ήδη είναι σε αυτά τα γεωρ-
γοπεριβαλλοντικά προγράµµατα δεν θα πάρουν. Αυτοί, δηλαδή,
που είναι στις σπάνιες φυλές, που είναι σε ό,τι αφορά στις νέες
καλλιέργειες και είναι σε αυτά τα προγράµµατα µέσα -γεωργία,
κτηνοτροφία- στα οποία ήδη βρίσκονται, γιατί µπήκαν µέσα σε
αυτό που λέµε βιολογική κτηνοτροφία, γεωργία, έξυπνη γεωργία,
όπως τη βαφτίζει η περιβόητη Ευρώπη, που µόνο για τον πρωτο-
γενή τοµέα δεν ενδιαφέρεται, γιατί έχει άλλα εκεί να προάγει,
αυτοί θα µείνουν απ’ έξω. Δηλαδή, όλους αυτούς, µε τα δέκα οι-
κολογικά συστήµατα, που έχετε επινοήσει και έχετε βαφτίσει, θα
τους πετάξετε όλους έξω. Αυτό πρέπει να το ξέρουν οι αγρότες
και οι κτηνοτρόφοι.

Όσο για εφέτος γίνεται το «έλα να δεις». Διευκρινιστική εγκύ-
κλιος στην εγκύκλιο. Δηλαδή, εφέτος δεν έχει γίνει καµµία ενη-
µέρωση για το πώς θα λειτουργούν όλα αυτά, ποιος θα είναι ο
τρόπος που βγαίνει το τελικό ποσό που θα πάρει ο αγρότης και
ο κτηνοτρόφος δεν το ξέρει κανείς. Η µία διευκρινιστική εγκύ-
κλιος ακολουθεί την άλλη, µέχρι και την προηγούµενη εβδοµάδα.
Ούτε εσείς στο Υπουργείο δεν ξέρετε να δώσετε διευκρινιστική
εγκύκλιο και δικαίως, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση «θολώνει τα
νερά» και θέλει ψάξιµο εκεί.

Παραδείγµατος χάριν, σε ό,τι αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ, είναι ένα
«µπάχαλο». Το λέει αυτό και ο Υπουργός σας. Δεν υπάρχει καµ-
µία ενηµέρωση σε αυτούς τους ανθρώπους. Αγρότες και κτηνο-
τρόφοι ανενηµέρωτοι. Δεν ξέρουν τι τους ξηµερώνει! Έχασαν το
20% στην ενιαία ενίσχυση και αυτή η µείωση στην ενιαία ενίσχυση
θα πάει στο 50%.

Για τον ΕΛΓΑ θα το συζητήσουµε, κύριε Σταµενίτη, κύριε
Υπουργέ µου, σε µία άλλη συνεδρίαση. Έχει άλλες αµαρτίες ο
ΕΛΓΑ, εκεί υπάρχει άλλο «έλα να δεις». Όπως λέει ο κανονισµός
του ΕΛΓΑ δεν αποζηµιώνει από την έντονη βροχόπτωση, παρά
από την πληµµύρα. Λες και η βροχόπτωση δεν θα φέρει πληµ-
µύρα. Δηλαδή, εάν έχουµε ένα επικλινές χωράφι και φύγουν τα
νερά δεν αποζηµιώνει. Αυτό για το καταστατικό πρέπει να το
δούµε αλλιώς.

Όµως εδώ τώρα έχουµε όχι απλά ψαλίδισµα, κατακρεουργού-
µε τους αγρότες µε βάση την «αντιδιανεµητική» -άντε την έµαθα
τη λέξη τώρα- γιατί καταργήθηκε, λέει, το «πρασίνισµα». Πάµε,
λοιπόν, και υπογράφουµε τη νέα ΚΑΠ, τη νέα Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, µε το έγκληµα που κάναµε από το 2003 να βγάλουµε πα-
ραδοσιακές καλλιέργειες, γιατί έτσι προστάζει η ενωµένη Ευρώ-
πη, γιατί είχαµε υπογράψει και τη Συνθήκη GATS, που γίνονται
αθρόες εισαγωγές απ’ έξω, και οι δικοί µας αγρότες και κτηνο-
τρόφοι δεν µπορούν να πουλήσουν τίποτα. 

Δείτε το, λοιπόν, αυτό το «πρασίνισµα» που καταργήθηκε µε
αυτή τη νέα µοντέρνα λέξη της περιβόητης Ευρώπης, που µόνο
κοινωνική δεν είναι, παρά είναι µία συγκεκριµένη οικονοµική
κάστα κρατών και ανθρώπων, που λυµαίνουν και τον πρωτογενή
τοµέα και οι άνθρωποι βλέπουν στους λογαριασµούς τους, από
εκεί που περίµεναν περίπου 8.500 να έχουν πάει στα 5.000; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Για δείτε το λίγο. Να ξαναεξε-
τάσετε, αν µπορείτε, την ένστασή σας αυτή για τη νέα ΚΑΠ και
να πούµε την αλήθεια στους αγρότες και στους κτηνοτρόφους
µε την κατάργηση σε ό,τι αφορά το «πρασίνισµα» από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, ο οποίος έχει γίνει αυτή τη στιγµή κράτος εν κράτει -και
το καταγγέλλετε και εσείς οι ίδιοι και καλώς το καταγγέλλετε,
αλλά πριν από εσάς πάλι εσείς ήσασταν- να δούµε τι θα γίνει,
γιατί δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, έχετε όλον τον χρόνο στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο να κάνετε ερωτήσεις για τον ΕΛΓΑ. Οι απαντήσεις
είναι συγκεκριµένες, όπως και για τη νέα ΚΑΠ. 

Εµένα θα µου επιτρέψετε να µείνω λίγο στην καθ’ αυτού ερώ-
τησή σας και όπως είπα και στην πρωτολογία µου αναφορικά µε
τις πληρωµές των παρελθόντων ετών υπάρχει µία διαδικασία
αυτού του διαγωνισµού που βρίσκεται σε εξέλιξη, είναι µία δια-
δικασία που έχει δροµολογηθεί και συνεπώς δεν συντρέχει κανέ-
νας λόγος ανησυχίας για τους παραγωγούς.

Όµως, για να µη µείνει κανένα ίχνος ανησυχίας, διευκρινίζω τα
εξής: Σε ό,τι αφορά τη χρηµατοδότηση των ενισχύσεων αυτή
είναι κατά βάση κοινοτική, ενώ κατά περίπτωση όπου η διεκπε-
ραίωση των πληρωµών οδηγεί σε υπέρβαση του ανώτατου χρη-
µατικού ορίου των κοινοτικών κονδυλίων και της τρέχουσας
«ρεζέρβας» χρηµάτων, αυτές -όπου υπάρχει δυνατότητα- πρα-
γµατοποιούνται από εθνικούς πόρους στη βάση κυβερνητικών
αποφάσεων.

Αγαπητέ και αγαπητοί συνάδελφοι, θα σας πω επίσης ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποδείξει ότι δεν έχει αφή-
σει τίποτα στην τύχη του, γι’ αυτό και οι παραγωγοί κάθε φορά
την ψηφίζουν είτε στις πρώτες είτε στις δεύτερες εκλογές και θα
συνεχίσουν να την ψηφίζουν. Έχει αποδείξει ότι βρίσκεται στα-
θερά, αταλάντευτα, δίπλα στους παραγωγούς, παρεµβαίνοντας,
σχεδιάζοντας και εφαρµόζοντας πολιτική για τη στήριξή τους,
όποτε είναι απαραίτητο, αλλά και για την επίλυση χρόνιων ζητη-
µάτων, όπως αυτό που συζητάµε σήµερα. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά και µπορώ να σας δώσω µερικά
από αυτά, όπως είναι το παράδειγµα της αντιµετώπισης του κό-
στους παραγωγής λόγω ενεργειακής κρίσης, οι παρεµβάσεις για
την αντιµετώπιση των αρνητικών συνεπειών που δηµιούργησε η
πανδηµία ή προκάλεσε ο πόλεµος στην Ουκρανία, αλλά και πα-
ρεµβάσεις µόνιµου χαρακτήρα, όπως η µείωση της φορολογίας,
η µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών ει-
σφορών για τους εργαζόµενους των αγροτικών επιχειρήσεων, η
εξαίρεση από υποχρέωση καταβολής τέλους επιτηδεύµατος για
τους αγρότες κανονικού καθεστώτος. Υπάρχουν και άλλες πα-
ρεµβάσεις. 

Και να µην ξεχνάµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι αυτή που µερίµνησε για την
επιχορήγηση του ΕΛΓΑ, για να µη διακυβεύονται οι αποζηµιώσεις
των παραγωγών. Είναι, επίσης, αυτή που έχει εξασφαλίσει και τις
ενισχύσεις τους, µέσω όλων των προβλεπόµενων και νόµιµων
διαδικασιών. 

Ένα θέµα για τις ενισχύσεις. Όπως ξέρετε ή όπως θα πρέπει
να γνωρίζετε, η χώρα µας είναι η µόνη ίσως χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση η οποία διατήρησε τα ίδια χρήµατα για τους παρα-
γωγούς µετά από µια µεγάλη διαπραγµάτευση που έκανε ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης κι έτσι οι Έλληνες πα-
ραγωγοί θα συνεχίσουν να παίρνουν τα 2 δισεκατοµµύρια τον
χρόνο, προφανώς µε άλλη µορφή, σε άλλους διαφορετικούς
χρόνους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό

288/26-10-2023 του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Βελβερούδη προς
την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανησυχία πολιτών και αγρο-
τών που πλήττονται από τις πληµµύρες της Τάφρου 66 στα όρια
των Νοµών Πέλλας και Ηµαθίας». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεό-
δωρος Λιβάνιος. 

Κύριε Βελβερούδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΒΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η τάφρος 66, κύριε Υπουργέ, είναι µια τάφρος, όπως ξέρετε

και εσείς, µήκους τριάντα οκτώ χιλιοµέτρων. Κατασκευάστηκε
από το 1928 έως το 1930, µε σκοπό την αποξήρανση της Λίµνης
των Γιαννιτσών και ταυτόχρονα, την διοχέτευση των νερών των
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γύρω βουνών Βερµίου, Βόρα και Τζένας για την αποτροπή των
πληµµυρών.

Στις προδιαγραφές της Τάφρου 66 απαιτείται ο καθαρισµός
της κάθε πέντε χρόνια, εξασφαλίζοντας έτσι τη ροή του νερού,
αλλά και την αποκατάσταση των αναχωµάτων από τυχόν φθορές.
Δυστυχώς, η τελευταία φορά που έγινε καθαρισµός στο κοµµάτι
του Δήµου Σκύδρας ήταν το 1998 µε 2002, δηλαδή είκοσι δύο
χρόνια πριν. 

Από τότε µέχρι και σήµερα, από τις συνεχείς πληµµύρες, η
κοίτη της Τάφρου 66 έχει ανέβει επικίνδυνα µε αποτέλεσµα να
µειωθεί η χωρητικότητα σε νερό. Ειδικότερα, µέσα στην κοίτη
βρίσκονται δέντρα, θάµνοι, σκουπίδια, µπάζα και φερτή ύλη, µε
συνέπεια να δυσχεραίνεται η εκροή του νερού και να µειώνεται
ο όγκος εκροής. Έτσι, η πιθανότητα της πληµµύρας γίνεται όλο
και πιο έντονη, ενώ ελλοχεύει ο κίνδυνος να σπάσει το ανάχωµα
και να επέλθει ολική καταστροφή.

Όταν µάλιστα το νερό της Τάφρου 66 υπερχειλίζει και αδυνα-
τεί να διοχετευθεί διά του ποταµού Αλιάκµονα, έχει ως αποτέλε-
σµα η λεκάνη απορροής των υδάτων που βρίσκεται στην περιοχή
του βιολογικού καθαρισµού της Σκύδρας, να πληµµυρίζει όλα τα
χωράφια, µε συνέπεια µεγάλες ζηµιές σε καλλιέργειες και κατοι-
κίες. 

Λόγω της συνεχιζόµενης αυτής αµέλειας των αρµοδίων, όσον
αφορά τον καθαρισµό και τη συντήρηση της Τάφρου 66, τίθενται
σε συνεχή κίνδυνο ανθρώπινες ζωές και περιουσίες, όπως και η
απώλεια του ζωικού και φυτικού κεφαλαίου, αλλά και του αγρο-
τικού εξοπλισµού. 

Κατόπιν τούτων ερωτάται ο Υπουργός: Τι µέτρα προτίθεται να
λάβει για την αντιµετώπιση του κατεπείγοντος αυτού προβλήµα-
τος, εν όψει µάλιστα και του επερχόµενου χειµώνα, ιδίως όσον
αφορά: α) στον άµεσο καθαρισµό της Τάφρου από την αρχή
µέχρι και τις εκβολές της στον Αλιάκµονα, όπου, υπ’ όψιν, απαι-
τείται και ο συντονισµός όλων των εµπλεκόµενων αρµόδιων φο-
ρέων της αυτοδιοίκησης, β) στην επιδιόρθωση και ενίσχυση του
αναχώµατος σε όσα σηµεία απαιτείται µε αντιπληµµυρικά πλέ-
γµατα, γ) στην τακτική συντήρηση και επιτήρησή της σύµφωνα
µε τις προδιαγραφές και τέλος στην ανάγκη υδραυλικής και µη-
χανικής µελέτης του έργου, που να λαµβάνει υπ’ όψιν και τα νέα
δεδοµένα της κλιµατικής αλλαγής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Για την Τάφρο 66 να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Αυτά τα έργα είναι

αποκλειστικής αρµοδιότητας της δευτεροβάθµιας Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, άρα εν προκειµένω της Περιφέρειας Κεντρικής Μακε-
δονίας. Όπως γνωρίζετε είναι αυτοδιοικούµενα όργανα και το
κράτος δεν µπορεί να τους κάνει έλεγχο σκοπιµότητας, αλλά
έλεγχο νοµιµότητας επί των πράξεων. Αυτό είναι ένα κοµµάτι. 

Σχετικά µε την ερώτησή σας, λοιπόν, απευθυνθήκαµε στην Πε-
ριφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας και θα µου επιτρέψετε να κατα-
θέσω µετά τη δευτερολογία και την απάντηση της περιφέρειας
στα Πρακτικά, για να έχετε πληρέστερη ενηµέρωση. Αφού περι-
γράφει το ιστορικό της κατασκευής και όλα αυτά, µας αναφέρει
τις ενέργειες που έχει κάνει σχετικά µε την Τάφρο 66. 

Το πρώτο, λοιπόν, είναι ότι προχωράει το Φράγµα του Αλµω-
παίου στον Νοµό Πέλλας προκειµένου µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να ανοίξει ο
δρόµος για την κατασκευή του έργου από το ΥΠΑΑΤ, ενώ γίνεται
µια προσπάθεια να ενταχθεί στο ΕΣΠΑ. Έχει εκπονηθεί µελέτη
αντιπληµµυρικής προστασίας στην περιφερειακή διώρυγα και
στον ποταµό Λουδία από την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας
και έχει ολοκληρωθεί η µελέτη. Προσπαθεί να ενταχθεί πλέον το
κυρίως έργο, προϋπολογισµού 23.500.000 ευρώ περίπου, στο
ΕΣΠΑ για να προχωρήσει άµεσα στην υλοποίηση. 

Μέχρι τότε, µεταξύ άλλων, έχουν κάνει ορισµένες επείγουσες
δραστηριότητες, κοινώς τα επείγοντα, προκειµένου να αποφευ-
χθεί η πληµµύρα. Έχει δαπανηθεί περίπου 1.350.000 ευρώ και
αφορά µεταξύ άλλων καθαρισµό γεφυρών, αποµάκρυνση δέν-
δρων, καθαρισµό των εκβολών του Τριποταµού. Επίσης, κόπηκαν

δέντρα στα πρανή της κοίτης, δυόµισι χιλιάδες δέντρα αφαιρέ-
θηκαν από την Τάφρο 66 τα οποία εµπόδιζαν τη ροή του ύδατος.
Επιπρόσθετα αφορά καθαρισµούς αυτοφυούς βλάστησης. 

Τέλος, επισηµαίνει και αυτό που λέτε και εσείς και αυτό που
συµφωνούµε όλοι, ότι χρειάζεται ένα ριζικό έργο καθαρισµού της
Τάφρου 66, ένα έργο το οποίο έχει τη δεκαετία του 30 από αµε-
ρικανική εταιρεία. Προφανώς, επειδή η ένταση και συχνότητα
των πληµµυρικών φαινοµένων εντείνεται τα τελευταία χρόνια,
χρειάζεται περισσότερη εγρήγορση. 

Εµείς ως Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχουµε λάβει κάποιο συ-
γκεκριµένο αίτηµα για χρηµατοδότηση του συγκεκριµένου
έργου. Άλλωστε έχει δικό της ΠΕΠ η περιφέρεια, το οποίο το
αξιοποιεί σύµφωνα µε τις πολιτικές προτεραιότητες που τοποθε-
τεί η κάθε περιφέρεια. Είµαστε, όµως, στη διάθεση της Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας, όπως και των άλλων περιφερειών,
προκειµένου να συµβάλουµε στην επίλυση τέτοιων ζητηµάτων,
τα οποία είναι πολύ σηµαντικά, ιδίως για µια περιοχή κάµπου η
οποία έχει και αντιπληµµυρική ζώνη και όλα τα σχετικά, για να
διαφυλάξουµε και τις περιουσίες και τις καλλιέργειες των αγρο-
τών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΒΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου δόθηκε η εντύπωση ότι λάθος απευθυνθήκαµε στο

Υπουργείο Εσωτερικών ή από ό,τι κατάλαβα η Μακεδονία κείται
µακράν -εφόσον είναι αρµοδιότητα της περιφέρειας εκεί- από την
Αθήνα. Δεν ξέρω αν έχει καταλάβει η Περιφέρεια Κεντρικής Μα-
κεδονίας πόσο σοβαρό είναι το θέµα, γιατί αυτά τα έργα που
άκουσα δεν έχουν σχέση µε την Τάφρο, τα περισσότερα τουλά-
χιστον, τα πρώτα. Τέλος πάντων.

Οι ενέργειες που έχουν γίνει µέχρι σήµερα για την αντιµετώ-
πιση του µείζονος αυτού προβλήµατος και για την αποτροπή του
κινδύνου καταστροφής είναι ηµίµετρα εµβληµατικού χαρακτήρα
και γίνεται τµηµατική αντιµετώπιση για το θεαθήναι περισσότερο.
Θα έπρεπε να έχουν ήδη ληφθεί µέτρα ολιστικής αντιµετώπισης,
µέτρα συνολικού καθαρισµού συντήρησης και επισκευής της Τά-
φρου, εν όψει του επερχόµενου χειµώνα, λόγω και των θλιβερών
γεγονότων στη Θεσσαλία, καθώς ελλοχεύει ο κίνδυνος να συµ-
βούν τα ίδια και χειρότερα σε περιοχές απ’ όπου περνά η Τά-
φρος. Άλλη µια βιβλική καταστροφή, δηλαδή, για την οποία
δυστυχώς οι άνθρωποι θα κοιτάνε προς το Υπουργείο και προς
την Περιφέρεια, όπως έγινε και στη Θεσσαλία. 

Οι σηµερινές διαπιστώσεις είναι οι εξής: Η Τάφρος αυτή -ενη-
µερωτικά το λέω- διασχίζει δύο νοµούς, πρώτα τον Νοµό Πέλλας
και µετά τον Νοµό Ηµαθίας. Υπάρχουν δύο τµήµατα της Τάφρου,
συνολικού µήκους πέντε χιλιοµέτρων, στον Νοµό Πέλλας που όχι
απλώς δεν έχουν καθαριστεί εδώ και δεκαετίες, αλλά θυµίζουν
Αµαζόνιο. Έχω εδώ πέρα και φωτογραφίες και τον χάρτη της πε-
ριοχής για να τα δώσω µετά στα Πρακτικά να µπορεί οποιοσδή-
ποτε να τα δει. Μιλάµε για το ακαθάριστο τµήµα που βρίσκεται
ανάµεσα στη Γέφυρα Λιποχωρίου και στη Γέφυρα Αρσενίου.
Όπως είπατε και εσείς, έγιναν κάποιες προσπάθειες καθαρισµού,
αλλά το να καθαρίσεις ένα σηµείο και να αφήσεις το υπόλοιπο
ακαθάριστο σε ένα ποτάµι σηµαίνει ότι έχεις ένα ποτάµι το οποίο
ρέει µε µεγάλο όγκο νερού και κάποια στιγµή το περιορίζει στην
εκροή, δηλαδή το βουλώνεις, ας το πούµε έτσι. 

Τι θα έχει ως αποτέλεσµα αυτό; Οποιοσδήποτε εχέφρων άν-
θρωπος µπορεί αµέσως να το αντιληφθεί. Πολύ απλά θα πληµ-
µυρίσει το τµήµα που βρίσκεται ακριβώς πριν το πρώτο δυσδιά-
βατο εµπόδιο, που είναι τα τριάµισι χιλιόµετρα ακαθάριστης τά-
φρου. 

Στην εν λόγω περιοχή, λοιπόν, βρίσκεται η λεκάνη απορροής
της τάφρου. Και τι είναι αυτή η λεκάνη; Τώρα βέβαια για σας που
δεν έχετε πάει, πιθανόν, εκεί πέρα θα σας φαίνονται λίγο πε-
ρίεργα. Έχει επινοηθεί αυτή η λεκάνη για να µπορεί όταν γεµίζει
µε µεγάλο όγκο νερού η τάφρος αυτή, να εκτονώνεται αυτός ο
όγκος σε ένα σηµείο που είναι καλλιεργήσιµες εκτάσεις, µε απο-
τέλεσµα επανειληµµένως να καταστρέφονται οι εκτάσεις των αν-
θρώπων για να µη σπάσει το ανάχωµα από την άλλη πλευρά και
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πληµµυρίσει ο κάµπος µε τα χωριά προς την αποξηραµένη λίµνη
των Γιαννιτσών, δηλαδή στη φυσική πορεία των υδάτων. Παρά
ταύτα, δυστυχώς, το τραγικό αυτό γεγονός συνέβη το 1979 και
είχαµε τρία θύµατα τα οποία παρασύρθηκαν από τη δύναµη του
νερού επειδή έσπασε το ανάχωµα.

Στο σηµείο αυτό πρέπει να τονίσουµε τη ζωτική σηµασία που
έχει για την αποτελεσµατικότητα της τάφρου το ανάχωµα το
οποίο βρίσκεται έξω από την τάφρο. Συνοδεύει όλο το έργο µε
ένα µεγάλο όγκο χώµατος για να µπορέσει να αποσοβήσει την
κύρια και µεγάλη καταστροφή όταν το νερό ανέβει πάνω από την
κοίτη της τάφρου. Άρα, πρέπει να ληφθεί µέριµνα και για τον
έλεγχο και τη βελτίωση του αναχώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι πρόσφατα έσπασε το ανάχωµα

του χειµάρρου Δροσερού που βρίσκεται στην αρχή της Τάφρου
66 και πληµµύρισε η περιοχή. Αυτό έγινε πριν από µερικούς
µήνες, την άνοιξη. Δεν ξέραµε τι θα γινόταν αν έσπαγε κάπου
αλλού το ανάχωµα. 

Για τους λόγους αυτούς οι πολίτες ζητάνε τα αυτονόητα, δη-
λαδή τον άµεσο καθαρισµό της τάφρου, -αυτονόητο είναι- τον
άµεσο καθαρισµό της κοίτης της τάφρου από τα δέντρα και τα
φερτά υλικά σε όλο το µήκος της -γιατί είπαµε προηγουµένως
ότι τµηµατικά είναι σαν να µην κάνεις τίποτα- την εµβάθυνση της
κοίτης, τον καθαρισµό του πρανές, την επιδιόρθωση και ενίσχυση
του αναχώµατος µε αντιπληµµυρικά πλέγµατα και τη συστηµα-
τική και συνεχόµενη προγραµµατισµένη συντήρηση. 

Απευθύνοµαι σε εσάς, βέβαια, γιατί και η περιφέρεια παραπέ-
µπει στο Υπουργείο διότι είναι ο άµεσος χρηµατοδότης για να
πραγµατοποιηθούν τα έργα που πρέπει να γίνουν. Δηλαδή, πρέ-
πει να χαθούν πάλι ανθρώπινες ζωές, να πληµµυρίσουν σπίτια για
να προβούµε στις απαιτούµενες ενέργειες; Θα προβούµε στον
καθαρισµό του έργου, στη συντήρησή του και σε όλα αυτά που
είπαµε προηγουµένως που είναι απαραίτητα για να µην έχουµε
τις ζηµίες ή µήπως για να δικαιολογήσουµε την ανεπάρκεια του
κρατικού µηχανισµού γι’ αυτά τα έργα για τις περιπτώσεις ανά-
γκης θα πούµε ότι τέτοια φαινόµενα τα βλέπουµε κάθε χίλια χρό-
νια, όπως είπε ένας Υπουργός της Κυβέρνησης;

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κοµνηνός Δελβερούδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο
λόγος σε σας για τη δευτερολογία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ένα λεπτό θα κάνω, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτον η Μακεδονία και η κεντρική Μακεδονία δεν κείται µα-
κράν. Ένας Μακεδόνας είναι στα κυβερνητικά έδρανα, δεύτερος
Μακεδόνας εγώ, οπότε είναι κοντά η κεντρική Μακεδονία και η
ανατολική Μακεδονία και Θράκη που βρίσκοµαι. 

Θα καταθέσω, λοιπόν, την απάντηση της κεντρικής Μακεδο-
νίας. Απλά να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Το κράτος είναι οργανωµένο.
Υπάρχει πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση, υπάρχει δευτεροβάθµια αυ-
τοδιοίκηση, υπάρχει το κεντρικό κράτος. Επαναλαµβάνω, χρηµα-
τοδότηση Υπουργείου Εσωτερικών, πλην των κεντρικών αυτοτε-
λών πόρων, δεν δίνουµε στις περιφέρειες διότι δεν προβλέπεται
από τη νοµοθεσία. Το µόνο που έχουµε ως δυνατότητα και αυτό
ύστερα από εισήγηση της Κεντρικής Επιτροπής Κρατικής Αρω-
γής είναι η χρηµατοδότηση κυρίως για αποκαταστάσεις φυσικών
καταστροφών τις οποίες τις δώσαµε, επιτρέψτε µου να πω πάρα
πολύ, ιδίως τον τελευταίο µήνα µετά τα γεγονότα στη Θεσσαλία,
αλλά και νωρίτερα στον Έβρο από τις πυρκαγιές ή στη Ρόδο. Τις
δώσαµε µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ταχύτητα. 

Η αλήθεια είναι, να το επιβεβαιώσω, ότι ένα κοµµάτι της Τά-
φρου 66 είναι σκόπιµα πληµµυρική ζώνη και γι’ αυτό δεν επιτρέ-
πεται µόνιµη καλλιέργεια παρά µόνο µονοετής ή δεντροκαλλιέρ-
γειες, ώστε να µπορεί να ανακουφιστεί ο φόρτος του νερού
όποτε υπάρχει. Θα σας καταθέσω τη σχετική απάντηση της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. Επιµένω ότι πιστεύω πάρα

πολύ στην αυτοδιοίκηση και γι’ αυτό η αυτοδιοίκηση πρέπει να
κρίνει και να έχει τα εργαλεία που χρειάζεται ώστε να µπορέσει
να αντιµετωπίσει µία σειρά προβληµάτων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Θεόδωρος Λιβάνιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 296/26-10-2023 επίκαιρη
ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Ατ-
τικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη προς την Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Επίµονη αδιαφορία της Πολιτείας ως προς
την µετακίνηση µαθητών στα ειδικά σχολεία της Ανατολικής Ατ-
τικής».

Έχετε τον λόγο, κύριε Χριστοδουλάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνουµε σήµερα στη Βουλή ένα θέµα που

είναι πραγµατικά ιδιαίτερα ευαίσθητο και αφορά τη µετακίνηση
των µαθητών ΑΜΕΑ στα ειδικά σχολεία και συγκεκριµένα στα ει-
δικά σχολεία της Ανατολικής Αττικής. Μιλάµε για εννέα ειδικά
σχολεία και εργαστήρια στις περιοχές που αφορούν το Κορωπί,
τη Ραφήνα, τη Νέα Μάκρη και τον Ωρωπό. 

Είναι προφανές ότι µιλάµε για ένα θέµα το οποίο, δυστυχώς,
δεν είναι συγκυριακό, αλλά το οποίο εµφανίζει µία συστηµατικό-
τητα χωρίς να υπάρχει µέχρι στιγµής οποιαδήποτε προοπτική µό-
νιµης λύσης, αλλά και η ανάγκη ως πολιτεία κι όλοι εµείς που
βρισκόµαστε και σήµερα εδώ όχι µόνο να δείξουµε τον απαιτού-
µενο σεβασµό στους µαθητές αυτούς, στους γονείς και στις οι-
κογένειές τους, αλλά και την αναγκαία στήριξη για να αποφύ-
γουµε την οποιαδήποτε περαιτέρω επιβάρυνση από τα βάρη και
τις ευθύνες που έτσι κι αλλιώς φέρουν.

Είχε έρθει, λοιπόν, φέτος µία τροπολογία του Υπουργείου σας
η οποία προέβλεπε τη δυνατότητα µίσθωσης οχηµάτων από την
Περιφέρεια Αττικής σε περίπτωση που οι σχετικοί διαγωνισµοί
κρίνονταν άγονοι. Δυστυχώς, παρά την πρόβλεψη αυτή, µπήκε
Νοέµβριος, περίπου δύο µήνες λειτουργίας των σχολείων, και
ακόµα και σήµερα στα εννέα ειδικά σχολεία αυτά πάνω από
εκατό µαθητές δεν έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης στα ειδικά
τους σχολεία, µε αποτέλεσµα το αυτονόητο, οι περισσότεροι από
αυτούς στη συντριπτική πλειοψηφία να µην πηγαίνουν στα σχο-
λεία και στα µαθήµατά της, να κάθεται σπίτι, µε ό,τι αυτό σηµαίνει
για την περαιτέρω επιβάρυνση της οικογένειας. Θέση αρχής, λοι-
πόν, η πολιτεία να εγγυάται την απρόσκοπτη καθολική πρόσβαση
όλων στην εκπαίδευση. 

Δεύτερη θέση αρχής, ειδικά όταν θέλουµε να έχουµε µπροστά
µας και δίπλα µας µία ουσιαστικά και βαθιά συµπεριληπτική κοι-
νωνία, η πολιτεία αυτή να αντιµετωπίζει γνήσια ισότιµα και ειλι-
κρινά ισότιµα τα άτοµα µε αναπηρία και κατ’ επέκταση να εγ-
γυηθούµε όλοι εµείς την απρόσκοπτη και απροϋπόθετη πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στην εκπαίδευση, των µαθητών
ΑΜΕΑ, των µαθητών µε µαθησιακές δυσκολίες. 

Με βάση αυτά, λοιπόν, ερωτάται ο Υπουργός: Πρώτον, σε
ποιες ενέργειες προτίθεστε να προβείτε έτσι ώστε να εφαρµοστεί
η τροπολογία που εσείς οι ίδιοι περάσατε για να λυθεί το ζήτηµα
αυτό µετά από δύο µήνες σχολικής λειτουργίας και δεύτερον, σε
περίπτωση περαιτέρω καθυστέρησης της εφαρµογής της τρο-
πολογίας και του νόµου, σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί
το Υπουργείο για να σταµατήσει επιτέλους η διαιώνιση ενός κρί-
σιµου, προβληµατικού, προσβλητικού ζητήµατος για τους µαθη-
τές µε ειδικές ανάγκες και µε αναπηρία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν είχα, κύριε Χριστοδουλάκη, τα Πρακτικά όσων είπατε θα

µπορούσα να πω κατά λέξη ότι συµφωνώ απόλυτα σε όλο το
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πλαίσιο της τοποθέτησής σας και νοµίζω ότι πολύ δύσκολα θα
βρούµε και άνθρωπο µέσα στην Αίθουσα που θα διαφωνήσει. 

Η µεταφορά µαθητών είναι ίσως -ορισµένες φορές απορώ για
να είµαι ειλικρινής και γιατί- ένα από τα πιο πολύπλοκα πράγµατα
που έχει να κάνει στον ετήσιο κύκλο της µία περιφέρεια, αν και
είναι µία διαδικασία η οποία επαναλαµβάνεται ανά έτος χωρίς να
είναι κάτι το απρόβλεπτο. Κάθε Σεπτέµβριο ξέρουµε ότι αρχίζει
το σχολείο και ξέρουµε ότι κάθε Ιούνιο τελειώνει. 

Η αλήθεια είναι ότι σε όλη την Ελλάδα, συµπεριλαµβανοµένης
της Περιφέρειας Αττικής, υπήρξαν πολλά προβλήµατα στους δια-
γωνισµούς. Μπορώ να σας αναφέρω χαρακτηριστικά την Περι-
φέρεια Ιονίων Νήσων, την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας,
όπου κάθε χρόνο έρχεται ο νοµοθέτης και τι κάνει; Δίνει κάποιες
εξαιρετικές διαδικασίες προκειµένου να αντιµετωπιστεί το πρα-
γµατικό πρόβληµα, τα παιδιά πρέπει να πηγαίνουν στο σχολείο
και να πηγαίνουν στο σχολείο µε αξιοπρεπή τρόπο. 

Γι’ αυτόν τον λόγο στο δεύτερο-τρίτο νοµοθέτηµα της νέας
κοινοβουλευτικής θητείας ήρθαν µία σειρά διατάξεων που µέσες
άκρες λέει ότι όταν σε εξέλιξη βρίσκεται ο διαγωνισµός και υπάρ-
χει προσωρινός ανάδοχος, τότε µπορείς να πας µε τον προσω-
ρινό ανάδοχο και να του δώσεις να εκτελέσει το µεταφορικό
έργο, αλλά χωρίς να περιµένουµε την οριστική κατακύρωση. 

Δυστυχώς, ακόµα και αυτό σε πολλές περιπτώσεις δεν λει-
τούργησε και γι’ αυτόν τον λόγο επανήλθαµε στο ν.5056 µε νεό-
τερη διάταξη, ώστε εάν δεν υπάρχει ενδιαφέρον -γιατί πολλές
φορές δεν υπάρχει ενδιαφέρον και από αυτούς που εκτελούν το
συγκεκριµένο έργο στο να µεταφέρουν τα παιδιά- να µπορέ-
σουµε να πάµε σε µίσθωση οδηγών, δηλαδή, σε πρόσληψη οδη-
γών µε σύµβαση ορισµένου χρόνου και µάλιστα µε κατεπεί-
γουσες διαδικασίες αλλά και µίσθωση οχηµάτων. 

Έχουµε προβληµατιστεί πάρα πολύ και πρέπει να βρούµε µια
οριστική λύση σε αυτό το θέµα, το οποίο µπορούµε να το δούµε
σε δύο άξονες. Ο ένας άξονας είναι να γίνει αναθεώρηση του κό-
στους των δροµολογίων. Το κόστος αυτή τη στιγµή είναι 186 εκα-
τοµµύρια σε όλες τις περιφέρειες. Η Περιφέρεια Αττικής -αν
θυµάµαι καλά- είναι κοντά στα 22 εκατοµµύρια που παίρνει ανά
έτος ως Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, ως ΚΑΠ, για τη µετα-
φορά µαθητών. Το πρώτο κοµµάτι, λοιπόν, είναι να δούµε, και µε
βάση την εκτίναξη του κόστους των καυσίµων, µια αναθεώρηση
και µια αύξηση του προϋπολογισµού. 

Το δεύτερο είναι -δεν αφορά τόσο την ανατολική Αττική- να
απλοποιήσουµε λίγο τη διαδικασία, µεταφέροντας τη συγκεκρι-
µένη αρµοδιότητα απευθείας στους νησιωτικούς δήµους, όπου
υπάρχει ένας δήµος ανά νησί και εκεί είναι πολύ πιο εύκολο. Για
παράδειγµα ο Δήµος Αµοργού να βγάλει ένα πρόγραµµα µετα-
φοράς µαθητών, όχι µόνο εάν υπάρχουν ΑΜΕΑ στο συγκεκριµένο
νησί, αλλά και της µεταφοράς των µαθητών για τα δηµοτικά, τα
νηπιαγωγεία, τα γυµνάσια και λύκεια, ώστε να µπορέσει να γίνουν
πολύ πιο γρήγορα και να απεµπλακούν από τους µεγάλους και
χρονοβόρους διαγωνισµούς. 

Ελπίζω πολύ σύντοµα µέχρι το τέλος του έτους να έχουµε κα-
ταλήξει στην αναθεώρηση του κόστους προκειµένου να γίνει πιο
προσιτό ή να γίνει πιο ενδιαφέρον ο διαγωνισµός, να κινήσει το
ενδιαφέρον των προµηθευτών. Κλείνοντας αυτό που µπορούµε
να κάνουµε είναι να είµαστε σε συνεχή επικοινωνία µε την Περι-
φέρεια Αττικής, προκειµένου να αξιοποιήσουµε κάθε δυνατό
τρόπο. Δεν µπορεί να µένει αυτή η εκκρεµότητα άλλο. Θα επα-
ναλάβω και αυτό που είπα πριν, ότι η αυτοδιοίκηση κρίνει και δρα
µε τον τρόπο που πρέπει. 

Νοµίζω ότι η βούληση του νοµοθέτη ήταν ξεκάθαρη να διευ-
κολύνει τις διαδικασίες. Γι’ αυτό πρέπει κατά τη γνώµη µου να κι-
νηθεί όσο το δυνατόν πιο γρήγορα προκειµένου να κλείσει αυτή
εκκρεµότητα στην ανατολική Αττική αλλά και οι υπόλοιπες περι-
φέρειες στο σύνολο της χώρας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Χρι-

στουδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε

Υπουργέ, κατ’ αρχάς, χαίροµαι -και το λέω ειλικρινά- που τουλά-
χιστον συµφωνούµε στο αυτονόητο της σοβαρότητας του ζητή-
µατος και οι δύο πλευρές, εννοώ της Συµπολίτευσης και της

Αντιπολίτευσης. 
Δεύτερον, όµως, οφείλουµε να βάλουµε µία παράµετρο που

είναι πάρα πολύ σηµαντική, είναι η παράµετρος του χρόνου. Κα-
ταλαβαίνω το διαδικαστικό σκέλος, αλλά αυτό δεν αφορά τις οι-
κογένειες. Μια οικογένεια που έχει ένα παιδί µε µαθησιακές
δυσκολίες στο σπίτι, πιστέψτε µε -και επειδή συναντήθηκα µε εκ-
προσώπους του συλλόγου γονέων και κηδεµόνων του ΕΝΕΓΥΛ
στο Κορωπί- έχει ένα συντριπτικά επιπρόσθετο βάρος που είναι
µεγάλο κόστος για την οικογένειά της, ειδικά όταν αυτό αφορά
πάνω από εκατό µαθητές στην ανατολική Αττική. Αλλά είναι ένα
ζήτηµα που δεν αφορά µόνο την ανατολική Αττική. Αφορά όλη
την υπόλοιπη Ελλάδα. 

Είπατε σωστά ότι υπάρχει ένα θέµα που αφορά το συµβατικό
τίµηµα που προβλέπεται διαγωνιστικά. Το γεγονός ότι αυτό είναι
οριζόντιο για γενικά και ειδικά σχολεία είναι ένα πρόβληµα, γιατί
στα ειδικά σχολεία υπάρχει επιπρόσθετη πρόβλεψη της ανάγκης
καταρτισµένου συνοδού στα δροµολόγια αυτά είτε ενός είτε δύο
και άρα επιβάρυνσης του µελλοντικού δυνητικού προµηθευτή,
που καθιστά ακριβώς τη διαγωνιστική διαδικασία λιγότερο συµ-
φέρουσα είτε σε σχέση µε τα γενικά σχολεία είτε ακόµα και µε
τουριστικές δραστηριότητες, ειδικά σε µια τουριστικά διευρυ-
µένη σεζόν όπως είναι στην Ελλάδα. 

Ένα δεύτερο θέµα που θέλω να επισηµάνω είναι το εξής:
Υπάρχει ένας άνθρωπος ο οποίος εµπλέκεται εν µέρει µε διπλή
ιδιότητα στο ζήτηµα αυτό. Είναι ο καινούργιος Περιφερειάρχης
ο κ. Χαρδαλιάς και πρώην Υφυπουργός Άµυνας.

Και γιατί το λέω αυτό; Το λέω αυτό γιατί µε δηλώσεις του ίδιου
τον Σεπτέµβριο του 2022 τον είδαµε να επιχαίρει για τη συνει-
σφορά και τη βοήθεια του στρατού στη µετακίνηση µαθητών στα
ειδικά σχολεία της Αττικής. Υπάρχει ένα συγκεκριµένο παράδει-
γµα στην Ηλιούπολη. Δεν το λέω µόνο για να ασκήσω κριτική, για
το τι έχει γίνει µέχρι σήµερα. Το λέω για να προσθέσω και εγώ
και ως πρόταση την ανάγκη πιθανώς αυτή η λύση προσωρινού
χαρακτήρα να επιστρατευτεί, ώστε έστω και επιδερµικά αλλά
άµεσα να λυθεί προσωρινά το ζήτηµα, µέχρι να δούµε τα στοιχεία
µιας µόνιµης λύσης που πρέπει να υπάρξει. 

Εµείς δεν είµαστε εδώ µόνο για να λέµε τι δεν κάνετε καλά.
Εµείς είµαστε εδώ για να λέµε τι θεωρούµε εµείς ότι πρέπει να
γίνει, επιδιώκοντας αυτό να υιοθετηθεί. Επίσης, κωδικοποιηµένα,
λοιπόν, είναι ανάγκη να προµηθευτείτε τα σχολικά λεωφορεία πι-
θανώς και εσείς. Αυτά να συντηρούνται από τους δήµους σε επί-
πεδο καθηµερινότητας και να τα οδηγούν ακόµα και άνθρωποι
και µέλη του στρατιωτικού προσωπικού. Είναι ανάγκη να υπάρ-
ξουν προσλήψεις µόνιµου προσωπικού σε ό,τι αφορά τους συ-
νοδούς, τα οποία µέλη αυτά θα είναι καταρτισµένα για να
ανταποκριθούν στις αυξηµένες ανάγκες που έχουν οι µαθητές µε
µαθησιακές δυσκολίες που πηγαίνουν στα ειδικά σχολεία. 

Και είναι ανάγκη να απεµπλακεί το σκέλος της διαγωνιστικής
διαδικασίας και η προκήρυξη του διαγωνισµού για τα ειδικά σχο-
λεία ξεχωριστά µε προσαύξηση του απαιτούµενου τιµήµατος για
να γίνει αυτή η διαδικασία πολύ πιο ανταγωνιστική και αν δεν είναι
καρποφόρα να υπάρχει δυνατότητα η περιφέρεια αµελλητί να
προβεί σε διαδικασίες µίσθωσης leasing. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί οφείλουµε να συµφωνήσουµε όλοι ότι
αυτή η κατάσταση για κανέναν από εµάς δεν µπορεί άλλο να είναι
ανεκτή. Οφείλουµε να συµφωνήσουµε όλοι ότι κανείς άλλος µα-
θητής δεν µπορεί να µην έχει πρόσβαση στα σχολεία και στα ει-
δικά σχολεία. Και οφείλουµε να συµφωνήσουµε όλοι ότι κανένας
άλλος γονιός και καµµία άλλη οικογένεια, δεν πρέπει να υφίστα-
ται κανένα επιπλέον βάρος από αυτά που ήδη έχει. 

Με αυτές τις σκέψεις, θετικά ευελπιστώντας στην ταχύτερη
δυνατή ανταπόκριση του Υπουργείου, τις καταθέτουµε και είµα-
στε στη διάθεσή σας και εµείς να βάλουµε οποιοδήποτε λιθαράκι
χρειάζεται όχι για να καρπωθεί κάποιος από εµάς πολιτικά οφέλη
αλλά πολύ περισσότερο ώστε άµεσα αυτές οι οικογένειες να λύ-
σουν ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα για την οικογένεια τους και
στην ανατολική Αττική και σε όλη την υπόλοιπη Ελλάδα. Είναι ένα
πρόβληµα που δυστυχώς µέχρι σήµερα διαιωνίζεται. 

Ευχαριστώ και πάλι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι και εγώ σύντοµος σαν
τον κ. Χριστοδουλάκη. 

Όταν µετά τις εκλογές του Ιουνίου µου έκανε την τιµή ο Πρω-
θυπουργός να µου αναθέσει τη θέση του Αναπληρωτή Υπουργού
Εσωτερικών ήταν σε εξέλιξη οι διαγωνισµοί. Αντιλαµβάνεστε ότι
εάν γινόταν εντός των πρώτων ηµερών µια αναθεώρηση του τι-
µήµατος, στους διαγωνισµούς που είχαν κατοχυρωθεί θα υπανα-
χωρούσαν αυτοµάτως οι ανάδοχοι, οπότε θα πέφταµε πάλι σε
έναν φαύλο κύκλο. 

Εγώ έχω εστιάσει πάρα πολύ, εκτός από το να λυθεί άµεσα το
πρόβληµα στο συγκεκριµένο πεδίο που είναι απαραίτητο και εκ
των ουκ άνευ, στο νέο σχολικό έτος, στο σχολικό έτος 2024 - 25.
Πρέπει να βρούµε λύσεις. Μεταξύ των οποίων µελετάµε και αυτό
που έχετε πει για απεµπλοκή των σηµερινών µεταφορέων, αύ-
ξηση του κόστους ξεχωριστά για τα ΑΜΕΑ, αλλά κυρίως για τη
δυνατότητα παροχής οχηµάτων σε περιφέρειες µαζί µε ένα προ-
σωπικό ακόµα και έντεκα µηνών -ας είναι και σε βάση έντεκα
µηνών- προκειµένου να γίνει αυτό το έργο. 

Στεναχωριέµαι όταν τα παιδιά αυτά τα οποία κάνουν ένα πρα-
γµατικά µεγάλο αγώνα για να βρίσκονται στο σχολείο, δεν έχουν
τουλάχιστον τις κατάλληλες προϋποθέσεις µεταφοράς. Και είναι
αλήθεια ότι όταν δεν υπάρχει ικανοποιητικό επίπεδο παροχής
αυτής της υπηρεσίας, οι ίδιοι οι γονείς αναγκάζονται, αφήνοντας
πολλές φορές τη δουλειά τους να πάνε τα παιδιά στο σχολείο. 

Νοµίζω ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε νέα και µε πολλή χαρά θα
συζητήσουµε µε όλα τα κόµµατα προκειµένου να καταλήξουµε
στην βέλτιστη λύση, ώστε ένα πολύ δύσκολο θέµα να αντιµετω-
πιστεί µε ένα τρόπο οριστικό, ολιστικό αλλά και µε διαφάνεια. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την µε αριθµό 289/26-10-2023 όγδοη επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπούλου, προς την Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Αποκλεισµός χιλιάδων παιδιών από τα κέντρα
δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών (ΚΔΑΠ)».

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, είµαστε εδώ για να συζητήσουµε ένα εξαιρε-
τικά σοβαρό θέµα, τον αποκλεισµό δεκάδων χιλιάδων παιδιών
από τα ΚΔΑΠ, τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης, από τις ση-
µαντικότερες δοµές ψυχοκοινωνικής και παιδαγωγικής υποστή-
ριξης, προσφέρουν τεράστιο έργο τόσο στα παιδιά που φιλοξε-
νούν όσο και στις οικογένειές τους, σε ολόκληρη την ελληνική
κοινωνία δηλαδή.

Ιδιαίτερα σήµερα µε την ακρίβεια να ροκανίζει το εισόδηµα της
ελληνικής οικογένειας, τον πληθωρισµό να ανεβαίνει, την κατά-
σταση να επιδεινώνεται, η πανδηµία, η κρίση η ενεργειακή, όλα
αυτά οδηγούν ακόµα περισσότερους ανθρώπους να έχουν ανά-
γκη από αυτές τις υπηρεσίες. 

Τι κάνετε λοιπόν εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
σε αυτό το εξαιρετικά ασφυκτικό περιβάλλον για την οικογένεια;
Σύµφωνα µε την ΕΕΤΑΑ από το σύνολο των εκατόν δεκαεννέα χι-
λιάδων εξακοσίων σαράντα έξι παιδιών που έχουν πλήρη φάκελο,
voucher πήραν φέτος µόνο πενήντα έξι χιλιάδες οκτακόσια δε-
καπέντε παιδιά, ενώ εκτός ΚΔΑΠ έµειναν κύριε Υπουργέ φέτος
εξήντα δύο χιλιάδες οκτακόσια τριάντα ένα παιδιά. Σηµειωτέον
ότι έξι χιλιάδες επτακόσια δύο από αυτά βρίσκονται κάτω από τα
όρια της φτώχειας.

Είναι µάλιστα, κύριε Υπουργέ, η τέταρτη συνεχής χρονιά που
αναδεικνύουµε αυτό το ζήτηµα. Να σας αναφέρω ενδεικτικά τι
παραλάβαµε και τι παραλάβατε εσείς. Το 2015 - 2016 δεκαπέντε
χιλιάδες εκατόν σαράντα πέντε παιδιά είχαν πρόσβαση, το 2019
- 2020 έφθασαν να καλύπτονται εξήντα δύο χιλιάδες εξακόσια
ενενήντα ένα παιδιά από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Βλέπετε την
αυξητική δυναµική, βλέπετε την αύξηση, παρά τις δύσκολες δη-
µοσιονοµικές συνθήκες. Σε τεσσεράµισι χρόνια αυξήσαµε δρα-

στικά τον αριθµό των ωφελούµενων. 
Τι κάνατε εσείς: Εσείς φροντίσατε να µειώσετε τον αριθµό

κατά πολύ. Να σας πω ότι το 2019 από το σύνολο των εκατόν πε-
νήντα πέντε χιλιάδες voucher, και για ΚΔΑΠ και για ΚΔΑΜ ΜΕΑ
και για βρεφονηπιακούς, µε 279 εκατοµµύρια, τα διακόσια είκοσι
ήταν από τους εθνικούς πόρους, όταν εµείς είχαµε παραλάβει
µόνο τα 12 εκατοµµύρια να είναι από εθνικούς πόρους, µόλις το
κόστος να είναι 173 εκατοµµύρια και τα voucher να είναι εβδο-
µήντα εννέα χιλιάδες. 

Επειδή λοιπόν η ζήτηση είναι ολοένα και αυξανόµενη και
επειδή οι δυνατότητες υπάρχουν και υπάρχουν και από τα ΚΔΑΠ
για να καλύψουν το σύνολο των παιδιών που έχουν ανάγκη τις
υπηρεσίες αυτές, επειδή οι εργαζόµενοι βιώνουν εργασιακή ανα-
σφάλεια πολλά χρόνια τώρα -έχουµε το καθεστώς εργαζοµένων
που είναι σε καθεστώς προσωρινής εργασίας ορισµένου χρόνου
και δουλεύουν µια δεκαετία στις ίδιες δοµές- κυρίως όµως επειδή
είναι επιτακτική ανάγκη να τρέξουν τα προγράµµατα, τι προτίθε-
στε να κάνετε, έτσι ώστε να καλυφθεί το σύνολο των παιδιών που
πρέπει να µπούνε στα ΚΔΑΠ και να εξασφαλίσετε εργασιακή
ασφάλεια για όλους αυτούς τους εργαζόµενους; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητή κυρία Νοτοπούλου, κατ’ αρχάς επειδή το είχατε ρω-

τήσει, να το πούµε, την Τρίτη 31 Οκτωβρίου, αν δεν κάνω λάθος,
αναρτήθηκαν τα αποτελέσµατα ανά δήµο από το πρόγραµµα
στην ιστοσελίδα της ΕΕΤΑΑ, µόλις τελείωσε η επεξεργασία των
ενστάσεων. Άρα αυτά είναι δηµοσιευµένα στο site και στη διά-
θεση του κάθε ενδιαφερόµενου. 

Χρηµατοδότηση: 291.200.000 είναι το ποσό µε το οποίο χρη-
µατοδοτούνται από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, 170
εκατοµµύρια είναι το εθνικό ποσό, 121.500.000 από το συγχρη-
µατοδοτούµενο σκέλος και από τον κρατικό προϋπολογισµό 50
εκατοµµύρια, που γράφτηκαν το 2023 και το 2024, 20 και 30 εκα-
τοµµύρια ευρώ, ώστε να καλυφθεί αυτή η ανάγκη. 

Ποιο είναι το πρόβληµα; Δυσκολεύει πάρα πολύ η χρηµατοδό-
τηση µέσω ευρωπαϊκών πόρων, ως πρόγραµµα εναρµόνισης -το
γνωρίζουν όλοι- και γι’ αυτό η υποχώρηση της ευρωπαϊκής της
συµµετοχής, της συµµετοχής από ευρωπαϊκούς πόρους, αντι-
σταθµίζεται εν µέρει από τη γενναία αύξηση της εθνικής συµµε-
τοχής, µε επιβάρυνση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων
και µε επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, το πρόγραµµα χρηµατοδοτείται από
το Υπουργείο Εργασίας µέχρι τις εκλογές του Ιουνίου και πλέον
από το Υπουργείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συµµετοχής κι
είναι ένα πρόγραµµα στο οποίο ουσιαστικά όσο περισσότερα
χρήµατα βάζεις, τόσο προφανώς περισσότερα παιδιά θα πάρουν,
γιατί συµµετέχουν και δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές. 

Άρα προφανώς η σηµαντικότητα του προγράµµατος είναι δε-
δοµένη και προφανώς η θέληση είναι να καλύψουν όσο το δυνα-
τόν περισσότερα παιδιά. Έχει αυξηθεί πάρα πολύ -το είπατε κι
εσείς µέσες-άκρες, το περιγράψατε µε στοιχεία- το ενδιαφέρον
πλέον των γονέων για τα ΚΔΑΠ. Ενώ το πρόγραµµα τα πρώτα
χρόνια ήταν περισσότερο προς τους παιδικούς σταθµούς, στα-
διακά -και βοήθησε και η δίχρονη προσχολική εκπαίδευση- το εν-
διαφέρον για τα ΚΔΑΠ έχει αυξηθεί. Φέτος πάντως, σε σχέση µε
πέρσι, είχε µια µικρή αύξηση το voucher, περίπου επτά χιλιάδες
σαράντα πέντε παιδιά, και είναι πολύ βασικό ότι καλύφθηκε σχε-
δόν το σύνολο όποιων είχαν πλήρη φάκελο για τα ΚΔΑΠ ΜΕΑ,
ώστε να µπορέσει και αυτή η ειδική κατηγορία να έχει πρόσβαση
στο ΚΔΑΠ. 

Όσον αφορά τώρα τους εργαζόµενους, το νοµοθετικό πλαίσιο
είναι ξεκάθαρο. Είναι το ίδιο που ίσχυε διαχρονικά από την έναρ-
ξη εφαρµογής του προγράµµατος. Υπάρχει δυνατότητα συµβά-
σεων, οι οποίες µπορούν να ανανεωθούν. Το ίδιο είχε γίνει όταν
ξεκίνησε το πρόγραµµα, το ίδιο έγινε και επί της κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ίδιο συνεχίζει και γίνεται µέχρι τώρα και αυτό θα συ-
νεχίσει να γίνεται.

Ευχαριστώ.

4834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Νοτοπούλου,
έχετε τον λόγο. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, για την απάντηση. Νιώθω την ανάγκη όµως να ξαναµι-
λήσω µε κάποια συγκεκριµένα δεδοµένα. Αν το 2015 εµείς είχαµε
παραλάβει πρόσβαση δεκαπέντε χιλιάδων εκατόν σαράντα πέντε
παιδιών και το 2019 έφτασαν να πηγαίνουν εξήντα δύο χιλιάδες
παιδιά σε δύσκολες συνθήκες, τότε αυτό σηµαίνει ότι πάντα
υπάρχει δυνατότητα εφόσον υπάρχει θέληση, ακόµη και στις πιο
σκληρές δηµοσιονοµικές συνθήκες. Το 2022 υπήρχε µια τροµα-
κτική µείωση στον αριθµό των παιδιών που βάλατε µέσα, σαρά-
ντα εννέα χιλιάδες πεντακόσια δεκαέξι παιδιά µπήκαν στα ΚΔΑΠ,
το 2023 πενήντα έξι χιλιάδες παιδιά. Άρα κάτω από το 2019. 

Κύριε Υπουργέ, κανένα παιδί δεν θα έπρεπε σήµερα να µείνει
εκτός ΚΔΑΠ. Θα έπρεπε εσείς να συνεχίσετε αυτή τη δυναµική.
Και φέτος λοιπόν παρατηρήθηκε η καθυστέρηση της χρηµατο-
δότησης. Αυτό έχει να κάνει µε το γεγονός πως δεν έχουν πλη-
ρωθεί ακόµα τα voucher της προηγούµενης περιόδου, Ιουνίου
και Ιουλίου. Φέρατε προχθές µόλις τροπολογία. Την ψηφίσαµε,
αλλά αυτό είναι µια αποσπασµατική στρατηγική, που δεν λύνει
το πρόβληµα και δηµιουργεί διαρκώς ανασφάλεια. 

Άρα λοιπόν εµείς σας καλούµε να σταµατήσετε να αδιαφορείτε
για τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης και κυρίως για τα παι-
διά. Θα πρέπει να δηµιουργηθεί ένας µόνιµος θεσµός. Αυτό ση-
µαίνει ποιοτική αναβάθµιση των προγραµµάτων και των δράσεων,
των υπηρεσιών. Σηµαίνει τέλος στην εργασιακή ανασφάλεια. Ση-
µαίνει ότι οι εργαζόµενοι πλέον περνάνε και στους δήµους και
αυτό τους δίνει ίσως µια ελπίδα για περισσότερη ασφάλεια. Πα-
ραµένει η ασάφεια σε σχέση µε τη σχέση εργασίας, παραµένει
δηλαδή προσωρινή. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να επιστήσω την προσοχή στο εξής.
Είναι επιτακτική ανάγκη να θέσουµε σήµερα, την ώρα των πιο µε-
γάλων κρίσεων, το παιδί στο επίκεντρο των πολιτικών και ως πυ-
λώνα άσκησης της πολιτικής να έχουµε το κοινωνικό κράτος. 

Επιπλέον όµως δεν αρκούν πια τα µεγάλα λόγια. Αν θέλετε,
είναι και λίγο υποκριτικά. Είναι υποκριτικό από τη µεριά της Κυ-
βέρνησης να επικαλείται λύση στο δηµογραφικό πρόβληµα, στή-
ριξη της µητέρας ή της οικογένειας ή του παιδιού, όταν δεν
εξασφαλίζει τα στοιχειώδη, όταν δηλαδή φέρνει άδικα και οριζό-
ντια µέτρα, χαράτσι στους ελεύθερους επαγγελµατίες οριζόντια
και τους κατηγορεί ως φοροφυγάδες, όταν λεηλατεί την ελληνική
κοινωνία µε έµµεσους φόρους και αισχροκέρδεια, αλλά η πολι-
τεία δεν καλύπτει ούτε τα στοιχειώδη, ούτε πρόσβαση στα δηµό-
σια αγαθά, υγεία, παιδεία. 

Δεν µπορείτε να µιλάτε για αναπτυξιακή πολιτική ως Κυβέρ-
νηση, όταν δεν εξασφαλίζετε την κοινωνική συνοχή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Σας ευχαριστώ. 
Μου κάνει εντύπωση κατ’ αρχάς ότι ένα αριστερό κόµµα είναι

κατά της φορολογίας για κοινωνικό σκοπό. Εν πάση περιπτώσει.
Η αλήθεια είναι ότι η φορολογία από το 2019 έχει µειωθεί αι-
σθητά σχεδόν σε όλους τους κλάδους. Να θυµίσω την κατάρ-
γηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, τη µείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών, την αναπροσαρµογή της φορολογικής κλί-
µακας, πράγµατα τα οποία έγιναν τα τελευταία χρόνια και έχουν
δώσει τη δυνατότητα πραγµατικής και ονοµαστικής αύξησης των
µισθών των εργαζοµένων. 

Η αλήθεια είναι ότι οι αιτήσεις που είχαν γίνει δεκτές στο σύ-
νολο του προγράµµατος, και παιδικοί σταθµοί και ΚΔΑΠ, όντως
ήταν εβδοµήντα εννέα χιλιάδες έως ογδόντα χιλιάδες τη σχολική
περίοδο 2014 - 2015. Έφτασε το 2018 να είναι εκατόν είκοσι χι-
λιάδες, το 2020 εκατόν τριάντα µία χιλιάδες και φέτος εκατόν
εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες περίπου. Άρα ο αριθµός αυξάνεται συ-
νεχώς. Το µείγµα µεταξύ παιδικών σταθµών και ΚΔΑΠ µεταβάλλει
και την ποσοστιαία αναλογία. 

Πάντως το θέµα είναι ότι σε ένα πολύ βασικό ζήτηµα, που
αφορά κυρίως τον εργασιακό βίο, ιδίως των γυναικών, που είναι
οι παιδικοί σταθµοί -διότι οι περισσότερες εργασίες είναι πρωι-

νές- σχεδόν η συντριπτική πλειοψηφία των παιδιών και ιδίως
όσων ανήκουν σε οικογένειες που έχουν χαµηλά και µεσαία ει-
σοδήµατα παίρνουν ένα voucher για τους παιδικούς σταθµούς,
ώστε να µπορέσει το ζευγάρι το οποίο πρέπει και να εργαστεί
αλλά και να φροντίσει τα παιδιά του να έχει µια δυνατότητα πρό-
σβασης στην προσχολική αγωγή. 

Εποµένως λοιπόν ο αριθµός λοιπόν συνεχώς αυξάνεται. Πρέ-
πει να δούµε µια µεγάλη εθνική στρατηγική, να συµφωνήσουµε
για το δηµογραφικό, στο οποίο όσο βλέπουµε από τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ η απώλεια εβδοµήντα πέντε χιλιάδων στον πληθυ-
σµό της Ελλάδας κάθε χρόνο είναι το βασικό πρόβληµα της Ελ-
λάδας. Σε µερικές δεκάδες χρόνια θα δηµιουργήσει πολύ σύντο-
µα ένα εκρηκτικό µείγµα, που δεν θα αφορά µόνο το ασφαλι-
στικό, αλλά αφορά και τον µέσο όρο ηλικίας των ανθρώπων που
ζουν στη χώρα και το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει όλους.
Και γι’ αυτό πρέπει να δίνουµε ακόµη περισσότερα κίνητρα.

Δείγµα γραφής ήταν η σύσταση ενός Υπουργείου το οποίο έχει
υπό την «οµπρέλα» του και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και την
ισότητα, αλλά και τα θέµατα οικογένειας και κοινωνικής συνοχής,
τα οποία είναι απαραίτητο να µπουν στην κορυφή της πολιτικής
ατζέντας όλων των κοµµάτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τελευταία θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 302/30-10-2023

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για
τη διασφάλιση της λειτουργίας της κινητής Μονάδας Ψυχικής
Υγείας της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ηρακλείου».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Υγείας κ. Δηµήτρης Βαρτζόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κινητή Μονάδα Ψυχικής Υγείας Περιφερει-

ακής Ενότητας Ηρακλείου, µια απαραίτητη µονάδα που επισκέ-
πτεται επτά κέντρα υγείας του νοµού, εξυπηρετεί πάνω από
τέσσερις χιλιάδες ασθενείς της ενδοχώρας και έχει συµπληρώσει
περίπου τριάντα χιλιάδες επισκέψεις. Έχει κλείσει, δηλαδή δεν
λειτουργεί. Αυτή είναι η απόδειξη του ενδιαφέροντος από την
πλευρά της Κυβέρνησης, της 7ης Υγειονοµικής Περιφέρειας και
της διοίκησης του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου για την
ψυχική υγεία στο νοµό. Οι συµβάσεις των εργαζοµένων ούτε ανα-
νεώθηκαν, αλλά ούτε και πληρώθηκαν το µήνα Οκτώβριο, παρ’
όλο που προφορικά τούς διαβεβαίωναν για το αντίθετο. Το απο-
τέλεσµα είναι η διακοπή της λειτουργίας της µονάδας από τις 20
του Οκτώβρη. Βγήκε η νέα προκήρυξη, η οποία όµως ούτε ανα-
δροµική ισχύ έχει και θα είναι και οκτάµηνη, ούτε καν δωδεκά-
µηνη, µε σύµβαση µίσθωσης έργου, δηλαδή µε µπλοκάκι κοινώς.
Τέτοιου είδους συµβάσεις δεν λύνουν το πρόβληµα της λειτουρ-
γίας της µονάδας. Απλά το µεταθέτουν για άλλους οκτώ µήνες. 

Οι συνέπειες από τη διακοπή λειτουργίας της µονάδας όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα είναι τραγικές, αφού οι εναποµείνασες
δοµές ψυχικής υγείας στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου
είναι ανεπαρκέστατες λόγω της χρόνιας υποχρηµατοδότησης και
υποστελέχωσης. Συνεπώς η πλειοψηφία των ασθενών αυτών θα
χρειαστεί να απευθυνθεί στις δηµόσιες δοµές της πόλης µε τε-
ράστια αναµονή, να στραφεί στον ιδιωτικό τοµέα βάζοντας ακόµα
πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη ή να µείνει χωρίς παρακολούθηση,
πράγµα φυσικά καταστροφικό για την πορεία και την πρόγνωση
των ασθενών αυτών. Το πιο χαρακτηριστικό είναι ότι στα εξωτε-
ρικά ψυχιατρικά ιατρεία του ΠΑΓΝΗ δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή
διαθέσιµο ραντεβού. 

Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, µε τραγικό τρόπο η θέση του ΚΚΕ πως
ο µόνος τρόπος να λειτουργούν τέτοιου είδους ευαίσθητες
δοµές ώστε να καλύπτουν τις ανάγκες του λαού µας, είναι µόνο
µέσω ενός αναβαθµισµένου δηµόσιου και δωρεάν πρωτοβάθµιου
συστήµατος υγείας πλήρως στελεχωµένου µε µόνιµο προσωπικό
όλων των ειδικοτήτων. 

Ως εκ τούτου σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτί-
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θεται να πάρει η Κυβέρνηση για να σταµατήσει επιτέλους αυτό
το αίσχος των συµβάσεων µε µπλοκάκι, εάν κρίνουµε ότι είναι
απαραίτητη η κινητή µονάδα και η αδιάλειπτη παρουσία αυτών
των εργαζοµένων, να µονιµοποιηθούν κατά συνέπεια, να στελε-
χωθεί πλήρως η κινητή Μονάδα Ψυχικής Υγείας µε όλο το ανα-
γκαίο µόνιµο προσωπικό, να εξασφαλιστεί µόνιµη χρηµατο-
δότηση και όχι να ψάχνουµε από δω και από κει, όπως έγινε την
προηγούµενη φορά. Μόνιµη, λοιπόν, χρηµατοδότηση από τον
κρατικό προϋπολογισµό, ώστε να καλύπτονται οι µισθοί των ερ-
γαζοµένων και τα λειτουργικά έξοδα της µονάδας και φυσικά να
πληρωθούν τα δεδουλευµένα τους οι άνθρωποι για τον Οκτώβριο
του 2023. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Kύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα πρέπει να βάλουµε τα πράγµατα στη

θέση τους, να δούµε ιστορικά τι ακριβώς συνέβη, έτσι ώστε να
έχουµε µια πραγµατική εικόνα τού τι συµβαίνει τώρα και τού τι
θα µπορούσε να συµβεί αύριο.

Η κινητή µονάδα της Πανεπιστηµιακής Ψυχιατρικής Κλινικής
του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Ηρακλείου συνε-
στήθη το 2017 µε ενέργειες που είχαν ξεκινήσει από το 2015,
πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι έχει µια ζωή αρκετών ετών. Θα πρέ-
πει να συνειδητοποιήσουµε και οι δύο ότι λειτουργούσε στο πλαί-
σιο της κλινικής, µε προσωπικό της κλινικής, το οποίο εκτός από
το έργο της κλινικής αποφάσισε ότι είχε τη δυνατότητα και τη
διάθεση -και µπράβο τους- να προσφέρει και έργο στα πλαίσια
µιας κινητής µονάδας. 

Το 2021, µετά από τους σεισµούς του Ηρακλείου, εκρίθη και
εζητήθη από την Πανεπιστηµιακή Ψυχιατρική Κλινική η αύξηση
της δύναµης της κινητής µονάδας και η προκάτοχός µου, η κ.
Ράπτη, είχε υπογράψει µια υπουργική απόφαση, η οποία επιχο-
ρηγούσε επιπλέον το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο του Ηρα-
κλείου µε 75.000 ευρώ, έτσι ώστε να προσληφθούν επιπλέον
άνθρωποι για να εξυπηρετήσουν τις επιπλέον ανάγκες οι οποίες
προέκυψαν από τον σεισµό.

Πραγµατικά, όµως, όταν επισκέφτηκα την Ψυχιατρική Κλινική
στο πλαίσιο µιας επίσκεψης άλλου σκοπού, στη συζήτηση που
έγινε µε τη διοίκηση του νοσοκοµείου διαπιστώσαµε ότι ασχέτως
των επιπλέον αναγκών, πραγµατικά το έργο της κινητής µονάδας
ήταν εξαιρετικά χρήσιµο και εκινείτο, όπως κινούνται όλες οι κι-
νητές µονάδες που ξέρουν να κάνουν τη δουλειά τους, σε ένα
πολύ καλό επίπεδο και σε µια πολύ σωστή κατεύθυνση. 

Μάλιστα -το είχατε επισηµάνει κι εσείς σε µια προηγούµενη
ερώτησή σας προς τον Υπουργό- είχα θέσει το ζήτηµα ότι εάν
είχαν προβλέψει και είχαν υποβάλει αίτηση στο Υπουργείο για
την ένταξη αυτής της δραστηριότητας στις δραστηριότητές τις
χορηγούµενες από το Ταµείο Ανάκαµψης, θα µπορούσαµε να λύ-
σουµε το θέµα για ένα χρονικό διάστηµα πολλών ετών, κάτι που
βεβαίως δεν έγινε όχι επειδή ξεχάστηκε από τη διοίκηση, αλλά
επειδή ακριβώς δεν υπήρξε παρόµοιο έναυσµα, παρόµοια πρό-
ταση από την Πανεπιστηµιακή Κλινική. 

Επειδή, όµως, πράγµατι αναγνωρίσαµε ότι καλό είναι να υπάρ-
χει και να δουλεύει στο µέγιστο κοινωνικό βαθµό, αποφασίσαµε
να επιδοτηθεί εκ νέου το νοσοκοµείο µε 75.000 ευρώ, έτσι ώστε
να µπορέσει να λειτουργήσει την επιπλέον δραστηριότητα της κι-
νητής µονάδας, κύριε συνάδελφε -το λέω σαφώς και αργά για να
γίνει κατανοητό- στα πλαίσια του δηµοσιοϋπαλληλικού συστήµα-
τος του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το οποίο επιτρέπει µόνον
ορισµένες κινήσεις στα γνωστά πλαίσια του δηµοσίου λογισµι-
κού. 

Ως εκ τούτου, κινήθηκαν οι απαραίτητες διαδικασίες για να δο-
θούν αυτά τα 75.000 ευρώ. Εκεί πραγµατικά υπήρξε η εξής ατυ-
χία. Οι διαδικασίες αυτές γίνονταν κατά τη διάρκεια του Σεπτεµ-
βρίου που προέκυψε το θέµα της Θεσσαλίας. Ως εκ τούτου, οι
υπηρεσίες οικονοµικών, η Διεύθυνση Οικονοµικών του Υπουρ-
γείου και η Διεύθυνση Ψυχικής Υγείας ήταν υποχρεωµένες σε
πρώτη φάση να δουν τα διαθέσιµα ως διατιθέµενα για τις ανά-
γκες της Θεσσαλίας ποσά που ήταν εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ

και αυτό καθυστέρησε µία έως δύο εβδοµάδες την έγκριση η
οποία θα επέτρεπε στο ΠΑΓΝΗ να έχει στη διάθεσή του αυτά τα
75.000 ευρώ. 

Όταν αυτό έφτασε στις 22 Σεπτεµβρίου στο ΠΑΓΝΗ, το ΠΑΓ-
ΝΗ κινήθηκε αµέσως, έγινε η συνεδρίαση του διοικητικού του
συµβουλίου και εδόθησαν οι θέσεις προς προκήρυξη, αλλά φυ-
σικά, όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό είναι δυνατό να γίνει στο πλαί-
σιο λειτουργίας του ελληνικού δηµοσίου σήµερα µόνο µε τη
διαδικασία είτε των συνεπικουρικών που καθυστερούν ένα και
δύο έτη είτε της προκηρύξεως τη θέσεως µε δελτίο παροχής
υπηρεσιών, όπως και γίνεται. 

Γνωρίζετε ότι µεθαύριο εκπνέει η προθεσµία και ως εκ τούτου
θα έχουµε εντός της επόµενης εβδοµάδας ξανά αυτούς οι οποίοι
δούλεψαν και την περασµένη περίοδο. Αντιλαµβάνεστε, όµως,
ότι αυτή τη στιγµή οι τρεις άνθρωποι οι οποίοι εξυπηρετούσαν
την κινητή µονάδα συνεχώς και προέρχονται από την Πανεπιστη-
µιακή Κλινική, το κάνουν στο πλαίσιο των καθηκόντων τους και
συνεχίζουν βεβαίως και προσφέρουν.

Κατά συνέπεια, δεν έκλεισε η µονάδα. Διεκόπη η λειτουργία
της επιπλέον ενισχύσεως, η οποία και θα επανέλθει εντός της
επόµενης εβδοµάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Βαρτζόπουλε, εγώ δεν
περίµενα να πείτε τώρα στο τέλος αυτό που είπατε ότι δεν έχει
κλείσει. Έχει κλείσει η µονάδα. Εδώ και δύο εβδοµάδες είναι κλει-
στή, δηλαδή τώρα που µιλάµε δεν πάει κανείς εργαζόµενος στη
µονάδα. Οι ασθενείς έχουν υποτροπιάσει. Έχει µείνει πίσω η
αγωγή, τα ενέσιµά τους και αυτό φυσικά οδηγεί στην επανεισα-
γωγή τους.

Εν τω µεταξύ, τα ψυχικά νοσήµατα αυξάνονται αλµατωδώς
λόγω της όξυνσης των κοινωνικών και οικονοµικών συνθηκών του
λαού µας. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Η µονάδα αυτή αντιµετωπίζει όλα τα περιστατικά ψυχικών νο-
σηµάτων τα οποία αυξάνονται αλµατωδώς λόγω της όξυνσης των
κοινωνικών και οικονοµικών συνθηκών. Εδώ µιλάµε για πλεονέ-
κτηµα της λειτουργίας της µονάδας, αλλά της απρόσκοπτης,
αδιάλειπτης λειτουργίας της µονάδας µε όλο το απαραίτητο δυ-
ναµικό, είτε είναι ψυχίατροι, είτε είναι ψυχολόγοι, είτε επιπλέον
εξειδικευµένο προσωπικό που απαιτεί να έχει αυτή η µονάδα. Και
το λέω αυτό µε γνώση διότι ο πληθυσµός της ενδοχώρας δεν
χρειάζεται να διανύσει χιλιόµετρα για να εξεταστεί. Είναι ένας µε-
γάλος νοµός ο νοµός Ηρακλείου. Συµβάλλει στην καταπολέµηση
του στίγµατος δεδοµένου ότι η εξέταση γίνεται στα κέντρα
υγείας. Δίνει τη δυνατότητα να βρεθούν οι εργαζόµενοι της µο-
νάδας µε τις οικογένειες των ασθενών. Να γίνεται διασύνδεση µε
τους γενικούς γιατρούς και τις κοινωνικές υπηρεσίες των δήµων
και πολλά άλλα. Ενώ διενεργούνται και κατ’ οίκον επισκέψεις. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Αναφερθήκατε σε ένα ιστορικό. Το ιστο-
ρικό όµως δεν περιποιεί τιµή για την Κυβέρνηση αυτή, για την
προηγούµενη της Νέας Δηµοκρατίας και την προηγούµενη του
ΣΥΡΙΖΑ, διότι από το 2020 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και τότε δηµιουργούσε προϋποθέσεις σταδιακής αποδυνάµωσής
της µε την αποσύνδεση των συµβάσεων των εργαζοµένων από
τον δηµόσιο κρατικό φορέα -όπως είπατε ανήκαν στη δύναµη του
Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου µε χρηµατοδότηση από
τον κρατικό προϋπολογισµό- µε αποτέλεσµα να µην ανανεώνο-
νται οι συµβάσεις από ένα σηµείο και µετά και να φτάσουµε στο
σηµείο να ξεχάσετε να χρηµατοδοτήσετε 75.000 ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Είναι για γέλια. Από το 2013, αρχή λειτουργίας
της µονάδας, οι εργαζόµενοι στο σύνολό τους προέρχονταν από
την Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ.

Τα λέω όλα αυτά διότι όλα όσα συµβαίνουν µε τη µονάδα συ-
νιστούν προάγγελο απαξίωσης κλεισίµατος της µονάδας. Οι χι-
λιάδες ασθενών που λάµβαναν δωρεάν τις υπηρεσίες ψυχικής
υγείας θα πρέπει να αναζητήσουν περίθαλψη σε άλλες δηµόσιες
δοµές, σε ιδιώτες γιατρούς. Και κυρίως να διανύσουν τόσα χιλιό-
µετρα µέχρι το Ηράκλειο προκειµένου να εξυπηρετηθούν. 

Παρακολουθώ ότι πάτε σε αναδιάρθρωση των υπηρεσιών ψυ-
χικής υγείας. Επιτρέψτε µου. Η πολιτική της Κυβέρνησης για την
περίπτωση της κινητής µονάδας της ψυχιατρικής κλινικής του πα-

4836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νεπιστηµιακού νοσοκοµείου και της παιδοψυχιατρικής συνιστά
αποδιάρθρωση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας. Περί αυτού πρό-
κειται. Είναι κατά την άποψή µας το αποτέλεσµα της εµπορευ-
µατοποίησης της υγείας και της πρόνοιας από τη σηµερινή και
την προηγούµενη Κυβέρνηση έτσι ώστε σταδιακά να υπονοµευ-
θεί ο δηµόσιος και δωρεάν χαρακτήρας της υγείας. Κατά συνέ-
πεια, πρέπει να απαντήσετε στο ερώτηµα αν θα ενισχυθεί η
κινητή µονάδα ψυχικής υγείας µε επιπλέον προσωπικό. Θα τους
µονιµοποιήσετε; Θα πάρετε επιπλέον εξειδικευµένο προσωπικό
για τη λειτουργία της κινητής µονάδας αν εκτιµάτε ότι είναι απα-
ραίτητη η λειτουργία της στις σηµερινές συνθήκες; Θα τους δώ-
σετε τα δεδουλευµένα; Θα υπάρχει µόνιµη απρόσκοπτη κρατική
χρηµατοδότηση για τη λειτουργία της µονάδας από τον κρατικό
προϋπολογισµό; Αυτά είναι τα σηµαντικά ζητήµατα που πρέπει
να απασχολήσουν για τα οποία φυσικά η Κυβέρνηση δεν δίνει
απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, πραγµατικά χαίροµαι γιατί υπάρχει ένα ιδιαίτερο εν-
διαφέρον για την ψυχική υγεία. Κι αυτό µου δίνει ελπίδα ότι στο
άµεσο µέλλον θα µπορέσουµε να συνεργαστούµε γιατί όπως ορ-
θότατα διαπιστώσατε επίκεινται σοβαρές νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες από πλευράς µας για την εν γένει αναδιάταξη του χώρου. 

Επιτρέψτε µου, να σας πω το εξής. Κι εµείς θα θέλαµε πρα-
γµατικά να υπήρχε πολύ περισσότερο προσωπικό και να µην εί-
χαµε καµµία απολύτως έλλειψη σε οποιαδήποτε ειδικότητα και
σε οποιαδήποτε περιοχή. Αντιλαµβάνεστε όµως ότι αυτό εξαρ-
τάται από δύο παράγοντες. Ο ένας είναι τα µέσα τα οποία έχουµε
στη διάθεσή µας. Δεν θέλω να επεκταθώ επ’ αυτού. Νοµίζω ότι
είναι σαφές αυτό το οποίο λέω. Η δηµοσιονοµική κατάσταση της
χώρας τα τελευταία δέκα χρόνια επιτρέπει αυτά τα οποία επιτρέ-
πει. 

Το δεύτερο βλέπω ότι το λέτε και το ξαναλέτε. Και πολύ θα
ήθελα κάποια στιγµή να λέµε τα πράγµατα επί του πραγµατικού.

Λέτε να τους µονιµοποιήσουµε. Κύριε συνάδελφε, αυτό είναι πα-
ράνοµο. Είναι απολύτως παράνοµο και αντιβαίνει στον δηµοσι-
οϋπαλληλικό χαρακτήρα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Ζητάτε
να το ιδιωτικοποιήσουµε, ζητάτε να αλλάξουµε τις εργασιακές
σχέσεις. Ζητάτε να αλλάξουµε τη δηµοσία φύση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. Απαγορεύεται να τους µονιµοποιήσουµε. Απα-
γορεύεται εκ του Συντάγµατος. Αν το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας θέλει να αλλάξουµε το Σύνταγµα για να το κάνουµε πε-
ρισσότερο φιλελεύθερο να το συζητήσουµε. Ευχαρίστως. Αλλά
αυτή τη στιγµή, αν αύριο το πρωί πω ότι θέλω να πάρω προσω-
πικό για την κινητή µονάδα και προκηρύξω τις θέσεις, προσω-
πικό, κύριε συνάδελφε, θα έχω σε δυο έτη τουλάχιστον. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτά είναι ορισµένα ζητήµατα τα οποία
και σε εσάς είναι γνωστά και σε µένα είναι γνωστά. Επειδή όµως
πραγµατικά βλέπω πολύ καλή διάθεση θα ήθελα να σας παρα-
καλέσω, όταν θα σας ζητήσω άµεσα εντός των επόµενων εβδο-
µάδων να στείλετε εκπρόσωπο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα που
ασχολείται, να ανταποκριθείτε. Να συζητήσουµε πριν από τη συ-
ζήτηση εδώ στη Βουλή εν εκτάσει αυτό το θέµα της ουσιαστικής
εφαρµογής ψυχιατρικής µεταρρύθµισης στη χώρα ύστερα από
τριάντα χρόνια στις λεπτοµέρειές του. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.16’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Τετάρτη 8 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


